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Mirna peč: 
odkritje j 

spomenika NOBj
Praznovanje bo 25. no- { 
vembra - Spomenik bo j 
odkrit Stane Potočar, j 

govoril pa Adi Osterc j
- — »h« ■■u m i ...m ■■ i. i. i ■ — i. i.  ii . ii ■ .i ■■■■n ■ •

Krajevna skupnost Mirna peč i 
bo pripravila v nedeljo, 25. J 
novembra, ob 10. uri večjo • 
prireditev, na kateri bodo odkrili • 
spomenik 130 padlim borcem in • 
žrtvam fašizma.

Organizatorji pričakujejo, da : 
se bodo na nedeljskem srečanju • 
sredi naselja zbrali vsi okoliški j 
borci, njihovi prijatelji, občani • 
in mladina. Spomenik, delo j 
avtorja Ivana Seljaka -  Čopiča, 5 
bo odkril domačin, narodni ; 
heroj Stane Potočar Lazar, slav- • 
nostni govornik pa bo prvoborec j 
Adi Osterc.

Pirirpditev, s katero b o d o ; 
počastili dan republike in p ra-; 
znik novomeške občine, so omo- • 
gočili krajevna skupnost Mirna I 
peč, izvršni svet občinske skup-: 
ščine Novo mesto in kulturna; 
skupnost Gostje bodo na to ; 
lahko prisostvovali tudi predaji; 
namenu novega vodovoda. Za- j 
enkrat bo voda iz 4 km dolgega j  
vodovoda pritekla le v naseljih: 
Mirna peč in Malenška vas, v ;  
prihodnjem letu pa bodo zdravo • 
vodo dobili še po ostalih vaseh. j

Poživljena zletna dejavnost
Karlovac imel v gosteh udeležence srečanja samouprav- 
Ijalcev z zletnih območij — O vlogi sindikata in delegacij

BREŽICE: SISTEM 
NA PREPIHU

Za sejo občinske konference ZK 
y Brežicah v ponedeljek je namestnik 
komiteja in vodja posebne delovne 
ikupine Krešo Tonun podal izvirno 
oceno razprav o gradivu S. seje CK 
ZKS. Stališča so bila podana kriti
čno, konkretno, brez omahovanj in 
olepievanj. V obsežni razpravi so 
temeljito osvetlili sedanji trenutek 
in delovanje političnega sistema 
socialističnega samoupravljanja v 
občini Komite občinske konferen
ce ZK je bil že na seji v začetku 
novembra sprejel načrt aktivnosti 
po 5. seji CK ZKS. Več prihodnjič.

A. 2.

SEVNICA: V 
PRETRESU NAČRTI

Osrednja obravnava na seji občin
ske konference ZK v Sevnici v po
nedeljek popoldne je bila namenjena 
smernicam za novi srednjeročni na
črt občine in akcijskemu načrtu za 
•nadaljnje .aktivnosti pri pripravi 
planskihydokumentov. Isto vprašan
je bo ju tr in a  seji predsedstva občin
ske konference SZDL in sveta za 
razvojno politiko pri občinskem sin
dikalnem svetu. Več prihodnjič.

A. Ž.

Vsako leto se vrste v okviru 
zletov Bratstva in enotnosti 
najrazličnejše aktivnosti, med
nje pa se je v zadnjih letih 
uvrstila tudi nova oblika de
javnosti — srečanja samouprav
ljal cev z zletnih območij. Na
men srečanj je pivenstveno 
krepitev razvoja socialističnega 
samoupravljanja.

Na zadnjem zboru samouprav- 
Ijalcev so v množici 350 delegatov 
sodelovali tudi delegati iz novo
meške, metliške, črnomaljske in

Zloganje v 
počastitev 

dneva republike
V Škocjanu zanimiva raz
stava arheoloških izko

panin iz Zloganja
Arheološki oddelek Dolenjskega 

muzeja pripravlja skupaj s krajevno 
skupnostjo Škocjan razstavo v po
častitev 29. novembra, praznika 
republike, na kateri bodo prikazani 
predmeti, ki smo jih letos spomladi 
našli v rimskih grobovih v Zloganju.

O odkritju rimskih grobov smo v 
domačem, listu že poročali, vendar 
naj ne bo odveč se nekaj besed. 
Predmeti, ki smo jih našli v 
grobovih, spadajo po oblikah in 
izdelavi nedvomno v domač, dolenj
ski krog antičnih izdelkov. Tipični 
so sivi trebušati lonci s cilindričnim 
in narebrenim vratom ter široke 
sklede, ki so bile pogosto v rabi tudi 
aa shranjevanje sežganih kosti v
gobovih. Ne moremo mimo hišaste 

re s petelinčkom na vrhu, ki je 
sedaj, ko je restavrirana, zopet 
zaživela v vsej svoji lepoti. Žara je 
verjetno izdelek Latobikov.

Razstava bo odprta v dvorani KS 
Škocjan 27. novembra ob 17. uri in 
sicer do 2. decembra. Po krajšem 
kulturnem programu in otvoritvi bo 
predivanje z barvnimi diapozitivi, za 
učence OS Škocjan pa bo pred
avanje že prej v šoli.

Ob razstavi je izšla zloženka, ki jo  
ie finansirala OZD ..Strešnik” iz 
Dobmške vasi. D. B.

trebanjske občine. Gostitelj VII. 
srečanja je bil Karlovac, ki slavi 
letos 400-letnico obstoja.

Tridnevno delovno srečanje 
samoupravljalcev je potekalo v zna
menju razmišljanj o vlogi sindikata v 
razvoju delegatskega sistema. Manjše 
skupine delegatov so se udeležile 
razgovorov po različnih delovnih 
organizacijah, kjer so se seznanili z 
delovanjem sindikata in delegacij.

V kulturnem delu srečanja so si 
udeleženci ogledali film »Znamenja 
nad mestom” in osrednjo bolnišnico 
na Petrovi gori, kjer so položili 
venec na grobnica

DRAGICA GALIC

NAJVEČJA DELOVNA ZMAGA — Po otvoritvi novih zdraviliških 
objektov na Čatežu, ki predstavljajo doslej največjo investicijo v 
brežiški občini, so si gostje novo pridobitev tudi ogledali. N e 
posnetku jih vidimo med ogledom v novem hotelu Terme. (Foto: 
B. Budja)

Posavje dobilo svoj ..Bernardin”
V petek so na Čatežu slavnostno odprli nov kompleks zdraviliško-rekreacijskih objektov

Petkova otvoritev novih zdravil iško-rekreacijskih objektov na 
Čatežu, vključno z novim hotelom Terme, ostaja v zgodovini 
brežiške občine zapisana kot doslej največja investiega. Vrednost 
dograjenih objektov (preko 270 milijonov din) prinaša čate&emu 
zdraviliškemu turizmu stoodstotno povečanje dosedanjih zmo
gljivosti.

Hotel visoke B kategorije s 300 rov, notranji bazen, zdravstveni del s 
ležišči, več restavracijskih prosto- hidro in elektroterapijo, prostor za

Uspešno metliško leto
V spomin na padec belogardistično-italijanske postojanke na 

Suhorju leta 1942 praznujeta metliška občina in krajevna skupnost 
Suhor svoj praznik.

Slovesnosti za praznik se bodo začele v petek z otvoritvijo nove 
tovarne Beti za proizvodnjo oplemenitenih vlaken. Ta doslej največja 
naložba v metliški občini ni pomembna samo za Belo krajino, marveč 
po svoji pomembnosti presega celo republiške meje. Med velike 
uspehe v občini v tem letu sodi gotovo tudi izpadnja nove tovarne 
IMV; J1® Suhorta, Id jo bodaodpdi na dan praznika in v kateri bo tudi 
slavnostna seja in podelitev plaket občine Metlika. Seveda bo v 
okviru praznovanj Jf vrsta drugih prireditev.

V zadnjem letu so v metliški občini še posebno veliko naredili na 
področji negospodarskih in komunalnih investicij. Tu velja še 
posebej omeniti gradnjo nove šole v Podzemlju, metliške čistilne 
naprave in prvega zbiralnika, posodabljanje cest in drugih 
komunalnih naprav v številnih vaseh, pri čemer so krajani sami veliko 
prispevali

V Novem mestu je bil regijski posvet o resoluciji za leto 1980

Leto 1980 kot zadnje leto sedanjega srednjeročnega obdobja in 
čas zadnjih temeljitih priprav na novo petletno nikakor ne bo 
rožnato. Ko so prejšnji teden v Novem mestu na dolenjskem 
posvetu obravnavali osnutek slovenske resolucije za ravnanji, 
prihodnje leto, so menili, da brez omejitev, zaostritev in skrajne 
razumnosti ne bo šlo.

Clan republiškega izvršnega sveta 
Andrej Grahor je poudaril, da se 
bomo morali v Sloveniji še bolj kot 
do zdaj nasloniti na lastne surovine,

tehnologijo, proizvodne moči in 
akumulacijo, saj spričo zadolženosti 
naše države oziroma velikega zu
nanjetrgovinskega primanjkljaja ne

moremo računati, da bi si lahko kaj 
prida opom oči z uvoženo pomočjo. 
Predsednik medobčinskega sveta 
SZDL za Dolenjsko Lojze Ratajc, ki 
je posvet vodil, je opozoril zlasti na 
nezdrav pojav, da v praksi preradi 
ravnamo v nasprotju z začrtano 
politika Zavzel se je za to, da bi 
poslej v začrtovanje politike in 
reševanje neskladij bolj vključevali 
delegatski sistem, saj slednji včasih 
3 >loh ni prišel do besede, posebno 
ne takrat, ko je šlo za tako 
imenovana ključna vprašanja.

Po mnenju Ivana Goleta, ki je na 
posvetu sodeloval kot predstavnik 
Medobčinske gospodarske zbornice 
za Dolenjsko, je razprava o resoluciji 
tudi priložnost, da se bolj zamislimo 
ob načrtovanju.

Druge pripombe pa so bile, naj bi 
resolucija zagotovila dolgoročnejši

•  Po družbenoekonomski 
resoluciji za leto 1980 je minu
li teden v Sevnici razpravljal 
tudi medobčindci svet SZDL za 
Posavje. Tam je zasedal še med
občinski svet Zveze sindikatov 
Slovenije, se vn iško občino pa je 
obiskala tudi komisija repu
bliškega izvršnega sveta za po
speševanje skladnejšega regi
onalnega razvoja. Zaradi obilice 
dragega gradiva v današnji šte
vilki bomo izčrpnejše informa
cije o teh pomembnih sestankih 
objavili prihodnjič.

interes za ekonomske odnose s 
tujino, oziroma še bolj spodbudila 
izvoznike. Večjo pozornost naj bi 
posvetila kmetijstvu, kar naj bi 
vplivalo tudi na bd jšo  založenost 
trga s kmetijskimi pridelki.

I .Z .

rekreacijo, gospodarski objekt s 
centralno pripravo hrane, kamping 
za 300 enot ter igrišča in parkirišča, 
to so novosti, ki jih je na petkovi 
svečanosti v prisotnosti številnih 
družbenopolitičnih in turističnih 
delavcev Dolenjske, Posavja in 
republike, izročil namenu Štefan 
Korošec, predsednik komiteja za 
turizem pri IS SRS.

Z omenjenimi novostmi je tako 
zaključena druga faza izgradnje 
zdraviliško-rekreacijskega centra, ki 
je po bolj ali manj znanih sporih z 
izvajalcem del, novomeškim Pionir
jem in investitorjem sozd Emona 
popestril in izboljšal slovensko zdra
viliško ponudbo, ki jo že tako 
pestijo težave zaradi pomanjkanja 
zmogljivosti. Čateška delovna zmaga 
je tako na najboljši način počastila 
častitljivo 150-letnico term na Ca- 
teškem polju. B. B.

MLADI FOTOGRAFI 
V POSAVSKEM 

MUZEJU
V ponedeljek, 26. novembra, 

bodo v galeriji Posavskegi muzeja v 
Brežicah odprli 14. republiško foto
grafsko razstavo pod naslovom 
„Mladina fotografira 79". Tudi 
tokrat je za uvod na sporedu 
glasbena prireditev. Začetek bo ob 
18. uri. Občinstvo bo lahko pri
sluhnilo znanim arijam iz opernih 
del, ki jih bodo ob spremljavi 
elektronske harmonike Silvestra 
Mihelčiča peli sopranistka Sonja 
Hočevarjeva, tenorist Rajko Korit
nik in basist Ladko Korošec.

V soboto, 17. novembra, je  obis
kala LIK Kočevje kitajska delega
cija, ki jo  je  vodil namestnik mini
stra za izobraževale Bu Dong Xiu. 
Gostje so se zanimali predvsem za 
proizvodnjo šolskega pohištva in 
opremo šol. Ogledali so si nekatere 
tovarne, LIK, nato pa še novi center 
usmerjenega izobraževanja, . novo 
telovadnico z bazenom in osnovno 
šolo. Domačini so tudi izpolnil 
željo gostov in jih peljali v družbeno 
stanovarne in v zasebno hišo dveh 
svojih delavcev.

Kitajska delegacija je prišla na 
obisk v našo državo po izjavi nje
nega vodja Bu Dong Xiua zato, da bi 
med obema državama okrepili stike 
na področju izobraževanja m hkrati

KAJ PA OSEBNI DOHODKI? 
— Kitajski namestnik ministra 
za izobraževanje Bu Dong Xiu 
(četrti z leve) je več delavcev v 
LIK vprašal tudi, kakšni so nji
hovi mesečni osebni dohodki.

Kitajci v Kočeviu
Ogledali so si LIK, šole, 
telovadnico, bazen in dve 

delavski stanovanji

Neusahljiv 
tok naše 
revolucije
Ob dnevu republike

Drugo zasedanje proti
fašističnega sveta Jugoslavije v 
Bihaču je  bilo pred 36 leti 
dogodek, ki je  s svojim sporoči
lom zaradi težavnih razmer 
prodrl le do peščice Jugoslova
nov, danes pa celo tisti, k i jim  
naša država, takšna, kot jo  
gradimo, ni najbolj pri srcu, 
priznavajo, da je  šlo takrat za 
prelomno dejanje v zgodovini 
jugoslovanskih narodov.

Dan republike praznujemo s 
spominjanjem na najslovitejše 
obdobje osvobodilnega boja, ko 
se je po  velikanskih vojnih 
naporih v vojaškem, političnem  
in duhovnem vodstvu jugoslo
vanskega partizanstva izobliko
vala odločna volja po  vpeljavi 
kakovostne spremembe. Ta se 
je zgodila, ko se je  oboroženi 
boj proti tujim osvajalcem raz
širil v boj proti nosilcem pre
živele družbene ureditve, torej v 
revolucijo.

Nekdo je slikovito zapisal, da 
nočni zbor nad slapovi Plive ni 
bil razkolniška seansa prefcu- 
cuhov, ampak izraz docela 
dozorele, globoko občutene in 
torej neustavljive želje vseh 
jugoslovanskih narodov p o  
temeljiti preobrazbi družbenih 
razmer po vojni ,

V Jajcu so se kretnice do
končno premaknile na tir, po  
katerem vozi vlak revolucionar 
nega socializma, socUbrn 
osvoboditve in novih odnosem 
m ed ljudmi Več ko t trideset
letno obdobje povojnega jugo
slovanskega razvoja je  i e  potrdi
lo pravilnost in neizogibnost 
avnojske odločitve.

Trenutek, ki ga živimo, meri
mo z  razsežnostjo trenutka, M  

1 praznujemo. Zapišemo torej 
'iko, da preživljamo po

membno obdobje, v katerem 
gre za ohranitev doslednega 
zaporedja revolucijskih razvoj
nih stopenj, za dosledno 
uveljavljanje interesov delavske
ga razreda. Revolucija se nikoli 
ne konča.

Kontinuiteta, o  kateri je  
govor, se kaže tudi v prizade
vanjih, da bi v skladu z  načeli 
ustave, prelitimi tudi v zakon o 
združenem delu, spremenili 
položaj jugoslovanskega de
lavca, torej ustvarjalca, ki je  bil 
nosilec odpora proti fašistični 
agresiji, nosilec revolucije in 
prvih zametkov ljudske oblasti

S ponosom lahko zapišemo, 
da je  ta delavec tudi danes 
nosilec akcije, ki utrjuje položaj 
samoupravnega združenega 
dela, torej položaj delavskega 
razreda.

Na nas je  torej, da tok  
revolucije usmerjamo naprej.

NOVI SEKRETAR 
ŠOBAR

Na seji občinske konference ZK 
Kočevje, ki je bila v ponedeljek, 19. 
novembra, so razpravljali o delu 
komiteja v zadnjem letu dni, o 
osnutkih sklepov 5. seje CK ZKS, o 
nalogah ZK v političnem sistemu 
socialističnega samoupravljanja in še 
o nekaterih drugih zadevah. Za no
rega sekretarja komiteja so izvolili 
Petra Šobarja, ker je dosedanji, Jože 
Novak, že izvoljen za predsednika 
Medobčinskega sveta SZDL ljubljan
ske regije.

izmenjali izkušnje na tem področ
5. p r f

ustl po k <

IMC L,

V dragi polovici tedna 
bo prevladovalo suho 
vreme z jutranjo meglo 
po kotlinah.



ZUNANJEPOLITIČNI PREGLED
Ukaz iranskega verskega 

voditelja Homeinija, naj štu
dentje, ki imajo v rokah 
talce v poslopju ameriškega 
veleposlaništva v Teheranu, 
izpustijo na prostost črnce 
in ženske, imajo opazovalci 
za prvo znamenje popušča
nja v krizi, k i je  nastala, ko 
so Iranci prekršili pravila 
diplomatskega obnašanja in 
zasedli ameriško veleposla
ništvo.

V Iranu 
prvi znaki 

popuščanja?
Toda do končnega razple

ta je  slejkoprej še daleč, 
zakaj najvišji iranski voditelji 
še vedno vztrajajo, da pre
ostalih talcev (in menda jih 
je vseh skupaj -  povsem 
natančnega števila ne vemo 
-  okoli 90} ne bodo izpu
stili, dokler Združene države 
Amerike ne bodo vrnile 
nekdanjega šaha R ezo Pahla
vija, ki je  sedaj na zdravlje
nju v ZDA.

Američani seveda šaha ne 
bodo vrnili, to je povsem 
nesporno, zakaj tega si moč
ne Združene države Amerike 
ne morejo privoščiti v nobe
nem primeru, tudi če  bi 
vlada to  želela. A kaže, da 
tegp v ZDA to p o t zares 
nihče ni voljan storiti

Predsednik Jimmy Carter 
je  medtem zaradi krize v 
Iranu odpovedal vsa poto
vanja in se pretežno ukvarja 
z razvojem dogodkov v Ira
nu. To so medtem objavili, 
da bodo v začetku decembra 
Iranci glasovali o osnutku 
nove iranske ustave, ki ga je  
več ko t tri mesece pri
pravljal svet, v katerem je  
okoli sedemdeset strokov
njakov. Osnutek ustave je  
minuli teden že  potrdil tudi 
Homeini.

Po glasovanju o ustavi 
bodo razpisali parlamentar
ne volitve, kasneje pa še 
volitve za predsednica in 
podpredsednika iranske 
Islamske republike. Ves ta 
politični proces naj bi se 
končal do marca prihodnje
ga leta, ko bi tv o lili tudi 
novo vlada Do tedaj bo to

nalogo opravljal sedanji 
15-č lanski revolucionarni
svet.

VSAKEMU
NEKAJ

Konferenca arabskih mi
nistrov, ki se je  končala v 
Tunisu in na kateri so 
predvsem razpravljali o po
ložaju v Libanonu in o 
odnosih med Libanonsko 
vlado in Palestinsko osvobo
dilno organizacijo, se je  
končala brez rezultatov, ki 
bi lahko zadovoljili vse pri
zadete.

Libanonska vlada vztraja 
pri tem, da mora biti držav
no ozemlje suvereno in ne
dotakljivo in da torej tudi 
Palestinska osvobodilna 
organizacija tu ne sme p o 
četi vsega, kar bi hotela. Po 
drugi strani pa Palestinci 
terjajo svobodo delovanja na 
libanonskem ozemlju, ki ga 
imajo za svojo bazo in 
zaledje

Kompromis, za katerega 
so se odločili, je  načelen in 
ne določa v podrobnosti, kaj 
se bo v naslednjem obdobju 
na jugu Libanona (se pravi 
na ozemlju, k i neposredno 
meji na Izrael) dogajalo.

Arabske dežele zagotavlja
jo  Libanonu, da bodo spo
štovale njegoyo neodvisnost 
in suverenost, toda hkrati je  
Palestinska osvobodilna 
organizacija dobila vso pod
poro za nadaljevanje svojega 
boja proti Izraelu „na fron
tah“.

To kajpak lahko pomeni 
vse ali nič, v praksi pa 
predvsem to, da bodo Izrael
ci še naprej izvajali povračil
ne kazenske ekspedicije.

Medtem pa je  izraelska 
vlada sklenila, da bo potro
jila izraelsko prebivalstvo na 
zahodnem bregu Jordana in 
v Gazi -  in to  kljub 
poprotestu ne samo arabske, 
marveč dobršnega dela sve
tovne javnosti S tem se, ko t 
vse kaže, tudi v praksi vse 
jasneje porajajo obrisi izrael
ske strategije in načina m i  
šljenja: prepustiti Egipča
nom Sinaj in se namesto 
tega trdneje zasidrati na 
drugih delih zasedenega 
arabskega ozemlja.

JANEZ CUCEK

NESREČA ALI MALOMARNOST — Državni tožilec je vložil Tožbo zoper tri tekmovalce na tekmi za 
prvenstvo sveta v vožnji z  motornimi čolni po brzicah, ki so pred dnevi izgubili nadzor nad svojim 
vozilom in zapeljali med gledalce, pri čemer sta dva gledalca izgubila življenje, šest pa jih je bilo 
ranjenih. Na diki: trenutek, ko je motorni čoln vrglo med gjedalce na reki Santa Elena, okoli 280  
klometrov južno od mehiškega glavnega mesta. (Teletofo: UPI)

Kmečka idila je  le pravljica
Ne varajmo se, da lahko kmetje na malih posestih živijo tako dobro kot delavci

Na Jezerih je 17 kmetij, a le na treh knajo ostareli gospodarji 
mlade naslednike. Na drugii je Iz leta v leto vse več neobdelane 
zemlje, ker je premalo za delo spasobmh rok. Mladi so se zaposlili 
drugod in odSi od dama, kmetije pa hirajOl Nekateri imajo to za 
tipičen primer našega od mest in industijddh krajev odmaknjenega 
podeželja. Na Kočevskem in še kje pa je veliko slabše, saj so cela 
naselja ostala brez kmetov.

Kako preusmeriti tak tok 
razvoja?

Republiški sekretar za kme
tijstvo Ivo Marenk je 
kaj so storili, da bi na 
tisti trije kmetje, ki imajo še 
mlade pri hiši, obdelovali tudi 
neobdelano zemljo svojih so
sedov.

Poprečna slovenska kmetija 
je premajhna, da bi na vsaki 
moral ostati gospodarjev sin ali 
h č i Nekateri kmetje si želijo 
urediti kmetije tako, da bi 
lahko živeli le od kmetijstva — 
redili bi 10 do 20 krav ali pitali 
več 10 mladih goved — pa 
pravijo, da nimajo dovolj zem
lje. Mlade delovne roke bi je s 
stroji lahko obdelovale veliko 
več, kot je imajo. Zakaj potem 
pri sosedih neobdelana zemlja?

Ne varajmo se z željo, da bi 
kmetje na 3 ali 4  ha svoje 
zemlje lahko živeli tako dobro 
kot zaposleni delavci! Kdo bi bi 
lahko kupoval tako drage pri
delke, da bi imeli enake dohod
ke? V gospodarsko bolj razvi
tih dižavah pridelujejo kmetij

ske pridelke z manjšimi stroški 
kot v nerazvitih. Tudi pri nas 
mara kmetijstvo po taki potu

V kmetijstvu bo torej iz leta 
v leto manj ljudi, pridelati pa 
bodo morali — seveda s pomoč
jo strojev in z raznimi izboljša
vami pri delu — veliko več kot 
zdaj. Ali pa bodo kmetje — 
delavci združevali svojo zemljo 
in nekaj dela z drugimi kmeti in 
kmetijskimi organizacijami ta
ko, da bo njihova zemlja z malo 
njihovega dela dobro obdelana 
in bo dajala veliko pridelkov.

Kmetje na Jezerih še niso 
krenili na tako pot. Mnogi 
zaposleni kmetje tudi drugod 
ne. Ko se kmet zaposli zunaj

NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED
Mr

Miemko KOSANOVtC

SPREJEM PRI TITU
Predsednik republike in ZKJ Josip Broz 

Tito je v Bugujnu sprejel podpredsednika 
predsedstva SFRJ Lazarja Koliševskega, 
predsedujočega v predsedstvu CK ZKJ 
Stevana Doronjskega, predsednika Z1S in 
člana predsedstva CK ZKJ Veselina Djurano 
viča ter člana predsedstva in predsednika 
zveznega sveta za mednarodne odnose 
Miloša Minica.

Predsednika Tita so seznanili z aktualnimi 
vprašanji družbenoekonomskega položaja v 
naši dižavi ter z drugimi vprašanji, ki so jih 
obravnavali na zadnjih skupnih sejah pred
sedstva SFRJ in predsedstva CK ZKJ ter na 
skupnih sejah zveznih svetov.

Pomemben projekt
Predstavniki vseh republik in pokrajin v 

zveznih družbenih svetih so se zedinili glede 
največjega števila rešitev iz osnutka zakona o 
sredstvih razširjene reprodukcije na osnovi 
minulega dela. Ta pomemben zakonski 
projekt, ki pomeni nadaljnji korak pri 
obdelavi ustavnih načel in zakona o 
združenem delu, bi moral urediti odnose 
pravic, obveznosti in odgovornosti v razširje
ni reprodukciji ter ustvariti okvire za 
krepitev položaja združenega dela v sistemu 
reprodukcije kot tudi povečati motivacijo 
združenega dela v sistemu reprodukcije kot 
tudi povečati motivacijo združenega dela za 
vlaganje in združevanje sredstev. Čeprav ta 
osnutek ne more odpraviti sedanjih težav v 
zvezi z nekritimi naložbami, pa ustvarja 
pogoje, da delavci sami in enakopravno z 
delavci iz drugih tozd združujejo sredstva 
razširjene reprodukcije v razvoj materialne

baze svojega skupnega in tudi skupnega 
družbenega dela.

Med tridnevno razpravo so zvezni diužbe- 
ni sveti ocenili, da so ponujene rešitve iz 
osnutka tega zakona v glavnem sprejemljive 
za vse ter opozorili, da je nujno še posebej 
obravnavati vprašanja, id se nanašajo na 
različne pogoje gospodarjenja. Enotna je 
tudi ugotovitev, da v sedanjem položaju 
številni subjekti združenega dela poslujejo v 
tako različnih pogojih, ki niso posledica 
tržnih pogojev niti razlik v produktivnosti 
dela. Med drugim so še poudarili, da mora 
priti ob razpravah o spremembah takšnega 
stanja tudi do „streznitve in realnosti v 
razvojni politiki** v prihodnjem obdobju.

Poleg tega so zvezni družbeni sveti zavzeli 
tudi enotna in jasna stališča, ki se nanašajo 
na vprašanja denarja in posojil v politiki 
razvoja.

KRITIKA PRESKRBE
Udeleženci razprave v zvezni konferenci 

SZDLJ o aktualnih vprašanjih preskrbe in 
cen menijo, da bi bilo treba o tej 
problematiki čimprej razpravljati v skupščini 
SFRJ.

Pri tem izhajajo od dejstva, da pomanjka
nje nekaterih osnovnih prehrambenih in 
drugih proizvodov ni rezultat premajhnih 
proizvajalskih možnosti našega gospodarstva, 
temveč predvsem kršenja pogodb in po
manjkanja odgovornosti. Socialistična zveza 
kot najbolj množična družbenopolitična 
organizacija delovnih ljudi opozarja, da 
lahko takšen položaj na tržiščih posameznih 
večjih potrošniških centrov kaj lahko nega
tivno vpliva na politično razpoloženje 
občanov.

MILAN MEDEN

TELEGRAMI 1

kmetijstva, se navadno počasi 
otresa težjih del na kmetiji 
Omejuje obdelovanje, čeprav 
želi obdržati status kmeta, da bi 
posestvo lahko obdržal do 
ugodne prodaje.

Mnogi kmetje—delavci imajo 
v začetku sicer po dva delavni
ka, kot pravijo sami: enega v 
tovarni, drugega na kmetiji. Ko 
si izboljšajo življenjske razmere 
s trajnejšimi dobrinami, kupijo 
avto, uredijo hišo ali zgradijo 
novo in podobno, pa menijo, da 
dohodki s kmetije niso več tako 
pomembni kot včasih. Opušča
jo rejo živine in hkrati pridelo
vanje krme. Zlasti taki, ki so 
imeli le še po eno ah dve kravi, 
ki ju je bilo treba krmiti tudi ob 
„prostih“ sobotah in nedeljah.

Tako so krave zginile že z 
mnogih kmetij, ponekod kar iz 
celih vasi. Ker pa še ni rude, iz 
katere bi lahko izdelovali kruh 
in meso v tovarnah, bo treba 
zemljo še obdelovati, ne le 
nekatero, temveč vso kmetij
sko, ne glede na to, kdo je njen 
lastnik. Kako jo obdelovati, o 
tem pa se premalo menimo.

JOŽE PETEK

tedenski
mozaik

NE, TEH PA NOČEMO, s o  

dejali kar najbolj odločno v 
moskovskem olimpijskem komi
teju, ko so dobili prošnjo za 
akreditacijo dveh novinarjev 
radijskih postaj „Radio svo
bodna Evropa1* in „Radio svobo
da". Gre za ameriški radijski 
postaji, ki imata pravzaprav eno 
samo dolžnost: objavljati novice 
in komentarje, namenjene 
vzhodnoevropskim socialistič
nim dežalam. Resnica v ozadju 
je namreč, da sta ti dve radijski 
postaji leta dolgo prejemali 
dobršen del denarja, potrebnega 
za delo, od ameriške centralne 
obveščevalne agencije in da je 
ameriški kongres šele leta 1971 
prevzel njuno financiranje, pri 
čemer pa se vloga in vsebina 
radijskih oddaj kaj bistveno ni 
spremenila. . .  Strog nadzor nad 
propagando. . .

SPREMENILO PA SE NI 
KAJ BISTVENO niti v družini 
Kennedy, kjer je bil vselej 
običaj, da vsi člani družine z 
vsemi močmi pomagajo, kadar 
se eden izmed njih odloči, da bo 
kandidiral za kak pomemben 
politični položaj. Tako se je v 
predvolilno kampanjo (ki je v 
Združenih državah Amerike po 
tradiciji zelo bučna in živahna) 
senatorja Edvvarda Kennedyja, 
ki se poteguje za mesto predsed
nika, vključila tudi njegova mati, 
Rose Kennedy. No, pa če so se 
že vsi pred njo in če je to v 
navadi, čemu potem to  omenja
ti, bi se lahko kdo vprašal. 
Ampak razlog za to  je kar 
dober: stara dama ima namreč 
nič manj kot 89 le t  Nič ne de, 
to  je tako razburljivo, da se 
temu ne bi odrekla za vse na 
svetu,“ je dejala. . .  Nikoli ni 
prepozno za politiko . . .

PAC PA UTEGNE BITI PRE
POZNO ZA KRALJICO, če bo 
princ Charles še dolgo okleval z 
izbiro svoje bodoče soproge 
menijo nekateri v veliki Britaniji 
kjer postane izbor Charlesovo 
soproge od časa do časa tema 
dneva. In taka priložnost je 
nanesla znova ta teden, ko 
britanski prestolonaslednik pro
slavlja svoj 31. rojstni dan . . .  Še 
vedno kot samec . , .

WASHINGTON -  Ameriški senat 
je odobril obrambnemu ministru 
sredstva za razvoj novega strateškega 
jedrskega orožja, znanega pod ime
nom „MX“ , vendar z zadržki gjede 
stacioniranja in skrivanja tega orožja 
na ozemlju ZDA. Postavili naj bi 
okoli 4600 premičnih ramp za 
izstrelitev raket, težkih več kot 90 
ton, katere -  nosilke orožja MX 
bodo nosile po 10 jedrskih ali 
vodikovih bomb. Rakete lahko z 
veliko natančnostjo dosežejo kateri
koli cilj na zemlji.

NEW YORK -  Deset neuvrščenih 
držav je generalni skupščini ZN 
poslalo memorandum, v katerem 
predlaga, naj bi povečali število 
članic Varnostnega sveta. Od leta 
1966 do danes, je  rečeno v doku
mentu, se je število članic Združe
nih narodov povečalo s 113 na 152 
predvsem spričo ustanovitve števil
nih novih držav v Afriki, Aziji in 
Latinski Ameriki, ki so jih sprejeli v 
ZN.

LONDON — V Londonu se je po 
štiridnevnem zasedanju s sprejetjem 
sklepnih dokumente* in izvolitvijo 
novega izvršnega komiteja končal 
36. kongres KP Velike Britanije. V 
partijskem vodstvu ni večjih spre
memb, vsaj na ključnih položajih 
ne. Za predsednika so znova izvolili 
Mika McGaheyja, za generalnega 
sekretarja pa Gordona McLenana.

BUENOS AIRES — Nova pred
sednica Bolivije Lidia Gueiler, ki jo  
je včeraj izvolil bolivijski kongres, 
potem ko se je e  predsedniške 
palače umaknil pučistični vodja 
polkovnik Natusch Busch, sc je 
začela pospešeno posvetovati o 
sestavi nove vlade.

Iz zadnjega PAVLIHE
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ŠE SE JIH SPOMNIJO -  Šestdeset upokojencev 
uprave občinske skupščine Novo mesto se je v 
petek kot vsako leto dobilo v Domu JLA, kjer so 
si najprej ogledali film „Ljudje ob Krki” in novo 
upravno stavbo, nato pa so imeli še skupno 
tovariško srečanje. (Foto: J. Pavlin)

ZA VAREN PROMET — Na uradno zaprti 
„partizanski magistrali” pri Starih žagah, kjer je 
zemeljski plaz dvakrat zasul cestišče, te dni 
delavci očiščeno in zavarovano strmimo nad 
cesto prekrivajo z mrežo, da bo vožnja po lepi 
cesti res vama. (Foto: A. Bartelj)

ASFALT PROTI ČABRU -  Od Broda na Kolpi 
do Guče sela na cesti proti Čabru so položili te 
dni blizu 4 km asfalta, prihodnje leto pa bodo 
nadaljevali posodabljanje ceste do Kužlja. Tako 
se je končno le začelo resnejše posodabljanje 
ceste v zgornji Kolpski dolini. (Foto: Vardijan)

SROMLJE V SEVNICI -  V soboto so v galeriji 
na sevniškem gradu odpili prvo samostojno raz
stavo 28 olj krajinaija samouka Leonarda Polj
šaka iz Sromelj. Razstava bo odprta do 9. 
decembra. Na sliki: akad. slikar Viktor Povše (na 
levi) v pogovora z umetnikom. (Foto: Železnik)

ZLATO  IN 
SREBRO  KRKINIM  

INOVATORJEM

'. Na 7. mednarodni jugoslovan
ski ' razstavi izumov, tehničnih 
izboljšav in novosti, k i j e  bila 
,pred kratkim na Reki, je osem 
priznanih Krkinih inovatorjev 
prejelo za uspešen prikaz novosti 
‘s področja novih betalaktanskih 
antibiotikov in encimov ter za 
koristno uporabo sekundarnih 
surovin zlato in srebrno plaketa 
t o  je tudi novo priznanje 
tovarni zdravil Krka, ki že 
vseskozi podpira inovacijsko de
lo, ne nazadnje tudi s podeljeva
njem znanih Krkinih nagrad.

Po krivih poteh »zelene mafije”
Delavci uprave inšpekcijskih služb iz Novega mesta zaprli prvi kiosk PIK Vinkovci

Sejmišča
NOVO MESTO: Kljub zelo sla

bemu vremenu je sejmišče v pone
deljek spet običajno zaživelo, cene 
pa so celo znatno poskočile. Napro
daj je bilo 261 prašičev, od tega 44 
starih od tri do šest mesecev, 
prodanih pa kar 223. Pujski so stali 
800  do 1.200 din, starejši prašiči pa 
1-210 do 2.300 din.

BREŽICE: Pripeljanih je bilo 485 
Pujskov in 12 nad tri mesece starih 
Prašičev, prodanih pa skupaj 384. 
l*ujski so b i l ip o  45 din, starejši 
Prašiči pa po !l0 din kilogram žive 
teže.

Kaže, da so za tako imenova
no ,zeleno mafijo” nekateri 
zakoni in iz njih obvezujoče 
obveznosti španska vas. To so 
ponovno dokazali predstavniki 
PIK Vinkovcev, ki so pred 
časom navkljub nasprotovanju 
delavcev uprave inšpekcijskih 
služb v Novem mestu postavili 
pet prodajnih kioskov za sadje 
in zelenjavo. V dolenjski metro
poli so dobili gostoljubje zgolj 
zato, ker družbeni sektor ne 
more ustreči kupcem.

Takoj ko so prodajalci zelenjave 
in sadja postavili kioske, so dobili 
inšpektorski obisk, kije odkril vrsto 
napak. Odgovorne so o njih obvestili 
in jih prosili, naj jih do 1. novembra 
odpravijo. Naslednji obisk je ponov
no dokazal, da so imeli PIK 
Vinkovci v času, ko so prišli v Novo 
mesto pred očmi samo zaslužek.

Prvi dan prodaje so imeli sicer v 
kioskih lepo sadje po konkurenčnih 
cenah, kmalu pa so nadaljevali z že 
znano novomeško prakso „zelene 
mafije”. Sadju so cene dvignili, 
prodajati so začeli vse slabše sadje in 
zelenjavo, stranke so se začele 
pritoževati nad kakovostjo, postrež
bo in do tako pričakovane zdrave 
konkurence, ob kateri naj bi ugod
nosti dobili potrošniki, ni prišlo. Če 
so inšpektorji v začetku še lahko 
zatisnili eno oko samo zaradi 
kupcev, so morali ob novih številnih

Kmetijski

Obvezna predavanja za rejce
Kot se v življenju vse spreminja, se menjajo tudi pravila za 

Uspešno živinorejo. Živali, ki vse več dajejo, so tudi vse bolj 
občutljive in potrebujejo pravega strokovnjaka za ..servisiranje” 
ali pa se enostavno pokvarijo — zbolijo. Veterinarji ugotavljamo, 
da narašča število obolenj, ki so posledica tega, da sestavljalci 
krmilnih obrokov ne poznajo > pravil in zahtev. Povečuje se 
tudi obolenje okončin, zlasti parkljev, kar gre na rovaš reje v 
stojiščih brez paše — ob znanem pomanjkanju kovačev.

Lahko se pohvalimo, da je dandanes izkoreninjena 
marsikatera kužna bolezen, ki je bila nekdaj strah in trepet 
rejcev. Danes se je treba bolj bati, da bi se v živalskem 
organizmu porušilo ravnotežje med odpornostjo in obrambno 
sposobnostjo živalskega organizma.

Vsemu temu želimo posvetiti serijo predavanj za živinorejce, 
da bi dvignili splošno raven znanja. Predavanja so po zakonu 
obvezna, končati pa se morajo s posebnimi izpiti, ki naj 
dokažejo sposobnost rejcev.

Da bi se približali vašim možnostim, smo v okviru 
Dolenjskega veterinarskega zavoda (nekdanje Veterinarske 
postaje) pripravili predavanje za vsa večja središča, in to v 
večernih zimskih urah. Predavanja se mora udeležiti vsak 
živinorejec. Na njih bodo ugotavljali navzočnost. Kdor ne bo 
opravil ustreznega izpita, ne bo mogel oddajati mleka, sledile pa 
bodo še drage sankcije. Zelo bi nam bilo žal, če bi morali v tej 
smeri v resnici tudi ukrepati.

Podrobnejša obvestila bodo rejci še dobili. Povemo naj le, da 
bodo predavanja v novomeški občini na 32 mestih, v trebanjski 
na 10, v črnomaljski na 17 in v metliški na desetih. Začela se 
bodo v prvih dneh decembra, na njih pa bodo živinozdravniki 
predavali o higienskih razmerah v hlevu, o vplivu prehrane na 
zdrave živali, o važnejših kužnih boleznih, o pomenu zakonskih 
predpisov idr.

Mag. FRANC COLARIČ

I

I

in nesramnih pomanjkljivostih po- 
srcdovati.

Še vedno niso zadostili zakon
skim obveznostim (registracija na 
sodišču), prodajajo brez dokumen
tov o oblikovanju cen in nakupu 
blaga, odnose s prodajalci si za
mišljajo zelo domače, brez vsakih 
pogodb in zdravniških pregledov, na 
inšpekcijo so poslali le spisek 
prodajalcev, v kioskih pa strežejo 
drugi ljudje, niso zadostili najmanj
šim higienskim zahtevam itd. Zaradi 
tega so inšpektorji zaprli prodajni 
kiosk v Zagrebški ulici, na zadnjem 
sestanku minulo sredo pa so se 
dogovorili, da bodo ponovno ob
vestili vodjo prodaje Smaja Kulavzo- 
viča o napakah in strogo ukrepali po 
14. decembru.

J. PEZELJ

M ilenko KO SANO VIČ

„KIT” bo zaživel
Tudi zaradi slabe _ povezanosti 

med organizacijami najbrž že več let 
ugotavljamo, da dolenjsko kmetij
stvo nazaduje. Leta 1976 smo začeli 
o tem glasneje govoriti in razmišljati 
o tesnejšem sodelovanju v sestavljeni 
organizaciji združenega dela „KIT”, 
vendar smo kmetijci sprva ostajali 
osamljeni.

Se pri novejših osnutkih samo
upravnih sporazumov o združevanju 
v letu 1978 so se nekateri spraševali, 
zakaj naj bi se združili. Občutili 
smo, da se želijo združevati tisti, ki 
jim gre slabo, nikakor pa ne prcdelo- 

• valci in trgovci, ki jim gre bolje. 
Tistim, ki še danes sprašujejo, zakaj 
se skupaj z dolenjskimi kmetijskimi 
zadregami združuje v skupnost tudi 
Dana, Kolinska, Veterinarski zavod 
in KŠC Grm, odgovarjamo, da zato,

ker so odvisni od kmetijstva in 
■ morajo zato prevzeti tudi del odgo
vornosti za pridelovanje surovin.

Tudi tistim, ki trdijo, daje zados
tno povezovanje kmetijskih zadrug v 
sozd „K1T”, je treba dokazati, da.je 
regionalno povezovanje agroživilstva 
na Dolenjskem nujnost za poživitev 
primarne kmetijske proizvodnje. 
Obliko sodelovanja bomo morali ne
prestano dopolnjevati in izboljšev
ati, prilagojevati potrebam. K boljše
mu delu skupnosti bo gotovo pripo
moglo tudi imenovanje inž. Nika 
Riharja za vršilca dolžnosti predsed
nika skupnosti agroživilskih OZD 
Dolenjske. (iz glasila

„Naše polje”)

Od kod delavce?
Utegne se zgoditi, da bodo sredi 

novega srednjeročnega obdobja v 
posameznih kolektivih ugotavljali, 
da ni ljudi, ki bi delali v novih 
tovarnah. V vseh štirih dolenjskih 
občinah so v teku milijardne investi
cije v industrijske objekte, povsod 
pa že zdaj tarnajo, da jim manjka 
delovne sile.

Izkazalo se je, da sc več večjih 
novomeških tovarn zanaša na dovoz 
delavcev iz sosednjih občin iz manj 
razvitih krajev, pa je očitno, da sicer 
organizirani avtobusi ne bodo imeli 
koga prevažati. Tudi v odročnih 
krajih in sosednjih občinah imajo 
namreč tovarne v izgradnji, pa bodo 
svoje razpoložljive delavce zaposlili 
doma.

Pri dogovarjanju za srednjeročni 
plan bo torej pridobivanju kadrov 
posvetiti poglavitno skrb in bo nuj
no pravočasno usklajevanje med 
občinami na Dolenjskem Tudi ka
drovski primanjkljaj, ki se že zdaj 
kaže ne le pri Šolanih in kvalificira
nih kadrih, marveč tudi pri nekvali
ficirani delovni sili, bo prisilil gospo
darstvenike in delovne organizacije 
usmerjati naložbe v take dejavnosti, 
ki bodo terjale čim manj žive delov
ne sile. Marsikje pa bi po oceni 
strokovnjakov sploh ne potrebovali 
investicij v zidove, ampak bi prej 
prišli do boljših finančnih rezultatov 
z novimi tehnološkimi procesi in 
boljšo organizacijo dela.

R. BACER

Medeni jubilej
25 let Medexa — Uve
ljavlja se doma in v svetu

V primerjavi s čebelarstvom, 
ki je med Slovenci v časteh že 
lepa stoletja, je četrt stoletja 
delovanja Medexa zares malo, 
vendar pa je 25 let delovanja te 
delovne organizacije močno 
dvignilo ugled naše dežele na 
tem področju. Danes je Medex 
po svoji raziskovalni dejavnosti 
na tretjem mestu na svetovni 
lestvici, za pripravke iz čebeljih 
proizvodov, ki so nastali v 
njegovih laboratorijih, pa se 
zanimajo mnoge države po sve 
tu.

Mcdex je nastal kot organiza
cija, ki naj bi se ukvarjala z

odkupom in prodajo medu. Mali 
kolektiv se je v času krize 
odločil in naredil pogumen ko
rak — razširil je proizvodnjo in 
se lotil izdelave sprva licenčnih, 
kasneje pa lastnih preparatov 
medu, cvetličnega prahu, pro- 
polisa, matičnega mlečka in 
čebeljega strupa. Vrsta Mcdcxo- 
vih proizvodov si je utrla pot na 
police trgovin v Avstriji, Italiji, 
odveč pa je zapisati, da so dobro 
poznani tudi našim kupcem. 
Manj znano je prizadevanje za 
izdelavo zdravilnih preparatov, 
ker to delo poteka počasneje, 
zahteva laboratorijsko in klinič
no preizkušnjo, vendar tudi na 
tem področju Mcdex pridno otje 
nove brazde. Prav ob jubileju so 
pripravili tri nove pripravke iz 
serije apifitov, ki sc pridružujejo 
že poznanim: apikompleksu,
apilecitinu, apipolu itd.

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL..

Ureja: Tit Doberšek

Ob splošni hvali letošnje vinske 
letine je prav, da damo

Oceno letošnjega  
 ̂ v inskega pridelka

i

I

s

Letošnji vinski pridelek je 
večji, kar velja zlasti za Belo 
krajino in Primorsko, kakovost
no pa le delno boljši od zadnjih 
let, ko so vinogradi pozebli. Ne 
samo na Dolenjskem, tudi na 
Štajerskem grozdje ni pridobilo 
ustreznega odstotka sladkorja, 
saj v Mariborskem Večeru bere
mo izjavo direktorja mariborske
ga podjetja Vinaga Franca Vra
za, da so pozne, kvalitetne sorte 
grozdja iz širše mariborske okoli
ce pridobile le 14 do 15 
odstotkov sladkorja, kar pa je za 
te sorte veliko premalo, saj bi 
morale pridobiti okrog 18 od
stotkov.

Tudi strokovnjak Kmetijskega 
inštituta Slovenije mg. inž. Du
šan Terčelj v Nedeljskem dnevni
ku med drugim pove: ,,Mogoče 
so nekateri pričakovali (zaradi 
lepega vremena prve tri tedne 
septembra), da bo imelo grozdje 
zelo visok odstotek sladkorja. 
Sladkorja ni bilo toliko, kot smo 
pričakovali, ker je nizka vseb
nost kisline dajala vtis, da je 
grozdje sladka”

To, kar ugotavlja inž. Terčelj, 
se je dogajalo tudi na Dolenj
skem. Zaradi zmanjšane kisline 
je prevladovala napačna presoja, 
da je grozdje zelo sladko, če si 
pa sladkor v moštu izmeril z 
moštno tehtnico, si bil razočaran. 
Tudi visoki pridelki na primer 
pri žametni čmini, ne pripomo
rejo k večji sladkobi grozdja, 
ampak nasprotno. Zato so storili 
napak tisti, ki niso upoštevali 
nasveta o izboljšanju mošta, ki 
smo ga napisali v Dol. listu 4. 
oktobra.

Iz povedanega sledi, da

Š PRETAKANJEM VINA 
LETOS NI TREBA ODLA
ŠATI

Ker je že grozdje na trti imelo 
manj kisline kot običajno, tudi 
letošnja vina na splošno niso 
kisla. Zato spretakanjem vina ni 
treba odlašati in čakati na 
naravni padec kisline, kot smo 
bili navajeni v navadnih letinah, 
zlasti pri cvičku. Na to opozarja 
tudi inž. Terčelj, ko pravi, da 
moramo paziti, da se kislina v 
vinu preveč ne zniža. Kislina 
daje vinu harmonijo, razvija 
aromatičnost ter pomaga pri 
ohranjevanju vina. Zato je po
sebno letos potrebno vino po 
končanem vrenju neglede na to, 
ali je to belo ali rdeče, cviček ali 
črnina, čimprej pretočiti. Zaradi 
nižje kislosti so letošnja vina bolj

dovzetna za drugače manj izrazi
te napake vina, kot je okus po 
drožeh, taninu, morebitni gnilo
bi, žveplu, rjavenju in še kaj. Inž. 
Terčelj sodi, da letošnja vina 
potrebujejo precej žvepla, da ne 
rjavijo, zato bo treba vino ob 
prvem pretoku primerno žvepla
ti.

Zračenje vina 
pri pretoku

Z izjemo dr. Šikovčeve v 
knjigi „Malo kletarstvo” (Ljub
ljana 1975) avtorji strokovnih 
knjig iz kletarstva od „Kletar
stva”  Skalickyja (Ljubljana 
1924) dalje priporočajo, da prvi 
pretok vina opravimo z dosto
pom zraka. Eri večini naših 
malih vinogradnikov, ki nimajo 
na voljo vinske črpalke (teh naša 
vrla trgovina niti ne prodaja), 
pretok brez dostopa zraka sploh 
ni izvedljiv.

Dr. Premužičeva v knjigi 
.Praktično vinogradarstvo i 
podrumarstvo” (Zagreb 1972) 
pravi o.kisiku, ki pride v stik z 
vinom pri pretoku z dostopom 
zraka, da <e kisik spaja z 
nekaterimi sestavinami vina. To 
so v prvi vrsti dušične spojine, 
sluz in druge materije, ki po 
končanem vrenju vina vinskim 
kvasnicam niso več potrebne in 
vinu samo škodujejo, ker omo
gočajo obstoj vinu škodljivim 
bakterijam in poleg tega povzro
čajo nadaljnjo motnost vina. 
Zato je potrebno prvi pretok 
vina opraviti z dostopom zraka 
— kisika.

Uporaba žvepla

Dr. Premužičeva v navedeni 
knjigi priporoča, naj vino pri 
vsakem pretoku žveplamo. Pri 
prvem pretoku damo 5 do 10 
gramov na 100 litrov kalijevega 
metabisulfita, to je 2,5 do 5 
gramov na 100 litrov žveplovega 
oksida (SO 2). Sluzava vina in 
vina z vonjem po žveplu (gnilih 
jajcih) žveplamo tako, da pred 
pretokom dodamo vinu 10 do 
15 gramov na 100 litrov kalijeve
ga metabisulfita. Pri drugem 
pretoku damo vinu 2 do 4 grame 
na 100 litrov kalijevega metabi
sulfita.

Ponovno je treba pmredad, da 
moštov in vina ne žveplamo s 
sežiganjem žveplenih trakov, ker 
je s tem nemogoče doseči 
pravilno količino žvepla. S seži
ganjem žveplenih trakov žvepla
mo le prazne sode, mošt in vino 
pa žveplamo v malih kleteh s 
kalijevim metabisulfitom, v več
jih kleteh pa z žveplasto kislino 
iz jeklenk, ki imajo naprave za 
doziranje. Žveplanje vinu ne 
škoduje,

DT
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Je pri nas zakonitost premalo upoštevana?
Ali je združevanje presežkov v skladih interesnih skupnosti nezakonit posel? — In kaj je z vrsto podpisanih

sporazumov, ki sovideti kotček brez kritja? — pravijo odgovorni
Med nedavnimi pogovori delovne skupnosti CK ZKS s komunisti 

v kolektivih novomeške občine je bila večkrat postavljena v 
ospredje zakonitost na vseh ravneh, obenem pa tudi izpolnjevanje 
dogovorov in sporazumov. Pogovori so bili večkrat v stališčih 
načelni, kako pa se to praktično kaže v novomeški občini, sn o  
skušali zvedeti pri odgovornih v občinski skupščini oziroma v 
izvršnem svetu ter v Socialistični zvezi.

Član delovne skupine CK Vinko pravobranilec samoupravljanja, je na
Kastelic, ki je hkrati republiški

Darila šele v 
drugem planu

Novoletno praznovanje je 
pred durmi, pa bi veljalo o njem 
kaj reči, ker ga konec koncev 
organiziramo s sredstvi nas vseh. 
V Ljubljani so pretekli teden v 
SZDL razmišljali o dedku Mrazu 
v krogu organizatorjev, politič
nih delavcev in najvidnejših od 
Društva prijateljev mladine, pa 
so njihova stališča morda tudi za 
nas sprejemljiva, vsekakor pa 
nam lahko dajo misliti. Ne gre 
namreč pri vsej stvari samo za 
to, kaj bo dedek Mraz otroku 
prinesel!

Kot je dejala Olga Vipotnik, 
gre ob novoletnem praznovanju 
otrok zlasti za bogatenje do
življajskega sveta otrok, medtem 
ko naj bi bil paketič le spomin
ski. Čimveč naj se dogaja na 
ulici, kjer naj bi se vse bleščalo v 
lučeh in okraskih. „Ob današnji 
draginji je namreč majhen pake
tič za vsakega otroka, v kateren) 
je tudi vsakega nekaj — zelo 
draga stvar, ki utegne izprazniti 
blagajno, pa bi s tem osiromašili 
ves blišč v okolju. Razen tega 
tudi ne gre otroka še navajati k 
temu, da bi od dedka Mraza 
čakal le darila, ampak naj bi se 
njegovega prihoda veselil zavoljo 
vzdušja, ki ga prinaša.

Vsi otroci naj bi bili deležni 
pravljičnega sveta vsaj tistih 
nekaj dni pred novim letom, 
iztrgani iz krute vsakdanjosti Ne 
nazadnje pa novoletno vzdušje 
vpliva tudi na odrasle, ko se 
poslavljajo od starega in delajo 
načrte za novo obdobje.

V Ljubljani na primer sklicu
jejo se tanke hišnih svetov, SZDL 
in sindikata na terenu, pa se 
skupno dogovarjajo o okrasitvi, 
medtem ko vodi razgovore s 
trgovci oddelek za gospodarstvo, 
vse to pa v sklopu odbora, ki 
vodi novoletno praznovanje pri 
SZDL. To je le nekaj navrženih 
misli iz prakse sosedov. Smo pa 
pred njimi v tem, da organizira
no zbiramo sredstva od vseh 
zaposlenih za dedka Mraza, 
medtem ko Ljubljana ta sistem 
šele uvaja.

Razne sejme, kjer naj bi 
trgovci še posebej prodajali 
(dostikrat slabo blago po slanih 
cenah), so ocenili za malo 
primerno obliko novoletnega ve
selja.

Glede na to, da v novomeški 
občini že več let združujemo 
denar za poenoteno novoletno 
praznovanje, je pričakovati, da 
se je nabralo že nekaj luči in 
okraskov in da bo ta zunanji 
blišč vsako leto večji. Zavedati 
pa se je treba, da je prav ta 
akcija za organizatoije zahtevna 
stvar, kajti ocenjuje jo  sleherni 
občan in za vzdušje, če hočete 
tudi politično, ni nič%ianj važna 
kot kaj drugega. r ia  BACER

primer v pogovoru v Novolesu 
pozval delegate, naj se v skupščinah 
interesnih skupnosti zavzemajo za 
vračanje presežkov združenemu de
lu, češ da je edino to zakonita p o t 
Menil je tudi, da so vsi dodatni in 
posebni sporazumi nad dogovorjeno 
prispevno stopnjo v republiki neza
koniti, čeprav jih uvajajo v nekate
rih slovenskih občinah.

Po drugi strani so člani delovne 
skupine CK v več pogovorih — 
posebno Ludvik Golob -  trdno stali 
na stališču, da je potrebno biti 
dosleden pri izpolnjevanju dogovo
rov in sporazumov, ki so podpisaiti 
in so jih dclavci potrdili. Glede na 
vse to, smo dobili naslednje izjave:

Franci Cvelbar, podpredsednik 
občinske skupščine: ..Dodatnih
oziroma posebnih sporazumov, o 
katerih je govoril republiški pravo
branilec samoupravljanja v Novole
su, v novomeški občini ni. Vsi naši 
sporazumi nad dogovorjeno prispev
no stopnjo so sestavni del družbene
ga plana 1976 do 1980, sprejeti pa

so bili na zborih delovnih ljudi in so 
bili poprej tudi v široki javni 
razpravi. V teh sporazumih, ki pa jih 
pri nas prav po nemarnem v 
pogovornem jeziku imenujemo „po- 
sebne“ , gre za prostovoljno, vendar 
plansko zdiuževanje sredstev glede 
na velike potrebe v usmerjenem 
izobraževanju, otroškem varstvu, 
kulturi, komunalni in ljudski obram- 
bi.“

Miroslav Vute, podpredsednik iz
vršnega sveta občinske skupščine: 
„Ko so interesne skupnosti ugotav
ljale, kako uresničujemo srednjeroč
ni družbeni plan, je bilo očitno 
dejstvo, da kasnimo pri m nogih 
delih prav zaradi neizpolnjevanja 
obveznosti po sklenjenih sporazu
mih. Zato je tudi prišlo do predloga, 
naj se presežki sredstev iz tozdov v 
skladih posameznih SIS poračunajo 
z dolgovi. To pomeni, da ne gre za 
nobene dodatne obremenitve delov
nih ljudi, kar bi bilo proti stališčem 
CK, skupščine in sindikatov, marveč 
za zakonito sprejete obveznosti in 
poračun dolga. Hkrati s tem, ko so 
skupščine interesnih skupnosti 
predlagale vrnitev presežkov združe
nemu delu, so, da se izognejo kopici 
administrativnih in računskih opra
vil, predlagale, naj bi presežke iz leta 
1978 namenili gradnji centra za 
usmerjeno izobraževanje in za po
račun zapadlih obveznosti do spora
zumov. Smatramo, da je to  povsem

VRNJEN OBISK ZPM — Osemnajst članov Zveze prijateljev 
mladine novomeške občine je b lo  17. novembra na obisku pri 
enaki organizaciji v domžalski občini. Z največjim zanimanjem so 
si ogjedai VVZ v Domžalah, podružnično osnovno Solo v Krašnji, 
osnovno Solo v Moravčah ter nekatere kulturnozgodovinske spome
nike. Srečanje med obema organizacijama je bilo letos že drago in 
bo verjetno postalo tradicionalno. (Foto: I. Pavlin)

Na kvizu zmagala Metlika
Tekmovanje dolenjske regije ..Mladost v pesmi, besedi in 
spretnosti'' letos v Metliki — Zmaga domačinov

16. novembra je bilo v Metliki 
tekmovanje mladincev in vojakov 
pod naslovom Mladost v pesmi, be
sedi in spretnosti.”  Na kvizu, ki je 
bil regijskega pomena in k ije  postal 
že tradicionalen, so se pomerile 4 
ekipe, ki so na občinskih tekmo
vanjih v Trebnjem, Novem mestu, 
Črnomlju in Metliki osvojile prva 
mesta.

Organizacija je bila tokrat zaupa
na občinski konferenci ZSMS Metli
ka ter vojašnici „Bela krajina" iz
Črnomlja. Organizatorji so tudi v 
kulturni program, ki je sledil vsa
kemu izmed treh kol vprašanj, vnesli 
veliko pestrosti in zanimivosti. Naj
več znanja o naši revolucionarni 
preteklosti je  tokrat pokazala ekipa 
iz Metlike; osvojila je vse možne 
točke ter se bo 14. decembra udele
žila zaključnega tekmovanja na re
pu bliSci ravni v Mariboru.

Ob zaključku so v Metliki podelili

tudi pokala za najboljše organizira
no občinsko tekmovanje „Mladost v 
pesmi, besedi in spretnosti". Letos 
so ju  prejeli OK ZSMS Novo mesto 
in vojaki vojašnice iz dolenjske pre
stolnice.

M. B.

zakonito in da nihče ni prikrajšan, 
kajti tudi redni plačniki dogovorje
nih obveznosti so upoštevani. Nji
hov presežek se poračunava z 
letošnjimi obveznostmi, kar pomeni, 
da toliko manj dajejo. Tak predlog 
je bil pri veliki večini zaposlenih v 
združenem delu tudi sprejet in 
izglasovan."

Dušan Dular, predsednik občin
ske konference SZDL: „Veljalo bi 
se ustaviti tudi pri jasno izraženem 
stališču članov delovne skupine CK 
ZKS, da je potrebno dosledno 
izpolnjevati podpisane dogovore in 
sporazume. Pri nas smo glede tega 
zelo šibki, in lahko rečemo, da ne 
spoštujemo zakonitost Od leta 
1976 bi morali po sporazumih za 
naložbe s področja družbenih dejav
nosti: kulturo, otroško varstvo,
izobraževanje, zbrati čez 62 milijo
nov dinarjev, plačanih pa je samo 27 
milijonov. Ob takem obnašanju do 
družbenega plana in njegovih sestav
nih dokumentov pa ni čudno, če 
ugotavljamo velik zaostanek pri 
raznih delih. Isto velja za področje 
komunale, kjer združeno delo dol
guje okrog 70 milijonov dinarjev, vsi 
pa bi radi imeli kanalizacijske 
sisteme, čistilne naprave in, kajpak, 
vodovode. Sprožiti bomo morali 
čvrstejšo politično akcijo s pomočjo 
ZK, SZDL in sindikatov, da bo 
doslednost uveljavljena. Dolžniki 
bodo prišli v položaj, ko ne bo 
moglo ostati le pri podpisu na 
listini. Samoupravni dogovor, veljav
no podpisan in sprejet, ima namreč 
tako pravno moč kot katerikoli 
zakon." RIA BAČER

KRŠKO: OSEM 
PRIPOMB NA 

OSNUTEK SKLEPOV
Osnutek sklepov 5. seje CK ZKS 

so v prvi polovici novembra obrav
navale vse osnovne organizacije ZK 
v krški občini, razpravo o tem gradi
vu pa so končali in pripombe oziro
ma predloge strnili v osem točk  na 
16. seji občinske konference 19. 
novembra v Krškem. Med drugim so 
navedli, naj bi bilo v sklepih omenje
ne seje CK ZKS navedno, ali bo 
predsednik občinske konference 
profesionalec ali volonter, katere 
stalne komisije naj bi delovale pri 
konferenci oziroma komiteju, nadal
je, da bi morale imeti občinske 
konference vsaj po dve razširjeni 
(kombinirani) seji na leto, pri vo
litvah novih organov pa naj bi zavol
jo  kontinuitete dela ne zamenjali 
komiteja v celoti, ampak samo nekaj 
članov. Živahnejša je bila razprava o 
stanju na kulturnem področju, 
nanjo pa so povabili predstavnike 
kulturne skupnosti, ZKO, kulturnih 
ustanov, društev in druge. Obširneje 
bomo o konferenci pisali v naslednji 
številki.

Obilica znanja o SLO
Devet ekip na občinskem kvizu ..Osnove SLO'" • 

Najboljši ekipi iz Potoka in Otočca

V okvira letošnje akcije 
NNNP je skupina prizadevnih 
mladincev 0 0  ZSMS iz Do
lenjskih Toplic 17. novembra

NAJMLAJSE NAJBOLJŠE -  
Predsednica 0 0  ZSMS Do
lenjske Toplice Tanja Čibdi iz
roča priznanje najboljši ekipi 
0 0  ZSMS Potok (Brigita Jerič, 
Cirila Medic, Mira Može) na 
občinskem tekmovanju iz po
znavanja SLO (Foto: J. Pavlin)

pripravila občinsko tekmovanje 
„Osnove SLO“.

K sodelovanju so povabili prav 
vse mlade iz vseh KS občine Novo 
mesto, svoje tričlanske ekipe pa je 
na tekmovanje podalo le devet kra
jevnih hrupnosti. Ekipe so se v 
domu kulture najprej pomerile v 
reševanju pismenih testov in dosegle 
naslednje uvrstitve: 3. mesto ekipa 
0 0  ZSMS KS Cegelnice, 4 . Brusni
ce. 5. Gorenja Straža, 6. Soteska, 7. 
Uršna sela, 8. Mestne njive, 9. Šen- 

" tjernej. Največ točk y p&nenem 
delu pa sta zbrali ekq>i Potoka in 
Otočca, ki sta se pomerili v zaklju
čnem javnem kvizu pred polno dvo
rano mladih. Med vprašanji so se s 
kulturnim točkami predstavili ple
sna skupina iz Bučne vasi ter solisti 
iz Novega mesta in Dolenjskih To
plic. Ob seštevku doseženih točk je 
slavila naimlajša ekipa na kvizu, 
trojka iz Potoka, ki je brez napake 
odgovorila na vsa vprašanja.

Prireditev so podprli Zavarovalni
ca Triglav, OK ZKS, OK ZRVS in 
ZSMS Novo mesto ter odelek za 
LO.

J. P.

Inž. Riharju za Abrahama
Kadar je  kdo star petdeset 

let, pravimo, da je  dočakal 
Abrahama. Od nekdaj je  to  
pomenilo pomemben zrelost
ni in modrostni mejnik v 
človekovem življenju. Nekaj, 
kar je  treba proslaviti s 
kupico v roki in napitnico 
na ustih.

Inž. Niku Riharju se je  
polstoletnica iztekla prejšnji 
teden, 16. novembra. K o t 
smo zvedeli, se je  to zgodilo 
na njegovi službeni vožnji 
proti Žužemberku. Nekaj 
časa je  že  poslovni mož, in 
sicer v službi naprednejšega 
kmetijstva, zato so take poti 
zanj nekaj vsakdanjega.

Kaj si je  agronom Niko 
mislil, ko sta si z  Abraha
mom gledala iz oči v oči, bo 
bržkone ostalo skrivnost N e  
more pa biti skrivnost vse 
to, kar je  počel do tega 
osebnega praznika. Vsaj ti
sto ne, kar so lahko vsi videli 
in ga po  tem tudi cen il 
Javnosti pa je  bU tako rekoč 

\zap isan  vsaj tri desetletja, od

tega skoraj dve desetletji m  
Dolenjskem.

V Novem mestu se je  
udomil leta 1960, ko je  
prišel za ravnatelja m  
grmsko kmetijsko šolo. Iz
kušnje v poklicu si je  pred  
prihodom na Dolenjsko na
biral na Tolminskem, Gori
škem in Idrijskem, kjer je  bil 
v službi zadružnih in poslov
nih zvez do njihovih razpu
stitev. Ravnatelj grmske šole 
je  bil poldrugo desetletje. 
K o t sposoben družbenopoli
tični delavec je  moral ravna- 
teljevanje prekiniti. Postal je  
podpredsednik občinske 
skupščine in kmalu zatem  
profesionalni predsednik 
medobčinskega sveta SZDL 
za Dolenjska Letos je  to 
funkcijo odložil in sprejel 
delo, ki še najbolj ustreza 
njegovemu poklicu.

M ed Novomeščani se je  
inž. Rihar uveljavil kot kme
tijski šolnik in družbenopoli
tični delavec. Veliko je  bil 
med ljudmi, ko t kmetijski 
strokovnjak je  ves čas tudi 
politično deloval! Vselej je  
prenašal svoje misli na druge 
na najbolj preprost in njim 
razumljiv način Zato je  
postal del njih, dolenjski 
človek, pa čeprav je  po  rodu 
Ljubljančan. To pa je  tudi 
razlog, da pišemo te vrstice 
o njem ko t o naše gore listu 
in da mu po dolenjsko 
zaželimo: Na dravje in še na 
mnoga leta! I. Z.

70 let Marijana Vivode
Včeraj, 21. novembra je 

praznoval v Beogradu se
demdesetletnico življenja 
starim Novomeščanom in 
mnogim Dolenjcem dobro 
znani pravnik Marijan Vivo
da.

Pred dobrimi štiridesetimi le
ti, ko je imel za seboj že okrog 
30 mesecev brezplačne sodne
praKse, je dobu prvo plačano 
zaposlitev kot sodni pripravnik 
pri okrožnem sodišču v Novem 
mestu. Ob prihodu v Novo mes

to je imel za seboj bogato revo
lucionarno preteklost. Izšel je  iz 
1'roletarske družine. Oče je bil 
strojni ključavničar, mati pa de
lavka v ljubljanski Tobačni to
varni. Bil je njun edini otrok.

Rodil se je 21. novembra 
1909 v Ljubljani. Ker je zelo 
zgodaj izgubil očeta in je morala 
mati sama prenašati vse breme 
preživljanja, je imel zlasti med 
prvo svetovno vojno težko mla
dost. Ko se je mati po prvi 
svetovni vojni ponovno omožila, 
so se mu razmere znatno izbolj
šale in je lahko šel v šole ter 
postal pravnik.

2 e v mladosti se je začel 
družiti z Borisom Ziherlom in 
Tonetom Tomšičem in z njima 
prehodil vso razvojno pot, k ijih  
je  pripeljala v komunizem. Kot 
študent prava se je mladi Marijan 
dobro zavedal vseh posledic, ki 
doletijo aktivne komuniste, zato 
je bila njegova pripadnost komu
nizmu zavestna- Doživel je števil
ne preiskave, zaslišanja in obča
sne zapore. Vse to  pa ga ni 
odvrnilo od začrtane poti, 
ampak je postal po vsaki pre
izkušnji še bolj trden in predan. 
To trdnost n a  je  dajalo osvoje
no znanje, ki si ga je pridobil iz 
marksističnih knjig ki so bile v 
takratni Ljubljani dostopne. 
Sam si je  ustvaril kar lepo mar
ksistično knjižnico in jo  leta 
1942 odposld iz Novega mesta v 
partizane.

S takim znanjem in izkušnja
mi je prišel junija 1939 v Novo 
mesto, le žal, da ni takoj dobil 
zveze s takratnimi novomeškimi 
komunisti. To delo je opravil 
šele okrožni sekretar Dušan Je
reb, ki ga je v oktobru 1941 
sprejel za kandidata, a že v 
novembru istega leta za člana 
lartije. Takoj ob prihodu v 
'ovo mesto se je Vivoda vključil 

v krožek novomeških intelek
tualcev, ki so bili v veliki večini 
simpatizerji komunistične parti
je, m z njimi razglabljal o vseh 
prc lemih, ki so bili takrat ak

tualni. Družil se je z Dušanom 
Jerebom, dr. Rudijem 
Kyovskym, naprednimi profe- 
soiji in z drugimi, ki so se 
spontano pridružili OF, ko je 
začela s svojim delom. Vivoda je 
postal mestni in kasneje okrožni 
sekretar OF.

Ko je prišel v Novo mesto v 
decembru 1941 novi okrožni se
kretar KPS Viktor Avbelj, je po 
Tomšičevem naročilu obiskal 
tudi Marijana Vivodo in ga našel 
sredi največjega intenzivnega 
dela ne samo v Novem mestu, 
ampak tudi v vseh večjih krajih 
takratnega novomeškega okraja. 
Pri svojem delu je našel največjo 
oporo pri svoji ženi, ki je bila 
enako delavna in predana idejam 
OF in KPS. Njuno stanovanje v 
Agničevi hiši je postalo žarišče 
OF in je bilo nepretrgoma zase
deno s sejami, krajšimi sestankt 
in občasnimi razgovori.

Svojo dejavnost je Vivoda raz
vijal tudi na sestankih v raznih 
lokalih, na ulicah in sprehajališ
čih. Čudno bi bilo, če bi ostala 
vsa ta ogromna razvejenost dela 
skrita in neopazna. Okupatorji 
so ga začeli opazovati in ni 
nobenega vzroka, da ne bi verjeli 
pokojni aktivistki Darinki Stefa- 
novičevi -  Slugovi, ki je trdila, 
da je iz svojega stanovanja opa
zovala, kako so Italijani iz veže 
nekdanje Kresije fotografirali 
vsakega, ki je  vstopil v Agničevo 
hišo.

Sredi takega neutrudnega in 
;a dela

P‘N<

težkega aktivistični 
priSel 27. marec 1 n , u *  ko je

se je pietoiKei v l j u i  
15. je  odšel po  parti 
partizane, v Ljubljans 
Tako se je vklji

zajel Novo mesto prvi večji val 
aretacij izbranih aktivistov OF in

mu sledil še enak teden dni 
pozneje. Okupatoiji so bili pre
pričani, da so obglavili novomeš
ko OF, a so se bndko razočarali. 
Življenje je teklo dalje in tako 
tudi OF, ker je bila talerat že 
tako utrjena, da je bila država v 
državi. Dejavnosti OF niso m o
gla preprečiti niti težka jetniška 
vrata. Vivodova žena je v zapore 
tihotapila na listkih poročila, 
vprašanja in sveže radijske novi
ce. Vivoda pa je poskrbel, da so 
vse te novice našle zanesljiva 
ušesa. Kmalu po aretacijah je 
odposlal okupator aretirance v 
ljubljanske šempetrske, sodne in 
belgijske zapore, iz te pa v itali
janske.

Tako je šel to žalostno po t 
tudi Marijan Vivoda, dokler ni 
postal politični interniranec v 
gorskih vaseh zapadne Italije. 
Nanj so imeli Italijani posebno 
piko, ker so ga zelo pogosto 
prestavljali iz kraja v kraj, dokler 
ni prišel na zadnjo postajo svoje 
internacije v kraj Ferriere v pro
vinci Piacenza. Italijani so misli
li, da bodo aktivistom, ki so jih 
internirali v Italiji, onemogočili 
vsako delo in jih osamili. Toda v 
Italijo so poslali trojanskega 
konja, ker je političnim interni
rancem sicer omejeno svobodno 
gibanje le omogočalo politično 
dejavnost med italijanskim pre
bivalstvom. Tako so tudi Novo
meščani v Ferrierah imeli skrite 
sestanke celo z aktivnimi vojaki 
slovenskega rodu, ki so logorova- 
li v Ferrierah. Kasneje so ti 
vojaki odSi z dopusta naravnost 
v partizane.

. Sredi takega dela je prišla 
kapitulacija Italije. Vivoda ni ča
kal naslednjega jutra, ampak ga 
je z nekaterimi Novomeščani 
vzela že prva noč. 11. septembra 
se je pretolkel v Ljubljano, a že 

partijski liniji v 
ko brigada 

to  se je vključil tudi v 
partijsko delo in postal sekretar 
celice v VII. korpusu NOV in 
POJ in politdelegat v 3. bataljo
nu Ljubljanske brigade. Nato je 
postal sodnik pravnik pri ko
mandi notranjskega vojnega po
dročja. Tej zadolžitvi so sledle 
druga drugi, dokler ni postal 
namestnik načelnika odseka u  
sodstvo pri predsedstvu SNOS. 
Zaradi vseh teh fbnkdj ni sode
loval v borbah.

Vojna se je končala in a njo 
so prišle nove naloge in dolino*' 
ti. Vivoda se ni vinil v Novo 
mesto, ker so ga obveznosti ve
zale na druge kraje, končno v 
Beogradu. Zaradi svoje sposob
nosti, vestnosti, natančnosti ln 
predanosti delu je zavzemal zelo 
visoke položaje v vojnem sod
stvu, javnem tožilstvu, sindikatu 
in zvezi Združenj borcev, povsod 
v zveznem merilu, in v delu 
zvezne skupščine kot tajnik 
družbenopolitičnega zbora zve
zne skupščine.

Poleg številnih priznanj, kijih  
dajejo razna združenja, je  prejel 
za svoje delo številna državna 
odlikovanja- Poleg spomenice 
1941 je nosilec reda bratstva in 
enotnosti z zlatim vencem, reda 
dela z rdečo zastavo, ,reda repu
blike s srebrnim vencem, reda 
zaslug za narod s srebrnimi žar
ki, reda zaslug z zlatimi m eči in 
še mnogih drugih.

Čeprav Marijan Vivoda ni pre
živel v Novem mestu niti dve 
leti, je vzljubil to  mesto. Nanj ga 
vežejo službena leta, tu je v 
praksi preizkušal svoje bogato 
teoretično poznavanje, marksi
zma v raznih krožkih in, ,ob 
razgovorih s tovariši.,fV  Novem 
mestu je začel plesti mrežo 
Osvobodilne fronte in jo  nadalje
val še v raznih krajih Dolenjske. 
V svojem aktivističnem delu sije 
pridobil zaupanje in ljubezen 
vseh, s katerimi je sodeloval. 
Njegov daljni sorodnik slovenski 
pisatelj Janez Trdina je zaslutil 
vizijo današnjega časa, a Marijan 
je  ze ustvarjal tisto, o čemer je 
njegov sorodnik le sanjal. Svojo 
privrženost Novemu mestu je 
pokazal z mecensko gesto, kote. 
daroval novomeški študijski knji
žnici velik del svoje knjižnice in 
z njo obogatil knjižnične zbirke. 
Podaril je tudi zbirko specialk 
slovenskega ozemga, ki jih je 
uporabljal v partizanih, in s tem 
pokazal, kaj mu vse pomenita 
tisti dve leti, ki jih je preživel v 
Novem mestu.

Ob življenjskem jubileju mu 
želimo vse družbenopolitične in 
druge množične organizacije No
vega mesta in vsi njegovi sodelav
ci, da bi nadaljeval s svojim 
delom in ustvaril vse svoje načr
te. Predvsem pa mu želimo 
zdravja in osebne sreče-

BOGO KOMELJ

VINOGRADNIKI 
V GORICO

Društvo vinogradnikov Bele kraji
ne, podružnice Črnomelj organizira 
30. novembra strokovni izfet na 
kmetijski sejem v italijansko Gorico. 
Prijave zbirajo odborniki do nedelje, 
25. novembra, ali tajnika Franc Der
ganc, Semič 3 in Stane Grahek, 
Lokve pri Črnomlju. Odhod avtobu
sa bo v petek, JO. novembra, ob
3.30 iz Črnomlja, ob 3.45 iz Semiča 
in ob 4. uri iz Metlike.

Druga številka 
glasila 

ODLOČAJMO!

Te dni bodo pismonoše v novo
meški občini razdelili drugo številko

glasila ..ODLO-

Vsebina je zelo pestra in 
prinaša predvsem gradiva za sei« 
treh zborov občinske skupščine, ki 
bodo 3. in 5. decembra.
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IZBIRI POKLICA
Učenci osmih razredov šentjernej- 

ske osnovne šole že nekaj petkov 
zapored gledamo filme o poklicih in 
izobraževanju. O pravilni odločitvi 
za bodoči poklic se seznanjamo tudi 
pri pouku družbenomoralne vzgoje, 
v šolski knjižnici pa imamo precej 
knjig, ki govorijo o posameznih 
poklicih.

MATEJA CEKUTA

RIBNIŠKI 
GLASBENI VEČERI

Ribniški mladinci imamo na voljo 
tudi sobo, v kateri vsak petek 
pripravimo glasbeni večer. Toni 
prinese gramofon, drugi pa plošče in 
tako nekaj deset deklet in fantov 
lahko posluša glasbo. Močna svetlo
ba bi nas motila, zato prižgemo 
svečo, prepoved kajenja pa vsi 
upoštevamo. Ob devetih zvečer nas 
tovarišica, ki stanuje nad mladinsko 
sobo, opozori, da je čas za razhod. 
Seveda smo nezadovoljni, a nič ne 
pomaga.

STAŠO ŠKRABEC 
OŠ Ribnica

ODRASLI ZASEDAJO  
ŠOLSKI AVTOBUS

Po peti šolski uri je metliška 
avtobusna postaja polna mladih, ki 
se z avtobusom ali kombijem 
odpeljejo v domače vasi. Prepoln 
šolarjev in odraslih je tudi avtobus, 
ki vozi v Radovico in še naprej do
Radatovičev. Vsi potniki hočejo 

"eprr
avtobus, starejši podijo mlade s
sedeti, in čeprav je to šolski

NAVDUŠENI NAD SREČANJEM -  Artiška osnovna šola je bila 
na 11. srečanju slovenskih pioniijev dopisnikov od 16. do 18. 
novembra v Krškem zelo dobro zastopana. Člani novinarskega 
krožka že leta dopisujejo v številna glasila, med katerimi je tudi 
Dolenjski list. (Foto: M. Zupančič)

Mladi v mreži obveščanja
Na osnovi šoli v Metliki skušajo dati učencem čim več 

novinarskega znanja — V prihodnje še več uspehov

Dobro informiranje je pogoj za 
dobro samoupravljanje, in če hoče
mo v naši družbi vzgojiti dobre 
samoupravljalce, jih moramo pravil
no in pravočasno informirati. Z 
informiranjem moramo začeti zgo
daj, takrat, ko otrok prvikrat 
prestopi prag osnovne šole.

V osnovnih šolah so v ta namen 
kot oblika izvenšolske dejavnosti 
ustanovljeni novinarski krožki. Tak
šen krožek deluje že vrsto let tudi 
na osnovni šoli v Metliki. Delo 
mladih metliških novinarjev je zelo

sedežev. Pri tem uporabljajo zelo 
grde izraze. Skrajni čas je že, da se 
to uredi. Če je avtobus šolski, naj 

. vozi samo učence. Tako bi odpadlo 
nenehno prerivanje in grdo govorje
nje.

LILJANA ŠOŠTARIČ 
novin. krožek 

OŠ Metlika

Obveščanje v domu
Mladi v novomeškem domu 
se zanimajo za boljše ob
veščanje — Predavanje in 
. _________nasveti_________

Učenci Doma Majde Šilc se poslu
žujemo različnih sredstev obvešča
nja, da se informiramo o dogajanjih 
v domu in zunaj njega. Temu 
namenu služijo oglasne deske, dom
ski radio in glasilo Mladi v domu. V 
oktobru smo imeli predavanje o 
obveščanju; predaval je tov. Mihelin 
iz republiškega centra za informi
ranje. Med drugim nas je opozoril na 
potrebo po kvalitetnem obveščanju, 
ker le tako omogoča samoupravno 
odločanje v naši družbi Slišali smo 
tudi o vrstah in tehniki komunici
ranja ter o osnovnih novinarskih 
zvrsteh: reportaži, komentarju,
poročilu in vesti Največ koristi pa 
bomo imeli od nasvetov, kako upo
rabiti domska sredstva obveščanja.

Predavatelj je  kritično ocenil naše 
glasilo, radijske oddaje in vsebino 
oglasnih desk. Upamo, da nam bodo 
pjegova zapažanja v spodbudo pri 
uvajanju kvalitetnejšega obveščanja. 
Naše glasilo naj bi poslej namesto 
dvakrat na leto izšlo večkrat, da bi 
bilo bolj ažurna

MILENA HROVAT 
Dom Majde Sile 

Novo mesto

Mlada peresa
11. srečanje pionirjev 
dopisnikov v krški ob

čini — Nagrajena glasila 
naših šol

Letošnje, že 11. srečanje pi
onirjev dopisnikovi Slovenije je 
bilo od lo . do 18. novembra v 
krški občini. Od mladih dopisni
kov Dolenjskega lista so se sre
čanja udeležili: MatejaCekuta iz 
Šentjerneja, Alenka Stefanič iz 
Metlike, Mimi Lamovšek iz Šen
truperta, Slavica Kocjančič in 
Sonja Nemanič iz Novega mesta, 
Stanka Radič in Irena Uršič iz 
Krškega, Metka Urek in Katja 
Haler iz Artič, ter Karmen 
Salmič in Mojca Serne iz Les
kovca.

Delovni dan srečanja je bila 
sobota, ko so po otvoritvi sre
čanja in razstave glasil sledili 
pogovori s pisateljem Slavkom 
Preglom, karikaturistom Božom 
Kosom, novinarjem Tomažem 
Terčkom ter urednikom Mladine 
Darkom Štrainom. Pogovore so 
zaključili v skupinah, kjer so se 
dopisniki razgovorili s predstav

niki posameznih uredništev 
Popoldan so udeleženci srečanja 
izkoristili za izlete.

V nedeljo so po ogledu to
varne papiija in celuloze v 
Krškem podelili nagrade za šol
ska glasila. Iz množice glasil je 
komisija izbrala nekaj najboljših, 
med njimi so tudi glasila šol iz 
naše pokrajine: 2. nagrado je 
dobilo glasilo „Zaije” trebanjske 
osnovne šole, 3. nagrado pa gla
silo semiške šole ..Mladost med 
brezami” . Nagrado za poseben 
dosežek je prejela posebna števil
ka glasila »Brstje * z mirenske 
šole, posrečena 60-letnici SKOJ.

SONJA NEMANIČ 
OŠ Grm, Novo mesto

razvejeno, saj sodelujejo kot dopis
niki mnogih slovenskih časopisov 
Pionirskega lista, Nedeljskega, Do
lenjskega lista (in drugih), vendar so 
tudi v okvire šole delavni. Redno 
urejajo stenski časopis, toda bilten 
»Bele breze” je v preteklem šolskem 
letu izšel le dvakrat, kar je za dobro 
informiranje vsekakor prem ala Tu
di za mikrofon šolskega radia še niso 
prijeli.

Pričakovati pa smemo, da bodo 
zamujeno kmalu nadomestili, saj 
bodo s pomočjo članov Centra za 
obveščanje in propagando pri občin
ski konferenci ZSMS Metlika obli
kovali šolsko glasilo, ki bo v 
prihodnje izhajalo vsak mesec. Za 
sprotno in pravočasno obveščanje 
bo poskrbel šolski radia Radijske 
oddaje, ki bodo enkrat tedensko, v 
času šolske malice, bodo oblikovali 
izključno učenci sami To pa gotovo 
ne bo pretrd oreh, saj že sedaj 
navaja mlade movinarje mentorica 
na samostojno dela

RADIJSKA ODDAJA  
IZ KRMELJA

Zadnjo oddajo »Med delovnimi 
kolektivi” so predstavniki RTV Lju
bljana pripravili v Krmelju. Program 
je vodil Tone Fornezzi-Tof, nastopi
li pa so pevca Sonja Gabršček in 
Braco Koren, plesni orkester RTV 
Ljubljana, gledališki igralci Majda 
Grbac, Marko Simčič tn Janez Ho- 
čevar-Rifle ter šolska mladinska 
pevska zbora iz Krmelja in Šen
tjanža. Delavci in drugi obiskovalci 
so bili navdušeni nad oddajo.

BARBARA HOČEVAR 
in ANICA VERBIČ 

literarni krožek 
OŠ Krmelj

ZADNJI PLES 
NA DVORU

V soboto zvečer bodo mladinski 
klub na Dvoru obiskali udeleženci 
republiškega seminarja za klubsko 
dejavnost. Ob tej priložnosti bo 0 0  
ZSMS Dvor pripravila zadnji disko 
ples v tem letu.

GOSPODINJSKA
DELA

Učenke 7. in 8. razredov metliške 
osnovne šole imajo možnost sezna
niti se z gospodinjskimi deli Sedmo- 
šolke se bodo učile šivanja in po
dobnih veščin, osmošolke pa bodo 
kuhale in pekle ped v a  Zdaj so se že 
naučile servirati jedilni pribor, pa 
tudi nekaj jedi že znajo pripraviti.

ALENKA ŠTEFANIC 
novin- krožek

Premalo kulture v Metliki
Kje je izhod iz začaranega kroga

Mnogokrat je bila dvorana ob 
kvalitetnih kulturnih prireditvah

Ivan Simonič
V Ljubljani se je 8 . novembra 

izteklo življenje upokojenega profe
sorja Ivana Simoniča.

Rodil se je 7. julija 1905 na 
Vinjem vrhu pri Semiču. Po maturi 
na šentviški gimnaziji je  študiral na 
ljubljanski univerzi zemljepis in zgo
dovino. Po diplomi je bil dobro leto 
zaposlen v Etnografskem muzeju v 
Ljubljani (pri dr. Niku Zupaniču), 
nato pa je služboval na gimnazijah v 
Kočevju, Novem mestu, Celju, Za
gorju, Ribnici, Logatcu, Ljubljani in 
Kamniku.

Simonič se je poleg pedagoškega 
dela posvetil tudi strokovno-znan- 
stvenemu delu, saj je že v predvoj
nem leksikonu Dravske banovine 
(1937) obdelal geografski del čr- 
nomljskega, novomeškega in deloma 
krškega okraja. V predvojni čas spa
dajo tudi zemljepisni, zgodovinski in 
literarni pregled kočevskega ozemlja 
(v Kočevskem zborniku) in razni 
članki v dnevnem časopisju. Etnolo
gu, Glasniku muzejskega društva in 
beograjskem Istorijskem časopisu. 
Pisal je tudi o Beli krajini (Bojanci 
in Preloka, Podnebje v Beli krajini, 
Prirodne lepote v Beli krajini, članki 
o belokranjskem šolstvu itd.)- Po 
vojni je sodeloval še v drugem časo
pisju, tako v Kroniki pa tudi v 
Dolenjskem listu.

Pomemben je zlasti delež, ki gaje 
Simonič prispeval v Krajevnem lek
sikonu Slovenije (1971), kjer je ob
delal skoraj vsa krajevna gesla v 
kočevski in črnomaljski občini, z 
mnogimi pa je sodeloval tudi v 
ribniški in deloma v metliški občini. 
Letos pa mu je Belokranjsko mu
zejsko društvo v Metliki izdalo knji
žico Špeharska dolina in grad Polja
ne ob K olpi j . d .

skoraj prazna, da je bilo na odru več 
nastopajočih kot v dvorani gledal
cev. In vedno znova se lahko spra
šujemo o tem vpijočem problemu, 
ko se ob zabavnih prireditvah ljudje 
skoraj stepejo za vstopnice.

Žal se s takšnim problemom sre
čujemo tudi v Metliki Nastop Ljup- 
ke Dimitrovske in Ivice Šerfezija 
pretekli petek nam je znova poka
zal, da si ljudje želijo zabave. A zdi 
se, da bi morali poskrbeti tudi za 
kulturno izobrazbo Metličanov.

Res je, da v Metliki že davno ni 
bilo kvalitetne kulturne prireditve, 
da pa so tudi ti redki svetli primeri v 
metliškem kulturnem življenju slabo 
obiskani, vsekakor slabše kakor za
bavne prireditve. Torej je izgovor 
ljudi, da sprejmejo pač tisto, kar jim 
kulturni delavci ponudijo, iz trte 
izvit

Tako se v tem primeru vrtimo v 
začaranem krogu. Kvalitetnih kul
turnih prireditev torej ni, zato se 
ljudje jezija če pa že so, jih ne 
obiskujeja

Kje je rešitev? Prav gotovo smo 
potrebni še veliko kulturne vzgoje, 
manjka nam še veliko znanja in 
okusa o tem, kaj je dobro in kvali
tetno in kaj ne.

Kako kulturno vzgojiti ljudi? 
Prav gotovo tako, da jim pripravimo 
kulturne prireditve, kajti le-te metli
ška publika močno potrebuje.

M. BEZEK

ASFALT SKOZI 
GORENJO VAS

Vaščani Gorenje vasi pri Smarjeti 
smo dolgo tarnali, ker smo morali 
ob deževnem vremenu gaziti po 
blatu. Zato smo se letos odločili 
temu napraviti konec. Izvolili smo 
gradbeni odbor, ki je zbral denar in 
vodil prostovoljno delo pri urejanju 
poti.Dela smo se lotili tako resno, 
da so pred kratkim po asfaltni cesti 
skozi vas že lahko vozili avtomobili 
in traktorji Nekateri vaščani so za 
to nujno pridobitev žrtvovali tudi 
po 200  ur, skupaj pa smo vaščani 
opravili nad 5.000 delovnih ur. Ne 
smemo pa pozabiti, da bi bila vsa 
naša prizadevanja zaman, ko nam ne 
bi priskočili na pomoč Zavarovalni
ca Triglav in občinska komunalna 
skupnost, zato smo jima zelo 
hvaležni

V imenu vaščanov 
Gorenje vasi:

ALES p e r Se

pisma
i n
o d m e v i

»Razvrednotenje”
š e  o obrazložitvi sevniških 

občinskih priznanj

Vse, kar je prav. Udeležil sem se 
Gorjupovih študijskih dni v Brdu pri 
Kranju. Pokojni glavni in odgovorni 
urednik Dela mi je v marsičem vzor 
za angažirano pisanje. Samo iz takih 
pobud sem tudi napisal komentar 
Razvrednotenje, objavljen na kultur
ni strani letošnjega Dolenjskega lista 
št. 45.

Pri objavljenih stališčih seveda 
ostajam, pa naj sekretar sevniške 
občinske skupščine Jože Jeke bese
de še tako obrača Nobene ne po
navljam, zakaj o vsem lahko sodijo 
bralci, ki so prebrali komentar. Ni
sem si torej vzel -  to  besedo navaja 
Jeke -  nobene pravice forum a kaj 
šele delegatov. Da bi bila ta  gradiva 
napisana v vsaj prebavljivi, da ne 
rečem že vzorni slovenščini, se bom 
kajpak še zavzemal. Navsezadnje je 
naša najširša »fronta” , organizirana 
v SZDL, pobudnik hvalevredne akci
je za n ^  lepši jezik v javni rabi 
Med to spadajo tudi gradiva za 
delegate. Poznam primere občin, 
kjer ravno obrazložitve za najvišja 
občinska priznanja pripravljajo z vso 
vestnostjo, med drugim prosijo za 
pomoč tudi slaviste.

a l f r e d  Ž e l e z n ik  
BOSTANJ 56

LITERARNA URA
Oddelčne skupnosti drugih razre

dov novomeške gimnazije so pred 
kratkim pripravile literarno uro, 
kljub pestri vsebini pa je bila ude
ležba učencev in učiteljev zelo 
pičla. Ob glasbeni spremljavi Damja
na Maršiča so dekleta brala pesmi in 
spise. Maršič in njegova sestra Irena, 
k i igra na harfo, sta nedavno tega 
imela glasbeni nastop tudi v šolski 
telovadnici. Naj zapišem še to, da se 
pomembnejših zgodovinskih dogod
kov gimnazijci spomnimo tudi prek 
šolske radijske postaje. Tako smo 
obudili spomin na oktobrsko revo
lucijo.

IRENA GRAHEK

»Objestnost oblegala postajo milice”
še  uredniško mnenje o trditvah v pismu predsedstva O K ZSMS Novo mesto

Namenoma nismo izkoristili mož
nosti ki jo  ima le uredništvo, in k 
pismu predsedstva OK ZSMS Novo 
mesto takoj pripisali svojega mne
nja, samo da nam ne bi očitali, da 
skušamo po vsej sili imeti zadnjo 
besedo. Kot vsakdo je tudi novinar 
zmotljiv -  le s to  zelo pomembno 
razliko, da je njegovo delo do zadnje 
črke javno in kot tako izpostavljeno 
javni kritiki kot nobeno drugo. Nje
gova napaka izide v deset tisoč ih 
izvodih in bralec se ne sprašuje,- 
kako je do nje prišlo, morda je bil 
kriv tudi kdo drug, vir informacije, 
časovna stiska. . .

Ne dvomimo o dobronamernosti 
mladinskega vodstva, ki je mimo
grede rečeno, potrebovalo mesec 
d n i daje  oblikovalo svoja stališča in 
jih dalo v javnost. Uredniški odbor 
DL je proučil njihovo vsebino, zlasti 
pa Dolenjskemu listu očitane po
manjkljivosti v poročanju d izgredu

28. septembra. Vendar ne more kar 
tako mimo stališča predsedstva OK 
ZSMS, ki izzveni v oceno o druž
beno nesprejemljivem in škodljivem 
pisanju Dolenjskega lista, češ da je  z 
enostranskim poročanjem zavedel 
javnost. To so težke besede, za 
katere je treba zbrati tehtne dokaze, 
ki so neovrgljivi.

Dolenjski list je. na osnovi po
datkov, ki jih je dobil od pristojne 
službe in za katere ta služba tudi 
odgovarja, poročal o izgredu in 
obleganju milice v poudarjenem 
okviru, ker po  mnenju uredniškega 
odbora ta poudarek tudi zasluži 
Pritikati listu zdaj, naj raje piše o 
delu in težavah mladih, o stiski in 
prostori ipd., nikakor ni argument, 
ki bi že p o  sebi utemeljeval, da je 
bilo pisanje o izgredu senzacionalno. 
Sprejemamo očitek, da o problemih 
mladih premalo pišemo, toda hkrati 
se sprašujem a  kaj je mladinska

organizacija ukrenila, da bi vrzel 
zapolnili. Vsi dosedanji poskusi o 
izhajanju mladinske strani so doslej 
klavrno propadli, vendar ne po naši 
krivdi Konec koncev je tudi brez 
nje list odprt vsakomur, vendar že 
dolgo ugotavljama da se, roko na 
srce, oglašamo ponavadi zgolj 
takrat, ko smo sami prizadeti.

In še v premislek: ali n i pretirano 
zahtevati, naj list ob poročanju o 
izgredu hkrati tudi analitično 
razišče in opiše vzroke ter »olajše
valne okolnosti” za tako početje ter 
organizacijske in druge težave mla
dih spravlja v neposredno zvezo z 
dejanjem, ki je samo po sebi gotovo 
obsojenja vredno. Novinarstvo je 
vendarle tudi stroka in ima svoja 
pravila.

MARJAN LEGAN, 
glavni in odgovorni urednik 

Dolenjskega lista

Kakšno naj bo novinarjevo delo
Kritika konkretnega novinarjevega dela (ki pa kaže tudi, kako veliko se danes od časnikarja zahteva)

Ko govoriš, morajo biti tvoje 
besede boljše od molka (arabski 
pregovor).

Dolenjski list je ugleden pokrajin
ski časnk , to  mu tudi v Sevnici 
priznavamo, čeprav mnogi nismo 
zadovoljni s prispevki novinarja 
Alfreda Železnika, ki ima na skrbi 
sevniško stran. Resna kritika na 
2 eleznikov rovaš je bila izrečena na 
seji občinske skupščine Sevnica 26. 
X. 1979. Nekateri člani izvršnega 
sveta SO Sevnica izjavljajo, da na 
sejah IS ne bodo razpravljali, kadar 
bo sejam prisostvoval Železnik, ker 
jih ali napačno razume ah pa jih 
napačno tolmači. Pri OK SZDL so 
morali zaradi nenehnih očitkov na 
novinarjevo delo ustanovi komisijo, 
ki nqj bi z idejnopolitičnih vidikov 
proučila njegovo pisanje.

Ker se pri svojem delu srečujem 
tudi s številnimi bralci Dolenjskega 
lista, ki imajo tehtne pripombe na

vsebino člankov tovariša Železnika, 
in ker sem kot družbenopolitični 

delavec soodgovoren tudi za razvoj 
sredstev lokalnega obveščanja, sem 
imel z njim že nekaj razgovorov, ki 
pa očitno niso bistveno spremenili 
načina njegovega izražanja. Zato se 
tokrat poslužujem oblike javnega 
kritike.

Okolje, o katerem Železnik piše, 
J e  dokaj netolerantno do njegove 
kritike, zaradi tega mora biti še 
posebno pazljiv, da objektivno anali
zira napake ljudi, kajti sicer lahko 
naredi več škode ko koristi. Zato 
nisem zoper objektivno kritiko, k ije  
očiščena osebnih razmerij, nisem 
zoper razgaljanje napak, ki jih je v 
naši srenji veliko, toda tudi nisem za 
takšno kritiko, ki ne temelji na 
preverjenih argumentih. Edvard Kar
delj je v knjigi Beležke v družbeni 
kritiki zapisal tudi tole: »Za družbe
ni učinek kritike niso odločujoče ne 
besede, ne subjektivna volja, ne

dobri nameni in tudi ne ostrina in 
radikalizem kritike, marveč njeno 
družbeno zgodovinsko izhodišče, 
njen učinek na odnos družbenih sil 
in njen vpliv na razpored in na moč 
tistih družbenih faktorjev, od kate
rih je dejansko odvisen progres so
cialističnih družbenih odnosov.” In 
ravno pri iskanju tega izhodišča 
Železnikov novinarski kompas 
odpove. Zategadelj tava levo in 
desno in od tega izhodišča neupravi
čeno kritizira tudi ljudi, ki so preda
ni in pošteni aktivisti SZDL. Ne
upravičena kritika vpliva na te ljudi 
kot negativna podkrepitev in se z 
okusom pelina v ustih odvračajo od 
javnega dela in zapirajo v krog do
mačih.

Nezadovoljni pa smo tudi z neka
terimi drugimi dejstvi, ki so značilna 
za njegovo pero. Nekaj jih bom 
navedel: i

1. Njegovo pisanje je izrazito 
deskriptivno (opisno) in pozitivistič

no, ne poglablja se analitično v 
probleme naše občine, da bi kot 
novinar (tudi novinar mora biti 
družbenopolitični delavec) vplival 
na spreminjanje družbenih razmer.

2. Njegovi prispevki niso vpeti v 
pripravo dela delegacij in delegatske 
baze, pred sejami občinske skupšči
ne in skupščin SIS, temveč izključ
no povzema le tisto, kar se je na 
sejah že a zgodilo. To je odločno 
premalo! 'Kajti če je časnik glasilo 
SZDL, potem mora njena stališča 
do določene problematike, ki se bo 
reševala na sejah skupščin, posredo
vati delegatski bazi že prej.

3. Nebistvenim, lahko bi rekel, 
obrobnim dogodkom daje veliko te
žo, medtem ko o temeljnih proble
mih življenja in razvoja občine pre
malo piše. Tako na primer:

-  ne obravnava spodletelih po
skusov združevanja dela in sredstev 
TOZD in DO in ne biča skupinsko-

lastninske in mezdne miselnosti, ki 
sta oviri združevanju;

-  ne piše o številnem neracional
nem obnašanju pri gospodarjenju z . 
družbenimi sredstvi;

-  premalo obravnava zastoje pri 
razvoju samoupravnih odnosov;

-  ne dotika se kadrovske proble
matike itd.

4. Pripeti pa se, da objavlja nepre
verjene informacjje, ki so lahko ne
točne, ali pa nasede izjavam po
sameznikov, ki se potem hihitajo 
nad prizadetostjo občanov. Tako je 
npr. v paberku pod naslovom Oko
vana razprava (DL št. 44/1979) 
pisal o posvetu komunistov -  stano
valcev v družbenih stanovanjih, češ 
da se eden izmed pozvanih ni udele
žil razprave zaradi tega, ker ni imel 
gradiva. Resnica pa je ta, da so vsi 
sekretarji OO ZKS v sevniški občini 
celo dvakrat dobili te sklepe in bi 
morali seznaniti članstvo z njimi. 
Tovariš, ki se sestanka ni udeležil in 
čigar dezinformaciji je Železnik na

sedel, namreč očitno ni zainteresi
ran na prehod na ekonomske stana
rine, ker bi potem dosti teže vzdrže
val vikend na morju.

5. Večina njegovih člankov opisu
je dogajanje v KS Sevnica in KS

Boštanj, iz ostalih 9 KS naše občine 
pa jih je zelo malo, pa čeprav tudi 
tam žive občani ki se bore za boljši 
jutri vseh, pa tudi občani, ki osebni 
interes skušajo uveljavljati ko t sploš
nega. Toda v naše KS peljejo slabe 
ceste.

6 . Železnik je vedno pripravljen 
dajati ekstremne ocene. Sedaj kuje 
nekoga v zvezde, ki ga je včeraj 
valjal v prahu, in obratno. Vse ali 
nič -  kar spominja na branjevsko 
formulo, lahko pa ima tudi prizvok 
senzacionalizma, ki pa bi moral biti 
glasilom SZDL še kako tuj.

7. Premalo je tudi aktualen. Sila 
redko povezuje dogajanja v širši 
dražbi z dogajanji oziroma odziv
nostjo na območju, kjer dela. Tako 
denimo: slovenska družba posveča 
tednu požarnega varstva veliko po
zornost, vendar Železnik se ne 
spomni, da bi o prizadevanjih, pro
blemih in dosežkih te dejavnosti v 
občini Sevnica kaj napisal. Takih 
primerov pa bi lahko navedel za več 
strani

Naj zaključim z željo, da bi bil 
moj članek spodbuda za objektiv- 
nejše informiranje sevniške javnosti.

FRANC PIPAN 
Cesta na Dobravo 

SEVNICA
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TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 23. XI.

J U G O B A N K A

1

8.55 TV V SOLI: Čarobna palica, 
Slovenščina, Ruščina, Proti beli 
smrti
10.00 TV V ŠOLI: Angleščina, 
Risanka, Zgodovina, Reportaža
14.55 TV V SOLI, ponovitev
17.25 POROČILA
17.30 USODA NEKEGA CHAR- 
LIEJA
17.45 RAZNASALCI ČASOPISOV
18.10 TRI SRCA -  RADENCI 79, 
nastop orkestra RTV Ljubljana
18.35 OBZORNIK
18.45 OTROK IN FILM in OTROK 
IN TATVINA

Iz niza oddaj o otrokih in 
vprašanjih pravilne vzgoje si bomo 
tokrat ogledali prispevka, ki bosta 
govorila o otrokovem odnosu do 
filma ter o dolgoprstih otrocih oz. 
njihovem odnosu do lastnine.

19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 ZABAVA VAS ZDRAVKO 
COLIC

Dve oddaji o pevcu, ki vzburja 
domišljijo mladoletnic, dvomljivi 
glasbeni kakovosti njegovih popevk 
pa rada prisluhnejo tudi odrasla 
ušesa, so televizijci že predvajali 
pred mesecem ali kaj in tedaj 
napovedovali še tretjo oddajo. Po- 
tihem smo upali, da bodo nanjo 
pozabili Zaman, stiska s prispevki je 
pri televiziji takšna, da nič še tako 
slabega ne ostane na cedilu.
21.00 PETROCELLI, oddaja iz 
detektivske nanizanke
21.50 TV DNEVNIK
22.05 NOČNI KINO: NOC ČED
NOSTI V JAVNI HI Sl

Dogajanje filma, ki ga bomo 
gledali drevi, se odvija na načetku 
tega stoletja v majhnem madžar
skem podeželskem mestu. V javno 
hišo se naseli postaven mladenič, ki 
študira medicino, zato ga prikupna 
dekleta kličejo doktor. Študentova 
prisotnost kajpak nič ne moti 
siceršnjega sladkega življenja v javni 
hiši, stvari pa se na moč zapletejo,

ko se nenadoma pojavi mladeničeva 
mati. Rada bi se prepričala, v 
kakšnem okolju živi njen neizkušeni 
in pošteni sin, zato se stanovalci 
potrudijo, sprenevedajo se, ko da so 
ijajbolj nedolžne ovčke, in mati se 
čez nekaj dni pomirjena vrne na 
deželo. Film je pred dvema letoma 
posnel Karoly Makk, eden najvidnej
ših madžarskih filmskih delavcev ( 
na malih zaslonih smo že videli 
njegovo Igro mačk in Ljubezen), 
igrajo pa Iren Psota, Margit Makay, 
Gyorgy Cserhalmi in drugi.

Drugi program:
16. 40 Test — 16.55 Obzorja 
(oddaja za madžarsko narodno 
skupnost) — 17.10 TV dnevnik v 
madžarščini -  17.30 TV dnevnik -
17.45 Med domom in šolo -  18.15 
Družbena tema -  18.45 Zab<vno- 
glasbena oddaja -  19.30 TV dnev
nik -  20.00 Kulturna oddaja -
21.00 Včeraj, danes, ju tri -  21.20 
Portreti -  21.50 Zabava vas John 
De n ver

SOBOTA, 24. XI.

J U G O B A N K A
8.00 POROČILA
8.05 JAKEC IN ČAROBNA LUC- 
KA
8.20 VRTEC NA OBISKU: MOJ 
DEDEK JE BIL PARTIZAN
8.40 Z BESEDO IN SLIKO -  S. 
Makarovič: HRČKOVA POGAČA
8.55 TEHTNICA ZA NATANČNO 
TEHTANJE
9.25 PISANI SVET: NE MARAM 

Otroci, ki v torek niso utegnili 
gledati oddaje, ki na prikupen način 
govori o tem, česa vsega ne marajo 
njihovi vrstniki, tokrat najbrž ne 
bodo zamudili sesti pred male 
zaslone.
10.00 HELSINKI POD ALPAMI, 
aktualna oddaja
10.50 A. Tolstoj: TRNOVA POT
14.55 BORAC: VOJVODINA, pre
nos nogometne tekme
17.00 POROČILA

17.05 PETER IN NJEGOV ŽRE
BEC, mladinski film 

Film z gornjim naslovom je za 
ameriško televizijo posnel režiser 
Michael 0 ’Harlihy, govori pa o 
Petru Lundyju, enem prvih jezdecev 
znamenitega Pony Expressa. Ta 
svojevrstna poštna služba še je 
uveljavila na Divjem zahodu po 
ameriški državljanski vojni v šest
desetih letih 19. stol. Jezdeci s 
poštnimi pošiljkami so dirjali od 
postaje do postaje, menjavali so 
konje, njihovo delo pa je bilo zaradi 
Indijancev, roparjev in krute narave 
zelo nevarno, vestno pa ga je 
opravljal tudi Lundy. V glavnih 
vlogah nastopajo Leif Garret, John 
Quade, Milo 0 ’Sjere in Michael 
Ryan.
18.35 NAŠ KRAJ
18.45 Č l o v e k  n a š  v s a k d a n j i ,
humoristična oddaja
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 N. Collins: LONDON JE MOJ
20.50 KAKO SE OBLAČIMO

20.55 ADELA NI VEČERJALA, 
film

Češki filmski ustvarjalci so posne
li že nekaj odličnih parodij na 
filmske žanre, ki poneumljajo gle
dalce na zahodni polobli, dober 
okus pa kvarijo tudi drugod po 
svetu. Kriminalke smeši tale film, ki 
ga je pred dvema letoma ustvaril 
Oldrich Lipsky, eden najstarejših pa 
tudi najboljših čeških režiserjev. 
Film je imel veliko uspeha tudi na 
tujih festivalih, igrajo pa Michael 
Dočelomanskyr  Rudolf Hrusinsky, 
Miloš Kopecky, Neda Konvalinkova 
in drugi.
22.23 TV DNEVNIK
22.50 TV KAŽIPOT

16.35 Test -  16.50 60 let jugoslo
vanskega olimpijskega komiteja -
18.10 Poročila -  18.15 Narodna 
glasba -  18.45 Kontaktna oddaja -
19.30 TV dnevnik -  20.00 A. Berg: 
Wozzeck (2. del opere) -  21.00 
Poročila -  21.10 Feljton.

■
NEDELJA, 25. XI.

J U G O B A N K A

1
8.45 POROČILA
8.50 ZA NEDELJSKO DOBRO 
JUTRO: APZ TONE TOMŠIČ, 2. 
del '
9.20 TV KAŽIPOT
9.40 A. Haiey: KORENINE
10.30 PODZEMSKA JAMA 

Pošast, ki baje živi v škotskem 
jezeru Loch Ness, v škotski televizij
ski zgodbi ( zrežiral jo  je Ivan 
Dalgleish) zagledajo tudi trije dečki. 
Med ribolovom odkrijejo podzem
sko jamo in iz vode se znenada 
prikaže znamenita Nessi. . .  Dečke 
igrajo Colin Forsythe, Michelle 
Quinn in Mark Fidelo.
n .3 0  Km e t ijs k a  o d d a ja

12.30 POROČILA 
BOTANIK, dokumentarni film 
KAKO SE OBLAČIMO 
MEHIŠKA SREČANJA, dokumen
tarna oddaja 
POROČILA
KOMORNA GLASBA SKOZI STO
LETJA: ZRELI BAROK IN ROKO
KO
ŠPORTNA POROČILA 
POT DO PLEMSTVA, film

Angleško komedijo, ki jo bodo 
televizijci vrteli ob tem poznem 
nedeljskem popoldnevu, uvrščajo 
poznavalci med najboljše stvaritve 
tega filmskega žanra. Film, ki na 
duhovit način prikazuje, kako si 
posameznik skuša z umori priskrbeti 
bogato dediščino in plemiški naslov, 
je pred tremi desetletji posnel 
Robert Hamer, v delu, ki skozi 
prefinjene dvogovore dodobra raz
členi psihološko plat posameznih 
junakov in prikaže značilne slabosti,

pa tudi vrline različnih slojev 
angleške družbe, igrajo Denice Priče, 
Valerie Hobson, Joan Greenwood, 
Alec Guiness in drugi
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 NAŠA LETA, skopska na
daljevanka
21.10 NEIZPLAČANI DOLG 

Tokratna oddaja iz nanizanke 
Svet na razpotjih bo prikazala, kako 
v ZR Nemčiji živi in dela nekaj 
milijonov tujih delavcev, seznanili se 
bomo o tem, ali so njihove pravice 
enake tistim, ki jih imajo nemški 
delavci, ipd.
22.00 ŠPORTNI PREGLED
22.45 TV DNEVNIK

15.30 Nedeljsko popoldne -  19.30 
TV dnevnik -  20.00 Dokumentarna 
oddaja — 20.45 Včeraj, danes, jutri 
-  21.05 Celovečerni film

PONEDELJEK, 26. XI.

J U G O B A N K A

1
8.55 TV V ŠOLI: Poštni nabiralnik, 
Pogovorni jezik, Istrski gradiči
10.00 TV V ŠOLI: Materinščina, 
Risanka, Biologija
11.10 TV V ŠOU: Za najmlajše
14.55 in 16.00 TV V ŠOLI, 
ponovitev
17.15 POROČILA
17.20 ŽIVA PESEM: MADŽAR
SKA

Na celjskem festivalu mladinskih 
pevskih zborov je letos nastopil tudi 
dekliški zbor iz gimnazije v Szegedu. 
Dekleta pojejo pod vodstvom G. 
Mihalke, sicer stroga ocenjevalna 
žirija pa je njihovo ubrano petje 
ocenila z 98,8 od 100 možnih točk. 
Najbrž ta podatek pove dovolj o 
kakovosti tega zbora, ki se bo 
predstavil tudi televizijskim gledal
cem.
17.35 BOTANIK, dokumentarni 
film

18.00 GOSPODARJENJE Z MINU
LIM DELOM IN DELITEV OD

Sedma oddaja iz nanizanke o 
pravični in spodbudni delitvi bo 
govorila o minulem delu, prikazala 
bo, kaj vse obsega tovrstno delo, 
beseda pa bo tekla tudi o pripravi 
zveznega zakona, ki bo urejeval 
gospodarjenje s sredstvi iz minulega 
dela, zlasti s sredstvi razširjene 
reprodukcije.

18.20 PRAVILA IGER
Na malih zaslonih si lahko po

gosto ogledamo potek raznih šport
nih iger, vsi gledalci pa ne poznajo 
osnovnih pravil, po katerih se te igre 
odvijajo. Zato so se televizijci 
odločili, da bodo na poljuden način 
prikazali pravila posameznih iger, in 
tako bomo danes izvedeli marsikaj 
zanimivega o rokometu.
18.35 OBZORNIK
18.45 MLADI ZA MLADE
19.15 RISANKA

19.30 TV DNEVNIK
20.00 L. N. Tolstoj — G. Badridze: 
KAVKAŠKI UJETNIK

Po istonaslovnem literarnem delu

Leva N. Tolstoja je scenarij za 
gruzinsko televizijsko dramo napisal 
G. Badridze, zrežiral pa jo je G. 
Kalatozišvili. .Gre za pripoved o 
dveh ruskih oficirjih, ki ju v majhni 
kavkaški vasi v prvi polovici 19. stol. 
ujamemo in zaprejo domačini. Ofi
cirja nakajkrat skušata pobegniti, s 
pomočjo dekleta Dine pa to uspe le 
enemu od njiju. Dram a je bila 
deležna velikih priznanj v SZ in na 
mednarodnih televizijskih festivalih, 
v njej pa igrajo J. Nazarov, V. 
Soldnikov, L. Očeverova in drugi 
21.15 KULTURNE DIAGONALE 
2 L55 TV DNEVNIK 
22.10 MOZAIK KRATKEGA FIL
MA

17.10 TV dnevnik v madžarščini — 
17.30 TV dnevnik -  17.45 Mali 
šlager -  18.00 Šola za junake -  
18.15 Izobraževalna oddaja -  18.50 
športna oddaja -  19.30 TV dnevnik 
-  20.00 Olimpija: KAC (prenos 
hokejske tekme s turnirja ob dnevu 
republike; med prvim odmorom bo 
na sporedu posebna športna oddaja)

TOREK, 27. XI.

J U G O B A N K A

9.15 TV V ŠOLI: Veliko pristani
šče, Zanimivo potovanje, Dnevnik 
10

10.00 TV V ŠOLI: Reportaža, 
Risanka, Glasbeni pouk, Začetki 
pismenosti
15.05 ŠOLSKA TV: Merila za 
nagrajevanje po delu, Inovacije in 
merjenja dela pri zasebnikih, Elek
trični bojler

Prvi prispevek bo šolarje seznanil 
s tem, katere osnovne elemente dela

je moč meriti, na kakšen način se to 
lahko opravi, govor pa bo tudi o 
delitvi dohodka glede na rezultate 
merjenja. Nato bo beseda tekla o 
tem, kako je mogoče z izpopolnje
vanjem strojev in drugih delovnih 
pripomočkov pa gospodarnim ureja
njem delovnih mest in še česa veliko 
storiti za dvig delavčeve storilnosti.

15.50 POROČILA
15.55 PALČKI NIMAJO POJMA
16.25 PRENOS HOKEJSKE TEK
ME ZA PRVO MESTO NA TUR
NIRJU OB DNEVU REPUBLIKE 
(med drugim odmorom OBZOR
NIK)
18.40 CAS, KI ŽIVI: GRADILI SO 
SKOJ IN PARTIJO

19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 TELEVIZIJSKA TRIBUNA
20.55 H.«Fallada: ČLOVEK HOČE
NAVZGOR
21.50 KOMORNA GLASBA SKOZI
STOLETJA
22.20 TV DNEVNIK

17.10 TV dnevnik v madžarščini -
17.30 TV dnevnik -  17.45 Pusto
lovščina — 18.15 Nove knjige — j

18.45 Narodna glasba — 19.30 TV 
dnevnik — 20.00 TV drama — 21.15 
Včeraj, danes, jutri -  21.35 Zna
nost — 22.20 Zabavnoglasbena od
daja

SREDA, 28. XI.

J U G O B A N K A

9.30 TV V ŠOLI: Kornati
10.00 TV V ŠOLI: Reportaža, 
Kocka, kocka. Kratek film
17.30 POROČILA
17.35 Z BESEDO IN SLIKO: 
PRIŠEL JE PEVEC SLOVENSKE 
DEŽELE
17.50 POTOVANJE V DEŽELO 
LUTK
18.15 NE PREZRITE
18.35 OBZORNIK

18.45 PEVSKI ZBOR SREČKO
KOSOVEL
19.15 RISANKA

19.30 TV DNEVNIK

20.00 REVOLUCIJA IN GLASBA, 
prenos festivalske prireditve

20.55 FILM TEDNA: ČUDOVITI 
MOŽJE S KAMERO

Češki režiser Jiri Menzel je film z 
gornjim naslovom posnel letos, delo 
pa je posvečeno 80-letnici češke 
kinematografije in govori o začetkih 
filmanja v Pragi Zvedeli bomo 
veliko zanimivega o tem, kako so 
izboljševali Lumierovo kamero, pa o 
prvih uspehih čeških filmov ip. To 
pa je le zgodovinsko ozadje filmske 
pripovedi, sicer pa gre za zabavno

zgodbo, ki ji dajejo ton izvrstne 
igralske stvaritve Rudolfa Hrusinske- 
ga, Jirija Menzela, Blažene Holisove 
in drugih.
22.25 MINIATURE: USTVARJA
NJE IN SOUSTVARJANJE 

Oddaja bo prikazala delček 
ustvarjanja kiparja Marka Pogačni
ka.
22.35 POROČILA

16.55 Prenos finalne tekme za pokal 
Jugoslavije v vaterpolu -  18.15 
Izobraževalna oddaja — 18.45 Glas
bena oddaja -  19.30 TV dnevnik —
20.00 Bayern: Crvena zvezda (pre
nos nogometne tekme) -  Sledili 
bosta še oddaji Pop glasba in TV 
dnevnik

ČETRTEK, 29. XI.

J U G O B A N K A

1

11.30 REVOLUCIJA IN GLASBA, 
koncertni nastop odraslih pevskih 
zborov na festivalski prireditvi
13.50 FINALNA TEKMA V 
ROKOMETU NA TURNIRJU 
AVNOJ

9.00 POROČILA

9.05 REVOLUCIJA IN GLASBA, 
koncertni nastop pihalnih orkestrov 
na festivalski prireditvi

9.35 PEGAM IN LAMBERGAR, 
lutkovna predstava

10.05 ZLATI BRAT, film
Lani smo na malih zaslonih že 

gledali češkega režiserja Stanislava 
Strnada film Moj brat ima čudivite- 
ga brata, tokratno praznično dopol
dne pa bo popestrila komedija istega 
filmskega ustvarjalca. Zgodba pripo
veduje o mladeniču, ki se hoče 
vpisati v srednjo šolo za poljedel
stvo, toda starši temu nasprotujejo. 
Za učenca se zavzame ravnatelj šole, 
sicer pa je fant zelo podjeten, nikoli 
mu ni dolgčas, skrbi za nečakinjo, 
zbira suh kruh za hipije in rešuje 
bratov zavožen zakon. Igrajo Libuše 
Šafrankova, Jan Hrušinxsky, Roman 
Čada, Ivana Marikova, Josef Blaha, 
Slavka Budinova in drugi.

15.00 ALJASKA, dokumentarni 
film
15.50 JAKEC IN ČAROBNA LUČ
KA.
16.05 TEHTNICA ZA NATANČNO 
TEHTANJE
16.35 OTROŠKA ODDAJA
17.35 POROČILA
17.40 BITKA ZA HRANO, doku
mentarni film
18.40 PARTIZANSKI PEVSKI 
ZBOR IZ TRSTA
19.10 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 NAŠI VELIKANI, dokumen
tarna oddaja

20.45 GLASBENE MINIATURE -  ji 
L. van Beethoven: SONATA V* 
MESEČINI

21.00 OKUPACIJA V 26 SLIKAH,: 
film

Lordena Žafranoviča film z gor
njim naslovom je na lanskem pulj
skem festivalu prejel več nagrad, 
delo pa govori o življenju v Dubrov
niku na začetku zadnje vojne. 
..Dubrovnik sem izbral, ker je to 
mesto s tradicijo, z močno poudar
jenimi družbenimi sloji. S filmom 
sem hotel pokazati, kako pozitivne 
sile premagajo mračnjaštvo vojne.”  
Tako je o svojem delu rekel 
Zafranovič, ki se pri prikazovanju 
okupacijskih razmer ni mogel 
izogniti nasilju in krvi Glavne vloge 
igrajo Franjo Lasič, Boris Kralj, 
Stevo Žigon. Tanja Pobrežnik in 
Zvonko Lepetič.
22.55 POROČILA

15.00 Tekmovanje v boksu za zlato 
rokavico -  17.30 Bosna: Levski 
(prenos košarkarske tekme) -  18.45 
Goli z evropskih nogometnih igrišč 
-  19.30 TV dnevnik -  20.00 
Glasbeni oratorij -  21.10 Pesem o  
svobodi -  2 L55 Zabava vas Benny 
Hill ■*,

ALPSK A  M ODNA IN D U ST R IJA  
64 2 4 0  R A D O V L JIC A , Jalnova 2 

te le fo n : (064) 7 5 —4 6 0 , te lex :
34—5 6 9  yu  alm ira

Jope in puloverji iz SHETLANDA
za hladne dni v različnih 

barvah in vzorcih

M oška jopa  A HA T 
Ž enska jo p a  HEDA

Moška jo p a  A LEŠ 
Ž enska jopa  PECA

DOLENJSKI LIST Št. 47 (1580) 22. novembra 1979



kultura
in

izobra
ževanje

Etnografija se seli 
s podstrešja Križatije
..Dolenjski muzej je pred temeljitimi preureditvami 
oddelkov, zbirk in prostorov", pravi ravnatelj 
Ludvik Tončič — Leta 1980: razstava dvorskega 

livarstva

Nova, za potrebe oddelka 
NOB in ljudske revolucije 
postavljena in pred letom 
dni odprta muzejska stavba, 
je Dolenjskemu muzeju 
omogočila hitrejšo in 
smotrnejšo ureditev drugih 
zbirk in oddelkov oziroma

Erostorov. Predvidevajo, da 
odo največ preureditev 

opravili prihodnje leto, do
končno podobo in vsebino 
pa bi naj muzej dobil v 
novem srednjeročnem ob
dobju 1981 -  1986.

Ludvik Tončič
Kot pravi novi ravnatelj, 

zgodovinar in geograf Lud
vik Tončič, bo Ropasovo 
hišo, v kateri je do letos 
vedril oddelek NOB, zasedel 
etnografski oddelek. Leta 
1980 naj bi v tej hiši 
pripravili novo stalno etnog
rafsko zbirko, predmeti, ki 
so bili dolga leta shranjeni 
na podstrešju Križatije, bo
do tako prvič dani na ogled 
tudi javnosti.

„Ta oddelek je bil vse do 
zdaj deležen premajhne po
zornosti, vendar po krivici," 
ugotavlja ravnatelj Tončič. 
»Seveda pa je tudi res, da 
etnografija kot mlada veda 
na Slovenskem še ni povsem 
kos stanju, kakršno vlada. 
Ker je tako, odhajajo drago
ceni predmeti v zasebne 
zbirke, nemalokrat v tujino, 
ali pa z njimi prekupčujejo. 
Če hočemo temu narediti 
konec, bomo morali etno
grafski oddelek ne samo 
urediti, ampak ga tudi

oskrbeti s strokovnjaki.
Slednjih pa, žal, ni na 
pretek. “

Po izselitvi uprave v nove 
prostore oddelka NOB bo v 
Križatiji kot osrednji stavbi 
Dolenjskega muzeja poslej 
več prostora za čisto muzej
stvo. Pritličje so že leta 
1977, po izpraznitvi hišni- 
škega stanovanja, začeli pre
urejati za potrebe arheolo
škega oddelka. Preureditev 
bodo končali prihodnje leto, 
takoj nato pa bo prostore 
zasedla stalna arheološka 
zbirka. Samo za ta dela so 
rezervirali 500.000 dinarjev.

Prvo nadstropje naj bi v 
celoti služilo kulturnozgodo
vinskemu oddelku, s tem da 
bi tja naselili še del stalne 
zbirke, ki bo leta 1980 
razstavljena v Dolenjski gale
riji pod naslovom „Železar- 
stvo na Dolenjskem s poseb
nim poudarkom na livarni 
Dvor‘ . V novem srednjeroč
nem obdobju bi radi Križati- 
jo sicer temeljito obnovili in 
preuredili, pri čemer naj bi 
prišlo na vrsto tudi podstreš
je, ki bi lahko, kot menijo 
strokovnjaki, vse drugače 
služilo namenu kot zdaj. 
Podobne načrte imajo z 
Dolenjsko galerijo, kjer bo 
nujno popraviti zlasti toplot
no izolacijo in poskrbeti za 
večje depojske prostore.

„S kadrovsko zasedbo bi 
še šlo, če izvzamem etno
grafski oddelek, ki trenutno 
nima kustosa. Nimamo pa 
tako imenovanega tehnične
ga osebja, zato smo odvisni 
od storitev ustanov, ki se s 
tem pač ukvarjajo. Gre za 
restavratorje, konservatorje 
in ne nazadnje za fotografe, 
ki bi jih moral imeti Dolenj
ski muzej že glede na dejav
nost, s katero se ukvarja. A. 
tudi na taka kadrovska vpra
šanja pričakujemo odgovor v 
novi petletki," pravi ravna
telj muzeja Ludvik Tončič.

I. ZORAN

•X;J iiA
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„LETNI ČASI“ ODKUPLJENI -  Stalna zbirka likovnih del Dolenjskega muzeja je od 
nedavnega bogatejša za štiri reliefe akademskega kipaija Jakoba Savinška, znane kot ,JLetni 
časi“ , posamično pa naslovljeni „Pomlad“ , ,Poletje",, Jesen" in „Zima“ . Približno meter in 
četrt visoke reliefe iz belega kamna je Savinšek izklesal leta 1955, šest let pred svojo smrtjo 
ki ga je zatekla na kiparskem simpoziju v Nemčiji. Ta Savinškov kamniti cikel, ki je bil 
vseskozi shranjen v Dolenjskem muzeju, je letos pnšel končno v last Novega mesta, denar za 
odkup pa so prispevali delovni kolektivi, družbenopolitične in samoupravne interesne 
skupnosti.

\    -

Kostanjevica razširja zbirke
Pod streho Galerije Božidarja Jakca kmalu tudi zbirka slikarja in kiparja Franceta Kralja

Galerija Božidaija Jakca v 
Kostanjevici bo letos odprta 
tudi pozimi — vsak dan od 10. 
do 16. ure, torej tudi ob sobo
tah in nedeljah. Znano je, da si 
obiskovalci poleg domala celo
tnega grafičnega prikaza in dru
gih JGečevih del ogledajo še 
zbirki Jožeta Goijupa in Toneta 
Kralja, pletersko zbirko starih 
mojstrov in Formo vivo.

Kralj, slikar in kipar, brat Toneta 
Kralja. Prostore za to zbirko bodo 
uredili v gradu po izselitvi Iskrinega 
tozda.

Poslej bodo denar za nadaljnje

širjenje razstavišč in galerijskih zbirk 
v gradu, ki služi predvsem kulturi in 
umetnosti, iskali tudi zunaj občin
ske in republiške kulturne skupnos
ti.

Ta galerija je nedvomno najbolj 
obiskana kulturna ustanova v Ko
stanjevici. Lani so našteli skoraj 
50.000 obiskovalcev, vsaj takšno 
število pa bodo, kot kaže, vpisali v 
evidenco tudi letos. Vse prireditve 
in kultumo-umetnostne ustanove, ki 
v tem kraju delujejo, si je ogledalo 
okoli 90.000 ljudi. Ta podatek prav 
gotovo veliko pove, potijuje pa tudi 
že dolgo znano dejstvo, da je Ko
stanjevica, čeprav je majhen kraj, na 
slovenski kulturni lestvici zelo viso
ko.

Jakčevo zbirko bodo v galeriji, 
imenovani po tem mojstru slovenske 
palete, razširili. Sam slikar jo  želi 
izpopolniti z novimi olji, risbami in 
pasteli ter ji s tem dati še bolj 
zaokroženo in mikavnejšo podobo. 
Galerija Božidaija Jakca ima v na
črtu, da bo sedanjim zbirkam doda
la še eno. Dobil naj bi jo  France

Spet semiški filmski teden
Spored osmih filmov se bo začel 25. novembra in končal 2. decembra

ve končal s filmom „Boško 
Buha".

Prireditelji upajo, da obisko-

Kinosekcija Prosvetnega društva Jožeta Mihelčiča v Semiču je 
«n i prvič priredila teden slovenskega filma. Prireditev se je v celoti 
Posrečila, največ pa velja to, da se je med Semičani zelo povečalo 
zanknanje za sedmo umetnost.

Lanski uspeh je spodbudil 
Semičane, da so se odločili 
teden domačega filma prirediti 
že drugič in ga jugoslovansko 
»obarvati". Letos bo od 25. 
novembra do 2. decembra.
Najprej bodo prikazali slovenski 
barvni film „Krč“. v ponede
ljek, 26. novembra, bodo za
vrteli „Strah“, dan kasneje 
»Bravo, maestro", 28. no
vembra „Nije nego", na dan 
republike pa bo na sporedu 
dokumentarec „Titova pot mi
ru, prijateljstva in sodelovanja".
30. novembra bo spet na 
sporedu slovenski film .Prazno
vanje pomladi". I. decembra 
bodo obiskovalci videli „Haj- 
ko“, 2. decembra pa se bo 
spored semiške filmske priredit-

KONCERT PRED 
MIKROFONOM

Jutri ob 19. uri bo v 
novomeškem Domu JLA kon
cert prvouvrščenih zborov na 
radijskem tekmovanju „Ama- 
terski zbori pred mikrofonom". 
Nastopili bodo: moški komorni 
zbor iz Brezovice, Consortium 
musieum iz Ljubljane, mešani 
pevski zbor iz Šoštanja in 
vokalni kvintet „Gorenjci" iz 
Naklega. Prireditev organizirata 
RTV Ljubljana in ZKO Novo 
mesto.

O „DOMU KULTURE*’ 
NE PRED 

KONFERENCO
Komisija za idejna vpra

šanja vzgoje, izobraževanja 
in kulture pri občinskem 
komiteju ZK v Novem mes
tu in izvršni odbor skupšči
ne novomeške kulturne 
skupnosti menita, da ni moč 
prej razpravljati o ustanovi
tvi novega zavoda za kulturo 
pod imenom „Dom kultu
re”, kar predlagata Zveza 
kulturnih organizacij in nje
na delovna skupnost, dokler 
izvršni odbor te organizacije 
ne bo ponovno sklical dele
gatske konference ZKO, ozi
roma dokler ta konferenca, 
ki so jo na junijskem neskle
pčnem zboruobljubili za sre
dino septembra, ne bo tudi 
opravljena. Oba organa sta 
zavzela stališče, naj se raz
prava o reorganizaciji ZKO 
oziroma ustanovitvi zavoda 
na predlagani način začne 
najprej na omenjeni delegat
ski konferenci, ki je tudi 
prva pristojna spregovoriti o 
tem vprašanju.

valci kino predstav tudi letos ne 
bodo odpovedali in da bodo, 
podobno kot lani, filme vrteli v 
povsem zasedeni dvorani.

FRANC DERGANC

Knjige za spise
Navadni natečaj ob letoš
njem mesecu knjige se je 
posrečil — Med nagrajenimi 

tudi učenci iz Posavja

Minulo soboto so v ljubljan
skem klubu delegatov slovesno 
podelili knjižne nagrade za 
najboljše spise osnovnošolcev in 
srednješolcev o knjigi. Žirija, ki 
so jo  sestavljali pisatelji, uredni
ki in knjižničaiji, je sklenila, da 
prejme knjižna darila 20 učen
cev in 10 dijakov.

Med nagrajenimi osnovnošolkami 
so tri z našega območja, in sicer: 
Irena Divjak z Blance, Kaimen Perič 
iz Kočevja in Liljana Horvatič iz 
Dobove, vse učenke osmih razredw. 
Kako so se na nagradni razpis, ki sta 
ga ob letošnjem mesecu knjige 
objavila ZKO Slovenije in Zavod 
SRS za šolstvo, odzvali učenci 
diugih osnovnih in srednjih šol iz 
tega dela Slovenije, nismo mogli 
zvedeti.

Iz posebne publikacije, kjer so 
objavljena vsa nagrajena dela, nekaj 
nenagrajenih pa lc v odlomkih, 
povzemamo, da so morali člani 
žirije prebrati 250 osnovnošolskih in 
107 srednješolskih spisov. To po
meni, da se je nagradni razpis 
posrečil. Žirija je tudi ugotovila, da 
je prispelo največ spisov na razpisa
no temo „Moj predlog pisatelju".

Kdor pa gre na to pot...
V mali dvorani Dolenjske galerije razstavil 
Stojko portrete pesnice Svetlane Ma

fotograf 
rovic —

pa grem na to pot, 
saj sama ne pojdem, z mano 
gre, kar so videle moje oči“ , 
je zapisala pesnica Svetlana 
Makarovič. A ko je šla „na 
to pot", jo  je spremljalo oko 
kamere Toneta Stojka, moj
stra fotografije (efiap), in 
poskušalo odslikati morda 
najznačilnejše trenutke 
pesničinega doživljanja. In 
tako je na tej poti skupnega 
doživljanja nastalo nemalo 
portretov Svetlane Makaro
vič, od katerih jih je Stojko 
kakih 20 odbral in razstavil 
v mali dvorani Dolenjske 
galerije v Novem mestu.

Otvoritev 14. novembra je 
bila eno samo zlitje raznih 
vrst poezije, če smemo s to 
besedo poimenovati celotno 
doživetje v Dolenjski galeriji, 
namreč doživetje ob poslu
šanju cikla pesmi, ki jih je 
avtorica Svetlana Makarovič, 
znana tudi kot dramska 
igralka (zdaj tega poklica ne

opravlja več, ampak živi kot 
svobodna literarna ustvaijal- 
ka), sama recitirala, in do
živetje ob poslušanju kitare 
spremljevalca Jerka Novaka, 
ter ne nazadnje vzdušje, ki 
se je oni večer prepletalo od 
fotografije do fotografije s 
črnimi ozadji.

Razstava, ki kaže avtorja 
Toneta Stojka v nekoliko 
drugačni luči, kot smo ga 
sicer vajeni gledati skoz 
njegove fotografije (v Do
lenjski galeriji sc namreč 
predstavlja s samostojno raz
stavo že drugič), bo odprta 
do 5. decembra. Obiskoval
cem najbrž ni potrebno 
posebej priporočati ogleda, 
saj je zanimivo vse: tako 
Stojkove fotografije kot mo
tivi na njih. Dodamo lahko 
le še to, da je temeljit ogled 
razstavljenih del lahko tudi 
učna ura prenekateremu, ki 
se sam poskuša s fotografija 

I.Z.

DVE FOTOGRAFSKI 
RAZSTAVI V 

BREŽICAH
V Posavskem muzeju v Brežicah 

bodo odprli v ponedeljek, 26. no
vembra, XIV. republiško razstavo 
mladinske fotografije „Mladina fo
tografira 79“ in potujočo fotograf
sko razstavo na temo “O trod” . Na 
razpis za razstavo se je odzvalo z 
251 fotografijami 51 avtorjev iz 20 
slovenskih klubov, žirija pa se je 
odločila postaviti na ogled 135 del 
39 avtorjev. Med avtorji v starosti 
od 15 do 19 let je dobil prvo 
nagrado Vevčan Marjan Penca za 
fotografijo „0 blak”, med avtorji 
starejše skupine (20 do 25 let) pa 
Tržičan Božidar Šinkovec za delo 
..Preoblikovanja” . Za kolekcijo fo
tografij (..Tihožitje” , „ Tihožitje z 
jabolkom” in „Ž ito”) je bil nagrajen 
domačin Saša Rainer. Na potujoči 
razstavi sodeluje 29 avtorjev s 104 
deli. Med avtorji so nekateri uveljav
ljeni mojstri fotografije (Kerbler, 
Aljančič, Dolenc m drugi). Razstavi 
sta posvečeni dnevu republike, pri
rejajo pa ju pod pokroviteljstvom 
občinske konference SZDL v Breži
cah.

SREČANJE S FILMARJI
Danes ob 17. uri bo v 

novomeškem Domu kulture pri
reditev, na kateri bodo obisko
valci spoznali filmsko ustvarjal
nost nekaterih novomeških ro
jakov. Na programu bodo doku
mentarni film Božidarja Jakca o 
Dolenjski in Beli krajini ter 
kratki filmi Ivana Marinčka, 
Dušana Povha in Filipa Robarja 
-  Dorina. Po predstavi bo v 
dvorani pogovor z ustvarjalci. 
Celotna prireditev je posvečena 
desetletnici filmskih abonmajev 
in petletnici tednov slovenskega 
filma v Novem mestu ter 
80-letnici rojstva Božidaija 
Jakca.

” KONCERT V 
KOS LAN JE VICI

Klavirski duo Alenka in Igor De
kleva iz Ljubljane bo jutri, 23. 
novembra, nastopil v Kostanjevici. 
Koncertanta bosta izvajala Mozarto
ve, Dcbussyjeve in Kozinove sklad
be. Prireditev bo v okviru 24. do
lenjskega kulturnega festivala.

Seminar ni le 
zapravljen čas

Organizatorji kulture OZD 
se izobražujejo

Nedavnega republiškega se
minarja za organizatoije kultur
nega življenja v delovnih organi
zacijah -  bU je v Maribora — se 
je udeiežilo kakih 30 slušateljev 
iz krajev od Prekmurja do Po
savja, z našega območja pa kot 
edina predstavnica Vlasta Ben 
iz sevniške Jutranjke. Seminar 
je bil nekakšna višja oblika spo
znavanja in reševanja problema
tike, ki se pojavlja na kultur
nem področju v organizacijah 
združenega dela, zato so pogo
vore vodili ta čas morda naj
boljši poznavalci posameznih 
kultumo-umetn iških zvrsti,
vsekakor pa doori praktiki. Med 
predavatelji so bili tudi izvršni 
sekretar CK ZKS Franc Šali, 
Staša Vovk iz Novega mesta in 
Stane Peček iz Trebnjega.

Na seminarju je tekla beseda o 
vprašanjih, ki jih je moč šteti za 
najbolj pereče v sedanjosti, še po

sebej pa tista o knjigi in knjižničar
stvu, literarni in likovni dejavnosti, 
gledališču, filmu ter poteh razreše
vanja prek delegatske kulturne poli
tike, kulturnih skupnosti, ZKO in 
drugih oiganizacij do osnov načrto
vanj y kulturi. Na seminarju ni bil 
samo splošen pogovor o že skoraj 
vsakdanji problematiki, marveč je 
bilo delo zastavljeno tako, da so 
udeleženci dobili praktične napot

ke, kako prirediti literarni večer, 
gledališko predstavo, likovno razsta
vo, pevski in glasbeni nastop in 
podobno. Poleg tega niso mogli 
mimo aktualnih vprašanj jezika, še 
posebno slovenščine v javni rab i

Na koncu naj omenimo še spo
znanje, ki se je izluščilo iz dela tega 
seminarja. To pa  je, da je  kulturno 
življenje najbolj razvito v delovnih 
organizacijah, ki imajo usposobljene 
organizatoije.

BOREC 10
Oktobrska številka revije Borec 

objavlja uvodoma dvoje spominskih 
zapisov: Franc Bavec -  Branko 
obravnava ustanovitev sovjetskega 
bataljona pri bazoviški brigadi, 
Alfred Grobler -  Mire pa je priobčil 
daljši zapis „Žene z Vidovskih hri- 
bov“. Franc Križnar je objavil šesto 
nadaljevanje ..Glasbe m NOB 1941 -  
1945“, v njem pa bralec zve marsi
kaj zanimivega o pesmih, ki so jih 
partizani najraje prepevali O NOB 
na Jadranu in slovenskih pomoršča
kih pa se je razpisal v nadaljevanj- 
skem zapisu Ivan Kern.

SOVJETSKI KVARTET 
GOSTOVAL PRI NAS
Znani godalni kvartet Lisenko iz 

Sovjetske zveze je te dni gostoval v 
Beli krajini in na Dolenjskem. 
Minulo soboto je nastopil v črno
maljski osnovni šoli Milke Sobar -  
Nataše, v ponedeljek ta teden pa v 
novomeškem Domu kulture, v obeh 
krajih v okviru glasbenih abonmajev. 
V Novem mestu so sovjetski gostje 
nastopili posebej še z a mlade ljubite
lje glasbe. Kvartet Lisenko sestavlja
jo vrhunski glasbeni umetniki: 
Anatolij Baženov (prva violina) Boris 
Skvorcov (druga violina), Jurij Holo- 
dov (viola) in Leontjj Krasnošček 
(violončelo). Na gostovanju pri nas 
so izvajali dela Mozarta, Siljvestrova 
in Čajkovskega.

PROSLAVA VISOKIH 
ŠOLSKIH JUBILEJEV
200-letnico ljudskega šolstva 

v Novem mestu in 50-letnico 
osnovne šole Katje Rupena 
bodo proslavili v soboto, 24. 
novembra. Ob 10. uri bo v 
novomeškem Domu JLA slav
nostna akademija, nato pa v avli 
tega doma otvoritev razstave o 
razvoju ljudske šole v Novem 
mestu. V osnovni šoli Katja 
Rupena, ki so jo začeli za ta 
jubilej pripravljati in preurejati 
že lani, bo ta dan odprtih več 
razstav o življenju in delu šole.
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e m o n m  k o t i č e k
Predpraznični sprehod po Maximarketu

Tako kot vedno je Maximarket dobro založen tudi v predprazničnih dneh

Moj nakupovalni sprehod po Trgovski hiši Maximarket v 
Ljubljani je tokrat v glavnem posvečen sezonskim trgovskim 
kotičkom , ki so ravno pravšnji za predpraznične družinske 
nakupovalne izlete v Ljubljano. Ker pa je popoldanski čas 
delovnega dne za nakupe prekratek, so se v Maximarketu odločili, 
da bodo imeli tudi ob sobotah delavni čas od 7,30 do 20. ure vse 
do konca leta. To pa je za Dolenjce še posebno ugodna

Preden sem se spustil v 
razgovore z vodji posam eznih  
oddelkov o tem , kaj im ajo 
novega, sem si kar sam ogledo
val zanim ivosti. N em alo  sem bil 
p resenečen , ko sem na avto- 
oddelku  Trgovske hiše Maxi- 
m ark e t ugotovil, d a  pri p rtljaž
nikih za sm uči ni več ista cena, 
k o t sem jo  napisal v prejšnjem  
E m oninem  ko tičk u . O ddelko- 
vodja mi je pojasnil, da je  to  že  
nova pošiljka z novo c en o  in da 
trgov ina  ni prav n ič  kriva za to , 
še posebno  kadar že pro izvaja
lec do loča  m alop rodajne  cene. 
Kaj hočem o? Malo razum eva
nja za našo d in am ičn o  e k o n o 
m iko  pa m oram o  vseeno im eti, 
m ar ne?

P repričan  sem, da ste že  ob 
prvem  snegu pregledali z im sko 
šp o rtn o  oprem o. In če  ste 
ugotovili, da vam sm uči ne 
ustrezajo  več, jih [ahko z vezmi 
vred odnesete  v ŠPORT SER
VIS, ki se nahaja v k letnem  
nivoju Trgovske hiše M aximar- 
k e t (za restavracijo  M axim) kjer 
vam jih bo ocenil strokovnjak . 
Seveda pa sm uči ne sm ejo biti

stare  več k o t tri leta in ne daljše 
ko t 20 0  cen tim etrov . O cenjeno

vso to  (dobropis) vam bodo  
upoštevali pri n akupu  vŠPORT- 
NEM ODDELKU T rgovske hiše 
M axim arket. P reden  se boste  
od ločili za nakup  tak e  vrste  ali 
pa č e  jaz nisem bil dovolj jasen 
s svojim pojasnilom , lahko  
d o b ite  še do d a tn a  pojasnila v 
Š p o rt servisu tu d i p o  te lefonu  
(061) 2 3 —6 8 1 , in te rn o  89. 
D elovni čas Š p o rt servisa pa  je 
vsak dan od  9. do  12. u re  in od 
15. do  20. ure . Za isti delovni 
čas so se naknadno odločili 
tu d i ob  sobo tah .

Ne bo odveč, č e  vam povem , 
da lahko  v Športnem oddelku 
T rgovske hiše M axim arket kupi
te  sm uči in palice ELA N , vezi 
(LO OK , M A R K ER , SPR IN T, 
T Y R O L IA ), sm učarska  ob lačila  
(T O PER , U N IV E R SA L ), sm u
čarsko  obutev  (A LPIN A , CA- 
BER — T O P E R ), top le , m ehke 
in neprem očljive ško rn je  A LPI
NA za p o  sm učanju  te r  sani.

Č e pa boste  na tem  oddelku  
kupili sm uči in vezi, vam jih

bodo  v Š p o rt servisu b rezp lač
no m ontirali.

S te  že izračunali, koliko  
novoletn ih  voščiln ic bo p o tre b 
no kup iti?  Jaz bi se na vašem 
m estu  od ločil za nakup  novo 
letn ih  voščiln ic U N IC EF. Saj 
p o zn a te  to  d o b ro d e ln o  u s tan o 
vo Z d ružen ih  narodov  v N ew  
Y orku , ki skuša na vse načine 
pom agati boln im , lačn im  in 
revnim o tro k o m  vsega sveta! 
L eto  1979  so proglasili za 
m ed n aro d n o  le to  o tro k a . V to  
h u m an ita rn o  akcijo  se je  vklju
č ila  tu d i E m ona, še posebno  pa 
T rgovska hiša M axim arket. Z 
nakupom  U nicefovih voščiln ic 
boste  tu d i vi pokazali svojo 
so lidarnost in h u m anost, saj bo 
tud i vaš denar služil d irek tn o  
p om oči po trebn im . S pom nite  
se sam o grozljivih prizorov  
televizijskih zaslonov iz K am pu
čije  in jih  prim erjajte  z obiljem  
naših o tro k . P risluhnim o klicu 
U nicefa, bod im o  vsi združeni 
narodi — združen i v akciji 
po m o č i po trebn im ! Poleg novo
letnih voščilnic z reprodukcija
mi raznih slikarjev vsega sveta, 
tu d i jugoslovanskih , prodaja  
M axim arket še pisem ske ovojni
ce s pisem skim  papirjem  v setu , 
koledarje in PVC vrečke. Motivi 
pa so z o tro šk o  in drugo 
tem atik o . Na koncu tega raz
m išljanja naj povem  še to , da so 
m otivi up o rab n i še za  druge

prilike, ne sam o novoletne.
P rodaja  po teka  na posebnem 

pultu v kletn i e taž i od  19. do 
24. novem bra, na oddelku pa
pirne konfekcije v p ritlič ju  
Trgovske hiše M axim arket pa 
vse d o  konca  leta.

Moje povsem  osebno  m nenje 
je, da M ax im arke t le ni sa m o  
„štacuna", am pak  da ima posluh 
tud i za h u m an ita rn e  akcije.

Moj naslednji obisk je veljal 
oddelku  AKUSTIKE v drugerr\ 
nadstrop ju  T rgovske hiše Maxi- 
m arket. Izm ed nadvse zanim ive
ga prodajnega aso rtim en ta  vam 
želim  v prvi vrsti p redstav iti 
kolutne magnetofone znam ke 
PH ILIPS. M odela N 4 5 0 4  (za 
2 1 .3 5 7 ,4 3  d in) in N 4 5 1 2  (za 
18 .551 ,82  din) sta brez o jače
valca, ostali m odeli N 44 2 2  (za 
37 .4 0 7 ,1 0  d in ), N 4 5 1 5  (za 
3 2 .4 0 2 ,4 6  d in) in N 4 4 2 0  (za 
2 7 .8 7 1 ,9 8  din) pa  so z ojačeval
cem.

Za vse k o lu tn ike  je zn ač ilno , 
da so  ST ER E O  in HI -  Fl (DIN 
4 5 5 0 0 ), da  im ajo  3 glave, 3 
m o to rje , 3  h itro sti in da so 
4-stezni.

N ekaj več  poda tkov  sem si 
zapisal o  ko lu tn iku  N 4 5 1 5 , ki 
ga predstavljam  tu d i s s l ik a  Z a 
ta  m odel je m ed drugim  zn ač il
no , da ima dušilec šum ov po  
DNL sistem u, da im a največje 
odstopan je  pri h itro sti za ± 1 
odsto tek .

Pri h itro sti 1 9 c m /s e k  ima 
od 3 5  do 2 5 0 0 0  Hz ,

pri h itro s ti 9 ,5  c m /se k  ima 
od  35  d o  19000  Hz,

pri h itro sti 4 ,7 5  c m /se k  ima 
o d  3 5  d o  11000  Hz.

Prem er ko lu ta  pa je 18 
cen tim etrov .

V redno  si je to  HI — Fi 
lepo to  ogledati, še bolj v redno  
pa je b iti lastn ik  te  ..naprav ice". 
Na oddelku  za a k u stik o  mi 
v edno  postrežejo  s kakšnim i 
presenečenji. T ore j: če  želite  
kupiti p rije tno  darilo , vam 
svetujem  nakup transis to rja  s 
kase to fonom  HITACHI T R K  
5404  E R adio  R ecorder (7 W)

po  zelo  ugodni d inarski cen i, ki 
bo km alu v p rodaji. Ne m anjka 
pa  tud i številnih barvnih televi
zijskih sprejem nikov.

Med novo le tna  darila sodijo 
tu d i mali gospodinjski apara ti 
in po  IZREDNO UGODNI 
CENI vibracijski b rivnik  z m re
ž ico  PA Y ER LUX za samo 
388,44 dinarjev. Vse to  lahko 
kup ite  v drugem  nadstrop ju  
T rgovske hiše M ax im ark e t

K p rije tnem u novoletnem u 
razpoloženju  sodijo  tu d i g ram o
fonske  p lo šče  in kasete. Č e si 
že lite  program  sami posneti, 
boste  gotovo  segli p o  neposne
tih  kasetah. V času  zb iran ja

gradiva za današnji E m onin  
k o tič ek  so že imeli na zalogi 
zelo kvalite tne c rom d iox idne  
kasete PH ILIPS, in to  v p roda
jalni p lošč in kaset v k letnem  
prehodu  M axim arketa.

Z a konec letošnjega leta sem 
vam pripravil s p o m o č jo  so
delavcev p rije tn o  presenečen je . 
Za sedaj je to še sk riv n o s t 
P ripo ročam  pa vam , da p o išče
te č im več letošnjih  E m oninih  
ko tičk o v , ker vam bodo  prišli 
zelo  prav, to  vam zagotavljam-

P rihodnji ted en  pa sp e t na 
svidenje!
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KOLUTNI MAGNETOFON PHILIPS N 4 5 1 5  -  sen mnogih 
ljubiteljev HI — Fl tehnike.

dicije se p rip o ro ča  uporaba  
trim  steze, nam iznega tenisa in 
balinišča. V bližnjih  gozdovih je 
m ožen lov, v Krki pa ribolov. 
Zanim ivi so tu d i izleti po bližnji 
okolici te r  z vozilom  do  K osta
njevice (F o rm a viva) in v 
kartuzijsk i sam ostan  Pleterje.

V Šm arjeških  Toplicah  vam 
je na voljo  tu d i kozm etičn i in 
frizerski salon te r  ak u p u n k tu r
n o  zdravljenje glavobolov in 
obolenj živčne narave.

V p rihodn jem  letu bodo  v 
Šm arjeških  T oplicah pričeli gra- 
d iti nove ho te lske  ob jek te  z 
zap rtim i bazeni in vso sodobno  
zdravstveno  op rem o  (R TG , 
EKG , labo ra to rij) in z vsemi 
zdravstvenim i službam i. Novi 
hotel bo visoke B kategorije, 
obenem  pa bodo obnovili tud i 
o b sto ječe  ob jek te .

V delovno  organizacijo  Krka, 
T ovarna zdravil Novo m esto  — 
TOZD  Z D R A V IL IŠ Č A  so 
vk ljučen i tud i:

Kavarna na G lavnem  trgu v 
Novem m estu  s p riznano  pizze- 
rijo.

Bistro R otovž na G lavnem  
trgu,

Z idanica naT ršk igo ri s k letjo  
in lastn im  v inogradniškim  kom 
pleksom  te r

S tari grad, ki bo v perspektiv i 
razvoja postal sanatorij.

H otel K A N D IJA  — Novo m esto

V prenovljenem  in razširje
nem  h o te lu  K andija bo  gostom

( ;K ; KRKINA ZDRAVILIŠČA VABIJO

v restavraciji na voljo  vrsta 
specia lite t o d  dom ačih  jedi do  
ribjih jedi, pripravljenih  iz m or
skih in sladkovodnih  rib. O b
časno  b o d o  prirejali tedne  kuli
narike, ko bod o  predstavili 
kuhinje različn ih  jugoslovan
skih pokrajin . Po n a roč ilu  bodo  
pripravljali tu d i svečana kosila 
za p o roke  in druga praznovanja. 
V lovski sobi, kjer je p ro s to r za 
25 oseb, bo d o  servirali svežo 
d iv jač ino  od m edveda, srne, 
divjega zajca do  jelena in 
pernate  divjačine. V sklopu 
ho te la  bo o d p rta  tu d i ribarnica, 
ki je  re zu lta t skupnega vlaganja 
s Piavo laguno iz P oreča , v njej 
pa b o d o  prodajali sveže in 
zm rznjene m orske  in sladko
vodne ribe te r istrska vina. V 
delikatesi bo  kupcem  na voljo 
š iroka  izbira p rvovrstn ih  sirov 
in m lečn ih  izdelkov te r  suho
m esnati izdelki in specialne 
delikatese. V okrepčevaln ici pa 
b o d o  gostom  ponud ili top le  
m alice in različne pijače.

P renovljen  ho te l K andija bo 
o d p rt v so bo to , 24. novem bra.

VABIM O VAS NA SIL V E 
STR O V A N JE!

S p ravočasno  rezervacijo  si 
[ahko v D olenjskih ali Šm arje
ških T oplicah zagotov ite  p rije t
no  silvestrovanje. Vse in form a
cije d o b ite  v recepcijah ali po  
te le fo n u : (068) 85  — 730  za 
D olenjske T op lice  in (068) 84  — 
90 0  za Šm arješke T oplice. Z a
gotav ljam o vam prvovrstno  p o 
strežb o  in ob ilo  zabave.

Indikacije:
— kro n ičn e  bolezni srca in 

ožilja, stan je  po  srčnem  infark
tu , angina pek to ris , povečan  
krvni pritisk , nevrovegetativni 
znaki v k ron ičn i oblik i, rehabi
litacija p o  večjih poškodbah , 
operacijah  ali bolezni, menager- 
ske bolezni.

Razvedrilo, rekreacija, izleti:
Za rek reacijo  so v zdravilišču 

Šm arješke T oplice na voljo  
bazeni na p rostem  s te rm alno  
vodo in napravam i za h idrom a- 
sažo. Za oh ran itev  telesne kon-

D olenjske Toplice
T ik  pod  m ogočim  osrčjem  

slovenskega partizanstva. Ko
čevskim  Rogom , leže D olenjske 
T op lice , e n o  najstarejših  te rm al
n ih  zdravilišč ne le v Jugoslaviji, 
m arveč tud i v Evropi. Zdravili
šče leži v slikoviti dolini, 
obdani z bogatim i gozdovi in 
m eh k o  zaobljenim i dolenjskim i 
griči. Že od nekdaj je znano  p o  
izredno  kvalitetn i term aln i vodi 
s tem p era tu ro  od 36 do  38  ° 
Celzija, bogati z ogljikovim  
dioksidom  in kalcijem  te r o d lič 
ni za rehabilitacijo , rekreacijo  
in rekonvalescenco pacientov, 
ki im ajo revm atične bolezni, 
k ro n ičn a  obolen ja  ali posledice 
poškodb  lokom otornega apara
ta.

O d časov, ko je v 16. sto letju  
knez A uersperg izvir obzidal in 
ga pokril, se je p odoba  zdravili
šča povsem  sprem enila, tak o  da 
sodijo  danes D olenjske T oplice 
m ed najbolj urejena zdravilišča 
pri nas. Zdravilišče nudi gostom  
20 0  ležišč v ho te lu  — sanatoriju  
v cen tra ln o  ogrevanih sobah. V 
tem  ob jek tu  sta  tu d i dva 
p o k rita  bazena in separatne

kabine. V sakodnevna zdravni
ška služba nudi pacien tom  
p o p o ln o  zdravniško nego z 
labora to rijem , RTG in EKG te r 
fiz ikalno  terap ijo  z vso sodobno  
m ed icinsko  oprem o, ki om ogo
ča p o p o ln o  e lek trom asažo , ro č 
n o  m asažo, razgibavanje, obse
vanje, parafinske obloge, te lo 
vadbo v vodi in na suhem  in 
g loboko  e lek tro m asažo  p ro ti 
nespečnosti.

Indikacije:
-  prim arn i k ron ičn i revm ati

zem , degenerativna obolen ja  
sklepov, h rb ten ice  in ostalega 
veznega tkiva, okvare živčnega 
sistem a, stanje p o  poškodbah  in 
operacijah  lokom otornega apa
rata.

Razvedrilo, rekreacija in izleti:
V p o le tn i sezoni je razen 

p ok ritih  bazenov na voljo  tudi 
sodoben  olim pijski bazen s 
te rm alno  vodo  in oprem ljen  s 
č is tiln im i napravam i te r  dvojni 
o dp rt o tro šk i bazen. R eka 
K rka, ki teče  v neposredni 
bližini D olenjskih T op lic , pri

vablja d om ače  in tu je  rib iče s 
svojim bogatim  izborom  ple
m enitih  rib. V bližnjih p ro s trfr 
nih gozdovih pa p ridejo  na svoj 
raču n  lovci na visoko in n izko  
divjad. G ostom  zdravilišča sta 
na voljo tu d i u re jena  trim  steza 
in av tom atsko  kegljišče. O koli
ca D olenjskih T oplic nudi v rs to  
ču d o v itih  krajših in daljših 
izletov v K očevski Rog, na 
F ra to , v do lino  gradov ob Krki. 
M ožna pa je tu d i kom binacija 
kopanja  in sm učan ja  na dokaj 
kratk i razdalji, saj so v 12 km 
oddaljen ih  Č rm ošnjicah  na 
voljo u rejena sm učišča  z v lečn i
co. P oskrb ljeno  je tud i za 
zabavo, saj je vsako so b o to  in 
nedeljo  v zdravilišču  ples, po leti 
pa p rireje jo  tu d i k u ltu rne  in 
zabavne p rired itve te r  p ikn ike z 
dom ačim i specialitetam i.

veku, prvi zapiski o  izkorišča
nju term alne  vode v zdravilne 
nam ene pa izvirajo iz leta 1740. 
T em p era tu ra  vode je od 32  do 
34  Celzija in je p riznana za 
zdravljenje k ron ičn ih  živčnih  in 
srčn ih  obolenj. H ipo term alna 
voda je bogato  m ineralizirana. 
P rosti ogljikov d ioksid , ki je v 
njej, širi ožilje> pospešuje pre
krvavitev perifern ih  delov orga
nizm a in om ogoča zdravljenje 
tudi revm atičn im  bo ln ikom  te r 
bo ln ikom  s poškodbam i loko
m o to rnega  apara ta . Zdravstvena 
služba zagotavlja vsakem u gostu 
uspešno  zdravljenje. R azen ko
panja v te rm aln i vodi je na voljo  
poleg druge terapije tu d i hidro- 
m asaža, razgibavanje v vodi, 
ro čn a  m asaža  in e lek trom asaža . 
K o t specialna fizikalna terap ija  
pa je g lobokok rožna e lek tro-

Š m arješk e  Toplice
Šm arješke T op lice  so privla

čen  tu r is tičn i kraj, ki leži v 
m irni dolin i, zavarovani p red  
m rzlim i severnim i vetrovi in 
obdani z listnatim i gozdovi in 
v inorodnim i griči. T erm alni vre
lci so bili znan i že v srednjem

m asaža p ro ti nespečnosti in za 
relaksacijo. Zdravljenje tra ja  
pravilom a tri ted n e , pacien ti pa 
so pod  stalnim  nadzorstvom  
zdravstvenega osebja, ki sodelu
je tu d i s specia listično  službo 
novom eške bolnišnice in ljub
ljanske klinike.



Pred kratkim je Karate zveza 
Slovenije pripravila v Novem 
mestu regijsko posvetovanje o 
karateju, katerega so se udeležili 
predstavniki iz Krškega, Črno
mlja, Novega mesta (dva kluba), 
Semiča, Metlike in Dobove. 
Ostali vabljeni se zanimivega 
posveta niso udeležili

Na sestanku so največ besed 
posvetili ta  čas najbolj perečim 
vprašanjem, in sicer razraščanju 
tako imenovanih divjih klubov, v 
katerih delujejo -  za drag denar, 
seveda -  trenerji brez licenc, ki 
imajo v mislih zgolj dober za
služek. Poslej Tjodo s poostrenim 
zadzorom ta negativni pojav po
skušali v celoti izkoreniniti, če
ravno se v zvezi organizirani 
klubi zavedajo, da bodo imeli 
zaradi naivnosti mladih navdu
šencev in spretnosti .divjih’ tre
nerjev precej dela-

V kimono le 
zaradi športa

Nadalje so razpravljali o delu 
po klubih in se dogovorili, da 
morajo v dobro karateja klubi 
skrbeti za vaditeljske in trener
ske kadre in pošiljati najboljše 
mladince in mladinke na vse 
seminarje, ki jih bo pripravila 
weza, prat tako morajo poslej 
več jjozom osti posvetili sodni
škim organizacijam, pri delu pa 
morajo trenerji z licencami pred
vsem vzgajati. Dogovorili so se, 
da morajo z dobrim delom kara
teju, ki je pri nas zaradi nekate
rih posameznikov in kvazi uči
teljev precej na slabem glasu, 
vrniti ugled, v svoje vrste pa 
morajo sprejemati poštene in 
preveijene mlade ljudi, ki si želi
jo  prijateljstva s kimonom samo 
zaradi športnih ali rekreacijskih 
namenov.

Ob koncu so spregovorili tudi 
o full kontaktu. Večina udele
žencev se je izrekla proti temu 
načinu boja, češ da je vse prej 
kot pa športno udejstvovanje.

Dobri Kočevci
V drugi namiznoteniški ligi 

Kočevci na 2. mestu
Začelo se je tudi prvenstvo 

SRS za moške namiznoteniške 
ekipe v drugi ligi, kjer imamo 
Dolenjci dve ekipi: že nekaj let 
dokaj uspešne Kočevce in vrsto 
iz Novega mesta.

V Jaršah je bil konec minulega 
tedna drugi krog prvega dela prven
stva. Tudi v njem so imeli največ 
uspeha igralci Pomurja-Lendave, 
dobro pa so igrali tudi Kočevci, 
medtem ko Novameščani s svojimi 
igrami ponovno napovedujejo uvrsti
tev okoli sredine prvenstvene tabele.

Izidi -  1. kolo: Obala -  Dolenj
ska 5:3, Kočevje -  Kamnik-Dom- 
žalc 5:1, 2. kolo: Lendava
Kočevje 5:1, Doli 
kolo: Kočevje 
kolo: Ingrad -  
ska — Kamnik: 
5. kolo: Koče\ 
Lendava — Dole: 
Žalec — Dole

-P tu j  1:5,3. 
ilenjska 5:2, 4. 
'je 2:5, Dolenj- 
Domžale 5:1, 

— Obala 5:3, 
Ka 5:0, 6. kolo: 

5:0, Ptuj -

± J

0

M

I

Kočevje 1:5, 7. kolo: Dolenjska -  
Ingrad 5:3, Kočevie -  Žalec 5:1.

Vrstni red drugega dela: 1.
Lendava 14 točk, 2. Kočevje 12, 3. 
Ptuj 10, 5. Dolenjska 6  itd; vrstni 
red po obeh delih: 1. Pomurje 28, Z 
Kočevje 22 (61:32), 3. Dolenjska 
18 (50:39), 4« ~
(33:49), 5.
(44:55), 6 . Celje«
7. Ptuj 10 (26:3 
Domžale 4 (26:60);

bala-Piran 14 
e-Ingrad 10 
liec 10(42:53), 

8. Kam nik-

ZMAGA REZERVNIH IGRALCEV -  NovomeSci odbojkarji nizajo zmage. V zadnjem kolu so se 
resda pomerili z najslabšim moštvom v SOL-zahod, vendar so nove prvenstvene točke izbojevali 
predvsem igralci, ki šele prihajajo.In tudi zato je njihova zmaga toliko pomembnejša.

Pionir na vrhu republiške lige
Novomeški odbojkarji z novo zmago prehiteli Salonit in Bovec, vendar prvega mesta v 

SOL — zahod bržkone ne bodo obdržali — Nov poraz Kočevk in lepa zmaga Krke

POREDOŠ IN 
ŠKERLJ

Na posamičnem prvenstvu Nove
ga mesta vodita po desetih kolih 
Poredoš in Tone Škerlj, ki imata po 
7 točk. Sledijo Mirko Golobič (6,5), 
Milič, Škerlj, Pucelj (6 ) itd. Po
membnejši izidi 9. in 10. kola: Milič 
-  Stokanovič 1:0, Istenič -  Pucelj 
0:1, Žvagen -  M. Golobič 0:1, 
Poredoš -  Žvagen 1:0, Milič -  T. 
Škerlj 0:1, Lončarevič -  B. Škerlj 
0:1.

TO NE ŠKERLJ  
PRVI

Šahovski klub Novo mesto je 
pripravil redni mesečni hitropotezni 
turnir za mesec november. Ob ne 
najboljši številni udeležbi je zasluže
no zmagal T. Škerlj, k ije  zbral 12,5 
točk, za njim pa so se uvrstili M. 
Picek (11), Ščap, Poredoš in Milič 
(9), Stokanovič (8) itd.

J. U .

V minulem odbojkarskem kolu so novomeški igralci osvojili novi 
točki in po zmagi Salonita v Bovcu so po 6. kolu na 1. mestu v 
slovenski odbojkarski ligi—zahod. Kočevke so v minulem kolu 
doživele nov poraz in so v ligi edina ekipa, ki je brez zmage, 
novomeška Krka pa je dosega novo zmago in je ta čas z 10 
točkami na dobrem četrtem mestu.

PIO NIR -  PLAMEN
3 : 0 ( 4 ,  7 ,2 )

V prvem nizu tekme z izredno 
mlado ekipo iz Krope je domači 
trener postavil v moštvo najboljše 
igralce, a je moral prav kmalu 
poskrbeti za menjava Peter Štor je

Pod obroči sklenjen prvi del
Košarkarji odigrali dve koli — V  soboto začnejo z drugim deiom predtekmovanja — 

Novomeščani zanesljivi člani super lige — Prva zmaga Metličanov

Ko&ukaiji v petih tekmovalnih skupinah so odigrali prvi del 
predtekmovanja. Medtem ko so bili boji v vseh dokaj izenačeni in 
se pred začetkom drugega dela še ne ve za zmagovalca, je v skupini 
C, kjer vodijo Novomeščani, že vse odločeno.

BETI -  R U D A R  
7 4 :8 4  (3 4 :3 2 )

4. kolo slovenske košarkarske lige 
so moštva odigrala sredi prejšnjega

Šest zadetkov
Slovenski nogometni ligiši 

gredo v jesenskem delu na 
igrišče samo še enkrat. V 
minulem kolu so novomeški 
igralci počivali, enajsterici Bele 
Krajine in Kočevja pa sta se v 
derbiju razšli z neodločenim 
rezultatom.

BELA K RAJINA  
-  KOČEVJE 3 :3  (0 :0 )
Na izredno blatnem igrišču so bili 

v prvem polčasu boljši gostje, ki so 
kar dvakrat zadeli vratnico. Navzlic 
temu sta odšli vrsti k odmoru pri 
neodločenem rezultatu. Že prva 
minuta nadaljevanja pa je pokazala, 
da ekipi ne mislita nadaljevati z 
mirno igra Po uspešnem napadu je 
za domačo vrsto dosegel zadetek 
Stafanič, devet minut kasneje pa je 
izenačil Buzak, ki je drugi zadetek 
za goste dal samo dve minuti 
kasneje. Gostje so nadaljevali z 
dobro igro in v 69. minuti je Kozič 
mrežo domačih zadel še tretjič. Ko 
je kazalo da bodo favoriti v srečanju 
dosegli zanesljivo zmago, so se 
domači izgralci prebudili. Postajali 
so vse nevarnejši in njihovo premoč 
je prvi kronal Dormič v 83. minuti,

tedna. Metličani so imeli v gosteh 
Trboveljčane in po izenačenem 
prvem polčasu so redki navijači 
upali, da bo Beti pripravila presene
čenje in končno zmagala. Vendar so 
v nadaljevanju mladi košarkarji 
popustili in izredno borbeni gostje 
so Metličanom prizadejali četrti 
poraz.

N. M ESTO -  
PO DBO ČJE  

9 6 :6 7  (4 6 :2 9 )
Novinci v ligi, igralci Podbočja, so 

v srečanju v Novem mestu pokazali 
malo košarkarskega znanja, zato pa 
veliko mero borbenosti. Zato so se v 
začetku uspešno upirali domači
nom, ki so sele sredi tekme dosegli 
prepričljivo vodstva Proti koncu 
srečanja so za doma vrsto nasto
pili tudi mlajši, ki letos prvič igrajo 
v članskem dresu, a so vseeno 
obdržali razliko.

F. BEG

KOČEVJE -  TOMOS  
84:105 (44:49)

V predzadnjem kolu v skupini D 
so Kočevci imeli v gosteh močno 
vrsto e  Kopra in domačini so 
pričakovali drugo letošnjo zmaga 
Vendar so bili borbeni gostje bo

Beti: 1. Gršič 24, Gršič 2, 
Kremesec 8, Durakovič 20 ,-Vivoda 
14, Žabčič 8, Janjac 6 , Strahinič 3.

R A DO VLJICA -  
KOČEVJE  

7 9 :6 4  (4 0 :3 2 )
V derbiju D skupine je zmagalo 

bolj borbeno m oštva Povrhu vsega 
so bili Radovljičani v srečanju s 
Kočevci izredno razpoloženi in so z 
zmago poskrbeli za presenečenje. Po 
šririh odigranih tekmah je ekipa 
Kočevja z dvema točkama trenutno 
na zadnjem mestu.

Kočevje: Berger 8 , Popovič 7, 
Gašparec 3, Selan 2, Ambrožič 6 , 
Strle 7, Grgurič 16, Bončina 7, 
Rajšak 8.

D R U G  KROG
V soboto popoldan bodo sloven

ski košarkarji začeli z drugim delom 
predtekmovanja. Novomeščani igra-

od bolj izkušenih odbojkarjev pustil 
na igrišču samo Graberskega, v 
ligaški ogenj pa je poslal vse 
rezervne igralce. Vendar so bili 
gostje navzlic temu nedorasel na
sprotnik, domači mladinci pa so 
dokazali, da ima dolenjska odbojka 
ta čas dobro zaledje, saj so vrstnike 
nadigrali v dobrih 45 minutah.

Čeravno so se novomeški odboj- 
kaiji pomerili z najslabšo vrsto v ligi. 
bi bilo prav, ko bi vseeno poskrbeli 
za plakate, kajti v soboto popoldan 
ni bilo po mestu niti enega obvesti
la, kdaj m kje je tekma.

Novo mesto: Vernig, Babnik.

DVOBOJ
TELEVIZIJCEV

Novo mesto je bilo 16. novembra 
prizorišče športnega dvoboja lju
bljanske in zagrebške televizije. Lju
bljančanke so bile boljše v košarki, 
njihovi tovariši v malem nogometu, 
Zagrebčani pa so zmagali v košarki 
in namiznem tenisu. Po srečanju je 
bila zabavna prireditev, na kateri so 
se med diugimi predstavili Borut 
Petrič, Radivoje Krivokapič, Branka

jo doma z Beti in obeta se jim nova 
lahka zmaga, Podbočje pa bo imelo 
v gosteh Žalec in lahko bi prišlo do

_ _

Graberski, Primc, Kosmina, Skrbe, 
Brulec, Kolarič, Pucelj, Plut, Muhič 
in Pečar.

KOČEVJE -  BLED
0 :3  ( - 8 , - 5 , - 8 )

Čeravno so domače igralke pri
kazale eno svojih najboljših iger, so 
jih gostje brez težav premagale. 
Kočevke so nekajkrat celo povedle, 
za kaj več pa niso bile sposobne. Po 
6 . kolu so na 10. zadnjem mestu, v 
vseh srečanjih pa jim je uspelo 
osvojiti le dva seta.

Kočevje: Jaklin, Stopar, širaj, 
Veršič, Pogorelec, Vidmar, Lapuh, 
Šolar, Ahac.

TA BO R  -  KRKA
0 :3  ( - 6 ,  - 6 ,  - 7 )

Novomeška ženska odbojkarska 
vrsta igra od kola do kola bolje. V 
nedeljo je pod vodstvom trenerja 
Janeza Mohorčiča gostovala v Ljub
ljani pri Taboru in se vrnila domov z 
novo zanesljivo zmago: nasprotnice 
je premagala v 45 minutah.

Krka: Rajer, Zevnik, Boh, Brajer, 
Vidljinovič, Urbančič, Gostiša in 
Hegediš.

O u L O Č iL N A  TEKM A
V 7. kolu slovenske odbojkarske 

lige- zahod bo zagotovo najbolj 
zanimivo srečanje v Anhovem. Do
mači igralci, nekdanji člani II. zve
zne lige, bodo imeli v gosteh ekipo 
novomeškega Pionirja, ki je v leto
šnje prvenstvo vnesla precej svežine. 
Boj bo izenačen, vendar bo izkušena 
vrsta Salonita verjetno znala izko 
ristiti prednost domačega igrišča. V 
Novem mestu bo dolenjski derbi 
ženskih ekip. Lanskoletne članice v 
srečanju s pomlajenimi Kočcvkami 
ne bi smele imeti veliko težav.

D O K LEV A  GRE  
V  ZD A

Letošnje svetovno prvenstvo v 
š p o r t n i  gimnastiki ne bo minilo 
brez predstavnikov iz Jugoslavi
je. V Fost Worth bosta odpoto
vala najboljša Jugoslovana, drža
vna prvakinja Jasna Dokl in Mi
roslav Kezunovič iz Sarajeva. 
Jasno bo na tem zahtevnem 
prvenstvu, na katerem si bo po
skušala petnajstletna Novomeš- 
čanka pnboriti pravico do udele
žbe na olimpijskih igrah v Mos
kvi, spremljala njena dolgoletna 
trenerka Ružiča Kovačič. 
Prvenstvo bo od 3. do 9. decem
bra.

KOČEVSKI 
GIMNAZIJCI PRVI

Srednješolskega prvenstva Do
lenjske seje udeležilo osem ekip. Pri 
moških so bili najboljši igralci 
kočevske gimnazije, za njimi pa so 
sc uvrstile ekipe iz CSŠ Črnomlja, 
novomeške gimnazije in gimnazije iz 
Stične. Vrstni red pri dekletih: CSŠ 
Črnomelj, gimnazija Stična, EASŠ 
Novo mesto, gimnazija Novo m esta

J. U.

SEVNICA:
1. KRANJEC

Šahovski delavci sevniškega ša
hovskega kluba »Milan Majcen“ so 
pripravili konec minulega tedna 
redni šahovski hitropotezni turnir, 
na katerem je nastopilo 12 igralcev. 
Vrstni red: Kranjec 10 točk, R. Blas 
9,5, J. Blas 8 , Jo. Blas 7,5, 
Dcrstvenšek in Kolman 6,5 itd. V 
tekmovanju za pokal t i  čas vodi 
Kranjec, za njim pa sta Dcrstvenšek 
in R. Blas. Zadnji turnir letošnjega 
dobro pripravljenega in obiskovane
ga tekmovanja bo tretjo nedeljo v 
decembru.

Inles drsi proti dnu
zadnji tekmi jesenskega dela II. zvezne rokometne 

lige—zahod nov poraz Ribničanov

druge ligaške zmage. Kočevci gostu
jejo pri eni močnejših vrst v ligi, pri 
Trnovem. V prvem delu so pripravili 
presenečenje in so zmagali, bizkone

£a se jim podoben podvig v 
jubljani ne bo posrečil.

Na prireditvi sta sodelovala tudi 
Milan Miljanič in Mladen Delič.
Krivokapič, Darko Cujnik, Janez 
Petač, Jožko Papič, Miljan Miljanič 
in trener Dražen Jerkovič.

Ribniški rokometaši so jesen
ski del prvenstva v II. zvezni 
rokometni ligi-zahod zaključili 
v Zagrebu s porazom. Letos so 
začeli z odličnimi igrami, pred

Ijši
nasprotnik in so domače odpravili z

koši razlike.

tik' pred koncem srečanja 
gostje naredili prekršek in t 
določil enajstmetrovko. Uspešno jo 
je izvedel Weiss in zagotovil doma
čim neodločen rezultat

Po 11. kolu so Kočevci s 13 
točkami drugi, Bela krajina je s 
točko manj tretja, Novomeščani pa 
so z devetimi točkami na petem 
mestu.

Bela krajina: Ti. Furlič, (Gorše), 
Kapš, Simčič, Župančič, Krščaj, 
Ta. Furlič, Dormiš, Kramarič, Ste- 
vanič, Weiss in Curk.

Kočevje: šalika, Briški, L Rajšel, 
Merhar, Kurtelič, Dobrič, Buzak, S. 
Rajšel (Kverek), Gyorek,
Petrovič.

KOČEVJE:
NO VA ZMAGA?

V zadnjem kolu jesenskega dela V izredno 
prvenstva SRS v nogometu igrajo  ̂̂ Metličani rav 
Kočevci z Jeseničani in gotovo se polčas so si<

isei 
ravno

gotovo se- polčas so sicer 
jim bodo maščevali za poraz n*r-i>l»daljev anju pa 
začetku sezone. Novomeščani s in fe o š tv u  gostov, 
bodo doma pomerili s Primorjem, ^ n f f n d o  borbene 

' neodločeno, ker Podbočje
paaeiC 14, 

rom za riqrofliMr <̂?ranc 2, N: 
či kdatno zmago* Vrhcwšck 3.

UMU« VUU1CI1U 9 ri
Vipavi m igrali neodloč* 
so bolita enabterica, bi i 
domafiim občinstvom za

ZLATOROG -  
NOVO MESTO  

64:119(33:49)
Novomeščani so gostovali v La

škem in prikazali eno najlepših in 
najboljših iger v letošnji sezoni. 
Zlasti v drugem polčasu, ko so
gostje s hitro in domiselno igro
popolnoma nadigrali domačine. Gle
dalci so se obnašali zelo nešportno, 
ovirali so igralce pri igri, do 
„pomot“ pa je večkrat prišlo tudi 
pri zapisnikarski mizi, vendar vse to 
ni moglo preprečiti katastrofalnega 
poraza.

Novo mesto: P. Seničar 8, Kra
mar, Cerkovnik 9, Besednjak 16, 

„  Lekše, Hrovatič 2, Ivančič 16,
ozitf in Skube 14, Beg 10, Žup evec 11,

Plantan 12 in S. S&)ičar 14.
F. BEG 

-B E T I  
[3,36:35)

ii tekmi so bili 
:ko boljši. Prvi 

domačini, v 
lomlajcncmu 

obrambo 
ine umiriti. 
, Strgar 17, 

'rah 5. 
e 4 in

PODB
81 :83 (7

‘s

Tekmovalec in trener
Novomeški športniki v belih 

japonskih oblačilih, člani karate 
kluba .Jugokaj” , delajo, dosega
jo uspehe in se srečujejo s teža
vami v senci bolj znanih novo
meških klubov. Za zdaj je 44 
članom tako kar prav, saj sodijo 
med tiste klube, K iso  se že ob 
ustanovitvi oziroma reorganiza
ciji zavzemali za društvo, ki bo v 
prvi vrsti vzgajalo mlade in jih 
šele nato pripravljalo tudi za 
tekmovanja.

»Začeli smo pred desetimi le
ti,” se spominja trener m ta čas 
tudi najbolj uspešni tekmovalec 
kluba 27-letni Franko Kenda. 
„Okoli lvO se nas je zbralo v

šmihelski telovadnici. Takrat je 
bil karate na pohodu in med 
mladimi zelo priljubljen. Kmalu 
pa so mnogi spoznali, da kimono 
ni za vskega. Od takratnih na
vdušencev sem ostal edino jaz. 
Kmalu sem zbral okoli sebe res
ne fante. Delali smo v Budokaj 
klubu in pred petimi leti dokon
čno ustanovili primemješi 
Jugokaj. Delo v njem je namreč 
za mlade prijetnejše pa tudi ce
nejše. Če hočeš napredovati v 
Budokaju, moraš na primer za 
izpit za višji pas odšteti po tri 
stotake, v Jugokaju pa le 50 
din.”

Franko se je zahtevnemu 

! o
pomoč tudi žena, brez katere, 
trdijo člani, klub sploh ne bi 
obstajal. Vsekakor ima klub tudi 
sposobno vodstvo, ki je prema
galo že marsikatero hudo oviro. 
Predsedniško funkcijo opravlja 
Ivan Brumat, sekretarsko 
Miro-Ferfolja.

„V desetletni karieri,” je 
nadaljeval Kenda, „sem dosegel 
nekaj lepih uspehov, ki so me pri 
vaji vedno spodbujali. Mojstrski 
pas (1. dan) sem osvojil lani, še 
prej pa sem v absulutnem prven
stvu v Jugokaju osvojil pivo mes
to. Leto« sem se udeležil | 
stva za absolutno k

športu posvetil z vsem srcem, 
delu v klubu pa mu je v veli

navzlic temu da sem nastopal v 
konkurenci precej bolj težkih 
tekmovalcev, osvojil 3. mesto 
Nato sem se uvrstil na državno 
prvenstvo in v absolutni katego
riji ponovno presenetil, ne toliko 
sebe in člane našega kluba, kot 
druge: bil sem 5. do 8 . To je moj 
trenutno največji uspeh in za
voljo njega so me poklicali celo 
na priprave najboljših jugoslo
vanskih tekmovalcev v Porei. 
Zaradi denarnih težav, ki že vse
skozi pestgo naš klub, se srečan
ja jugoslovanskega karateistične- 
ga vrha, žal, nisem udeležil.”

Ob vsem tem je mladi špor
tnik dosegel zelo lepe uspehe 
tudi na treneiskem področju. 
Okoli sebe je zbral 40 fantov in 
4 dekleta, vadijo redno v špor
tni dvorani Marof. Pod Franko
vim vodstvom je Fari Mahala 
postal mojster,Jetos je rjavi pas 
dobil Vojko 2iber; nosilci mo
drih pasov so Marko Lampret, 
Tomaž Zupanc, Ivan Balabanič 
in Lojze Škodnik. V klubu je 
tudi precej obetavnih pionirjev, 
predvsem Otmar Zajc, k ye  osvo-

ime-
pa

jfl nekaj prvih mest v i 
novanih k atah.

„Domala deset let smo največ 
pozornosti posvečali vzgoji te
kmovalcev. V Novem mestu smo 
na dobrem glasu in prizadevali 
so bomo, da bomo tudu vnaprej 

in redu za zgled, 
zali smo, da smo na pravi 

poti, od družbe pa pričakujemo, 
da nas bo takrat, ko bomo njeno 
pomoč potrebovali, tudi pri
memo podprla.”

koncem prvegi dela pa so 
popustili in padli z viha tabele 
na 7. mesto. Zadnjo tekmo so 
odigrale tudi Sevničanke, in 
sker v Ljubljani, kjer so dožive
le nov poraz.

ZAGREB -  INLES
30:22(16:12)

lnlesovi rokometaši so v zadnjem 
letošnjem prvenstvenem srečanju 
ponovno slabo igrali in se v Zagrebu, 
kjer so pred letom dni presenetili, 
predstavili z izredno bledo igro. 
Domači rokometaši so goste povsem 
nadigrali, zlasti v drugem polčasu, 
ko so z lepimi akcijami in zadetki 
navdušili več kot 400 gledalcev.

Inles: Kersnič, Križman 4, D. Ilc 
2, J. Ilc 7, Fajdiga, Kalajdžič, 
Karpov, Troha 1, Ambrožič 6 , 
Mate, Putre in Kljun,

SLOVAN -  LISCA 
18:15(9:5)

Tekma med Slovanom in Sevni
čankami bi morala biti že prejšnji 
teden v Sevnici, vendar sta se ekipi 
dogovorili za srečanje v Ljubljani V 
dokaj izenačenem srečanju so bile 
Slovanove igralke boljše in so 
zasluženo premagale mlado vrsto

Lisca: Naglič, Starič 2, Plazar 4, 
Železnik 1, Novak 2, Popovič 4, 
Jazbinšek, Zveglič 2.

VODITA BARTOLJ 
IN BUKOVČEVA

Na klubskem prvenstvu KK Mer 
cator Trebnje je med člani najbolj 
zanesljivo kegljal Janez Bartol), med 
članicami pa Marija Bukovec. Tre
nutni vrstni red: 1- Bartolj 824, 2. J. 
Hočevar 807 in 3. Goleš 8(15. Žen
ske 1. Bukovec 382, 2. Mezgec 357, 
3. Veble 351 itd-

N. G.
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VASA ZGODBA
Menda ni nikogar, ki bi v svojem življenju ne doživel česa 

prijetnega, presenedjivega, nenavadnega, žalostnega, česa, 
kar se da zaokrožiti v zgodbo. Zima prihaja, večeri se 
daljšajo, spomini se prebujajo. Izkoristite svoj prosti čas in 
napišite zgodbo, ki vam leži na srcu. Primite pero v roke in 
opišite dogodek, ki se je pripetil vam, vašim znancem, 
prijateljem ali ste slišali o njem ali pa ste si ga domislili, ko 
ste dali domišljiji krila.

Vaše pero je vredno 1000 din
Uredništvo Dolenjskega lista ponovno razpisuje natečaj za 

VASO ZGODBO. Natečaja se lahko udeleži vsakdo s 
poljubnim številom zgodb, vendar posamezen prispevek ne 
sme presegati obsega treh tipkanih strani normalnega tipko
pisa. Posebna komisija bo vsak prispevek vestno prebrala, 
ocenila, nato pa predlagala prispevke za nagrade. Izbrane 
zgodbe bodo prejele 5 denarnih in 10 knjižnih nagrad:

1. nagrada 1000 din
2. nagrada 700 din
3. nagrada 500 din
4. nagrada 400 din
5. nagrada 300 din.
Seveda bomo objavili čim več poslanih zgodb, ne samo 

nagrajene, vsako objavljeno zgodbo pa brano honorirali z 
200 dinarji.

Izvirne, še neobjavljene prispevke pošljite na naslov: 
Uredništvo Dolenjskega lista, Ulica talcev 2, p.p. 33, 68000  
Novo mesto, najkasneje do IS. januarja 1980.

UREDNIŠTVO

© emona globtour fj?j
turistična agencija-travel aqency IM-v,.agencija -  travel agency
novo mesto

KRKA

VABIMO VAS
NA STROKOVNE EKSKURZIJE:
BIRMINGHAM — LONDON, 38. mednarodni gradbeni 
sejem — INTERBILD, letalo, 4 dni, odhod 4. decembra; 
MUENCHEN -  mednarodni sejem BAU 80, avtobus, 3 dni, 
odhod 16. januarja 1980.

NA SILVESTROVANJE
v domovini:
POSTOJNA -  KALIČ, POREČ, VRSAR, PRIMOŠTEN, 
HVAR. JELŠA; 
v tujini:
BRATISLAVA, ATENE, BUDIMPEŠTA, LAGO di 
GARDA. VVEISSBRIACH, RIM.

NA POTEPANJE PO KLASIČNI GRČIJI:
letalo, 8 dni (od 25. januarja do 1. februarja 1980), cena
6.600 d ia

NA SMUČANJE IN ZIMSKO REKREACIJO 
v domovini:
BLED (ZATRNIK), KRANJSKA GORA, KALIČ, LUČE, 
VRSAR, PORTOROŽ, POREČ, PRIMOŠTEN in po zelo 
ugodnih cenah HVAR (3-tedenski aranžma samo od 1.820 
do 2.030 din);

%

v tujini:
REICHENFELS, KLIPPITZTOERL, NASSFELD, ST. JA
KOB, LIENZ, VVEISSBRIACH, SILLIAN, PEČE, BAD -  
KLEINKIRCHHEIM, KRONPLATZ, GITSCHBERG, SAN 
GIORGIO, ANDALO, SAN MARTINO Dl CASTROZZA, 
MAUTERNDORF.

INFORMACIJE IN PRIJA VE:
GLOBTOUR Novo mesto. Cesta komandanta Staneta 19, 
telefon: (068) 2 5 -1 2 5  in 2 5 -7 8 9 .

SVETU OKOLI
SONČNI MANITU -  Prvo 

naselje, ki v celoti dobiva vso 
potrebno energijo od sonca, je 
vas Schuchuli v Arizoni. 96  
prebivalcem vasi, ki so pripadni
ki nekega indijanskega plemena, 
sonce daje luč, poganja pralne 
stroje, hladilnike, ogreva. Ker 
gre za poskus, je večino denarja 
za postavitev sončnih naprav 
dala država. Se je tako vsaj za 
drobec oddolžila za nekdanje 
goljufije.

NI LEPOTA PRVA -  Nem
ška revija Quick je naredila 
zanimivo analizo, ki naj bi 
pokazala, do kakšnih žensk so 
moški ustrežljivejši. Lepotice so 
v nasprotju s pričakovanji po
tegnile kratka Največ pomoči 
je dobila starejša ženica, za njo 
ženska v nunskem oblačilu, 
sledila ji je nosečnica in šele na 
četrtem mestu se je znašla 
privlačna mladenka.

PRESNEČENE VDOVE -
Nenavadno skrb neznancev so 
občutile tudi mnoge vdove v 
štirih zahodnoevropskih drža
vah. Po pošti so prejele zajeten 
kup pornografske literature 
hkrati z računom. Revice so 
menile, da so ničvredno robo 
naročili njihovi soprogi in sojo  
iz sramu tiho plačale. Kaj 
kmalu pa je policija ugotovila, 
da neznanci izkoriščajo sra
mežljivost vdov in na naslove 
njihovih pred kratkim umrlih 
mož pošiljajo zasoljeno porno
grafsko literaturo z eno samo 
žejo — dobro zaslužiti Zaslužek 
je zdaj ogrožen.

MAMA SAGA — Pravijo, da 
nataliteta severnjakov hudo 
pada. Rogata mama Sag? pa je 
govorice postavila na majava 
tia, ko je povrgla kar štiri 
zdrave teličke. Na Švedskem, 
kjer je prišlo do tega veselega 
dogodka, ne pomnijo, kdaj se je 
podobno potrudila katera od 
njihovih krav.

PLAČANO SPANJE -  Tudi 
med spanjem se da dobro 
zaslužiti. Bostonski znanstveni 
muzej je pripravil razstavo, 
posvečeno raziskavam spanja, 
na razstavi pa je prikazal tudi 
delovanje nelkaterin naprav. Za 
demonstracijo so bili potrebni 
prostovoljci, in ker je šlo za 
delo, so njihovo spanje dobro 
plačali

Kaj so pred 80 leti pisale Dolenjske Novice.

Trava in plevel gospodarita
( S l o v e n s k o )  ljudstvo se rado spominja 

onih rojakov, ki so si stekli zasluge za domovino 
z uma svetlim mečem, ter jim postavlja 
spomenike in vzidava spominske plošče. To je 
lepo! Narod, ki na tak način čisla svoje 
buditelje in učitelje, ne bo poginil. Poleg tega 
pa vendar ne sme pozabiti onih domačinov, ki 
so ošlavili sebe in domovino z jeklenim mečem 
v pravem pomenu besede. Kranjska ima mnogo 
takih junakov, kteri deloma še žive. deloma pa 
so že p o m r l i n e  nahaja noben znak na 
gomilah, trava tn^acvel tu gospodarita. Res je, 
aa ni vsakemu dano, da bi oil Vega ali Čehovin, 
a kakor se vzidavajo poleg Vodnikovega in 

J^rešutpovega sp "  - •• •

Trearati junaki izrrted 
katerih prsa je dičila v življenju zlata ali srebrna 
svetinja za hrabrost

( K o n e c  s v e t a )  je zadnje dni mnogo 
'strahu povzročil; prerokovali so zvezdogledi, aa 
bode te dni mnogo zvezdnih utrinkov viaeti, 
toda ni slišati, da bi jih kdo videl. Bilo je pa 
deloma oblačno, deloma megleno.

k u g i )  je umrl, 
mornar v Trstu, ki je prišel iz Carigrada. Višji
svetnik iz 
preišče.

kakor sodijo, neki 
je pnsel iz Carigrada. 

Dunaja je prišel v Trst, da stvar

( Ž e n i t n a  p o n u d b a . )  Mlad trgovec z 
lepim dohodkom ter prijetne zunanjosti želi 
zbog pomanjkanja znanja, po tem ne več 
nenavadnem potu, mestjansko vzrejeno hčer ali 
tudi mlado vdovo brez otrok z par tisoč 
goUbsarja, ktere se v trgovini zajamči, v zako* 
vzeti. Samo resne ponudbe naj se pošljejo pod 
šifrejo ..Zakonska sieča“ na opravništvo lista —

m r- iHTMitm*'*. ; mihc.. - r «

t u j i n o )  se je odpeljalo minoli teden 
polno slovenskih premogaijev iz Zagorja na 
Vestfalsko, skupno 186 oseb z ženami in otroci, 
ki so bili slabo oblečeni, upadlih lic. Revščina.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC 
15. novembra 1899)

Zasvojenci teka
Desetkilometrski „fiksi" 
— Brez teka ni življenja

Ljudje v preveličani skrbi 
za zdravje radi zapadejo v 
navade, ki v končni 
posledici prej škodijo kot 
koristijo. Nekaj takega se 
dogaja dan za dnevom 
tistim, ki se navadijo na 
jemanje zdravil in brez njih 
preprosto ne morejo več 
živeti. Prav vznemirljive so 
tudi ugotovitve nekaterih 
zdravnikov, ki opažajo, da se 
je  m ed  privrženci  
rekreacijskega teka razvila 
svojevrstna odvisnost, po
dobna nekakšni blagi obliki 
bolezenske zasvojenosti.

VVilliam P. Morgan pravi, 
da so med rekreativci mnogi 
tekači pravi mali narkoma
ni". Vse so pripravljeni stori
ti in se marsičemu odreči, 
da le lahko tekajo določeni 
del časa v dnevu. Če ne

dobe tekaškega „fiksa“ , se 
slabo počutijo, razrvani so, 
živčni, izgube apetit in čez 
čas se jih lahko lotijo tudi 
hujše težave, tudi nespeč
nost.

Tekaški zasvojenci ne 
morejo več živeti brez te
kanja in od tega sicer ko
ristnega početja jih ne od
vrne niti telesna poškodba.

Tekajo, kljub temu da si s 
tekom poškodbo še po
slabšajo. Brez teka ne more
jo več.

Ko je Morgan ugotavljal, 
kateri od rekreacijskih teka
čev lahko razvijejo takšno 
zasvojenost, je prišel do 
podatka, da so najbolj v 
nevarnosti tisti tekači, kate
rih dnevna „doza“ znaša od 
12 do 22 kilometrov.

Kdor
na dan preteče le kakšen 
kflcmetrček ni v nevarnosti, 
da ga naporna »narkoma- 
nija“ osvoji.

Petletna star ki
V nekaj letih postarana
2 e dolgo ni kaka bolnica pritcg 

la k svoji postelji toliko zdravnik' 
kot se to dogaja s petletno Pa" 
Vantine, ki leži v otroški bolni™ 
v San Diegu. Ubogo dekletce, če)' 
sploh moremo tako imenovati, teh 
slabih pet kilogramov, visoka pa 
tri če trt metra. Kdor bi jo poglc1 
le v obraz, bi dejal, da ima p11 
seboj osemdeset let staro žen^ 
tako zgubano ima kožo, •* 
razredčene lase in tako ugasle *

Strokovnjaki so prepričani, da W 
teku enega leta umrla -  od staro*1

■

Penny Vantine namreč boleha' 
izreano redko boleznijo, kat* 
strokovni naziv je CockajfH 
sindrom, smiselno pa bi sc ji  K* 
kar pospešeno staranje. Doslej 
medicina v vsej svoji zgodo* 
zabeležila le 40 takih primerov, 
vzrok te bolezni zdravniki ne ve1 
domnevajo pa, da gre za motnj* 
presnavljanju in v delovanju žle 
notranjim izločanjem. Žrtve bole 
se v enem letu postarajo za 15 do 
le t

Morda bo kratko življenje ub< 
ga dekletca pomagalo osvetliti 
nenavadno uganko.

Besede slovesa J U
Ne slišimo, a dobro čutimo

Ni vseeno, kaj rečete, ko se 
poslovite ali ko končate razgo
vor, kot tudi ni vseeno, kako 
izgovorite poslovilne besede. 
Ljudje radi vidijo, da so poslo
vilne besede prijazne, tople, da 
je v njih čutiti tovarištvo, zani
manje za sogovornika, čut 
zaupanja in da se v svojem 
pomenu nanašajo na prihod
nost.

Nedavni poskus, ki so ga 
opravili na kalifornijski univer
zi, je pokazal, da med najmanj 
zaželene poslovilne besede spa
da »zbogom” , kratki „hvala” , 
fraze „čas je, da se poslovimo” , 
„zdaj bi bil rad sam”, „lahko 
greste” ipd._

Za prijeme poslovilne besede 
pa so obveljale vse tiste, v kate

rih je prikrito veselje nad sre
čanjem in upanje, da se bo v 
prihodnosti srečanje ponovilo. 
Visoko so ocenili reklo »kmalu 
se vidimo” , »oglasite se še kaj” , 

»nasvidenje” , »imejte se do
bro” , »zares hvala za obisk” 
itd. ljudje namreč tudi poslo
vilne besede jemljejo zares, če
tudi se morda ne zavedajo več 
pomenov, kijih imajo.-

Torej, ko se boste poslavljali, 
pomislite, ali bo dovolj ieči 
samo: »Hvala!”

? « a 'iHBiir

Psihiater Shapiro s svojo zbirko placebov. Najstarejša lažna zdra  ̂
v tej zbirki so iz leta 1600.

Skrivnostno lažno zdravilo
Placebo je učinkovit v 40 odstotkih primerov, znanost p) 

ne zna pojasniti, kako deluje — Psihiatrovo mnenje

OGLAŠUJTE V DL!

Lahko je kakršnekoli oblike, 
baive in okusa, pa bo učinkoval 
kot zdravilo, četudi po svojih 
sestavinah ni. Zdravniki ga upo
rabljajo, kadar menijo, da ni 
prave potrebe po zdravilu, vča
sih pa tudi takrat, ko menijo, 
daje bolnik od pravih zdravil že 
ogrožen. Gre za placebo, lažno 
zdravilo. Se vedno predstavlja 
zanimivo skrivnost sodobne 
medicine, saj raziskovalcem ne 
uspe, da bi zadovoljivo pojasni
li, kako deluje.

Placebo je namreč učinkovit, 
četudi ne vsebuje nobene zdra
vilne snovi. Študije kažejo, da 
zdravi v 30 do 40 odst. najrazli
čnejše bolezni in blaži bolečine 
vseh vrst. Uspešno blaži poope- 
rativne bolečine migrene, mor
sko bolezen, artritis, visok krvni 
Dritisk, čire in celo odstranjuje

bradavice. Običajno uporablj* 
za placebo mlečni sladkoi 
obliki tabletke ali slano vode 
obliki injekcije. Vemo, da nol ,i 
na od teh snovi ni zdravilna,' 
vendar zdravilno delujeta, k<j 
bolnik sprejme kot zdravilo.

Psihiater Arthur K. Shap 
pojasnjuje čudovito deloval

Elaceba iz odnosa med bol 
om in zdravnikom. Meni, 

zdravnik prenaša zaupanje 
moč zdravila in na bolnika 
da ta ob prejemanju lažn{ 
zdravila sam spodbudi las* 
obrambni sistem. Psihiater je.1* 
tem odkril še eno presenetlj'v 
stvar: če bolnik ne deli z zdI}' 
nikom zaupanja v zdravila, »j 
tera mu predpisuje, potem 
tudi resnična zdravila m8* 

učinkovita.

( dolenjski l is t  pred 2B letT 
Krvava Martinova nedelja

MARTINOVA NEDELJA tudi letos ni šla mimo brez krvi. 
Kostanjeviška postaja Ljudske milice je imela obilo posla. Do 
najhujšega pretepa je prišlo v Podbočju, kjer so se tako udarili, da 
je bilo treba poklicati Reševalno postajo. Letos je pridelek kisel, a 
dovolj močan, kakor je pokazala minula nedelja. Ali ne bi fantje 
kako drugače uveljavili svojo moč.

NA SELIH pri Jugoiju je bila kalna luža, kjer so domačini 
napajali živino. Nad njo je bil s preprosto škarpo obdan vaški 
studenec. Tega zdaj ni več, okolje je popolnoma spremenjena 
Tam, kjer je bila nekoč luža, bo kmalu stalo lepo, sodobno urejeno 
napajališče.

NEKATERI LJUDJE, ki imajo vse pogoje, da bi lahko postali 
člani organizacije ZB, se spomnijo nanjo samo takrat, kadar od nje 
kaj potrebujejo. Takrat tudi zahtevajo knjižico in plačajo 
članarino. Nerazrešeno pa je ostalo to, zakaj odklanjajo knjižice, 
kadar jim jih ponuja odbornik ZB.

POS

Pred dvema mesecema je zmanjkalo v novomeški kavarni na 
Glavnem trgu šest usnjenih map, ki so bile vredne okoli 25.000 din. 
Upravnica je o izginotju potožila več ljudem, prejšnji teden pa so se 
spet znašle v kavarni. Tat je bU torei le toliko pošten, da jih je vrnil.

' ' " - s r ;
KLJUB DEŽJU so v nedeljo popoldne napolnili ljudje 

brestaniško dvorano Partizana de zadnjega kotička. Razprodana so 
jišča jj^e^d^uam ,

tako pri domačSnh kakor tudi pri odraslih mnogo zanimanja. 
Prireditev je bila dobro pripravljena, saj ni dosti zaostajala za 
tovrstnimi v Ljubljani; dvorana je bila ozvočena, tabla z 
nastop ajočimi resna, strokovna komisija na desni strani odra, pred 
mikrofonom pa sta se vrtela simpatična Majda Železnik in Niko 
Galeša
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Pristno samozavestni in sa
mozadostni ne molijo.

T. KERMAUNER

Namesto da bi se updi izko
riščanju in zatiranju, ljudje 
iščejo sanje in pozabo.

G. GOLL

Strah kuje zmotne sodbe.
J. ZALOKAR
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Izpod neba prši dež kot kislina
Kisli dež ogroža življenje, zemljo, stavbe — Strupene padavine padejo daleč proč od

»kvirov onesnaževanja. Razdejano kamenje tisočletne Akropole — Prvi koral

Prav zares, ni več samo običajni 
izrek, ako rečemo, da svet postaja 
vse manjši. Svet je dejansko postal 
premajhem za povečujočo se člove
kovo aktivnost, premajhen za vse 
mogoče, zaželene in nezaželene po
sledice te dejavnosti. Če se danes 
prebivalci industrijsko razvitih sre
dišč zaskrbljeno sprašujejo, kaj sto
riti za čim manjše onesnaževanje 
njihovega okolja, to ni več samo 
njihova skrb, ampak skrb vseh. Ugo
tovitve strokovnjakov so namreč ne
dvoumne: posledice onesneževanja 
ozračja čutimo vsi. Strupene snovi, 
izpuščene skozi visoke tovarniške 
dimnike na vzhodu ZDA, padajo na 
Kanado, strupi iz angleških tovarn 
se spuščajo nad Skandinavijo, po
kvarjen zrak nad mesti se širi nad 
vasi, daleč od žarišča onesnaževanja. 
Ni več mogoče govoriti o ozkih 
mejah, o lokalnih interesih, o samo
zadostnosti posameznih območij. 
Svet je res postal premajhen!

Prve pobude za mednarodno reše
vanje vprašanja onesnaževanja zraka 
so prišle iz visoko razvitih držav 
evropskega severa. Skandinavske 
države so se znašle pred dejstvom, 
da so vsi njihovi napori in prizade
vanja za čisto okolje le delno uspe
šni, ker pač niso edini učinkovalci 
na ozračje. Iz visokih tovarniških 
dimnikov v Veliki Britaniji se zvali 
nad Švedsko in Norveško prav toli
ko škodljivih snovi kot iz njihovih 
domačih tovarn. Zbrana evropska 
onesnaževalna moč je strahotna: na 
leto zastruplja ozračje z okoli sto 
milijoni ton žveplovega dvokisa.

Strupene sestavine v zraku pa ne 
priznavajo nobenih meja.

Strokovnjaki so nevarnosti imeno
vali „kisli dež”. Seveda s tem izra
zom ne mislijo take milo kot ljudje, 
ko pravijo, daje  vreme kislo, le če je 
malo dlje deževno. Njihovo poime
novanje ima globlje in nevarnejše 
razsežnosti. Kisli dež so padavine, v 
katerih se nahaja toliko kislin, da 
resneje ogrožajo rastlinstvo in žival
stvo. Izpuhi iz avtomobilskih m otor
jev, izgorevanine trdih in tekočih 
goriv iz tovarn in gospodinjskih 
ogrevalnih naprav sproščajo v zraku 
kemično reakcijo okisovanja pada
vin. Sneg, dež, toča, rosa, naj bo 
karkoli že, vsebujejo razkrajajoče, 
nevarne snovi.

V grških Atenah so atmosferske 
kisline močno načele starodavno 
kamenje slavne Akropole, v Parizu 
so se lotile kipov in dragocenih 
fasad, v Madridu razjedajo cerkve, v 
Rimu je žrtev sam veliki Kolosej, 
nekoč grajen za vse večne čase.

Motili b i se, ko bi menili, da so 
ogrožene le zgodovinske in umetni
ške zapuščine. To je pravzaprav le 
majhen delček, saj je bistveno ogro
žena mnogo bolj pomembna stvar -  
osnove življenja. Kjer pada kisli dež, 
izginja rastlinstvo, izginja živalstvo, 
zastrupljajo se vodni toki in zaloge 
pitne vode.

Naravnost šolski primer nam po
nujajo Adirondaške planine. Pred 
nekaj leti so tam uspevale mnoge 
rastline, potoki in reke so bili polni 
rib in drugih vodnih živali, po goz
dovih je odmevalo od ptičjega petja,

ozemlje je križalo nešteto sledi vseh 
mogočih divjih živali, skratka, živ
ljenje je bujno utripalo. Danes je to 
območje kaj žalostno: rib ni več, 
izmed rastlin krmežljavo štrle v zrak 
le najbolj odporne. Dan za dnem 
izpod neba prši kisli dež. Desetkrat 
bolj kisel je kot naravni dež.

Krivec je daieč stran. Industrijska 
središča na vzhodni obali Združenih 
držav Amerike izbruhajo v zrak stra
hotne količine žveplovega dvokisa 
in dušikovega okisa. Na kvadratni 
kilometer pride več kot 100 ton teh 
strupov. Ker so dimniki visoki, od
našajo vetrovi nevarne snovi na 
mnogo širše območje, tako da kisli 
dež pada na desetine večjem ozem
lju; med območji, ki jih najbolj 
prizadevajo industrijski strupi, pa so 
prav Adirondaške planine.

Kisline v jezerih poskušajo nev
tralizirati s sip anje m apna iz 
helikopteija.

Padavine so tako kisle kot para
dižnikov sok, včasih pa kot vinski 
kis. Najhujši kisli dež so zmerili med 
nevihto pri Hubbard Brooku, ko je 
kislost za petstokrat presegla narav
no. Najbolj oddaljeni učinek pa so 
zabeležili, ko so opazili prve kisle 
padavine v pragozdovih Venezuele.

----

„Kar opažamo, je prestrašilo 
mnoge strokovnjake. Mnogo hujše 
je, kot smo mislili,” je izjavil razi
skovalec G. Hendrey. S tem ni mislil 
le na zastrupljanje živega in vod, 
ampak je imel v mislih tudi nevar
nost uničevanja plodnosti tal.. Na 
tisoče kvadratnih kilometrov povr
šin izgublja hranljive snovi zaradi 
kislin v padavinah.

Na nedavni konferenci ministrov 
držav članic ekonomske komisije 
Združenih narodov za Evropo v 
Ženevi so prav tem vprašanjem po
svetili največ časa. Problem je med
narodno zrel, ukrepi pa so prej kasni 
kot prezgodnji. Sprejeta konvencija 
in resolucija o čezmernem daljin
skem onesnaževalcu zraka in dekla
racija o uporabi čiste tehnologije so 
sicer prvi koraki, vendar bo preteklo 
še nekaj let (in padlo še nekaj 
kislega dežja), preden bo svet mirne
je zadihal. Četudi bi takoj prenehali 
onesnaževati in bi močno omejili 
količine nevarnih snovi, izpuščenih 
v ozračje, bo trajalo vrsto let, da se 
vzpostavi naravno ravnovesje.

LEDNJI M OHIKANEC

Ljudska povest o rakarjih, tihotaocih^ioatiralcib trtne uši
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Tamu je poročal, kako je ^ 
z Veroniko in ali je grobokop njegove življenjske sreče >r  n  t  v i u u u v u  M *  JV -  . i j v g v . v  .  . j  ^

£ Pasarič že pod ključem; *
J Zvedel je, da so Veroniko kmalu spustili; vrnila se je ^ 
£ mimo Stenjevca k osamljeni materi v Kraljevec. Siloviti %
£ udarec usode jo je potrl, da je prepadena in komaj senca ^
/  nekdanje ljubke Veronike. Doma sploh ne gre iz hiše in ^

nikdo ne ve, kaj pravzaprav počenja.
Majdak ni mogel dobiti z njo nobenih stikov. Zatijeval je 

Vinku, da je blaga ter nežna ženska duša preveč udaijena, da 
bi pri njej zalegla kaka tolažba izpod Vinkovega peresa. 
Veronika bo prosta, ko bodo zagrabili Pasariča ter ga obesili.
Po smrti tolovajskega glavarja bo pa tudi za tolikanj bičano 
Veronikino srce najtrdnejša opora zavest, da tudi od njenega 
peklensko zlobnega moža v največjo nesrečo pahnjeni Vinko 
ni pozabil nanjo.

Treba je bilo počakati, potrpeti, kako se bodo razmere 
razvijale. Po tolikerih najhujših preizkušnjah bo prišlo 
plačilo!

Tako in podobno so se glasili Johanovi nasveti. Vinko sam 
je moral priznati, da še ne sme kar pasti skozi duri 
Veronikinega srca. Sklenil, je da se ne bo vsiljeval, in je 
prepustil času ter naključju, da ju zopet združita.

Lapuh se je tudi pogostem a sestajal s tobakarji. Takoj jih 
je pridobil za odločno pomoč kmetom, če bi se razkuževalci 
še enkrat drznili priti. Treba jih je bilo samo pozvati in trdno 
se bodo postavili s kmetom ramo ob rami, da branijo ter 
čuvajo njegove lastninske pravice. Vinko je bil pač previden, 
zato sije zagotovil še zanesljivejšo obrambo pred nasilnostmi 
gosposke , kot so bili kmetje.

Presneto bridko so se varali kmetje ter Vinko s svojimi 
tobakarji vred, če so mislili, da so Hansla , dušo razkuže- 
valcev, oplašili s križanjem.

Po rešitvi s križa na jasi v Dobravi se je sicer zatekel k 
zdravniku, ko pa ga je ta potolažil, da je zdrav in da mu 
otrpnjenje udov ni prav nič škodovalo, je sklenil maščevati 
se. Predvsem je obvestil okrajnega glavarja, kako se mu je 
godilo nekaj ur v Dobravi. Zaupal mu je, da bo sam obiskal 
deželnega glavarja v Gradcu in zahteval od njega zadoščenje 
za brezmejno žalitev ter osmešenje. Iz Gradca bo prejelo 
okrajno glavarstvo, kaj storiti in kako v bodoče postopati 
Droti puntarjem.

Hansel se je odpeljal iz Brežic v Maribor in Gradec. Preden 
je nahujskal najvišjo deželno oblast na slovenske vinogradni
ke, je preteklo nekaj časa. V njegovi odsotnosti je delo 
razkuževalne komisije počivalo, kar sije preprosto ljudstvo 
razlagalo čisto napačno. Člani komisije so bili tudi v 
brezdelju sijajno plačani in niso sami silili k nadaljevanju 
zatiranja trtne uši. Čakali so na povelja ter navodila od 
svojega vrhovnega zapovednika, in čim dalj so izostala, tem 
ljubše jim je bilo.

Po daljšem odmoru so prejeli iz Gradca zapečateno pismo. 
Hansel jim je pisal, da morajo biti ta in ta dan pripravljeni, 
da odrinejo pod zaščito orožnikov na Sromlje. Tamkaj je 
glavno gnezdo puntarjev in tem bo oblast pokazala z
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oboroženo silo, da so njena povelja sveta. Nobenemu članu 
komisije se ne sme skriviti las, sicer bodo govorile puške.
Pričetek razkuževalnega delovanja naj komisija na Sromljah 
oznani, sicer bi zgledalo, kakor bi se bali nekaj nahujskanih
kmetov. Navodila za pohod na Sromlje ima že brežiško 
okrajno glavarstvo, katero mora skrbeti za varnost komisije.

Tako je pisal g. Hansel. Sam je lepo ostal v Mariboru in se 
ni pripeljal, da bi sam podrezal v sršenje gnezdo ljudske jeze. 

‘ uževalci so imeli izrecno povelje, da morajo svoj
nastop v župniji Sromlje poprej dati oklicati pred cerkvijo, 

ilcNajnevarnejšo ost Hanslovega predhodnega oznanila so s 
pristankom okrajnega glavarja enostavno opustili. Presojali 
so že tako nevarni položaj čisto pravilno: zakaj omogočiti 
kmetom s predhodnim oznanilom, da se zberejo od bog ve 
odkod in planejo po njih? Če bo komisija na svojem novem 
sedežu in skrbno zastražena od orožnikov, se je posamezni
puntarji ne bodo upali lotiti.

Razkuževalni pohod na Sromlje je bil določen za 13. julija
1883 zgodaj zjutraj. Komisija je krenila iz Pišec preko hribov ^  

kih 20 žandarjev številna četa pa iz Brežic proti ^in kakih 20 žandarjev
Sromljam^ Obe skupini se sestaneta pri cerkvi in pričneta z ^

proti

delom v Petanovem vinogradu. Ponovni pričetek del ušive >
komisije je bil seveda najstrožja tajnost, vendar pa ni ostal
prikrit.

Ko je omenjenega dne komisija prisopihala na Sromlje, je ^ 
bilo tamkaj nad 200 moških in žensk. Ze med potjo so ^  
komisarji s težaki opazili, kako so jim križale pot neznane “
osebe, ne da bi jim p rivoščile pogled, kaj šele dobro jutro.

Pri pogledu na komisijo je zbrana množica zagnala krik in
zahtevala, naj se takoj zgubijo, sicer jim bodo zakurili pod 
petami. Ušivci bi se tudi potegnili ter se razbežali, da jih niso 
zadržali bdizgi bližajočih se žandarskih piščalk. Orožniki so 
pribrzeli z za napad pripravljenimi puškami, obkrožili na 
kupu zbrane puntarje in zahtevali takojšen razhod, sicer 
bodo nastopili z bajoneti.

Pri resni grožnji žandarjev se je preril na sredino kmetov 
Vinko in je hotel očividno ljudi pomiriti, naj se zaenkrat 
uklonijo grožnji, ki bi lahko v resnici marsikoga stala 
življenje.

Ni niti utegnil odpreti ust, že so ga zgrabili žandarji, da bi 
ga uklenili zaradi križanja v Dobravi. Podreti so ga skušali na 
tla, da bi imeli tem lažji posel. Ko pa so množice videle, da 
stegujejo žandarji roke po njihovem voditelju, so kriknile in 
marsikateri kamen je priletel v žandage. Orožniki so pehali 
žrtev pred seboj, da b© opravili z Vinkom kje bolj na samem. 
Kamenje je frčalo za njimi. Kamenje zadel tudi žandarja, ki 
je pred seboj suval Vinka. Zadeti žandar se je ozri po 
napadalcu ip ta trenutek,je Vinko .izrabil ter se izm ‘

id*
prepreČtTp-efoanjekrvuKomajje napravil nekajKorakov, 
so počili po njem trije streli. Zadet od zadaj in od strani je 
padel na obraz . .  .

Puntarji so bili na mah ob vso korajžo. Vsak jo  je ubral z 
neugnano silo ali po kolovozih ali po vinogradih navzdol, 
samo da bi se skril pred puško.
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Šolarji k  Podzemlja in okolice nestrpno pričakujejo otvoritve nove šole, ki je bila predvidena za 
obč inski praznik, vendar so izvajalci gradnje v zamudi.

Ob letošnjem prazniku
še bogatejši

Tudi letos praznujemo občinski praznik 26. november prežeti z  mislijo na 
preteklost in sicer na tiste slavne, toda težke čase druge svetovne vojne oziroma 
narodnoosvobodilne borbe, ko smo skupaj z ostalimi narodi in narodnostmi 
ustvarjali temelje današnje socialistične samoupravne in neuvrščene Jugoslavije. 
Lahko smo ponosni, da smo storili vse, kar je bilo v naših močeh, tako na 
vojaškem kot političnem področju.

Začenši s političnimi in drugimi pripravami na odločilen boj proti 
okupatorju in vsem tistim, ki so pred 40 leti pahnili svet v svetovno vojno in vse 
nadaljnje vojne tegobe, se spomnimo na najbolj zveste sinove in hčere Bele 
krajine, ki so bili 1941. leta ustanovitelji I. Belokranjske čete, na člane KPJ, ki 
so nas popeljali v boj za svobodo in do končne zmage ter oblasti delovnega 
človeka. Naš praznik je povezan s skupno zmago slovenskih in hrvaških 
partizanov leta 1942, ko je bila s pomočjo civilnega prebivalstva uničena 
belogardistično-italijanska postojanka na Suhorju in z  začetkom nastajanja 
osvobojenega ozemlja in ljudske oblasti.

Od takrat dosegamo vedno nove zmage, s čimer postaja naše življenje 
srečnejše in lepše. Te zmage se kažejo po osvoboditvi na vseh področjih 
družbenopolitičnega, ekonomskega, kulturnega ter ostalega življenja. Predvsem 
je pomembno omeniti samoupravno krepitev naše družbe, v kateri se krepita 
vloga in oblast delovnega človeka. Naš občan postaja v delegatski bazi 
ustvarjalec svojega in našega skupnega življenja, postaja sodnik in razsodnik in 
ne sprejema odločitev mimo delegatske baze. Zato so tudi vsakoletni 
gospodarski uspehi boljši, mi, kot družba, pa bogatejši.

Ob letošnjem prazniku bomo bogatejši za tovarno sintetičnih vlaken v okviru 
tovarne „BETI", nekatere nove objekte in novo vinarsko opremo na območju 
kmetijske zadruge, novo tovarno IM V Novo mesto na Suhorju, dva prenovljena 
kulturna domova, pridobili smo nove in ugodnejše prostore v Domu počitka, 
eno osnovno šolo s telovadnico v Podzemlju, da ne omenjam raznih drugih 
pridobitev kot so preskrba z vodo, modernizacija cest in nekaterih drugih 
komunalnih objektov.

Hkrati načrtujemo ali že izvajamo dela pri razširitvi delovnih prostorov 
tovarne KOMET, tovarne Kopalniške opreme Novoles, Novo mesto-TOZD 
Rosalnice, delovnih prostorov TGP, dela pri novem 
enainštiridesetstanovanjskem stolpiču, izgradnji ceste Sošice — Radoviča, o 
čemer so se sporazumele občine Jastrebarsko, Ozalj in Metlika ter vse drugo, o 
čemer smo se dogovorili. Da, resnično obstajajo še odprta vprašanja, ki tu in 
tam grenijo naše življenje, toda teh je manj kot tistih, ki smo jih razrešili in so 
vsestransko izboljšala naš življenjski položaj.

Tudi ob letošnjem občinskem prazniku vam želim, spoštovani občani, v 
imenu skupščine vodstev DPO in v svojem imenu veselo praznovanje 
občinskega praznika, dneva republike 29. novembra in se vam zahvaljujem za 
vaše it redne napore pri vsestranskem razvoju občine

FRANC VRVIŠČAR 
predsednik občinske skupščine Metlika
 /

Gl  v

SVET KRAJEVNE SKUPNOSTI SUHOR
«*»«g

i. I lV i  fL 'V

■ M m

Z dograditvijo tretje^  stanovanjskega stolpiča bo presežen plan izpadnje družbenih stanovanj iz 
srednjeročne^ programa 1976 — 1980.

■v

SKUPŠČINA OBČINE METLIKA, 
IZVRŠNI SVET OBČINE METLIKA, 
OBČINSKA KONFERENCA ZKS, 
OBČINSKA KONFERENCA SZDL, 
OBČINSKI ODBOR ZZB NOV,
OBČINSKI SINDIKALNI SVET, 
OBČINSKA KONFERENCA ZSM, 
OBČINSKI ODBOR RDEČEGA KRIZA in 
OBČINSKI ODBOR ZRVS

ČESTITAJO VSEM OBČANOM ZA PRAZNIK OBČINE 26. NOVEMBER IN 
ZA DAN REPUBLIKE 29. NOVEMBER IN SE JIM ZAHVALJUJEJO ZA 
NAPORE IN DOSEŽENE USPEHE PRI VSESTRANSKEM RAZVOJU 
OBČINE!

Obrat IMV na Suhorju, ki bo slovesno izročen namenu za praznik občine, bo zaposloval ljudi iz 
nerazvitega območja Žumberak -  Gorjanci.

IN VODSTVA DRUŽBENOPOLITIČNIH ORGANIZACIJ ČESTITAJO ZA  
PRAZNIK KRAJEVNE SKUPNOSTI 26. NOVEMBER TER VABIJO SVOJE

C OBČANE, NAJ SE UDELEŽE SLAVNOSTI OB OBČINSKEM IN
® Kr a j e v n e m  p r a z n i k u i
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Kontrola kvalitete preje

Nova Kodranka — sodobna tovarna z 11.058 kvadratnimi metri uporabnih površin

Minila sta že dva meseca, 
odkar v novi tovarni temeljne 
organizacije Kodranka uspešno 
poteka poskusno obratovanje 
proizvodnje sintetičnih tekstu- 
riranih vlaken. Na svečano 
otvoritev novih proizvodnih 
prostorov pa vabi kolektiv Beti 
jutri, v petek, 23. novembra. 
Slavnostni govornik ob tem 
izredno pomembnem dogodku 
bo Franc Šetinc, sekretar pred
sedstva CK ZKS.

Izgradnja te tovarne sodi v 
okvir srednjeročnega razvojnega 
načrta Beti in TOZD Kodranka 
za obdobje 1976 — 1980. Ta 
del razvojnega programa je 
usklajen s programom Yulona 
iz Ljubljane v okviru proizvod
nje sintetičnih pqliamidnih vla
ken, kjer je bila faza teksturira- 
nja opredeljena pri Beti Metli
ka, kemijska tekstilna faza do 
proizvodnje filamentov pa v 
Yulonu.

Investicija je že v celoti 
realizirana in je stala 229  
milijonov dinarjev. Sredstva so 
zagotovile TOZD Kodranka, 
DO Beti in poslovne banke s 
krediti, celotna realizacija 
financiranja pa je bila izpeljana 
prek Ljubljanske banke — Te
meljne dolenjske banke, Novo 
mesto. Celotna investicija obse
ga gradbeni del z 11.058  
kvadratnimi metri uporabne po
vršine z vsemi spremljajočimi 
objekti in energetskimi viri. 
Izvajalec je bil SGP Pionir iz 
Novega mesta s svojimi koope

ranti, ki je svojo nalogo uspešno 
opravil. Pričetek gradnje je 
stekel v juliju 1978, v letošnjem 
letu pa je bila dobavljena in 
montirana tudi vsa oprema.

Tehnološka oprema je v 
pretežni meri uvožena iz Fran
cije, Nemčije in Italije, saj se 
tovrstne opreme ne proizvajajo 
na domačem trgu. Instalirani so

zadnji dosežki tovrstne tehnolo
gije, kar pogojuje tudi visoko 
produktivnost in vrhunsko kva
liteto.

Nova tovarna bo dajala na 
leto okoli 2000 ton novih 
proizvodov -  fine in grobe 
sintetične preje, ki se bo naprej 
predelovala širom po Jugoslavi
ji. Večji del tovrstnih proizvo
dov smo doslej uvažali, del 
proizvodnje pa predstavlja tudi 
popolno novost v okviru pro
grama za športna in druga 
oblačila. Od celotne proizvod
nje bo 35 odstotkov plasirane v 
lastno predelavo prek TOZD 
Pletilnice in ostalih tehnoloških 
faz, ostalih 65 odstotkov pa 
kupcem po vsej Jugoslaviji. V 
kolikor bi s temi zmogljivostmi 
lahko proizvedli več preje, kot 
je domači trg potrebuje, bi se 
odprla tudi vrata na tuje trži
šče.

Nova tovarna je zaenkrat še 
povsem vezana na surovine iz 
uvoza, po zagonu Vulona v 
Ljubljani konec leta 1980 pa 
bodo z domačimi surovinami 
prihranjene znatne količine

konvertibilnih valut.
Z uresničitvijo razvojnega 

plana TOZD Kodranka in DO 
Beti se bosta skupni prihodek 
in dohodek povečala za okoli 
30 odstotkov, kar predstavlja 
pomemben korak napredka, s 
tem pa daje zaposlenim tudi 
večjo socialno varnost. V tem 
objektu je danes zaposlenih 250  
delavcev, od tega 100 novih, ki 
so dobili delo ob zagonu 
tovarne.

Z realizacijo te investicije 
Beti uspešno nadaljuje prestruk
turiranje svojega proizvodnega 
programa v kapitalno zahtevne 
tehnološke faze, ki jih usklajuje 
v okviru- tekstilne industrije 
Slovenije in Jugoslavije. S tem  
bo dosežen večji dohodek in 
tako tudi višji osebni in družbe

ni standard tako zaposlenih v 
Beti, kot tudi v občini Metlika, 
to  pa daje tudi osnovo za še 
hitrejši nadaljnji razvoj.

K O L E K T IV  DELO VNE  
O R G A N IZ A C IJE  „BETI" 
METLIKA ČESTITA VSEM 
DELOVNIM LJUDEM IN OB
ČANOM OBČINE METLIKA 
ZA PRAZNIK OBČINE -  26. 
NOVEMBER IN ZA DAN RE
PUBLIKE -  29. NOVEMBER 
IN JIM ŽELI ŠE VELIKO 
NOVIH DELOVNIH ZMAG!

Proizvodnja preje

V novi tovarni je instalirana najmodernejša tovrstna tehnologija na svetu.
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m o  tu d i del S lavonije. V bližnji 
okolici oprav ljam o prevozne 
s to ritve za p o treb e  Cestnega 
pod je tja  N ovo m esto  in delno 
za Slovenija ceste  L jubljana. Za 
n em o ten o  opravljanje p revozni
ških uslug sm o povečali vozni 
park  z novim i kam ioni Liaz in 
R om an s sk upno  nosilnostjo  
2 5 0  ton .

S to ritve  gradbeništva sproti 
sprem ljajo  naši ob rtn ik i, ki 
opravljajo  vsa ob rtn iška  in in
stalacijska dela, del uslug pa 
opravljajo  tu d i za poslovne 
partnerje  in individualna naro
čila.

V sk lopu  T G P je tudi K om u
n a ln o  gospodarstvo, ki skrbi za 
kom unalno  u red itev  m esta 
M etlike in za vzdrževanje o b 
činsk ih  cest, vodovodov, kanali-

T G P M etlika izvaja vsa grad
bena, ob rtn išk a  in instalacijska 
dela, opravlja tra n sp o rt p ešče
nih agregatov, asfaltov  in raznih 
razsutih  tovorov .

V pre tek lem  le tu  sm o zgradi
li v rsto  gospodarsk ih , industrij
sk ih , d ružbenih  in kom unaln ih  
ob jek tov  v m etlišk i o b č in i. 
N ajpom em bnejši so: IMV — 
o b ra t S uhor, m eh an ičn e  delav
nice in sk lad išče  K m etijske 
zadruge M etlika, K u ltu rn i dom  
M etlika, D om  p o č itk a  v M etli
ki, K ultu rn i dom  G radac , kana
lizacijske č is tilne  naprave, v o 
dovodi in ob č in sk e  ceste . V 
T ranspo rtu  n as to p am o  pred 
vsem na p o d ro č ju  H rvatske v 
sk lopu  večjih  gradbenih  podje
tij, k o t sta H id roelek tra  in 
V iaduk t, s poslovno  e n o to  v 
S lavonski O rahovici p a  pokriva-

Letos smo predali v uporabo novi dom počitka v Metliki

zacije, m estn ih  parkov in na
sadov te r  opravlja z im sko služ
bo. C elotn i p rihodek  delovne 
organizacije TG P M etlika bo 
letos znašal 30 0  m ilijonov, 
obseg poslovanja pa se iz leta v 
le to  povečuje , k ljub  stalnim  
kadrovskim  težavam  — pom anj
kanje strokovn ih  kadrov in 
delovne sile te r  težavam  pri 
nabavi osnovnih sredstev. Kljub 
vsej te j p rob lem atik i pa TGP 
uspešno  posluje in se uveljavlja 
ko t soliden izvajalec.

KOLEKTIV  TG P M ETLIKA 
Č EST IT A  VSEM DELOVNIM  
LJU DEM , OBČANOM  IN PO 
SLOVNIM  PR IJA T E L JE M  ZA 
PR A ZN IK  O BČIN E IN ZA 
DAN REPU BLIKE!

VINSKA KLET METLIKA

PROIZVAJAMO NEDRČKE IN STEZNIKE

VSEM DELOVNIM LJUDEM ČESTITAMO ZA OBČINSKI PRAZNIK IN 
DAN REPUBLIKE IN SE PRIPOROČAMO!

DELOVNA ORGANIZACIJA R 0 2 N IK

ČESTITAMO VSEM OBČANOM IN DELOVNIM LJUDEM ZA PRAZNIK  
OBČINE METLIKA IN ZA DAN REPUBLIKE IN SE PRIPOROČAMO ZA  
OBISK V NAŠIH PRODAJALNAH I

ZA PRAZNIK OBČINE IN ZA DAN REPUBLIKE ČESTITAMO VSEM 
ČLANOM ZADRUGE IN OBČANOM OBČINE METLIKA IN SE 
PRIPOROČAMO ZA SODELOVANJE!

PRAZNIK OBČINE METLIKA PRAZNIK OBČINE METLIKA
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POHIŠTVONOVOTEKS
TOZD PREDILNICA METLIKA

NA VOLJO VAM JE PESTRA IZBIRA
- dnevnih sob
- spalnic
- kuhinj
- kosovnega pohištva

PRILOŽNOST ZA UGODEN NAKUP 
V NAŠIH PRODAJALNAH V

- LJUBLJANI, Celovška 87 
telefon (061) 557-965
- CELJU, Mariborska 44 
telefon (063) 23-034

VSEM DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM ČESTITAMO ZA PRAZNIK  
OBČINE IN ZA DAN REPUBLIKE TER JIM 2ELIM O SE VELIKO NOVIH 
DELOVNIH ZMAG IN USPEHOV! NUDIMO POTROŠNIŠKI KREDIT DO 50.000 din

DOLENJSKI LIST
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1 » « T A  IN STIlf Še pred novo službo ob plači
Z zahtevo o prenehanju delovnega razmerja je Dular ob dva stara milijona — Posojilo je

treba vrniti takoj — Pogodba ni za v koš

dežurni>

poročaj 0

Moda vseh mogočih posojil zna včasih prav zagosti, kot se je 
nedavno zgodilo Janezu Dulaiju iz Dolenjskih Toplic. Ves primer je 
dobil epilog pred novomeškim sodiščem združenega dela.

Dular je lanskega marca dobil posojilo v znesku 20.000,00
od svoje delovne organizacije din, namenjeno za gradnjo
(Iskra, tozd Tovarna elektro- stanovanjske hiše. In verjetno se
spojnih veziv Ela, Novo mesto) Dular sam ni zavedal, da se je s

Ciljal psa, zadel avto
Nekaj primerov objestnosti na novomeškem sodišču — 
Pogojne in denarne kazni — Ponesrečen Brajdičev izgovor

RAZGRAJAL IN RAZBIJAL -  
Ndvomeški miličniki so v petek 
zvečer pridržali do iztreznitve 
20-letnega Boška Rističa iz Novega 
mesta. Boško je vinjen prišel v bife 
na Kristanovi in pričel razgrajati in 
razbijati, ker mu niso hoteli postreči 
z alkoholom. Umiril sc je šele po 
prihodu miličnikov. Na Boška čaka 
sodnik za piekške.

, MfTAL KOZARCE -  Enaka 
ugoda je doletela tudi Remiza 
Dizdareviča iz Novega mesta. Opit je 
zašel v gostišče Na trgu, svoj bes, 
ker mu niso hoteli postreči s pijačo, 
pa je znašal na steklenino. Končal je 
v Jerebovi.

OBJESTNOST PA TAKA! -  V 
soboto dopoldne je imel opravka z 
miličniki tudi ..pogumni" Zdravko 
Avsec z Malega Slatnika, ki je v 
gostišču Rotovž grozil z razbija
njem. Objestnost bo dobila epilog 
pri sodniku za prekrške.

S PRAZNIM ŽEPOM PRED 
SODNIKA — Novomeški miličniki 
so v četrtek pridržali zaradi kla- 
(eštva 24-letncga Ivana Bandiča, 
nezaposlenega in brez stalnega pre
bivališča. Ivan je prišel v Novo 
mesto brez prebite pare v žepu in 
zanimivo bo videti, kako bo porav
nal kazen, ki mu je bo zaradi 
klateštva naložil sodnik za prekrške.

GOSTE IZZIVAL K PRETEPU 
V četrtek so krški miličniki zaradi 
vinjenosti pridržali 25-letnega doma
čina Rajka Lavriča, ker je razgrajal v 
hotelu Sremič, razbijal kozarce, 
izzival goste - k pretepu in se 
nedostojno obnašal. Tudi Rajka 
čaka pot k sodniku za prekrške.

Med številnimi kaznivimi de
janji, ki jih je minuli teden 
obravnavala novomeška enota 
temeljnega sodišča Novo mesto, 
je tudi nekaj primerov, ki jih 
lahko pripišemo zgolj človeški 
objestnosti. Omenimo dva.

29-letni Martin Ivaneš in 20-letni 
Anton Ucman, oba iz Gabrja pri

Oče zabodel sina
V vasi Pricerkev v Strugah v 

kočevski občini je 5. novembra 
52-letni Jože Bačnik zabodel z 
nožem svojega 24-lctnega sina 
Jožeta Bačnika. Zadel ga je v 
bližino srca. Ranjenega sina so 
prepeljali v ljubljansko bolnišni
co, kjer je še isti večer umrl.

Tragični dogodek se je zgodil 
zaradi spora med očetom in 
sinom. Bačnikova družina je tisti 
dan delala na njivi. Po nekaj 
urah dela je oče Jože'Bačnik 
odšel domov in prosil sina, naj 
pride pomagat na njivo. Sin seje 
nekaj izgovarjal, zato sta se z 
očetom sprla. Prepir je bil vedno 
hujši in oče vedno bolj razbur
jen, ker ga sin ni hotel ubogati. 
Sc je zahteval, naj gre na njivo 
pomagat. Vzrojil paje  tudi sin in 
brcnil očeta, nato pa ga je udaril 
z grebtjico. Presenečeni in raz
burjeni oče je pograbil žepni 
nož, ki je bil na mizi, in sina 
zabodel.

MAGISTRALA NA RAZPRAVI — Te dni potekajo žgoče razprave 
o nujnosti gradnje dodatnih vozišč na dolenjski magistrali. Bodo 
človeška življenja omehčala odgovorne, ki so „dolenjko“ kratko 
m: J o izbrisali iz planov rekonstrukcij cest za naslednjih nekaj let?

Borni »zasedli” sodišče
Sest Brajdičev obsojenih zaradi dogodkov v Žabjeku 

pred štirimi leti — Grozili miličnikoma

Premalo je bila ena zatožna 
klop za številno družino Braj
dičev, ki se je prejšnji teden 
znašla pred senatom novomeške 
enote temeljnega sodišča Novo 
mesto. 38-letni Branko, leto 
mlajša žena Malči pa 39-letna 
Darinka, 53-letna Ida ter 39-let
na Gregor in Cene so se pred

Sin preživel, 
mati obležala 

pod škarpo
Do hude prometne nesre

če je prišlo v soboto okoli 
12. ure v Loki pri Zidanem 
mostu.

Omenjeni večer je 28-let- 
na Štefanija Polanc iz Račič 
7 šla s štiriletnim sinom 
Gregorjem ob levem robu 
ceste iz Loke proti domu. 
Medtem jo je dohitel voznik 
osebnega avtomobila, 25-let- 
ni Peter Kovač iz Račiče 27. 
Slednji je nepričakovano in 
iz še nepojasnjenega vzroka 
zapeljal na levo in Polančevo 
zadel. Udarec je bil silovit 
Polančevo je vrglo dobrih 10 
metrov naprej v kamnito 
škarpo, kjer ie obležala 
mrtva, medtem ko je malega 
Gregorja vrglo na bankina 
Na- stefco jo je odnesel le  s 
poškodbami.

Brusnicah, sta 25. febmarja lani 
pridno popivala in že precej okajena 
v popoldanskih urah prišla h Gospo
dični na Gorjance. Tamkaj sta s 
popivanjem nadaljevala vse do 23. 
ure, ko sta se vračala domov. Med 
potjo pa sta iz objestnosti napravila 
veliko škode.-Najprej sta poškodova
la napisno tablo „Dom Vinka 
Paderšiča”, nato pa sta v gozdu 
parkirani osebni avtomobil Elektra 
iz Novega mesta brcala, mu razbila 
steklo, potrgala registrske tablice in 
brisalce.

Sodišče jima je izreklo pogojno 
obsodbo, vsakemu 2 meseca zapora, 
vendar kazen ne bo izvršena, če v 
roku enega leta ne storita nobenega 
kaznivega dejanja. Povrniti pa bosta 
morala tudi škodo: vsak natanko
2.210,50 din.

Natanko tri tedne poprej se je 
avtomobila Milene Logar lotil 
43-letni Rom Jože Brajdič-Čičo. S 
sekiro je namreč pri smetišču v 
Žabjeku udaril 5)0 mimo vozečem 
vozilu. Zanimiv je bil Brajdičev 
izgovor pred sodiščem, ki mu je za 
storjeno dejanje odmerilo denamo 
kazen. Trdil je namreč, daje hotel s 
sekiro, ki jo je zalučal, ubiti steklega 
psa, da pa je sekiro, ker je bil pač 
vinjen, pomotoma zaneslo v avto
mobil. Čudno le, da nobena od prič 
ni videla psa.

••I

‘ iirimi leti „spopadli“ z milični- 
I'.. V domačem Žabjeku, seve
da.

5. marca 1975 je vsa zadihana 
pritekla k samemu načelniku novo
meške UJV na dom Berta Brajdič in 
vsa zasopla pojasnila, da sosed 
Branko streže po življenju njenemu 
možu Rajku in vsej drnžini. Kot so 
kasneje ugotovili novomeški milični
ki, ki so po prijavi odšli v Žabjek, je 
Branko Brajdič resnično poskušal z 
lovsko puško ubiti svojega soseda, 
vendar je orožje na srečo odpoveda
lo. Zaradi ogrožanja varnosti sta 
hotela miličnika Branka Brajdiča 
odpeljati na postajo, takrat pa se je 
zataknilo. Romi nameri miličnikov 
niso pritegnili, še najmanj pa Bran
kova žena Malči, ki se je vrgla na 
svojega moža in histerično vpila ter 
zmerjala moža postave. Čedalje več 
je bilo Romov, ki so bili na njeni 
strani, še najbolj pa so ovirali 
miličnika in jima celo grozili s 
pokolom Darinka, Ida, Gregor in 
Cene. S pištolami in plašilnimi streli 
sta si moža postave le izrinila 
prehod do avtomibila in krenila po 
pomoč.

Veijetno o razburljivosti, zanimi
vosti in tudi komičnosti obravnave 
ni potrebno posebej pisati. Obdol
ženci so po starem romskem običaju 
vsakršno krivdo zanika1 i in verjetno 
bi s svojimi nedolžnimi in spokojni
mi obrazi marsikoga premamili. No, 
sodnikov na srečo niso. Tako bo 
moral Branko odsedeti 4, Gregor 5 
in Cene 3 mesece, medtem ko so 
Ida, Darinka in Malči obsojena na 
pogojne.zaporne kazni Razen Bran
ka, ki bo sedel zaradi ogroiarija 
varnosti, so ostali obtoženi kaznive
ga dejanja preprečitve uradnega 
dejanja uradni osebi.

i PO DOLENJSKI j 
I DE2ELI
|  •  57-letni Stane Robida s Sel j 
;  pri Dolenjskih Toplicah je v so- •
• boto zvečer končal v objemu ! 
;  miličnikov. Malodušen je tistega ; 
j  večera vstopil v domačo hišo ter i
• pričel razgrajati. Najprej se je ; 
: spravil nad pohištvo, kasneje se : 
; nad družino. Polomljene omare ; 
: so mu miličniki še nekako spre- :
• gledali, groženj o pomoru lastne ; 
;  družine pa nc.
• 0 Delavca SGP Pionir, ki sta se v j 
; petek zvečer vračala čez most v j
• Krškem proti samskemu domu, • 
J je med nočnini sprehodom do- :
• dobra prestrašila podoba mlade- ; 
J ga moškega na ograji mostu, ki : 
I se je hip za tem pognal v mrzle ;
• valove Save. Delavca sta o tem : 
j obvestila krško postajo milice, • 
;  že naslednjega dne pa so milični- f 
j ki zvedeli za ime nočnega kopal- S
• ca. Mlad Krčan, verjetno razo- ; 
j čaran v ljubezni, si je  skušal •
• vzeti življenje, a ga je ob ledeno : 
j mrzli vodi razočaranje kaj kmalu •
• minilo. Mahoma sc mu je zdelo : 
S življenje tako čudovito, da je 5
• zanj preplaval dobrih dvesto 5 
S metrov deroče in narasle reke. ! 
j  Krški Petrič.
• •  Da ni domača hiša nikršen pes j 
! čuvaj, se je lahko v ponedeljek !
• zjutraj prepričal Rado Rajer iz :
• Velikih Brusnic. Iz nezaklenjene- •
• ga avtomobila, ki je  stal pred : 
5 domačo hišo, mu je neznanec i
• odnesel avtoradio. :
i

sklenejno posojilno pogodbo 
obvezal vrniti ves dolg, če bi 
mu delovno razmerje prenehalo 
po ijegovi krivdi ali odpovedi, 
kar pa se je zgodilo. To je 
povedal tudi v delovni organiza
ciji, kjer je pač trdil, da nikjer 
ni bilo govora, da mora dolg 
povrniti naenkrat in povrhu 
plačati še 12-odstotne obresti. 
Da se mu vse to zdi nezakonito, 
je menil.

„Eli“ tako ni preostalo dru
gega kot pot na sodišče. Senat 
je zahtevek temeljito pretehtal, 
še posebej pa samoupravni 
sporazum o dodeljevanju stano
vanj, na podlagi katerega je 
Dular posojilo tudi prejel. Odlo
čitev po vsem tem ni bila 
težavna. Posojilojemalec mora, 
ker je pač nesporno ugotovlje
no, da je do prenehanja delov
nega razmerja prišlo na njegovo 
z a h te v o , p la ča ti „Eli“ 
20.000,00 din z 2-odstotnimi 
obrestmi od 20. 3. 1978 pa do 
7. 2. 1979, ko je rok plačila 
zapadel, odtlej naprej pa z 
12-odstotnimi obrestmi. Dular 
mora znesek povrniti takoj. 
Sicer pa seje na to obvezal tudi 
s podpisom posojilne pogodbe. 
Slednja pa nikakor ni le kos 
popisanega papirja, nevreden 
podrobnejšega ogleda.

pOLjENJSKEM KRITIČNO -  Ob nenavadno močnem dežju, 
ki ni prizaneslo tudi Dolenjski, poročajo o številnih težavah v 
prometu. Naš posnetek je iz Kostanjevice, kjer je voda zalila več 
regionalnih cest, nekaj pa jih je tudi ogroženih. Voznikom v 
opozorilo, naj ne hodijo na pot brez predhodnih informacij o 
prevoznosti cest! (Foto: Budja)

Ž R TEV
„ŠT IR IN A JST K A “

Do trčenja, .ki se je  na srečo 
končalo brez hujših posledic, je 
prišlo v nedeljo popoldne na novo
meškem Glavnem trgu. Žrtev je bila 
skorajda popolnoma nova ..štirinaj- 
stica“ .

Jože Seničar iz Novega mesta 
je ustavil »osebni avtomobil pred 
prehodom za pešce, enako tudi 
Ratomir Pešič, to pa ni uspelo 
Srečku Fridlu, ki se je s „katrco“ 
zaletel v R - 14, in ga potisnil še v 
Seničerjevo stoenko. Materialne 
škode je bilo za 70.000 din.

Čateški „Night club”
Disco v Čatežu, z uradnim in 

vabljivim nazivom „Night club” , 
ki vsako noč skrije v svoje nedrje 
kar okoli 150 pijače in hrupne 
glasbe željnih gostov, je pred 
kratkim dobil nekaj novih obis
kovalcev. Uslužbenci krškega 
Medobčinskega inšpektorata so 
ob pomoči miličnikov pripravili 
akcijo, trajala je od 22 . pa do 1. 
ure, ki je dala porazne rezultate.

Zapletlo se je že na samem 
začetku, pri lastniku. Uradno 
stoji, da je to  Bogomir Langus, 
ki pa sc iz Ljubljane, kjer živi, le 
redkokdaj prikaže. Posle nedvo
mno vodi nekdo drug. Kdo, bo 
najbolje pojasnil lastnik, ki pa 
kljub vabilom inšpektorjev do
slej še ni obiskal. O ostalih rezul
tatih takole.

Izmed treh natakarjev, ki so 
delali tisto noč, eden sploh ni 
imel sklenjenega delovnega raz
merja, nihče pa ni imel pri sebi 
zdravstvene knjižice in potrdila 
o zdravniškem pregledu, kar je 
za tovrstno stroko seveda obve
zno. Inšpektorji so nadalje opa
zili, da ni nikjer izobešenega 
napisa z delovnim časom. No
tranjost lokala je bila nemogoča, 

^prostori zaviti v gosto dimno

zaveso, da o stalnem priokusu 
amoniaka iz sosednjega stranišča 
ne govorimo. Moške sanitarije so 
bile na debelo prekrite z urinom, 
m edtem ko sanitarije za delovno 
osebje sploh niso usposobljene. 
V lokalu skrbijo za rekreacijo 
gostov. Pijačo namreč točijo 
samo ob šanku, gostje si jo 
morajo sami nositi na mizo. Edi
no, na kar nezaželeni gostje niso 
imeli pripomb, je bil cenik, ki se 
je  povsem ujemal s potrjenim. 
Da pa so v njem cene izcedno 
zasoljene, verjetno ni odveč pri
pomniti.

Stanju primerni pa so bili 
seveda tudi ukrepi inšpektorjev. 
Izdana je bila ureditvena odlo
čba, po kateri morajo v lokalu 
urediti tla, pobeliti prostore, jih 
prezračevati in urediti mikrokli
mo, obnoviti sanitarije ter seve
da izobesiti napisno tablo, ustre
zno delu in poslanstvu lokala. 
Poleg mandatne kazni pa na 
lastnika čaka sodnik za pre
krške, katerega spis o čateškem 
„Night clubu” zajema kar tri 
kaznive točke.

Svoje pa so ob raznobarvnem 
dimu zabeležili tudi miličniki. O 
tem kdaj drugič. B. BUDJA

O TRO K  N E N A D O M A  
N A  CESTO

Novomeščan Samo Plaznik se je v 
ponedeljek dopoldne peljal z ose
bnim avtomobilom iz Šentjerneja 
proti domu, med vožnjo pa je v 
Malem Slatniku dohitel skupino 
otrok, ki je hodila ob levem robu 
ceste. Med njimi je bila tudi 7-letna 
Jožica Zeleznik iz Smolenje vasi, ki 
je nenadoma stekla čez cesto. Vo
znik jo je klub zaviranju zadel.

ZA SLABE 
ZAVORE PREHITRO

V nedeljo zvečer je 20-letni An
drej Mihelič iz Ambrusa peljal ose
bni avtomobil iz Prevol proti domu. 
Zaradi neprimerne hitrosti in, kot je 
bilo kasneje ugotovljeno, slabih za
vor, je vozilo v ovinku zaneslo v 
vsek, kjer se je prevrnilo na streho. 
Brez poškodb jo  je odnesel edinole 
voznik, medtem ko so sopotnika 
Jožeta Zajca in Andreja Vidmarja 
prepeljali v ljubljansko bolnišnico-

Tragičen konec
gostilniškega 

pre tepa
Kdo je z nožem zabodel 

Stanka Grmovika?

Vzrok prepira in kasnejšega prete
pa, do katerega je prišlo 10. 
novembra v bifeju Anice Štritof v 
Glogovem brodu, zaenkrat še ni 
znan. Zato pa so poznane posledice, 
zaradi katerih so morali hudo 
poškodovanega Staneta Grmovška 
odpeljati na zdravljenje v brežiško 
bolnišnica

Omenjenega dne so se v bifeju 
našli Stanko Grmovšek, Sadno Mu- 
laj in Sulej Džefcr. Med njimi je 
kmalu prišlo do prepira, kasneje pa 
tudi do pretepa. Med mahanjem s 
pestmi se je nenadoma v roki enega 
od razgrajačev znašel nož, s katerim 
je Stanka * Grmovška zabodel v 
trebuh. Brežiški miličniki zaenkrat 
še raziskujejo, kdo od preostale 
dvojice je imel v rokah nož. Besedo 
bo imel seveda tudi javni tožilec.

VLOMIL V 
TOVORNJAK

V noči na petek je neznanec 
obiskal tovornjak Franca Hribarja iz 
Regerče vasi. Hribar, ki je voznik 
„Avta Kočevje", je tam parkiral 
vozilo. Vlomilec je vdrl v kabino, 
tam vse razmetal, vendar brez 
uspeha. Praznih rok je odšel domov, 
za seboj pa je pustil za  1.000 din 
škode.

AVTOBUS 
IN TOVORNJAK  

TRČILA
Alojz Cvelbar iz Hrastovice pri 

Mokronogu je v torek dopoldne 
vozil avtobus na redni progi Novo 
mesto-Sevnica. Med vožnjo po 
klancu navzgor proti Žabjeku pa je 
zavil v levo, ker je bil na desni strani 
še neplužen sneg. Takrat pa mu je 
pripeljal nasproti s tovornim avto
mobilom Milan Marn iz Mirne peči, 
tako da sta vozili Učilu Na srečo se 
je za voenika in 27 potnikov v 
avto tušu vse srečno končalo, mate
rialno škodo pa so ocenili na SaOOO 
din.

ROP V  V E Č E R N IH  
U R A H

58-letni Jože Podlogar iz 
Trstenika je v soboto okoli 18. 
ure korakal proti domu. Med 
hojo po m akadamski cesti proti 
Zabukovju sta ga nepričakovano 
dohitela dva moška. Eden ga je 
zgrabil od zadaj, mu z dlanjo 
zaprl usta, drugi pa je dokaj 
nespretno mahal z nožem, pri 
čemer je Podlogarja urezal v 
ro k a  Nato mu je iz žepa 
potegnil denarnico s 400 din in 
dokumenti, nakar sta jo neznan
ca odkurilav tem a

ZAPRL POT TOVORNJAKU -  
Stane Pekolj iz Zagorice pri Dobrni
ču je v ponedeljek dopoldne pri 
Biču zapeljal tovorni avtomobil na 
magistralo, pri tem pa zaprl pot 
tovornjaku, ki ga je iz novomeške 
smeri pripeljal Viktor Candellari iz 
Gabrijel pri Krmelju. Vozili sta 
trčili, pri čemer se je Candellari laže 
poškodoval, materialne škode pa je 
bilo za 36.000 din.

avtomobilom od Bizeljskega proti 
Klancu. Med vožnjo mu je nasproti 
pripeljal tovornjak s prikolico, ki pa 
ga je neprevidno pričel prehitevati 
voznik osebnega avtomobila z nem
ško registracijo Friderik Pregelj z 
Bizeljskega. Slednji je tako zaprl pot 
Vrbančiču. Pri trčenju se je slednji 
laže poškodoval, medtem ko je bilo 
na pločevini za 200.000  din škode.

REKE POPLAVLJALE
Topljenje snega in obilno deževje 

minuli teden sta ponovno povzroči
la na Dolenjskem številne nevšečno
sti. Tako je narasla Krka poplavila 
cesto pri Dobravi, da je bila v 
četrtek zaprta po t proti Šentjerneju, 
prav tako pa ni bUa prevozna cesta 
med Zameškim in Kostanjevico ter 
Zalogom in Češčo vasjo. Kot so 
nam sporočili iz novomeške UJV, je 
bil močno oviran tudi promet med 
Mirno in Gabrcwko, na srečo pa 
voda ni ogrozila objektov.

PO STREHI 
V POTOK

Prejšnji ponedeljek okoli poldne
va se je Ivan Kozina iz Podolnice pri 
Horjulu peljal z dostavnim avtomo
bilom iz Metlike proti Novemu 
mestu, pri Trnovcu pa je vozilo 
zaradi neprimerne hitrosti zaneslo v 
levo. Avtomobil se je medtem 
prekucnil na njivo, od tam pa po 
strehi zdrsel v potok.

VERIŽNO TRČENJE -  V sredo 
popoldne je Ivica Arh iz Gržeče vasi 
vozila osebni avtomobil po magi
stralki proti Novemu mestu in pri 
Beli ccrKvi zmanjšala hitrost. Zaradi 
prekratke varnostne razdalje ji ma
never ni povsem uspel, tako da jo je 
zaneslo v vozilo, ki je peljalo pred 
njo. Pravi čas pa ni utegnil zavreti 
tudi Žarko Todorovič iz Krškega, ki 
se je peljal za A rhova Pri verižnem 
trčenju je voznica dobila le nekaj 
prask in odrgnin, na pločevini pa je 
bilo za 50.000 din škode.

L  AVTOMOBILOM V KONJSKO 
VPREGO -  V soboto zvečer je 
Bogomir Rogina iz Kota pri Semiču 
vodil konjsko vprego po cesti, ko ga 
je z osebnim avtomobilom dohitel 
Crnomaljčan Bogdan Štukelj. Sled
nji je trčil v zadnji del voza, pri tem 
pa laže poškodoval tudi Rogina in 
konja. Materialno škodo so ocenili 
na 4,000 din.

NEPREVIDNO PREHITEVAL -  
43-letni Ludvik Vrbančič iz Maribo
ra se je v petek peljal z osebnim

ZIMSKI PROFIL -  Nič čudne
ga, če že nekaj snežink povzro
či na naiih cestah taktne 
zastoje. Ogledalo nate priprav
ljenosti na zimo je tale posne
tek, narejen pred 
Otočcu: tovornjak s  
»zimskega profila".
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; Pošta ne gre brez p o š ta rje v ;
Poštarji bodo dobili avtomobile za dostavo, nudijo 

jim še druge ugodnosti, ampak poklic še ni vabljiv

Čez poštne dostave in 
čakanje pri, okencih, poseb
no v Novem mestu, je 
zmeraj slišati pritožbe kraja
nov, zato smo ta teden za 
sobesednico izbrali Zofko 
Mehle, upravnico poštnega 
tozda za ptt promet v 
Novem mestu, da bi izvedeli 
za obe plati medalje.

„Vemo za pritožbe, toda 
povpraševanje po delovni sili 
je v novomeški občini veli
ko, poštarski poklic pa ni 
vabljiv, zato gredo fantje 
raje v industrijo, ki jih
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 za poštarski poklic, omogo-
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Zofka Mehle: „Novomeška 
pošta je utesnjena, pogoji 
dela pa bodo boljši šele po 
dograditvi prostorov na No
vem trgu".

sprejme z odprtimi rokami. 
Tako si zagotove delo na 
toplem, prosto soboto in 
marsikaj, česar v poštni 
službi ni možno nuditi, 
čeprav skušamo na vse nači
ne kar najbolj urediti pogoje 
dela za poštarje, je trenutno 
velik problem poštna dosta
va, zlasti v Stopičah in po 
vaseh v zaledju Novega 
mesta.

Ena med potezami, ki naj 
bi bile vabljive za poštarski 
poklic, je ta, da uvajamo 
avtomobilski dostavo, kjer 
ima poštar šoferski izpit. 
Tak način delaje v veljavi že 
na Dvom, v Žužemberku, 
spomladi pa bo še v večjih 
krajih, v kratkem tudi v 
Stopičah. Fantom s konča
no osemletko, ki se odločijo

čarno šolanje ob delu, tako 
da lahko čez čas premenjajo 
poklic in postanejo u slu ž
benci". Tudi osebni dohodki 
na pošti niso več med 
najnižjimi, kot so bili pred 
leti. Septembra letos je na 
primer poštar zaslužil čez 
6.000 dinarjev, kar v primeri 
z industrijskim delavcem tu
di ni tako malo. Kljub 
vsemu nam poštarjev manj
ka".

— Je še veliko krajev v 
novomeški občini, kamor 
pošte ne dobivajo vsak dan?

„Prav pri vsaki pošti ima
jo nekaj takih oddaljenih 
vasi, kamor zaradi pre
majhnega števila poštarjev 
ne moremo vsak dan dostav
ljati pošiljk. Z avtomobilsko 
dostavo bo to v mnogih 
krajih urejeno."

— Zakaj so na pošti v 
mestu vedno vrste pred 
okenci? Ali ni možno dru
gače organizirati delo ali pa 
odpreti še kakšno podružni
co? v . -

„Na poštt v mestu
imamo dve okenci za vplači
la in izplačila ter dve okenci 
za pisemske pošiljke. Ker 
smo v hudi prostorski stiski, 
ni možno v tem prostoru 
namestiti več okenc za 
stranke. Na vso moč smo si 
prizadevali dobiti prostore 
na desnem bregu Krke, da bi 
kje v Kandiji odprli podruž
nico, pa ne dobimo prosto
rov ne lokacije za postavitev 
montažne pošte. Naj povem, 
da se novomeška pošta duši 
v prostorski stiski. V tej 
stavbi imamo vse hodnike 
zatrpane, smo brez skladišč, 
tako da smo morali za 
skladišče najeti od bolnišni
ce nekdanjo „pasjo kliniko". 
Obljubljene smo imeli pro
store na Trdinovi v nekdanji 
banki, pa so drugi interesen
ti „močnejši“. Tudi po za
sebnih hišah sem osebno 
iskala možnost za nastanitev 
pošte, pa nikjer ni bilo 
uspeha.1

— Ali bo tako ostalo ali 
pa imate v načrtu kakšno 
drugo rešitev?

„Ko bo na Novem trgu 
zgrajen novi trakt pošte, bo 
nekaj več prostora. Naj 
povem še, da v zdajšnjih 
pogojih ni možno več name
stiti novih priključkov za 
telefon in da 1200 interesen
tov čaka samo v novomeški 
občini. Vse to bo delno 
urejeno z dograditvijo pro
storov."

Morda ob tem pogovoru 
ni odveč še podatek, da 
pošta Novo mesto dobi vsak 
dan poprečno 20.381 pisem
skih pošiljk in preko 5.000 
raznih časopisov, pa še pre
ko 12.000 pisem, ki jih 
pobero iz nabiralnikov in jih 
morajo odpremiti v druge 
kraje. Priporočene pošiljke 
niso vštete.

R. BAČER

s

5
*
s
*

0

\
\

I
# ■

l

SAMOUPRAVA NA  
KONFERENCI

Za sredo, 21. novembra, je bila v 
Novem mestu sklicana občinska 
konferenca ZK, na kateri so podrob
neje analizirali razvitost političnega 
sistema in samouprave v domači 
občini. Prav tako so na seji sklenili 
ustanoviti več novih osnovnih 
organizacij ZK, kjer so zanje pogoji. 
Obširneje prihodnjič.

PRIDOBITEV ZA 
STAREJŠE LJUDI

V okviru praznovanja občin
skega praznika bodo v sredo, 
28. novembra, ob 11. uri odprli 
nov dom starejših občanov v 
Šmihelu pri Novem mestu. Za 
javnost bo ta dan dom na 
ogled do 16. ure.

SREČANJE OB 60-LETNICI -  V nedeljo so se v Novem mestu 
sešli borci za severno mejo iz Dolenjske in počastili 60-letnico 
bojev za Koroško. V štirih dolenjskih občinah živi še 70 Maistrovih 
borcev, srečanja pa se je udeležilo okrog 30 članov. Vsi so starejši 
ljudje, najstarejši med njimi pa ima že čez 80 let. (Foto: Janez 
Pavlin)

Bo šlo 39 družin pred vrata?
Zakoncem ali družinam, ki so se leta 1974 selili v solidarnostna stanovanja, poteka 
petletni rok bivanja — Takrat so vsi podpisali izjave, zdaj pa drugih stanovanj še nimajo

Ko je pred kratkim stanovanjska skupnost 39 imetnikom 
stanovanjske pravice v solidarnostnih stanovanjih poslala obvestilo, 
da so se dolžni izseliti, je to pri nekaterih povzročilo resno 
zaskrbljenost, drngi pa so si tako pismo predstavljali kot golo 
formalnost. Zakon dopušča možnost prisilne izselitve v takih 
primerih, vendar predlagajo drugačno rešitev.

V novomeški občini je tre- delavcu v tem času drugo
nutno v solidarnostnih stanova- stanovanje. Samo 9 primerov pa
njih 128 družin, bodisi takih z je bilo medtem urejenih, med-
nizkimi osebnimi dohodki ali 
mladih družin ali upokojencev. 
Prvi stanovalci so se v solidar
nostna stanovanja selili leta 
1974, tem pa letos poteka 
petletni rok bivanja. Ob vselitvi 
je moral namreč vsak predložiti 
izjavo, da bo v petih letih bodisi 
sam ali pa s pomočjo delovne 
organizacije, prišel do „prave- 
ga 1 stanovanja.

Med stanovalci solidarnost
nih stanovanj je nekaj takih, ki 
so pred petimi leti predložili 
dokazila, da namensko varčuje
jo za stanovanje, toda že 
naslednji mesec po vselitvi so 
varčevalno pogodbo z banko 
razdrli.

Največ primerov je takih, ko 
je delovna organizacija podpisa
la jamstvo, da bo priskrbela

SLABI PLAČNIKI

V krajevni skupnosti Šentjernej 
ugotavljajo, da na njihov račun ne 
prihajajo zneski, ki bi jih bile dolžne 
plačevati delovne organizacije, in 
sicer 0,40 odst. od kosmatih zasluž
kov. Ugotovili so, da bi morali 
redno dobivati sredstva od 39 
delovnih organizacij, kjer so zaposle
ni Šentjemejci, vendar denar na
kazujejo samo nekateri, kar 16 
kolektivov pa je takih, da niso ne 
lani in ne letos dobili od njih niti 
dinarja. Med njimi je tudi IMV, ki 
pa je medtem pomagala z denarjem 
pri več konkretnih akcijah. Kazalo 
bi razčistiti, ali je razpoložljiva 
sredstva najprej dati za dogovorjene 
in sprejete obveznosti in šele nato za 
..prostovoljne” , ker najbrž narobe 
pot vodi k zmešnjavam.

Na Uišnih selih in v okoliških zaselkih, ki sodijo pod krajevno 
skupnost, živi trenutno 610 ljudi; od teh ie 261 zaposlenih, voziti 
pa se morajo na delo v Novo mesto ali v Črnomelj, ker v kraju ni 
niti ene delovne organizacije.

Uršensko področje je bilo za 
časa NOB znano kot partizan
ski kraj, vendar je po vojni zelo 
malo napredovalo v primeri z 
dragimi krajevnimi skupnostmi. 
Šele v zadnjih petih letih, kar 
imajo svojo krajevno skupnost, 
je bilo izvedenih nekaj večjih 
komunalnih del. Dobili so asfalt 
skozi vas, električni tok v Trav
ni dol, zaselek, kjer so do lani 
svetili še s petrolejkami, med
tem ko vodovoda ni v nobenem 
kraju. Idejni načrt za vodovod 
imajo, začetek gradnje pa je bil 
že dvakrat prestavljen. Krajani 
so nejevoljni, kajti skozi vas gre 
vsak dan 18 avtobusnih prog, 
kapnice pa so zaradi tolikšnega 
prometa polne prahu in nesna
ge-

Ker ni asfalta vse do Birčne 
vasi. oz. do Šmihela pri Novem 
mestu, se pozimi dogaja tudi to,

da ob nenadno zapadlem snegu 
avtobus zvečer ne vozi, tako 
morajo zaposleni iz zadnje 
izmene ob 22. uri peš domov.

Ko so pred kratkim na širšem 
sestanku vodstva krajevne

skupnosti in vaškega politične
ga aktiva o vsem tem razpravlja
li, so bili mnenja, da se glas 
delegatov premalo sliši, tako v 
zboru krajevnih skupnosti, kot 
v interesnih skupnostih. Tudi v 
tem je del krivde, da si napre
dek tako počasi utira pot do 
Uršnih sel.

R. B.

Vez ne bo nikdar prekinjena
V Dolenjskih Toplicah so današnji in medvojni pionirji 

priredili skupno proslavo s podelitvijo priznanj

9. novembra je bila v telovadnici 
osnovne šole v Dol. Toplicah zani
miva prireditev, ki sta jo  organizirala 
Sekcija medvojnih pionirjev „Mali 
partizani”  in pa Pionirski odred I. 
brigade VDV iz Toplic. Ob 60-letni- 
ci ustanovitve KPJ, SKOJ in sindika
tov je zbranim govoril domačin Jože 
Bučar, imeli so lep kulturni pro
gram, obenem pa so podelili pri
znanje za najboljše spise ob letu 
jubilejev partije in sindikatov.

tem ko 39 solidarnostnih stano
vanj zasedajo taki, ki bi se 
morali letos izseliti. Na solidar
nostna stanovanja čaka namreč 
čez 300 prosilcev.

Ko je izvršni odbor stano
vanjske skupnosti pred kratkim 
obravnaval to perečo problema
tiko, so se člani zavedali, da ne 
gre vseh teh postaviti pred 
vrata, čeravno zakon to do
pušča in tudi komisija za 
stanovanjsko področje pri CK 
ZKS vztraja na tem, da po 
petletni dobi morajo solidar
nostna stanovanja menjati na
jemnika. Novomeški primer pa 
je šteti za poseben, ker je 
znano, da stanovanj doslej ni 
bilo možno kupiti. Prav zato je

Uršna se la  predolgo čakajo
V zadnjih petih letih je bilo na območju krajevne skupnosti nekaj večjih komunalnih 

del, še vedno pa ostajata glavni problem: vodovod in cesta

Na tem snidenju, ki je v Toplicah 
že tradicionalno, so sprejeli tudi 
listino o ohranjanju in negovanju 
revolucionarnih tradicij in zgodovi
ne NOV. Topliški pionirji so bili 
tudi doslej pri tem delu izredno
delavni. . . .

Med drugim stalno vabijo
medse borce prvega bataljona VDV
brigade ter člane sekcije medvojnih
pionirjev, ki so se udeležili tudi
tokratne proslave.

Novolesov salon: 
odlična poteza

Za kupce že odprto, 
svečanost pa bo jutri
Medtem ko bo uradna in 

svečana otvoritev Novolesovega 
salona pohištva v bivši stavbi 
Industrije obutve šele jutri v 
okviru' občinskega praznika, pa 
lahko potrošniki v njem že teden 
dni kupujejo. Te dni je na 
tiskovni konferenci inž. Vili 
Pavlič, direktor tozda Blagovni 
promet, kamor salon tudi spada, 
povedal:

..Novoles je Dolenjcem bolj 
znan kot žagarsko podjetje, kot 
pa proizvajalec pohištva in dru
gih končnih proizvodov. To je 
bil eden od razlogov, da smo 
odprli salon pohištva v mestu, 
kjer bomo lahko tudi poslovnim 
kupcem pokazali svoje izdelke 
na dostojen način. Menimo, da 
pohištva ne moreš kupovati po 
prospektu, ne da bi videl vsaj 
približen ambient in pohištvo v 
njem.”

Na 950 m2 površine v dveh 
etažah je v Novolesovem salonu 
dobiti vse, kar občan potrebuje 
za opremo doma in stanovanja. 
Medtem ko so v pritličju pretež
no izdelki Novolesa, so v dragih 
prostorih tudi sobe in izdelki 
dragih tovarn, ki sodijo v sklop 
Slovenijalesa, pa proizvodi to
varn Brest, Meblo, Alples, Marles 
itd. Razstavljajo in prodajajo 
tudi kuhinje ter belo tehniko, 
svetila, preproge, tapete in za
vese. Izrecna novost je kotiček z 
okrasnimi predmeti, ki jih po
trošnik išče bodisi za dom ali za 
darila '

Kot so predstavniki Novolesa 
povedali novinarjem, bodo sča
soma uvedli strokovno svetoval
no službo pri nakupu. Vsaj 
nekajkrat v tednu bo arhitekt na 
razpolago z nasveti. Vse blago v 
Novolesovem salonu lahko kupci 
dobe na kredit preko Ljubljan
ske banke. Cenijo, da bo tako 
vsako leto ostalo v domači 
občini okrog 80 milijonov di
narjev, ki sojih potrošniki doslej 
zaradi slabe izbire znosili v drage 
kraja To pa je znesek, ki se bo 
poznal ne le Novolcsu ampak 
tudi občini.

izvršni odbor pripravil poročilo 
za skupščino, ki bo o tem 
odločala, predlagajo pa, naj bi 
rok bivanja letošnjim stanoval
cem izjemno podaljšali za dve 
leti, medtem ko za tiste, ki 
bodo prihodnje leto v tem 
položaju, in za ostale velja 
nepreklicno petletni rok biva
nja. V letu 1980 bo namreč 
možno kupiti stanovanja in 
delovne organizacije, ki so pod
pisale jamstvo, bodo morale v 
resnici jamčiti. V letošnjem 
primera, ko gre za podaljšanje 
bivalnega roka, pa bodo verjet
no od delovnih organizacij 
zahtevali čvrstejše jamstvo: me
nice ali pa odločbo, s katero 
stanovalcu v solidarnostnem 
stanovanju nudijo novo stano
vanje, ki ga bodo v letu 1980 
kupili.

R. B.

PRI VODOVODIH  
GRE NA  BOLJŠE

Medtem ko so krajani pa tudi v 
Novogradu ugotavljali, da sprejeta 
dela pri gradnji vodovodov in 
objektov komunalne narave vedno 
ali skoro praviloma zaostajajo za 
dogovorjenimi roki, je v zadnjem 
času zapihal nov vetrc. To se 
ugodno kaže na terenu. Novogrado- 
vi gradbinci so v zadnjih mesecih 
odpravili napake na vodovodu Brus
nice in v Suhi krajini, pripravili so za 
tehnični pregled vodovod Mima peč 
in čistilno napravo v Straži, ta čas 
pa zaključujejo tudi popravila na 
šentjemejskem vodovodu in na delu 
novomeške čistilne naprave. Če to 
ni le enkratna akcija in dobra volja, 
potem velja, da kritika zaleža

Še leto dni, 
pa bo tržnica 

neoporečna
„Če bi problematiko novo

meške tržnice reševali toliko 
časa, kolleor o njej govorimo'’, 
je rekel eden izmed udeležencev 
pogovora o tržnici, ki gaje 14. 
novembra pripravila uprava 
inšpekcijskih služb Novo mesto, 
„bi imeli gotovo najbolj So
dobno tržnico v Jugoslaviji.”

Pravzaprav kaže, da so za zgledno 
tržnico najbolj zainteresirani novo
meški inšpektorji. Že nekaj let 
zapored opozarjajo na iste napake^ 
njihova zadnja akcija — opravili so 
jo 11. septembra -  pa je dokazala, 
da bi jo lahko, če bi se ravnali samo 
po črki zakona, mirne vesti zapili. 
Vendar so zavoljo potrošnikov, ki bi 
ostali brez sadja, zelenjave, rib, mesa 
itd., tržnici napake še enkrat spre
gledali.

Prav zaradi tega so sklicali sesta
nek, na katerem naj bi končno 
zvedeli, koliko časa še bodo morali 
biti zaradi potrošnikov strpni do 
nepravilnosti. Pred časom je bila za 
obnovitev tržnice narejena celo 
dokumentacija, a po mnenju udele
žencev zadnjega pogovora ni dobra, 
zato so strokovnjaki Zavoda za 
planiranje naredili novo idejno ski
co, lokacijska dokumentacija pa bo 
nared do 15. decembra. Na seda
njem tržnem prostoru naj bi gradbe
ni stroji zaropotali prihodnje leto, 
odpeljali pa naj bi jih konec 1980. 
leta. Medtem se bo vsa tržnica -  
zaenkrat ni boljšega prostora -  
preselila na parkirni prostor pod 
Kapitljem.

Obnovitev bodo poskušali uskla
diti z zaporo ceste herojev, ko bo 
po mestu ponovno stekel dvosmerni 
promet. Udeleženci srečanja so se 
zavzeli za enkraten poseg, obnavlja
nje pa bo zajelo tudi tržni p ro s t*  
pod trikotom kostanjev, ki so 
spomeniško zavarovani. Razmišljajo 
tudi o manjših trgovinicah v sedaj 
zapuščeni uličici med Kastelčevo in 
Prešernovim trgom, to pa bodo 
napravili z večjim gradbenim po
segom.

Na obnovljeni tržnici bodo v 
glavnem stali okoli 20 kvadratni) 
metrov veliki kioski z vsemi potreb
nimi priključki, tekočo vodo, skla
diščnim prostorom ipd.; prostor -v 
njih bodo dobila izključno podjetja, 
ki so se do sedaj izkazala kot 
najresnejša. Ob koncu pogovora so 
udeleženci zvedeli, da bo s 1. 
januarjem 1980 skrb za tržnico 
prevzel ustrezen Novogradov tozd. 
Inšpektorji so sklenili, da bodo 
glede na to, da se zaenkrat še ne ve, 
kdaj natančno bodo začeli obnavlja
ti, na tržnici, v imenu potrošnikov 
in prodajalcev, ki delajo v izredno 
slabih razmerah, le naredili red.

J. PEZEL

Novomeška kronika
CVETLIČARNA 2 PREMALO 

ZNANA -  V novi občinski stavbi 
na Novem trgu so že pred dnevom 
mrtvih odprli lično cvetličarno, ki je 
dobila tudi napis nad vrati, vendar 
kupci lokal še premalo poznajo in ga 
ne obiskujejo, medtem ko je na 
Glavnem trgu v doslej edini mestni 
cvetličarni vedno naval. Založenost 
pa je na Novem trgu gotovo boljša, 
ker ničesar ne zmanjka. Obe cvetli
čarni spadata v isto podjetja

BODICE SO POMAGALE -  
Večkratna kritika izvajalcev mo
dernizacije Cankarjeve ulice je kon
čno le malo zalegla, kajti pred dnevi 
so pripeljali stroje in del ceste že 
asfaltirali v splošno veselje in zado
voljstvo krajanov, ki na ta znameniti 
dogodek čakajo več kot leto dni.

BO, ZA ZDAJ SE NI -  Potrošni
ki v novomeških trgovinah zaman 
iščejo kavo, ki je baje na poti, 
ampak do naših trgovin pretekli 
teden še ni prišla. Pač pa je bilo 
nekajkrat v posameznih trgovinah 
dobiti pralne praške. Kdor je imel 
srečo, da je bil slučajno zraven, je 
lahko kupil, kajti v manj kot dveh 
urah so povsod pošiljke razprodali.

PLODEN TEDEN -  V novo
meški porodnišnici so minuli teden 
rodile: Jožefa Šepetave iz Ulice v 
Brezov log 48 — Mitja; Viktorija

Čatič iz Ulice Marijana Kozine 3 1 -  
Sanelo; Marija Simec iz Ragwske 14 
-  deklico; Mojca Jerman iz Lebano- 
ve 28 -  Sebastjana; Slavica Marko
vič iz Koštialove 37 -  Gregorja in 
Jožica Perme, Na Tratah 17 -  
Boštjana.

STOPIS V LUŽO -  Na tržnici p r  
cenah in ponudbi ni nič novega, pač 
pa bi kazalo upoštevati nenehne 
pritožbe kupcev, ki stojijo v vrstil, 
pred kioski. Ob dežju se naberejo 
luže, in če hočeš do blaga, pa je 
vrsta, moraš potrpežljivo stati * 
vod i. . .

Ena gospa je rekla, da bi kds 
novomeške prometne miličnik 
rada videla tudi na javner 
dirkališču v Ulici talcev, najmj: 
kar navsezgodaj zjutraj, ko s 
številnim avtomobilistom tak 
neznansko mudi.
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IH JAŠKI DOM IN KNJIŽNICA -  Dijaki šolskega centa se bodo selili vanj prihodnje leto. Pod njegovo 
streho bo tudi prostor za občinsko matično knjižnico. Gradbinci se za sedaj še niso poslovili od 
zgradbe, vendar računajo, da bodo letos končali svoje delo in prepustili zgradbo kooperantom oz. 
obrtnkom ,ki bodo postorili, kar še manjka. (Foto: Jožica Tepey)

Po p rev e tritv i bolj živahno
Sindikalna politična šola tudi v Brežicah -  Za sindikat že dolgo ni več „vsak dober'
V sindikatih so doslej marsikatere dolžnosti obšli ali pa jo  

odpravili mimogrede bodisi zaradi kadrovske zadrege, bodisi zaradi 
premajhne zavzetosti Na napake so pokazali že v javni razpravi o 
demokraciji odnosov in krepitvi kolektivnega dela ter odgovorno
sti, še boli pa prihajajo te stvari na plan v predvolilnem prebujanju 
sindikalnih vrst

V brežiški občini so na 
primer že sklenili organizirati 
sindikalno politično šolo, da bi 
čimprej zamašili vrzeli, ki nasta
jajo zaradi pomanjkljive družbe
nopolitične in družbenoeko
nomske razglednosti članstva.
V vseh delovnih organizacijah

N A  CESTAH  
VELIKO PREVEC  

NEVARNIH  
PROMETNIH  

PASTI
Svet za preventivo in vzgojo v 

cestnem prometu ugotavlja, dav  
brežiški občini ni dovolj po
skrbljeno za varnost na cestah. 
Zmanjšujejo jo  črne točke, na 
nekaterih križiščih, pomanjkljiva 
signalizacija, neurejena avto
busna postajališča, na moderni
ziranih cestah pa zoženi odseki 
ob mostičkih, nedokončane 
bankine in nezavarovani zavoji v 
strminah- Tudi na novem asfaltu 
presenečajo voznike globoki 
jarki, k i jih puščajo za seboj 
razni investitorji, ko preko
pavajo ceste zaradi napeljave 
vodovodnega, kanalizacijskega 
ali električnega omrežja. Svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prom etu nadalje ugotavlja, da je 
b  sredstev za vzdrževanje in 

konstrukcijo cest premajhen 
lež namenjen za opremo cest z 
trezno cestnoprometno signa- 
adjo. Tako imenovanih 
mih točk" je  v občini čedalje 
č. Na srečo bosta dve 

* ijnevamejši kmalu odpravljeni. 
N i Čatežu pri Budiču so pravkar 
p ^stavili semafor, v kratkem pa 
bo na vrsti tudi semaforizacija 
križišča v Trnju.

bodo ustanovili osnovne organi
zacije sindikata in sindikalne 
skupine, če imajo za to mož
nost Zaostrili bodo odnos do 
odgovornosti in namestno 
rahlih niti, ki so se do zdaj 
večkrat pretrgale, okrepili po
vezavo osnovnih organizacij z 
občinskim svetom Zveze sindi
katov z močnejšimi vezmi. Bolj 
kot kdaj prej naj bi se uveljavilo 
prepričanje, da za sindikat ni 
vsak dober, da ta organizacija 
nujno potrebuje prizadevne 
aktiviste z znanjem in izkušnja
mi pa tudi z voljo do dela.

Do zdaj so bile osnovne 
organizacije preveč odtrgane od 
delegacij. To se je močno 
poznalo v zboru združenega 
dela in v samoupravnih interes
nih skupnostih. Sindikat bi s 
svojimi pobudami lahko dosegel 
večji interes delegatov za pro
bleme, o katerih so razpravljali 
skupščinski zboru V prihodnje 
želijo tudi osnovne organizacije 
Zveze sindikatov v delovnih 
kolektivih prejemati delegatska

P k I  SLUVINU  
POSLEJ TRI 

ORGAN IZ ACUE ZK
Samoupravni organiziranosti pri 

Slovinu naj bi se v prihodnje prilago
dila tudi Zveza komunistov in si s 
tem zagotovila neposrednejši stik s 
problemi posameznih temeljih orga- 
nizacij. Komisija za organiziranost 
in razvoj ZK pri občinski konferenci 
ZK v Brežicah je zato predlagala 
ustanovitev treh osnovnih organi
zacij: OO ZK v tozdu ..Vinarstvo’1 v 
Brežicah, OO ZK v TOK »Vinograd
ništvo" na Bizeljskem in OO ZK v 
delovni skupnosti skupnih služb DO 
„Bizeljsko-Brežice“.

Novo v Brežicah
ALI RES NI VEC VZORNIH 

VOZNIKOV? -  V brežiški občini 
je imel razpis za podelitev plakete 
„ Vzorni voznik" malo odmeva; Svet 
za preventivo in vzgojo v cestnem 
prom etu ga je posredoval delavskim 
svetom, krejevnim skupnostim, 
družbenim organizacijam in dru
štvom, pa je dobil kom^j 21 pred
logov. Med 8000 vozniki jih gotovo 
več zasluži priznanje, ki ga vsako 
leto  podeljuje republiški svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu. Tudi prejšnja leta ni bilo 
veliko odziva, saj je  doslej prejelo 
plaketo komaj 19 voznikov.

RAZVOJU OBRTI V PRID - 
Pred skupščino bo v ponedeljek^iov 
odlok, po  katerem bodo obrtniki 
lahko zaposlili v delavnicah več ko t 
pet delavcev, ne bodo pa smeli 
preseči števila sedem. To velja za 
storitvene in proizvodne dejavnosti. 
Pri storitvenih dejavnostih so to 
lahko vzdrževalna dela, popravila,

gradiva in se o njih posvetovati 
z delegacijami.

Predvolilna zagnanost v bre
žiški občini precej obeta, če
prav je še vedno nekaj organiza
cij, ki niti niso „utegnile“ 
organizirati javne razprave o 
demokratizaciji v sindikatih, 
čeprav je bil rok zanjo podalj
šan.

J. TEPPEY

POMUC ZA  
ODPRAVO ŠKODE  

PO POPLAVAH
Iz sredstev solidarnosti za 

odpravljanje posledic narav
nih nesreč v Sloveniji je bre
žiška občina pred kratkim 
prejela 3,415.000 dinaijev 
pomoči. S tem zneskom bo 
poskušala odpraviti škodo, 
ki so jo letos povzročile 
poplave na cestah, na stano- 
vanskih objektih in v kme
tijstvu. Izvišni svet občinske 
skupščine je pomoč razpo
redil takole: 565 tisočakov 
naj bi porabili za sanacijo 
občinskih in krajevnih cest, 
1 milijon dinarjev za popra
vilo stanovanjskih hiš, 250 
tisoč dinarjev za regres pri 
jesenski setvi in 1,6 milijona 
dinaijev za osuševanje zem
ljišč ob Sromljici.

izdelovanje izdeucov po m en m 
zahtevah naročnikov. Proizvodni 
obrtniki bodo lahko zaposlili po 
sedem delavcev le, č e  so pogodbeno 
vezani na organizacijo združenega 
dela in če  ne uporabljajo visoko 
produkcijskih strojev.

CIMVEC MESA PRIREDITI 
DOMA -  Da bi bili pri preskrbi 
občanov z mesom in mlekom čim 
manj odvisni od drugih, bodo v 
brežiški občini ponovno spodbudili 
svinjerejo in govedorejo. Pri tem ne 
računajo le na potrebe občine, 
ampak tudi na tržne presežke.

KRVODAJALCI SO SE SPET 
IZKAZALI -  V jesenski akciji je 
darovalo kri 496 občanov. Spomladi 
jih je bilo 336/skupaj torej 832. Se 
vedno ni doseženo število tisoč, 
zato naj bi prihodnje leto pomagali 
pridobivati nove darovalce družbe
nopolitične organizacije in posa
mezniki povsod tam, kjer doslej ni 
bilo ču titi njihovega vpliva.

Novoletna 
solidarnost naj 

ne bo pozabljena!
Najmljašim veselo novo

letno praznovanje

Dom bo zbirališče krajanov

V delovnih organizacijah so te 
dni dobili pismo občinske Zveze 
prijateljev mladine s priporoči
lom za sodelovanje pri novoletni 
obdaritvi otrok. Za organizacije 
združenega dela, ki so, pred 
dvema letoma podpisale samo
upravni sporazum, to  ni nič 
novega. Gre samo za to, da tudi 
letos izpolnijo dano zagoteffilo. 
Po določilih sporazuma znaša 
i\jihov prispevek 80 dinarjev za 
zaposlenega. Vsota se medtem ni 
povečala. Enak znesek naj pri
spevajo za svoje delavce tudi j 
obrtniki. Do sedaj so se prav 
nekateri izmed njih izredno 
dobro izkazali.

Da bi Zveza prijateljev mladi
ne vnaprej vedela, koliko denarja 
se bo nabralo, naj bi ji vsak 
podpisnik vnaprej sporočil števi
lo zaposlenih in hkrati pripisal, 
kakšno vsoto bo prispeval.

Solidarnost je bila lani v 
brežiški občini precej večja kot 
leto dni poprej, saj so le redki 
obdarjali otroke svojih delavcev 
mimo priporočil družbenopoli
tičnih organizacij. Tako pri 
novoletnem obdarovanju ni več 
tolikšnih razlik, kot jih je bilo 
opaziti prejšnje Čase. Zakaj neki 
naj bi bili zapostavljeni podežel
ski otroci iz krajev, kjer je zelo 
malo zaposlenih, ali pa otroci 
delavcev iz kolektivov, ki jih 
pestijo izgube?

Na Senovem nestrpno čakajo na prvo srečanje pod streho Doma štirinajste divizije
Gradnja družbenega doma na Senovem gie h koncu. 22. julija je 

minilo natanko dve leti, odkar je general Miha Butara vzidal zanj 
temeljni kamen. Otvoritev doma bo 29. novembra. Z njo bodo 
počastili praznik republike in polstoletni jubilej senovske osnovne 
šole.

Dom bo nosil ime slavne 
Štirinajste divizije, ki je 6. 
januarja 1944 krenila na svoj 
legendarni pohod iz Bele Kraji
ne skozi Žumberak in Hrvaško 
Zagorje na Štajersko. Novi 
senovski družbeni dom bo po
slej središče kulturnega, šport
nega, družbenega in družabnega 
življenja v krajevni skupnosti. 
Veljal bo več kot 40 milijonov, 
tolikšno vsoto pa so Senovčani 
lahko zbrali le s solidarnostjo. 
Krajani plačujejo samoprispe
vek. Izglasovali so ga na dveh

SKORAJ TISOČ 
ZAŠČITENIH  

KMETUJ?
V  krški občini se začenja 

javna razprava o osnutku 
odloka za določitev zašči
tenih kmetij. Doslej jih je 

bilo evidentiranih 971 v šest
najstih krajevnih skupnostih. 
Zanje bo obveljal poseben 
predpis o dedovanju. S tem 
bodo zajezili nadaljnje drob
ljenje zemljišč in kmetije 
bodo ostale zaokrožene. Po 
ekonomskih, splošnih druž
benih in prostorskih merilih 
so bile izbrane predvsem 
večje kmetije, ki imajo v 
ravnini nad pet hektarov 
obdelovalne zemlje, v hribo
vitih predelih pa več kot 
osem. .

referendumih, vsakič za dve 
leti. Investicijo so izdatno pod
prle interesne skupnosti za 
kulturo, telesno kulturo in 
izobraževanje, republiška kul
turna skupnost ter komunalni 
sklad občine Krško.

Dom ima 2912 m2 koristhe 
površina. Športna dvorana je 
grajena za vsa tekmovanja in 
lahko sprejme na tribunah 45o 
gledalcev. Dolga je 45 m in 
široka 30 m. Z osnovno šolo je

Eovezana s podzemskim hodni- 
om. Dopoldne bo namenjena 

šolski telovadbi, popoldne re
kreaciji krajanov.

Kulturna dvorana ima 306 
sedežev. Zraven sodijo še oder 
in vsi pomožni prostori. V  njej 
bodo kino predstave, gledališke, 
glasbene in druge prireditve. 
Staro kino dvorano bodo pre
uredili v knjižnico in čitalnico. 
V njej bodo tudi učilnice za 
glasbeni pouk in vadbeni pro
stor za domačo pihalno godbo.

Pod kulturno dvorano je 
mladinski klub, ki je obenem 
večnamenski prostor. Delavsko 
kulturno društvo Senovo bo 
prvo gostovalo na novem odru. 
Uprizorilo bo Cankarjeve Hlap
ce. V  športni in kulturni dvora
ni se bodo vrstile prireditve ves 
december, da bi dom takoj na 
zažetku zaživel, kot si domačini 
ves čas želijo.

J. TEPPEY
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Uspešna zemljiška skupnost
Posnemanja vredne akcije krške zemljiške skupnosti

Skokovit razvoj krške občine 
kljub občasnim nevšeč-lma

Vredni
junaške 
dediščine
Novo življenje pod ob

ronki Bohorja

DOM ŠTIRINAJSTE NA SENOVEM -  Izvajalci mrzlično 
dokončujejo še zadnja dela, da bo novi družbeni dom za praznik 
republike lahko sprejel pod streho ves mladi in starejši rod 
prebivalcev pod Boh ogem, pa tudi goste iz drugih krajev, ki bodo v 
njem prodavili letošni 29. november. (Foto: Jožica Teppey)

•;q id aO
OKVIRI ZA NOVH »o 

PRORAČUN
Naslednje ločene seje: vseh 

treh zborov občinske skupščine 
v Krškem so sklicane z»'pone
deljek, 16. novembra. Skupino z 
vprašanji delegatov in odgovori 
nanje je na dnevnem remi 12 
točk. Delegacije ta $as med' 
drugim obravnavajo ppgočilp o 
tričetdetnih gibanjih splošne' 
porabe. Prihodki so višji od lani 
za 53 odst., saj so znašaliže nad 
50 milijonov dinarjev. Hkrati s 
to razpravo bodo delegati dolo
čili že okvire za sestavo novega 
proračuna za prihodnje leto.

V dejavnost kulturnih in 
športnih društev na Senovem bo 
vnesel Dom Štirinajste divizije še 
več poleta in načrtov. Zlasti 
Partizanu in Svobodi bodo so 
dobno opremljeni prostori omo
gočili pomnožitev in pomladitev 
z novimi člani. Kulturno in 
telesnokultumo življenje pod 
obroniki Bohorja bo lahko dobi
lo nove razsežnosti, saj bo več 
kot 1400 zaposlenih, skoraj 500 
šolarjev in cicibanov, množica 
upokojencev in drugih koristno 
izpolnilo svoj prosti čas in tako 
oplemenitilo svoj vsakdanjik. Že 
doslej zelo živahen življenjski 
utrip kraja z revolucionarnimi 
tradicijami bo postal še živahnej
ši.

30. novembra bo na novem 
sodobnem odru doma prva gle
dališka predstava, premiera Can- 
kaijevih Hlapcev. Delo so naštu
dirali člani domačega kulturnega 
društva, ki že več kot trideset let 
širi gledališko kulturo v tem 
kraju.

V novi dvorani bpdo poslej 
tudi kino predstave. Gledalci si 
bodo v decembru lahko ogledali 
slovenski film Kič in se ob tej 
priložnosti srečali z njegovimi 
ustvarjalci, med drugimi tudi s 
scenaristom Željkom Kozincem, 
domačinom iz Brestanice, ki je 
obiskal nižjo gimnazijo na Seno
vem.

V avli Doma Štirinajste bodo 
občasne razstave. Prva je napo
vedana za otvoritev 29. novemb
ra. To bo razstava dokumentar
nih fotografij, na katerih je član 
kulturne skupine XIV. divizije 
Jože Petek ovekovečil njeno 
trnovo pot. Divizija je v noči od
9. na lO.februar napadla senovski 
rudnik in temeljito poškodovala 
njegove naprave. V spomin na 
njen pohod in posebej na to 
akcijo so ji Senovčani postavili 
trajen spomenik -  družbeni 
dom, ki nosi njeno ime.

NIKO KEŠE

nostim vendade ugoden vpliv 
na prakso tamkajšnje zemljiške 
skupnosti. Ta ima zdaj tudi več 
denaija; od nekdanjih pičlih 
30.000 din je narasel na 1,5 
milijona dinaijev. Bolj kot 
materialna osnova pomembne 
dejanske izkušnje in načrti ter 
diugi dokumenti za komasacije, 
melioracije, ki jih marsikje že 
uresničuje.

Seveda niti tej kmetijski 
skupnosti ne manjka težav.

Spet smo pri že večkrat ome
njenih gramoznicah, ki namera
vajo lepo Krško polje spreme
niti v pusto površino. So pota 
in načini, s pomočjo katerih je 
mogoče priti do sprejemljivih 
rešitev. Priprava * nedavnega 
republiškega posveta zemljiških 
skupnosti v Krškem je po svoje 
tudi priznanje za opravljeni 
trud, ki ji ga še vedno marsikdo 
ne priznava.

A. Ž.

IZ KRŠKEGA 
DVA DELEGATA

Na prvi konferenci Zveze sindi
katov Slovenije bosta sodelovala dva 
delegata iz krške občine: Dragica 
Stanič in Ciril Lileg. Izvoljena sta 
bila na predzadnji seji občinskega 
sveta ZS. Tov. Staničeva je delavka 
v Labodu in podpredsednica občin
skega sveta ZS, tov. Lileg pa je član 
delovnega- kolektiva tovarne „Djuro 
Salaj", kjer je tudi predsednik kon
ference osnovnih organizacij Zveze 
sindikatov.

KRŠKE NOVICE
ZNOVA INFORMACIJE -  

..Diagonale" so naslov glasila krške
ga Šolskega centra, katerega prva 
številka je izšla pred dnevi. V njej so 
obljubfli, da bodo Diagonale v 
petem letu izhajanja poskušale na 
svojih straneh tudi kritično, z več 
plati spregovoriti o nekaterih vpra
šanjih, „ki oblikujejo življenje, sredi 
kateiega dijaki živijo".

POGOSTI GOSTJE -  Udeleženci 
že enajstega srečanja slovenskih pio
nirjev dopiaiikov niso bili edini 
gostje, ki so se ob koncu tedna 
mudili v krški občini. V soboto jo  je 
obiskal še uied niški odboi revije 
..Obveščanje in odločanje", si 
ogledal jedisko elektrarno, kostanje- 
viško ,fo rm a  vivo“ in še to  in ono.

ZAHTEVAJO DOPISNIŠTVO -  
To je najbrž najbolj pomembna pri
pomba, izrečena v razpravi o pro-

Siamu naše televizije za prihodnje 
sto. Posavska pokrajina bi si z 

obilico pomembnih dogodkov in 
uspešnih prizadevanj za večjo razvi
tost zaslužila večjo »prisotnost" v 
informativnih programih TV. To naj 
bi, tudi po mnenju razpravljavcev v

krški občini, dosegli z regijskim 
dopisništvom, ki so mu pri mate
rialni opremi pripravljeni sami fi
nančno pomagati!

MLADI V SRBIJO -  Se en obisk 
smo minuli teden zabeležili v res 
dolgi vrsti, ki so se letos zvrstili mea 
pobratenima občinama Bajina Basta 
in Krško. Tokrat je v  Srbijo odpoto
vala delegacija občinske konference 
socialistične mladine, ki ji ^  °
seveda njihovi pobratini obisk s*eJ 
ko prej vrnili.

POZNO IN KMALU! -  Čas do 
finalnega svetovnega tekmovanja v 
speedwayu za pare, ki bo prihodnje 
leto na Stadionu Matije Gubca v 
Krškem, je dolg in kratek hkrati- 
Slednje velja za člane številnih ko- 
misij, ki so jih že imenovali v okvim 
širšega oiganizacijskega odbora. Ker 
bo to  prva tovrstna speedway prire
ditev v Jugoslaviji, bodo morali se
veda krški oiganizatorji ohraniti slo; 
ves, .ki ga imamo kot organizatoq| 
velikih športnih prireditev v nasi 
dižavi, zato ne bodo prav ničesar 
prepustili naključju.

BREŽIŠKI VESTI



MOST OPOZARJA -  Jesen, če ne že kar zima opozaija. Strugi 
Save in Mirne sta bili v ponedeljek polni. Če bi šlo le še malo više, 
bi spet postal zanimiv za obvoz most čez Mimo v Dolenjem 
Boštanju. Lani je prišel prav most v Zapužah, ker se tisti pri žagi 
podira. Žal je sedaj samo še slabši. Kot v posmeh so ob njem 
zmetani lepi trami, ki pa nočejo sami okrepiti trhlega veterana. 
Bodo še eno zimo prezimili brez haska? (Foto: Železnik)

ENOTNI V AKCIJO
Konec tega leta se izteče 

samopi i-pevek za posodobljanje 
rest v vseh treh krajevnih 
skupnosti!: Mirenske doline: 
Krmelju, Šentjanžu in Tržišču. 
Glavna prometnica je asfaltira
na, torej se je odrekanje obča
nov in delovnih ljudi te doline 
bogato obrestovalo. V teku je 
akcija za podaljšanje samo
prispevka. Opazno je, da je 
družbenopolitična aktivnost za 
ta lepi cilj precej bolj zagnana v 
Šentjanžu in Tržišču.

VOZNIK KONČAL 
POD TRAKTORJEM

Franc Sintič z Brega pri Leskovcu 
je v soboto peljal traktor s pripetim 
vozom, polnim drv, proti Ravnem 
pri Velikem Trnu. Med vožnjo po 
klancu navzdol je sopotnik Franc 
Zupančič voz zavrl, pri tem pa je 
začelo traktor zanašati. Vozilo se je 
prekucnilo in pokopalo pod seboj 
voznika. Sintiča so poškodovanega 
odpeljali na zdravljenje.

Trgovina osamljena v mrzlici
Potrošniški svet bi lahko mnogo pomagal ob zadnji nakupovalni mrzlici -  Trgovsko 

podjetje dolgo zdržalo naval na pralne praške, kavo in še kaj

Sevniška trgovina je ob zadnjem kroničnem pomankanju 
pralnega praška, kave in še česa naravnost vzorno brzdala naval 
potrošnikov, da ne rečemo raje mrzličnih nakupovalcev pretiranih 
zalog.

Vsekakor razlogov dovolj, da 
smo se napotili k vodji skla
dišča prehrambnih proizvodov 
sevniškega Trgovskega podjetja, 
Karlu Žlendru. Roko na srce, 
malo jih je, ki menijo, da bi

Olja je  dovolj
Če bi pametno kupovali, 
bi bilo tahko vsega za

dosti
Karet Žlender, vodja skladišča 

prehrane pri Dobrini, Trgovskem 
podjetju Sevnica, trdi, da bi 
imeli dcpotj pralnega praška, če 
bi bilo povpraševanje kupcev 
normalna „Naši poslovodje na 

, podlagi običajne prodaje ugo- 
javljajo, da bi naše zaloge morale 
popolnoma zadostovati še za 
m ilo'!večje potrebe. Ko pa je 
nastal* vscsploSna nakupovalna 
itifzlicojso kajpak izpraznili tudi 
naša skladišča. Podobno je bilo s 
kavo.^žeprav nam je lani v še 
hujši la;i?i sploh ni zmanjkalo", 
pripoveduje.

Sedanja kriza je dokazala še 
nekaj več. Veliki centri in 
skladišča so medvedja usluga 
dobrifpie skrbi, če ni poskrbljeno 
?a redno dostavo in distribucija 
Tako seoljame občasno dušijo v 
zalogah, v nekaterih središčih pa 
je olja pričelo zmanjkovati. 
..Sreča, da smo imeli na zalogi 
doma’toliko olja, da smo naval 
vzdržali," se nasmeje tovariš

' Seveda ni ostal miren niti ob 
tein ^a videz urejenem proble
mu. /Dogovarjati so se pričeli z 
'b in a r n i o prenosu njihovih 
zalog v skladišča.

Navsezadnje ima tolikšna po
trošniška mrzlica v sebi tudi 
nekaj dobrega: vedno znova in 
znava govorimo o nujnih družin

sk ih  zalogah. Sedaj smo, resda 
malo i na vrat na nos, prišli do 
nekaterih takih zalog v gospo
dinjstvih.

potrošniški svet lahko karkoli 
storil v tako kočljivem polo
žaju. Tovariš Žlender kot izku
šen trgovec je prepričan, da bi 
jim lahko ogromno pomagal. 
„Poglejte! V soboto, 11. no
vembra, smo neposredno od 
proizvajalca v Tuzli pripeljali 
prašek Ava. Doma sem sestavil 
nadroben razdelilnik, pri čemer 
nisem zanemaril nobene naše 
poslovalnice. Kaj smo ugotovili 
na terenu? Naše poslovodje na 
podeželju, npr. v Mirenski do
lini, so naredili poimenski sez-' 
nam svojih strank. Kdor je tam 
povprašal za prašek, ga je tudi 
dobil. Tam je bil hitro red. V 
Sevnici česa takega ni bilo 
mogoče narediti. Potrošniki

skačejo od samopostrežbe do 
samopostrežbe.11

Tako torej prizadevni vodja 
skladišča! Pravimo, da naš 
samoupravni politični sistem 
sega do sleherne celice našega 
življenja. Sjstem pa ustvarjajo 
ljudje. Žal so na izpitu s 
pralnim praškom in kavo padli 
tudi proizvajalci in distributerji, 
ki že ves čas veliko obetajo, 
samo dohodkovno se ne po
vežejo.

Kratek stik pa je nastal tudi v 
krajevni samoupravi, Iger bi 
moral biti zadnji blažilnik p o 
trošniške mrzlice. Ce bi se 
namreč potrošniški svet v pove
zavi s hišnimi sveti in uličnimi 
odbori SZDL akcije lotil druž
no s trgovci, bi vsaj prašek 
pravično razdelili.

A. Z.

Sveti prinašajo rešitve
Komite in delegati družbenopolitičnega zbora občinske 

skupščine o aktualnih nalogah političnega sistema
Skupna seja komiteja občin

ske konference ZK in delegatov 
družbenopolitičnega zbora ob
činske skupščine minuli četrtek 
bo lahko dobra osnova za 
povsem določeno uresničevanje 
sklepov nedavne s . seje CK 
ZKS.

Uvodne misli sekretarja ko
miteja ZK Franca Pipana in 
predsedujočega Jožeta Bogovi
ča so številnim razpravljalcem 
ponudile dobre iztočnice za 
učinkovito razpravo. Pozornost 
zaslužijo misli tistih razpravljal- 
cev, ki so se zavzemali za 
ustanovitev tako imenovanih 
družbenih svetov tudi v sevniški 
občini. Ti namreč še vedno ne 
delujejo. Izkušnje sosedov so 
nad pričakovanji. V, Krškem na 
primer so ustanovili svete tudi 
že pri upravnih organih.

Novi predsednik občinske 
konference SZDL Jože Bavec se 
je zavzel za ustanovitev tudi

občasnih svetov. Navedel je 
težave v Jugotaninu, posebne 
pozornosti pa je vredna tudi 
akcija za gradnjo savske verige 
pretočnih hidrocentral.

Dejstvo, da v sevniški občini 
družbenih svetov še ni, torej ne 
velja jemati dramatično. Ker jih 
marsikje že imajo, lahko od njih 
poberejo dobre izkušnje in 
stvari zastavijo brez običajnih 
porodnih težav. Konec koncev 
je mnogo napotil o vlogi in delu 
družbenih svetov dala 5. seja 
CK ZKS.

A. ŽELEZNIK
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OPREMA NA OGLED -  Za 
konec tedna so v trgovini na 
sevniškem Glavnem trgu dobro 
okoristili razstavni prostor v pre
hodu za prikaz smučarske opreme. 
Zima je pred durmi, to  pa je skrajni 
cas‘za nakup.

NAJLEPSE ROŽE -  Na kratko 
sno že poročali o predavanju in 
Predvajanju filma o lepotah Sevnice. 
Za to je poskrbelo Turistično 
društva Za primer, predvsem pa 
spodbudo drugim, so proglasili tudi 
Pajlepše urejeno okolico hiše. Med 
Jneni je bila v prvi vrsti omenjena 
*ena predsednika sevniškega Turisti
čnega društva Dragica Kočevar. 
JTrznanje je lahko v čast vsej ulici, 
,Cl je, filmi to izkazujejo, lahko za 
'fcor. Težko je navesti vse, vsekakor

pa zasluži vsaj pohvalo za prizadev
nost tudi posavski kmetijski in
špektor inž. Ivan Doberšek. Ko bi 
bilo še več takih posnemovalcev 
med bloki, čeprav tudi tam ne 
manjka več prizadevnih posamezni
kov in celo že hišnih svetov.

ZA VSAKOGAR NEKAJ -  
Zadnje čase v mestu res ne manjka 
kulturnih prireditev. V soboto so 
gostovali Mariborčani s Ščurki, v 
ponedeljek je bil še koncert črnskih 
duhovnih pesmi. Konec meseca 
bodo nastopili s samostojnim kon
certom vztrajni člani Boštanjskega 
okteta.- Kogar ne zanima ravno 
kultura, ima v Šmarju končno spet 
zabavni park, med drugim celo z 
go-cartom , da o namiznem nogo
metu ne govorimo.

JE OBSERVATORIJ 
VIKEND?

Uspehi sevniškega ARK Vega 
so nesporni. Doslej so bili 
uspešni prireditelji dveh shodov 
strokovnjakov iz vse države. 
Najprizadevnejši člani kluba po
menijo nekaj celo že v evrop
skem merilu. V klubu se je 
izoblikovalo tudi trdno jedro 
mladih, ki se zanimajo za astro
nomijo. Stvari so že tako daleč, 
da bi lahko v doglednem času 
pripeljali na Lisco zavidljiv tele
skop in še precej drage opreme.

Žal ne morejo najti dobrih štirih 
kvadravnih metrov, kjer bi bila 
na tej gori idealna točka za 
astronomska opazovanja. Je 
takšna opazovalnica res nekaj 
takega kot, denimo, vikend, ki 
resnično ne sodi na vrh hriba?

SEVNI&KI vi:s iv ii

BLANCA: 
DOVOLJ VODE

Na Blanci poslej z vodovodom 
izpod Pokleka ni več težav. Stanje je 
bilo boljše že pred zadnjim dežev
jem. Ne manjka karajanov, ki trdijo, 
da je bil to jesen hud porabnik vode 
sevniški Kmetijski kombinat, ki ima 
tod svoje sadovnjake. V kraju je bilo 
precej sezonskih delavcev. Kakorko
li že je, najbolj razveseljivo je, da 
voda sedaj je.

Večji obseg del, kot kažejo računi
Skoraj popolna udeležba delegatov na zadnji seji družbenopolitičnega zbora

Na seji izvršnega odbora Samoupravne komunalne interesne 
skupnosti trebanjske občine, ki je bila 7. novembra, so 
obravnavali po: <' Jo o izvajanju del in finančni realizaciji od 
januaija do septembra, osnutek programa del za naslednje leto in 
analizo izvajanja del v obdobju 1976 do 1980.

Izvršni odbor je sprejel gradi- nadaljnjo obravnavo gradiva še
vo s pripombo, da bo treba za

Pred referendumom
Skupščina mokronoške 
krajevne skupnosti je 
sprejela delovni program 
-  Določili datum refe

renduma
15. novembra so delegati 

skupščine krajevne skupno
sti Mokronog sprejeli delov
ni program, ki ga je pripravi
la''komisija za programiranje 
iii planiranje. Hkrati so spre
jeli tudi sklep, da bo referen
dum za uvedbo samoprispev
ka 16. decembra.

Jože Hočevar, predsednik 
skupščine krajevne skupno
sti Mokronog, je povedal, da 
je razprava po vaških odbo
rih SZDL končana. Povsod

Jože Hočevar

je bila udeležba precej 
krajani so imeli k predlože
nemu programu del precej 
pripomb, ki so jih potem 
vnesli v končni tekst Da pa 
bi zagotovili kar najboljšo 
obveščenost glede programa . 
del, ki jih bodo opravili s 
sredstvi samoprispevka, bo
do več sestankov pripravili 
tudi v delovnih organizacijah 
v Mokronogu.

Kot že rečeno, bodo s 
sredstvi samoprispevka v 
mokronoški krajevni skup
nosti modernizirali okoli 17 
kilometrov cest, po nekate
rih vaseh pa bodo uredili 
tudi razsvetljavo. Vsa dela 
bodo veljala okoli trideset 
milijonov, od tega bodo 
zbrali okoli 7 milijonov s 
samoprispevkom, 1 milijon 
predvidevajo, da bodo pri
spevale delovne organizacije, 
samoupravna komunalna 
skupnost pa naj bi prispevala 
tretjino vrednosti. Precej bo
do morali dodati tudi kraja
ni sami ob določenih cestnih 
odsekih. ,

Po referendumu bodo v 
tej krajevni skupnosti tekle 
priprave na gradnjo. Gradbe
ni odbori bodo zbirali pri
spevke občanov, pripravljala 
se bo organizacija dela, grad
bena dela pa naj bi se začela 
marca. V vodstvu krajevne 
skupnosti račilnajo, da bodo 
vsa predvidena dela opravili 
v naslednjem letu. Po kakš
nem vrstnem redu bodo 
potekala, še ne morejo reči 
nič določnega, po vsej ver
jetnosti pa se bodo ravnali 
po tem, kdaj je katera izmed 
vasi zbrala vsa dodatna sred
stva. ~

Jože Hočevar je še
povedal, da so v nekaterih 
vaseh že zdaj zbrali nekaj 
sredstev, tako da kaže-da bo 
konkurenca na tem področ
ju zelo močna. Vse to pa 
dokazuje, da se krajani te 
krajevne skupnosti zavedajo 
pomena sedanjega načrta 
del. Še posebej močno bi se 
morali pri tem odrezati sami 
Mokronožani, saj njihov trg 
ob visokem jubileju potrebu
je tudi kakšno lepotno 
injekcijo. Zato seveda ni 
prav, da so se tržani v tako 
majhnem številu udeležili 
razprav.

J. S.

nadaljnjo ooravnavo graaiva se 
dopolniti. Med drugim bo treba 
v njem še posebej poudariti, da 
je dejanski obseg del, ki so jih 
opravili do septembra, kolikor 
poročilo obsega, precej večji, 
kot pa je finančna realizacija.

Težišče del, pri katerih je 
sodelovala Samoupravna komu
nalna interesna skupnost, je 
bilo prav gotovo pri gradnji 
vodovodov, pri čemer je treba 
na prvem mestu omeniti grad
njo zajetja v Šentpavlu, potem 
pa cevovoda od tam, preko 
Medvedjeka, Velike Loke do 
Trebnjega. Hkrati so bila letos 
začeta dela pri gradnji čistilne 
naprave na Medvedjeku in re
zervoarja v Trebnjem. Vsa ta 
dela in gradnja cevovoda proti 
Preski, Zagorici, Dobravi,
Lokvam in Škovcu so vredna 17 
milijonov dinarjev. Veliko dela 
je bilo opravljenega tudi na 
cestah po krajevnih skupnostih. 
Ta dela so opravljali v krajevnih 
skupnostih Sela—Šumberk, Sve
tinje, Trebnje, Mirna, Mokro
nog, Šentlovrenc, Veliki Gaber 
in Trebelno. Dela so opravlili že 
na več kot 25 kilometrih,
medtem ko dela v krajevni
skupnosti Mirna še potekajo. 
Pri tem je treba poudariti, daje 
bila v najbolj nerazvitih krajev
nih skupnostih komunalna 
skupnost investitor v celoti, v 
malo bolj razvitih pa je prispe
vala od dveh tretjin do polovice 
in tretjine.

Poseben poudarek je dajala 
komunalna skupnost prav de
lom v nerazvitih krajevnih 
skjupnostih, še posebej v Suhi 
krajini. O tem je pripravila tudi 
posebno poročilo. Tako je bilo 
v gradnjo vodovodov v Suhi 
krajini vloženih skoraj pet mili
jonov dinarjev, s čimer je bilo

RAZPRAVE O 
SAMOPRISPEVKU

Številnim krajevnim skupno
stim, ki so že pripravljene ali pa 
se še pripravljajo na uvedbo 
samoprispevka, se je pridružila 
še Velika Loka. Skupščina 
krajevne skupnosti je na eni 
izmed zadnjih sej že sprejela 
program del, ki bo zdaj šel na 
razpravo po vaških odborih 
SZDL. Predvidevajo, da bo 
referendum sredi decembra.

MLADI V RK 
SO DELAVNI

Občinski odbor Rdečega križa v 
Trebnjem pripravlja za naslednji 
teden sestanek z mentorji, ki po 
šolah skrbijo za delo z mladimi člani 
te organizacije. Na sestanku se bodo 
pogovorili o dosedanjem delu mla
dih članov -  mimogrede naj bo 
povedano^ da so zadovoljni z njim -  
hkrati pa bodo sprejeli delovni 
program za naslednje leto.

postavljenih preko dvajset kilo
metrov cevovodov. Seveda na
meravajo v komunalni skupno
sti nadaljevati s takim ritmom 
vlaganj v Suho krajino, zato ima 
že zdaj v načrtu gradnjo vodo
voda Gornje Selce -  Krušni vrh 
pa v Luži in Svetinjah, nadalje
vati namerava gradnjo vodovo
da v Šahovcu, pripravlja pa že 
dokumentacijo za gradnjo 
vodovoda v Selih -  Šumberku.

Tudi na področju cest je bilo 
precej narejenega. Tako so 
popravila in modernizacije sko
raj v celoti opravili v krajevni 
skupnosti Sela -  Šumberk, dela 
na cestah v krajevni skupnosti 
Svetinje pa se bodo ali so se že 
začela.

V „TRIMU” 
BO GOVORIL 

DOLANC
V soboto, 24. novembra, 

bodo v trebanjskem »Tri
mu” v počastitev dneva 
republike slavnostno predali 
namenu nove proizvodne 
prostore, proizvodne linije 
in industrijski tir. Na slavno
sti, ki bo ob 11. uri 
dopoldne, bo govoril Stane 
Dolanc, član predsedstva CK 
ZKJ.

ENOTE CZ SE 
USPOSABLJAJO

Občinski štab civilne zaščite v 
Trebnjem pripravlja več tečajev za 
svoje potrebe. Tako bodo v kratkem 
organizirali pouk za RBK enote, 
pripravljajo seminar za poveljnike 
štabov civilne zaščite v krajevnih 
skupnostih in delovnih organiza
cijah. V kratkem pa bodo pripravili 
tudi dva tečaja pive pomoči v 
Trebnjem in v Veliki Loki.

REFERENDUM 
JE USPEL

Bojazen, da bi bil refe
rendum za uvedbo krajevne- 

prispevka v trebanjski 
tjevni skupnosti neuspe

šen, je bila kar upravičena. 
Kljub visoki udeležbi na 
referendumu, ki se je gibala 
okoli 90 odstotkov, se je 
„za” odločilo le 59,75 glaso
valcev. Seveda so k takemu 
rezultatu nekaj prispevale 
težave z vodo; prav nekaj 
dni pred refemdumom v 
Trebnjem zaradi prekinitve 
električne energije ni bilo 
vode; nekaj pa je bilo krivo 
tudi počasno delo izvajalcev, 
na primer v Starem trgu, 
kjer je bil odstotek tudi 
nizek. Kljub vsemu je refe
rendum le uspel, tako da v 
trebanjski krajevni skupnosti 
lahko kmalu pričakujemo še 
več novih del. Kako hitro pa 
bodo opravljena ta dela, je 
odvisno od izvajalcev in 
seveda od tega, kdaj bo moč 
dobiti kredite.

MIRENSKA ŠOLA SE ŠIRI -  Šolaijev je vsako leto več, zato ni. 
čudno, da so šole vsak dan bolj tesne. Hkrati s številom šolarjem' 
namreč rastejo tudi zahteve po bolj sodobnem pouku. In mirenski 
osnovna šola ga bo potem že lahko imela, ko bo pridobila kai 
precej novih učilnic, kabinetov in drugih prostorov.

TREBANJSKE NOVICE
St. 47 (1580) *  22. novembra 1979 DOLENJSKI U S T IS



Zakaj so  umaknili predlog?
Na ločenih sejah vseh treh zborov občinske skupščine Trebnje, 

ki so bile pretekli četrtek in petek, so delegati obravnavali smernice 
za pripravo plana 1981—1985, plan gradenj v šolstvu iz sredstev 
samoprispevka in predlog za spremembo namembnosti sredstev za 
zmanjšanje posledic suše.

Skoraj popolna udeležba delegatov na zadnji seji družbenopolitičnega zbora

spevka. Delegati so bili v zvezi s 
tem seznanjeni, da bo gradnja 
telovadnice pri trebanjski 
osnovni šoli odpadla, če ne 
bodo zagotovljeni krediti

Republiške izobraževalne in 
telesnokulturne skupnosti. 
Eden izmed delegatov pa je 
pripomnil, da gradnje telovadni
ce ne bi smeli ukiniti, marveč bi 
morali namesto nje ukiniti 
gradnjo pomožnih prostorov, 
kot so garaže ipd.

2 e  takoj na začetku seje 
družbenopolitičnega zbora, s 
katerega tudi poročamo, je 
predsednik tega zbora ugotovil, 
da je na seji precej več delega
tov kot običajno. Kaže, da so 
opozorila družbenopolitičnih 
organizacij vendarle zalegla. Do
slej se je namreč vse prepogosto

OSTANKI PA NISO 
PRESENEČENJE

Kar malo vroče je  postalo 
občanu, ko ga je  gost iz 
tujine takoj ob prihodu s 
strahom vprašal, kdaj priča
kujemo agresijo in ali se bo 
lahko še vmil v Nemčijo. 
Razlog tujčevega strahu je 
bil kmalu pojasnjen in na 
srečo neutemeljen. Človek 
je  namreč takoj ob prihodu 
opazil, da v naselju visi na 
javnih mestih precej obvestil 
in letakov z  borbenimi gesli 
in pozivi na pripravljenost, 
seveda še iz časa uspešno 
končane vaje ,J/NNP“. 
Upajmo, da bodo občani do  
začetka turistične sezone 
vse te letake odstranili, saj je 
mogoče, da bo iscer že tako 
pičli turistični dinar še 
skromnejši

dogajalo, da so bile seje vseh 
treh zborov komaj sklepčne, 
bile pa so kljub temu veliko 
bolje zasedene kot v SIS.

Načelnik oddelka za gospo
darstvo v trebanjski občini 
Nace Dežman, ki je poročal o 
delu komisije za sprejem smer
nic družbenega plana občine 
Trebnje za naslednje srednje
ročno obdobje, je povedal, da 
na smernice ni bilo bistvenih 
pripomb. Tako so v končno 
besedilo vnesli le nekaj manjših 
popravkov. Prav tako so delega
ti skoraj brez razprave sprejeli 
poročilo o dosedanjem poteku 
gradenj v šolstvu, kjer so bila 
uporabljena sredstva iz samopri-

f  *

Izobraževanje 
za delegate

Zaradi vrste težav, do katerih 
prihaja v trebanjski občini pri 
delu delegacij — o tem smo že 
večkrat pisali -  se vsi dejavniki 
še kako zavedajo pomena izo
braževanja delegatov. Zato se 
bo tudi letos začelo decembra 
zanje družbenopolitično izobra
ževanje, ki naj bi trajalo tja do 
marca. Pri določanju rokov, ko 
naj bi izobraževanje potekalo, 
morajo tako pobudniki izobra
ževanja kot izvajalci računati na 
sestavo prebivalstva. Še precej 
jih ima namreč poleg rednega 
dela v združenem delu še kos 
zemlje, tako da se ne morejo 
udeleževati tečajev v času kme
tijskih del.

Alenka Knez, predsednica 
koordinacijskega odbora za 
družbenopolitično izobraže
vanje pri predsedstvu občinske 
konference SZDL, je na prvo 
mesto postavila analizo delo
vanja delegacij. Gradivo za 
analizo pa bodo prispevali vsi, 
ki so obiskovali delegacije po 
krajevnih skupnostih in v delov
nih organizacijah. Prva dejstva 
so že ugotovljena. Mimo po
goste nesklepčnosti posameznih 
skupščin je v delegatskih odno
sih trebanjske občine še vedno 
opaziti, da so gradiva preobšir
na in nerazumljiva, družbeno
politične organizacije slabo so
delujejo z delegacijami, razpra
ve često potekajo v ozkem 
krogu delegatov.

V prvem delu delegatskega 
izobraževanja bodo pripravili za 
vodje delegacij predavanja in 
razprave o delovanju delegat
skega sistema v trebanjski obči
ni, temelje družbenoekonom
skih odnosov, metode obravna
vanja gradiv za delegatske 
skupščine in drugo. V drugem 
delu pa bodo za delegate vseh 
delegacij pripravili predavanja o 
temeljih delegatskega in skup
ščinskega sistema, o sestavi 
skupščin in delegacij. Veliko pa 
pričakujejo tudi od obravnava
nja gradiv, na katerih naj bi 
povsem določeno pokazali, 
kako se gradivo v čim krajšem 
času in na čim bolj razumljiv 
način tudi prouči. Izvajalec 
tega izobraževanja bo trebanjski 
Center za izobraževanje in kul
turo, medtem ko bo nosilec 
občinska konferenca SZDL.

Proti malomarnosti
Na zadnji seji družbeno

političnega zbora občinske 
skupščine Trebnje je  eden 
izmed delegatov opozoril na 
katastrofalno slabo delo 
cestarjev na odseku ceste 
m ed Mimo in Slovensko 
vasjo. Tam so položili nov 
asfaltni sloj, v katerem so se 
že  po  nekaj dneh pojavile 
velike luknje, tako da je  
cesta zdaj še slabša, ko t je  
bila prej. Zraven tega pa je  
nevarna, saj so cestarji na 
njej m ob njej pustili svoje 
stroje in prometno signaliza
cijo, ki resno ovira promet. 
Opozorilu je  pritrdilo precej 
delegatov tega zbora, saj so 
skoraj vsi že občutili malo
marno delo cestarjev na svoji 
koži oziroma na svojih avto
mobilih. Na koncu so de
legati sprejeli sklep, da se 
bodo z  vprašanjem, zakaj 
cestarji tako slabo opravljajo 
svoje delo, obrnili na Cestno 
podjetje.

K o  bodo cestarji odgovar
jali na ta vprašanja delega
tov, bodo verjetno spet 
opozarjali na veliko zaposle
nost, navedli bodo vrsto 
objektivnih težav, češ da so 
krive za tako delo. Se 
najbolj verjetno pa je, da 
bodo tiho in ne bodo dali 
nobenega odgovora. In to se 
nikakor ne bi smelo zgoditi!
Prav res je, da cestarji svoje 
delo opravljajo vse bolj po
časi, vse bolj površno. Pro
duktivnost, organizacija de
la, učvrstitvena prizadevanja 
pa gredo mimo njih. Tako 
ne more iti naprej. Cestarji 
so ravno tako del naše 
družbe, nje ravno tako zade
va sedanji položaj gospodar
stva, tudi oni bi si morali 
prizadevati za stabilizacijo, 
tako da bodo povečali pro
duktivnost, da bodo poveča
li hitrost opravljanja svojih 
d e l Zlasti pa bi morali 
odpraviti vsakršno malomar
nost. Ta napaka in dmge, ki 
smo jih našteli poprej, pra
znijo naše žepe, blokirajo 
prizadevanja za učvrstitev 
našega gospodarstva. Zakaj 
ni je  večje napake, ko t je  
malomarnost pri delu, ki 
ima za posledico dvakratno 
opravljanje istega dela, po
daljšanje roka izdelave, in 
kar je  najhujše, izredno 
podražitev d e l Te pa si ne 
morejo privoščiti ne cestarji 
ne naročniki njihovih de l 
Zato je  skrajni čas, da tak 
način dela obravnavajo tudi 
pri cestarjih: poslovodni 
organi samoupravni organi 
in družbenopolitične organi
zacije.

Če ponovimo: ne gre za 
dramatiziranje, ne gre za 
valjenje krivde na cestarje, 
gre preprosto za to, da se je 
teh cestarskih napak nabralo 
le preveč.

J. SIMČIČ

Občinska skupščina Trebnje 
je letos dodelila skupnosti za 
pospeševanje km etijstva  
300.000 dinarjev. Ker niso bila 
porabljena vsa sredstva, jih 
bodo zdaj porabili za regresira
nje zavarovanja živine.

Pred koncem seje je eden 
izmed delegatov zastavil vpraša
nje, zakaj je bil z dnevnega reda 
zbora združenega dela umak
njen predlog samoupravnega 
sporazuma o združevanju sred
stev za financiranje Samouprav
ne interesne skupnosti za po
speševanje kmetijstva. Odgovo
rili so mu, da sporazum ni bil 
povsem dobro pripravljen, saj 
bo treba vanj vnesti še naketere 
popravke, prav tako pa v njem 
ni dobro utemeljeno, zakaj naj 
bi bila porabljena sredstva. 
Kljub temu da se je delegat 
strinjal z obrazložitvijo, pa je 
ob podpori drugih delegatov 
dodal, da je treba vprašanje tega 
sporazuma čimprej rešiti, da ne 
bo prepozno.

MALČKI NA SNEGU -  Čeprav je bilo zunaj presneto mrzlo, so bili malčki mokronoškega otroškega 
vrtca zelo veseli, ko so se lahko kepali in skupaj s tovarišico vzgojiteljico igrali na snegu. Pa tudi sicer je 
v tem vrtcu bolje kot v drugih podobnih ustanovah trebanjske občine. Tem malčkom za zdaj. še ne 
manjka prostora.

O PRESKRBI NA 
TREBANJSKEM

Na ponedeljkovi ŝ feji izvršne- 
sveta občinske skupščine 

rebnje so med drugim obrav
navali tudi preskrbo v trebanj
ski občini. O tam, kako bodo 
rešili vprašanje boljše preskr
bljenosti trga z mesom, 
mlečnimi proizvodi, sadjem in 
zelenjavo, bomo poročali v eni 
izmed naslednjih številk.

Prvi po uspehu in izgubi
Trebanjsko gospodarstvo je povečalo prihodek za 42 

odstotkov — Precej je narasla tudi produktivnost

Med štirimi občinami, v 
katerih novomeška služba druž
benega knjigovodstva spremlja 
dosežke gospodarstva, je tre
banjska na prvem mestu v dveh 
med seboj izključujočih se 
kategorijah: vodi tako v porastu 
prihodka kot izgube, kjer še 
naprej prednjači GP Tehnika, 
TOZD Industrija gradbene ke
ramike z Račjega sela.

Podrobnejši vpogled v po
datke, ki jih je ta služba 
pripravila za najnujnejše potre
be, medtem ko bo podrobnejša 
analiza pripravljena konec tega 
meseca, nam pove, da je tre
banjsko gospodarstvo spet na
predovalo. Primerjava letošnjih 
devetmesečnih proizvodnih do
sežkov z lanskimi nam pokaže, 
da se je prihodek povečal za 42 
odstotkov, vendar so se poveča
la tudi porabljena sredstva, tako 
da je dohodek narasel za 41 
odstotkov. Ostali podatki o 
gospodarjenju kažejo, da je 
približno enako rasel tudi do
hodek na delavca, in sicer za 
trideset odstotkov. Trebanjske 
delovne organizacije pa so se pri 
delitvi dohodka v glavnem drža
le dogovorjenih meril, tako da 
so se prispevki za skupno 
porabo zmanjšali, znatno pa so 
se okrepila sodstva za amorti
zacijo, za razširitev materialne 
osnove dela in za rezerve. Tako 
je mogoče reči, da se je 
akumulacijska in reprodukcij
ska sposobnost gospodarstva 
povečala.

Še bolj nazorno kot rast 
prihodka kaže na uspešnost 

dohodek na delavca, ki je 
narasel za trideset odstotkov, 
medtem ko sta se gospodar- 
snost in donosnost poslabšali. 
Žal se negativnim kazalcem 
gospodarskih rezultatov ponov
no pridružuje nelikvidnost, saj 
so se letos neplačani prihodki v 
primerjavi z lani povečali za 
105 odstotkov. Tudi to je 
seveda vplivalo na rezultate 
gospodarjenja, saj bi bil sicer 
prihodek nekaj večji.

V trebanjski občini trenutno 
izkazujeta izgubo Kmetijsko 
gospodarstvo Slovenska vas in 
Industrija gradbene keramike. 
Čeprav so v Račjem selu 
sprejeli sanacijski program, 
kaže, da jim ga ni uspelo kdove 
kako uspešno izvesti, saj so v 
zadnjem trimesečju spet po
večali izgubo, čeprav za manj 
kot v prvem polletju.

J. S.

»Dolenjski list« 
v vsako družino

HITER UKREP
Nepričakovano veselo so 

se zabavali mimoidoči, ki so 
pred kratkim gledali zavest
no kršenje cestnoprometnih 
predpisov. Cpstni delavci so 
namreč p o  novi trebanjski 
cesti zarisali sredinsko črto. 
Ker je na izvozu na Pavlinov 
hrib niso prekinili, so se 
motorizirani prebivalci Pavli
novega hriba v strahu ozirali 
okrog, preden so jo  prevozi
li, nekateri pa so obračali 
200 m naprej. Na srečo je 
hitra intervencija prizadetih 
pripomogla k prekinjeni črti 
in lažji vesti

TEŽAVE Z 
INDUPLATI

Poročali smo že o težkih 
pogojih dela, ki jih imajo v 
mokronoškem obratu Indu- 
platija. Že tedaj so bile 
obljubljene številne izboljša
ve, s katerimi naj bi delo 
olajšali, vendar vse do danes 
ni bilo nič narejenega. Ker 
pa se je zdaj nabralo le 
preveč problemov (med 
temi slabi prostori, dejstvo 
da v tem obratu nimajo 
tople malice, da zelo slabo 
obravnavajo periodične 
obračune, odlašanje s prese
litvijo v nove proizvodne 
prostore itd. itn.), se je 
občinski sindikalni svet od
ločil o tem pripraviti pro
blemsko konferenca Pripra
ve nanjo že tečejo, kdaj bo, 
pa še ni znano.

I — ------------------------

Vedo, zakaj združitev?
Ta mesec se izteka eno 

leto priprav za združitev 
trebanjskih vzgojno-izobra- 
ževalnih ustanov. Tako je že 
skoraj vse pripravljeno za 
referendum o združitvi, ki 
bo konec tega meseca. Zato 
delavci teh ustanov zdaj 
razpravljajo le še o bodočih 
samoupravnih temeljih, na 
katerih bo slonela njihova 
združitev. Na zborih delov
nih ljudi, ki so jih že skoraj 
povsod opravili, namreč 
obravnavajo osnutek samo
upravnega sporazuma. Kako 
gledajo delavci na združitev, 
smo povprašali na osnovni 
šoli v Mokronogu.

Lučka Dreža, predsedni
ca, zbora delovnih ljudi na 
osnovni šoli v Mokronogu, je 
povedala, da so mnenja o 
združitvi za zdaj še različna. 
Tako kot pred vsako novo 
stvarjo imajo tudi to pot 
delavci nekatere pomisleke. 
Predvsem se jim zdi, da 
pridobitve niso dovolj jasno 
nakazane. Toda prav gotovo 
bodo na zboru te pomisleke 
razjasnili. „Seveda je uspeh 
združitve odvisen tudi od 
nas samih. Od naše zrelosti, 
od naše pripravljenosti za 
delo v novi organizaciji, ki 
po zamisli nedvomno je 
kvalitativen napredek v šol
stvu.” Drežova je dodala, da 
učitelji še največ pričakujejo 
od aktivov, ki bi se morali 
po združitvi še ojačiti. Prav 
tako bi se moralo okrepiti

sodelovanje med Šojami, 
zlasti kadar se te znajdejo v 
kadrovskih in podobnih te-

Zdenka Kožamelj
žavah. Prav na tem področju 
namreč v trebanjski občini 
niso sodelovali tako, kot bi 
bilo potrebno. , y

Zdenka Kožamelj, pred
sednica osnovne organizacijo 
sindikata na mokronoški 
osemletki, je povedala, da 
bo največja pridobitev, ki jo 
bo prinesla združitev, oja- 
čenje strokovnih služb, kate
rih pomanjkanje je zdaj 
najbolj čutiti. Seveda bi 
morali poskrbeti, da stro
kovne službe ne bi delovale 
preveč na kabinetni način. 
Prav tako bi se morali zaradi 
združitve okrepiti, na primer 
stanovanjski skladi ipd. 
Kljub vrsti skupnih zadev pa 
se ne bi smelo kakorkoli 
zmanjšati samostojnosti 
bodočih tozdov. To pomeni, 
da bi morale biti vse dose
danje pravice samostojnega 
odločanja še naprej neokr
njene. •ls>'

IZ KRAJA V KRAJ:
SONCE JE ZDRAVILO -  No- 

vemberski sneg, ki nas je tako 
obilno zasul, ni povzročil pretirane
ga veselja smučarjem, ker je bil 
premoker in kratke življenjske dobe, 
se manj pa je bil seveda všeč 
cestarjem in komunalnim službam. 
Le-tc je celo tako zelo presenetil, da 
sc niso niti utegnile prebuditi iz 
poletnega spanja. Tako je zdaj 
marsikatera cesta ostala zatrpana s 
snegom, še bolj pa so v tem smislu 
trpeli pločniki, katerih se niso 
usmilili niti stanovalci niti komunal- 
ci.

SLEPI SIGNAL -  Na železni
škem prehodu v Puščavi so železni
čarji že postavili signalne naprave za 
varnejše prečkanje proge. Vendar ta 
naprava še ne pomežikne, ko sc 
približuje vlak, ker ji je nekdo „oči“ 
prekril s kartonom. Morda so tako 
zaščitili stekla pred zmrzovanjem, 
pa bodo spregledala šele ob spomla
danski odjugi.

BOLJŠA UDELEŽBA DELEGA
TOV -  Na zadnjem zasedanju 
družbenopolitičnega zbora občinske

skupščine Trebnje je bila udeležbi 
delegatov veliko boljša kot
predzadnji seji. Zdaj pa se nekatei 
sprašujejo, kaj je vzrok za taki 
stanje. Ali je to  „grožnja“ Jožet; 
Tomažina, predsednika tdga zbora 
ki je obljubil, da bo o slabi udeležb 
na seji izpeljal posebno razpravo, al. 
pa je krivo sedanje slabo vreme, Pa 
se delegatom dobro zdi, da se lahko 
v sejni sobi pogrejejo.

ZMANJKALO JE SVETILK -  
Pomanjkanje energije je spodbudilo 
Trebanjce, da so začeli zanjo iskati 
vsa mogoča nadomestila. Tako naj 
bi električno svetlobo nadomestka 
stara dobra petrolejka. Za ljudi, ki 
so bolj gibljive sorte, pa pridejo v 
poštev svetilke enake vrste, vendar 
primerne tudi za prenašanje, pravijo 
pa jim tudi vetrne svetilke. In teh je 
v Trebnjem zmanjkalo. Pa n e ,  da so 
jih pokupili trebanjski gostilniški 
mački, ki se bodo s pomočjo ten 
svetilk lažje prebili do svojih domov, 
ko nas bo udarila poleg vseli, 
energetskih kriz še redukcija eleK' 
trične energije?

TREBANJSKE NOTICE
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BODO ŠLI LETOS V DENAR? — Od prodaje teh dumpeijev je v 
veliki meri odvisen uspeli sanacijskega programa Beltovega tozda 
Mehanska obdelava, čigar glavni proizvodi so viseči odri, dumpeiji 
in samohodne vibrosti&alnice.

Premog z izgubo
Prvi podatki o 9-mesečnem poslo

vanju gospodarstva v črnomaljski 
občini kažejo dokaj ugodne rezul
tate. Celotni dohodek se je v primer
javi z enakim lanskim obdobjem 
povečal za 35 odstotkov, dohodek 
pa kar za 45 odst. Zaskrbljujoče pa 
je, da sc izguba v kanižarskem rud

niku povečuje. Rudnik je tudi edina 
delovna organizacija v občini, ki je v 
tem času poslovala z. izgubo. Ta 
znaša okoli 9,5 milijona dinarjev. 
Poleg znanih težav, ki se vlečejo že 
ves čas, odkar je rudnik zalila voda, 
je glavni vzrok za izgubo dejstvo, da 
je cena premoga za široko potrošnjo 
občutno nižja kot cena tistega pre
moga, ki gre za termoelektrarne. 
Vendar to ne prizadene enako vseh 
premogovnikov, saj nekateri večino 
premoga prodajo za energetiko.

Odločil ho etiopski m inister
Beltov tozd Mehanska obdelava zaključil 9-m esečno poslovanje brez izgube — Letošnji 

izvoz v Etiopijo od ločilen  za uspeh sanacijskega programa

Eden od dveh ,.izgubarjev” v črnomaljski občini po polletnem 
obračunu je bil tudi Beltov tozd Mehanska obdelava. Izguba je 
takrat znašala 1,81 milijona dinarjev. Da je bila takratna
sorazmerno velika izguba bolj posledica drugih vzrokov, na katere 
delavci tega tozda niso mogji vplivati, kot pa slabega dela ali 
gospodarjenja, pove tudi podatek, da so se izgube iznebili že po 
treh mesecih in so 9—mesečno poslovanje uspešno zaključili.

Ravno takrat so v tozdu vanski trg potrebuje okoli 100
Mehanska obdelava, v katerem '"  ~
je zaposlenih 250 delavcev, 
sestavili 25 visečih odrov po 
licenci švedskega proizvajalca.
Malo se je zataknilo pri soglasju 
inštituta ljubljanske strojne 
fakultete, ki je raziskoval var
nost reduktoijev za te izdelke, 
tako da visečih odrov niso 
mogli do polletnega obračuna 
predati kupcem. Vrednost teh 
25 odrov pa je znašala 8,17 
milijona dinarjev. Vse stroške 
so morali kriti sami, od tu tudi 
izguba. Kmalu zatem so dobili 
soglasje inštituta. Za naslednjih 
25 visečih odrov pa reduktoije 
izdelujejo sami in bodo za 
prodajo zopet potrebovali so
glasje.

Belt je že kakih deset let 
edini jugoslovanski izdelovalec 
takih odrov, ki jih uporabljajo 
gradbeniki pri velikih stavbah 
za izdelovanje in ometavanje 
pročelij, čiščenje oken itd. Prej 
so jih izdelovali po lastni 
konstrukciji, ki pa je sčasoma 
zastarela, zato so se odločili za 
nakup švedske licence. Jugoslo-

GIGANTOVE
BARAKE

Kako delavci črnomalj
skega tozda IMV gledajo na 
prihodnost te tovarne spričo 
dolgoletnih neizpolnjenih 
c bljub o nujno potrebni sa- 

iciji, pove tudi podatek, da 
je  število zaposlenih od  l. 
>76 do letošnjega leta 
itanjšalo od 424 na 373. 
oko „bogat” je  sam čm o- 

h aljski tozd, pa tale p o 
ti it ek: edino vrednost

osnovnih sredstev pred
stavlja polovica vrednosti 
pred šestimi leti nabavljenih 
strojev (5  milijonov dinar
jev) in vrednost zemljišča, 
na katerem stojijo barake, 
to zd  slovenskega giganta 
IMV.

takih visečih odrov na leto. Za 
te izdelke se zanimajo tudi na 
Češkem in Poljskem, verjetno 
pa bi jih lahko prodajali tudi na 
zahodni trg, vendar jim licenčni 
partner tega ne dovoli. Vse 
kaže, da bo zaradi naših pred
pisov že prihodnje leto potreb
no pogodbo spremeniti, kajti 
naši predpisi ne dovoljujejo 
kratenja izvoza.

Za tozd Mehanska obdelava 
so v Bel tu izdelali tudi interni 
sanacijski program, po katerem 
naj bi ta tozd ob koncu leta 
imel 1,5 milijona čistega do
hodka. Žal pa se tudi tu malo 
zatika, saj program temelji tudi 
na izvozu 60 posebnih strojev 
za odvoz malte in betona na 
gradbiščih v Etiopijo, za kar so 
že sklenili pogodbo; 20 teh

IS V KANIŽARICI
Današnja seja črnomaljskega iz

vršnega sveta bo v glavnem potekala 
v luči pivih rezultatov gospodarjenja ' 
v devetih mesecih. Seja bo v Kaniža
rici, v prostorih rudnika, katerega 
poslovanju so namenili posebno 
točko dnevnega reda, saj je rudnik 
edina delovna organizacija v občini, 
ki je devetmesečno poslovanje za
ključila 7. izgubo. Beseda bo tekla še 
o osebnih dohodkih v občini v 
letošnjem prvem polletju, in to z 
vidika upoštevanja družbenega do
govora o razporejanju dohodka in 
osebnih dohodkov v Sloveniji.

RAZVOJ NAŠEGA 
SISTEMA

Na včerajšnji seji OK ZKS Črno
melj so največ pozornosti posvetili 
političnemu sistemu in vlogi Zveze 
komunistov pri nadaljnji izgradnji 
političnega sistema socialističnega 
samoupravljanja- Obravnavali so še 
pripombe aktiva komunistov nepo
srednih proizvajalcev ter poslovanje 
gospodaistva v občini v devetih me
secih. Potrdili so tudi ustanovitev 
dveh novih osnovnih organizacij 
Zveze komunistov, in sicer v tozdu 
Gorenje in v občinskem Štabu teri
torialne obrambe.

ČRNOMALJSKI DROBIR
ZANIMANJE ZA LIKOVNO 

UMETNOST -  Za razstavo mladega
slikarja Ivice Belančiča, ki je pred 
kratkim v avli črnomaljskega doma 
kulture razstavljal 37 svojih del, v 

elov, je ‘ “davnem akvarelov, je bilo' med ob
čani precej zanimanja. Ne samo da 
si je  veliko ljudi ogledalo razstav
ljena dela, marveč so deset del 
posamezniki tudi odkupili, cena 
akvarelov pa je bila 2.000 do 2.500 
dinarjev. -  V začetku prihodnjega 
tedna bo prav tam odprta razstava 
železnih plastik kiparja Ljuba Zi- 
•darja.

CESTA ŠE BURI LJUDI -  Ob
navljanje glavne črnomaljske ceste 
povzroča med ljudmi še vedno pre
cej hude kivi. Kljub kritiki in ob
ljubam izvajalcev na zadnji seji zbo

rov občinske skupščine se dela ni
kakor ne premaknejo, še več, kmalu 
po tem so se celo povsem ustavila. 
Prometne zagate so zlasti ob koni
cah vedno hujše, ljudje gazijo pc. 
vedno debelejšem in bolj mastnem 
blatu, v nedeljo pa je za nameček še 
kombi zdisnii v jarek.

CENTER ZAMUJA -  Dosti 
boljše ni tudi okoli novega centra 
srednjih šol, ki bi moral biti po 
zadnjih zagotovilih odprt konec tega 
tedna, pa okolica še vedno daje 
videz velikega gradbišča. Čeprav so 
otvoritev že večkrat prestavili, nič 
ne kaže, da se bodo srednje šole 
preselile v novo stavbo pred koncem 
leta. Če pa do takrat ne bo center 
nared, ostane še prihodnji občinski 
prazn ik . . .

m M M J m

strojev bi morali izvoziti še 
letos, ostale prihodnje leta  
Vendar se je na etiopskem 
ministrstvu malo zataknilo in so 
sporočili, naj bi vseh 60 strojev 
izročili prihodnje leto. To pa 
poruši Beltov plan, saj teh 20 
dumpeijev, kot se stroji imenu
jejo, pomeni 6,92 milijona 
dinarjev. Na domačem tržišču 
pa jih je sedaj ob koncu leta in 
gradbene sezone tudi težko 
plasirati. Zato je nevarnost, da 
bo tozd Mehanska obdelava 
konec leta spet zabredel v 
(kratkotrajno) izgubo.

A. BARTELJ

Šola v bloku
Le nov samoprispevek  
lahko reši šole težavnega 

pložaja

Osnovno šolstvo v črno
maljski občini nasploh ni na 
zavidljivi ravni. Pri tem seve
da ni vprašljiva njegova stro
kovna plat, marveč je tu 
govor o materialnem, oziro
ma točneje, prostorskem 
problemu. To še posebno 
močno občutijo predvsem 
tri šole: v Črnomlju, Draga- 
tušu in Semiču. Tako na 
primer v Dragatušu nimajo 
ne telovadnice ne kuhinje, 
zaradi premajhnega števila 
učilnic morajo imeti dvo
izmenski pouk. V Semiču, 
kjer je edina popolna celo
dnevna osnovna šola v Beli 
krajini, šolski oddelki gostu
jejo v stanovanjskem bloku 
in se ubadajo še s številnimi 
drugimi problemi, zaradi ka
terih ta šola ne more delova
ti tako, kot bi celodnevna 
šola morala.' V vseh teh 
šolah se bo stanje še po
slabšalo, če bo novi zakon 
zmanjšal število otrok v 
posameznem oddelku od se
danjih 36 na 32.

O vsem tem so na zadnji 
seji skupščine opozarjali 
predstavniki izobraževalne 
skupnosti. Zavoda za šolstvo 
in delegati krajevnih skupno
sti.

Že sedaj pa je jasno, da 
vsega potrebnega denarja za 
rešitev teh težav ne bo moč 
zagotoviti. Zato so na druž
benopolitičnem zboru pred
lagali, da bi začeli akcijo za 
izvedbo referenduma za nov 
samoprispevek Samoprispe
vek za šolstvo in otroško 
varstvo se namreč izteče 
poleti prihodnje leto, drugi, 
za program javnih del, pa 
konec 1982. Če bi hoteli 
obdižati tak razpored samo
prispevka, bi morali vsaki 
dve leti pripravljati nov 
referendum, zato so predla
gali, da bi ta samoprispevek 
združili in oblikovali enoten 
program. Seveda je potrebno 
prej temeljito proučiti vse 
potrebe in izdelati trden 
program, ki bo temeljil na 
resničnih potrebah.

Gotovo je to bolj 
smotrno, saj z več sredstvi 
laže najemaš kredite in ko
nec koncev laže izvajaš za
stavljeni program.

A. B.

Najvišje priznanje prvorojenki
Plakete občine za občinski praznik Beti, 

prispevek Beti pri razvoju o
asilski zvezi in OS Janeza Marentiča — Velik  
ine od agrarne do srednje razvite

Na petkovi seji so vsi zbori občinske skupščine Metlika na 
predlog OK SZDL sočasno sprejeli sklep o podelitvi letošnjih 
plaket občine Metlika. To najvišje občinsko priznanje bodo za 
občinski praznik prejeli: delovna organizacija „Beti“ , občinska 
gasilska zveza ter osnovna šola Janeza Marentiča iz Podzemlja. 

Čeprav je od ustanovitve dinarjev uvršča med 50 največ-
„Beti“ minilo komaj 23 let, je 
to najstarejše podjetje v občini 
in hkrati začetnik industrijske
ga razvoja v tem delu Bele 
krajine. To hkrati dovolj jasno 
govori, na kakšni stopnji razvo 
ja je bila predtem metliška 
občina. „Beti“ so ustanovili 
1956, da bi zaposlili ljudi, ki do 
takrat niso imeli možnosti, da 
bi si vsakdanji kos kniha 
pridobili v kakšnem drugem 
podjetju blizu doma, in so se 
zato precej izseljevali v druge 
kraje domovine, kot tudi v 
tujino.

Danes ima v „Beti“ oziroma 
njenih osmih tozdih delo 1.750 
delavcev, in to ne samo prebi
valcev metliške občine ali Belt 
krajine, marveč tudi lepo števi
lo prebivalcev sosednjih hrva
ških krajev, kar gotovo precej 
prispeva h krepitvi bratstva in 
enotnosti, ki ima pri ljudeh z 
obeh strani Kolpe že lepo 
tradicijo.

„Beti“ se danes s svojim 
bruto proizvodom 1,1 milijarde

VLOGA IN
n a l o g e  z k

Danes bo v Metliki seja OK ZKS, 
ki bo v glavnem posvečena vlogi m 
nalogam Zveze komunistov v poli
tičnem sistemu socialističnega 
samoupravljanja in obravnavi doku

mentov 5. seje. CK ZKS, seveda s 
stališča prizadevanj, uspehov in 
problemov v domači občini.

NOV SEKRETAR 
SINDIKATA

Na zadnji seji občinskega sveta 
Zveze sindikatov Metlika so za 
novega sekretarja izvolili Martina 
Štubljarja, ki je dosedaj delal v 
metliški Kmetijski zadrugi Doseda
nji sekretar Maks Koležnik je 
prevzel novo delovno dolžnost tajni
ka stanovanjske skupnosti in vodje 
skupnih služb SIS.

REŠITEV JE LE 
NOV DALJNOVOD

Metlika že dalj časa občuti 
sedanjim razmeram neustrezno 
napajanje z električno energijo. 
Ta problem se je še povečal z 
začetkom obratovanja nove Be- 
tine Kodranke. Sedanje omrežje 
ne more več zadovoljevati vseh 
potreb in prihaja do pogostih 
izpadov elektrike in premajhne' 
napetosti, kar povzroča precej
šnjo gospodaisko škodo. Edina 
dolgoročna rešitev bi bil nov 
110 KW daljnovod do Osojnika, 
kjer bi bil odcep za Metliko, 
kjer naj bi bila razdelilna trans- 
formatoiska postaja. Za razde
lilno postajo je že določena 
lokacija na sejmišču, od koder 
bi bfla največja razdalja do 
obeh velikih porabnikov, 
„Beti“ in Kometa, največ dva 
kilometra.

FOLKLORNA SKUPINA 
V TRSTU

Metliška folklorna skupina „Ivan 
Navratil" je na Martinovo nedeljo 
sodelovala v Trstu na drugem 
mednarodnem srečanju folklornih 
skupin. „Čez tri gore, čez tri dole“, 
na katerem so nastopile skupine iz 
Italije, Avstrije, Jugoslavije. Metliča
ni so edini predstavili slovensko 
folklora

CIPRESE 
SO PADLE

Pred dnevom mrtvih so 
„neznanci“ na metliškem 
pokopališču požagali okoli 
50 let stare ciprese, ki so 
bile lep okras pokopališča. 
To dejanje je močno priza
delo večino krajanov, ljubi
teljev narave, okrasnega 
drevja, parkov in cvetja. 
Krajani zato zahtevamo ja
ven odgovor in pojasnilo, kaj 
so odgovorni ukrenili proti 
storilcem tega dejanja.

KRAJANI 
KS METLIKA

iar
jih delovnih organizacij v Slove
niji; prav ta delovna organizaci
ja pa ima tudi veliko zaslug, da 
se je metliška občina iz izrazito 
agrarne in zaostale povzpela 
med srednje industrijsko razvi
te. Nova tovarna za proizvodnjo 
sintetičnih vlaken v tozdu 
Kodranka, ki jo bodo prav tako 
slovesno odprli za občinski 
praznik, bo z 200 zaposlenimi 
ustvarila 350 milijonov dinarjev 
realizacije na leta  Tako bo ta 
doslej največja naložba v občini 
— veljala je 280 milijonov 
dinarjev -  krepko prispevala k 
preusmeritvi metliškega gospo
darstva iz delovne v kapitalno 
intenzivno proizvodnjo.

Občinska gasilska zveza 
uspešno deluje od ustanovitve 
leta 1965 in združuje danes 18 
gasilskih društev iz vseh krajev
nih skupnosti ter tri industrijska 
društva, v katerih deluje več 
kot 800 članov. Veliko pozor
nosti posvečajo izobraževanju,

m

ZADNJA DELA -  V enem od obratov nove Betine Kodranke so 
prejšnji teden delavci opravljali še zadnja dela pri montaži sodobnih 
strojev, po&usna proizvodnja pa uspešno poteka že več mesecev.

Slovesnosti za praznik
Slovesnosti za letošnji občinski praznik se bodo začele v soboto, 

24. novembra, ko bo ob IS. uri zbor članov metliške kmetijske 
zadiuge v prostorih Vinske kleti ob otvoritvi servisne delavnice za 
kmetijsko mehanizacijo, skladišča in nove vinarske opreme.

V nedeljo bo ob 9. uri na partizanskem letališču na Otoku 
tekmovanje letalskih modelarjev Dolenjske, uro za tem pa bo v 
prenovljenem metliškem kulturnem domu slavnostna akademija. 
Popoldne ob 14.30 bodo v Radovičih na prostoru, kjer je stala hiša 
znanega belokranjskega revolucionarja in predvojnega komunista 
Kopiniča, odkrili spominsko ploščo.

Na dan praznika, v ponedeljek ob 10-uri, bo otvoritev nove 
tovarne IMV na Suhoiju, kjer bo zatem slavnostna seja delegatov 
občinske skupščine in vodstev družbenopolitičnih organizacij. 
Otvoritev tega pomembnega objekta bo tudi osrednja prireditev za 
praznik krajevne skupnosti Suhor, ki ga slavi na isti dan kot občina.

V torek, 27. novembra, bo na Ostrižu slovesen začetek del Za 
posodobitev ceste Radoviča -  Sošice, za kar so v okviru razvoja 
spominskega območja Žumberak-Goijanci združile sredstva občine 
Jastrebarsko, Ozalj in Metlika.

Slovesnosti bodo zaključili v sredo z otvoritvijo novega prizidka in 
obnovljenega dela metliškega doma počitka.

V okviru praznovanja občinskega praznika bodo slovesno odprli 
tudi novo Betino Kodranko, vendar datum otvoritve še ni določen.

SPREHOD PO METLIKI
E

PRED NASTOPOM LEPE LJUP- 
KE IN še lepšega Ivice so nekateri 
posamezniki izražali strah, češ da bo 
irišlo do izgredov in da bo morda 
:do od navdušencev poškodoval 

lepo kulturno dvorana Pa ni bilo 
tako. Gledalstvo je bilo nad petjem 
sicer navdušeno, nihče pa se ni valjal 
po tleh ali si pulil las, nihče ni 
grebel z nohti po steni in nihče ni 
rezal s pipcem oblazinjenih stolov. 
Je pa priletelo dvakrat s stropa 
nekaj ometa, česar pa ni povzročila 
publika, ampak slabo opravljeno 
delo.

25. NOVEMBRA bo v kulturnem 
domu akademija, posvečena občin
skemu prazniku in dnevu republike. 
Na odm se bodo pojavili domači 
izvajalci iz osnove šole in iz 
mladinskega kluba. Nergači sicer 
pravijo, da bi bilo pametneje povabi
ti koga v goste, treznejši pa so 
prepričani, da bo stvar uspela tudi z 
domačini. Slednji imajo gotovo 
prav, saj je treba dati priložnost za 
nastopanje tudi domačinom, ki

vadiju vse le ta  Najbrž ne za 
tjavendan.

ČE SMO 2E PRI KULTURNEM 
DOMU, ne smemo pozabiti na 
polaganje asfalta okoli stavbe. Lju
dem ne bo teba več mesiti blata ob 
slabem vremenu, ker bo okolica 
doma oblita s črno maso. Nekaj od 
tega pa bo imelo tudi igrišče na 
Pungartu, povečalo se bo za nekaj 
kvadratnih metrov asfaltirane po
vršine, kar tudi niso mačje solze. 
Vse se lahko naredi, če se le hoče.

KLJUB PRIHAJAJOČEMU 
PRAZNIČNEMU vzdušju pa se 
borijo v Beti s težavo, ki ji ne more 
pomagati nikakršno izobešanje za
stav. Gre za pomanjkanje strojnih 
šivilj, ki bi jih še kako potrebovali. 
Govore o številu 100, na drugi strani 
pa je slišati besede, da je belokranj
ski bazen že dodobra izčrpal „zalo- 
ge“ delovne sile. Morda pa so še kje 
dekleta in žene, ki bi rade sedle za 
šivalni stroj. Tega bi bili v Beti še 
kako veseli.

m etliški tednik

zelo dobro pa sodelujejo s 
pobratenimi sosednjimi hrvaški
mi gasilskimi zvezami, še po
sebej z Ozljem. V letošnjem 
letu je zveza sodelovala v 
pripravi in izvedbi številnih 
uspelih prireditev, med katerimi 
sta bili tudi proslava 110-letnice 
ustanovitve gasilskega društva 
Metlika in 10-letnice slovenske
ga gasilskega muzeja. Njena 
zasluga je, da so v Metliki med 
prvimi v Sloveniji ustanovili SIS 
za varstvo pred požarom.

Podzemeljska osnovna šola, v 
kateri je 169 učencev, se že 
sedaj lahko pohvali z zelo 
dobrim učnim uspehom, kljub 
temu da deluje v zelo slabih 
razmerah; zgledna je tudi po
vezava šole s krajem in širšo 

okolica, šola pa je pobratena s 
šolo za miličnike kadete iz 
Tacna. Od 1973 je pokrovitelj
stvo nad podzemeljsko šolo

Erevzela ljubljanska Jugotehni- 
a, ki to dolžnost opravlja zelo 

skrbna Šoli se obeta lepša 
prihodnost, saj se bodo učenci 
v kratkem preselili v novo 
šolsko poslopje.

A. B.

i
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kacij) in strokovne t< 
ske, administrativne, 
ske itd.), tečaje tujii 
večerne šole pa 
predavanja iz razni

NOVE ŠIVILJE -  V začetku novembra je bil v Kočevju zaključni začetni šiviljski tečaj (na 
fotografiji), ki ga organizira Delavska univerza, te dni pa poteka še novi začetni tečaj. Nadaljevalnega 
bodo organizirali prihodnjo pomlad. (Foto: Primc)

20 let Delavske univerze Kočevje
Vzgojila je veliko strokovnjakov za pisarniške poklice, kvalificiranih delavcev in tudi 

političnih delavcev — Tečaji za opravljanje raznih del v gospodarstvu, družini in službi

Na svečani seji zbora delavcev Delavske univerze Jože Šeško 9. 
novembra, ki je bila posvečena 204etnici te izobraževalne 
ustanove, je o prehojeni poti govoril njen direktor Janez Hering, v 
kulturnem delu svečanosti so nastopili dijaki gimnazije, učenci 
glasbene šole in nonet „Vitra“.

be SLO in CZ, pa tudi praktič
no izobraževanje na strokov
nem področju. J-P-

Delavska univerza je organizi
rala predavanja, seminarje in 
Šole za področje gospodarstva 
in politike, za člane samouprav
nih in upravnih organov, za 
neposredne proizvajalce (prido-

ske

(šivilj- 
gospodinj- 
jezikov in 

pa tudi javna 
raznih področij

oz. dejavnosti. V zadnjem ob
dobju DU izobražuje tudi za 
potrebe SLO in civilne zaščite.

Od leta 1959 do 1970jeD U  
delovala samostojno, nato pa je 
združevala 3 OZD, in sicer 
oddelek za izobraževanje od
raslih, center poklicnih šol in 
invalidske delavnice. Že leta 
1973 pa so ugotovili, da taka 
organizacija ni primerna, in so 
se razdelili na te tri samostojne 
delovne organizacije.

Z uvajanjem usmerjenega 
izobraževanja se bo delo na 
področju šol pri DU vse bolj 
krčilo. Vedno več pozornosti 
pa bo deležno politično izobra
ževanje, izobraževanje za potre-

NAGRAJENCI DU
Ob 20-letnici DU Jože 

Šeško so prejeli srebrne 
plakete Herman Kotar, Sreč
ko Kovačič, Anton Grego
rič, Peter Šobar, Jože No
vak, Miha Majerle, Dora 
Majerle, Vukoje Mrdakovič, 
Mihael Petrovič in Danilo 
Škulj. Priznanja so dobili 
Danica Andeselič, Feliks 
Vidmar, Janez Mušič, Mirko 
Levstik, Rudi Orel, Soma 
Poje in Ljudmila Grižina. Že

E rej, na proslavi 20-letnice 
>U Slovenije v Trbovljah, 

paje prejela zlato plaketo 
Marija Žagar, ki dela pri DU 
Jože Šeško že vseh 20 let.

Veliko sklenjenega,
a malo uresničenega
Sklepi od občinske ravni do KS in OZD razvodenijo

NAGRADE OB 20-LETNICI -  
Na nedavni proslavi ob svojem 
jubileju je DU Kočevje podelila 
sedanjim in bivšim svojim čla
nom kolektiva ter zunanjim 
sodelavcem 10 srebrnih plaket 
m 7 priznanj. Srebrno plaketo 
je dobil tudi prof. Herman 
Kotar (desni), upokojeni direk
tor gimnazije. (Foto: Primc)

Občinski komite in konfe
renca ZK sprejemata sldepe in 
stališča, vendar je komite pre
malo ugotavljal, kako jih komu
nisti v svojih delovnih sredinah 
v KS, OZD in drugod uresniču
jejo. Uresničevanje šepa prav 
tam, kjer ne bi smelo. Načelno 
reševanje zadev je premalo, 
treba je delati v praksi. To je

DROBNE IZ KOČEVJA
SNEG NAJ PADA LE OB DE

LAVNIKIH -  Bridke izkušnje iz 
prejšnjih zim nas niso izučile. Mirno 
se potolažimo s krilatico „Na 
napakah se učimo.” Vendar je ta 
Sola predraga, saj traja zaradi trdih

o b f i a n
v p r a š u j «

-  V našem bloku na Ljub
ljanski 33 imamo vodo v kleti 
in smo o tem obvestili samo
upravno stanovanjsko skupnost. 
Zakaj ne pridejo popravit?

-  Ker vam bodo zdaj lahko 
zvišali stanarino, češ da imate v 
bloku plavalni bazen in še voda 
v njem je razkužena s strupom 
za podgane.

glav že predolga Tolažimo se lahko 
le, da je bilo ob prvem snegu na 
cestah drugje še huje kot v Kočevju. 
Ponekod so čistili pločnike že v 
soboto in nedeljo, pri nas pa smo 
morali počakati delovni ponedeljek.

SEMAFORI CRKNILI -  Semafo- 
ri so pokvarjeni, ker je v kratki 
nevihti nad mestom nekajkrat pošte
no udarila strela in naredila svoje. 
Kljub temu so bili vozniki previdni 
in na križišču ni prišlo do nesreč. 
Promet je potekal celo bolj brezhib
no in brez zastojev, kot kadar gore 
semafori.

SAMOUPRAVLJALCEM CURI 
NA GLAVO -  Na bloku Trgopro- 
meta v Kočevju delajo streho, 
medtem ko je imel doslej teraso. 
Dela napredujejo počasi. Med 
dežjem -in nevihtami teče stanoval
cem na glavo. To sicer ni lepo, a je 
prav, da je tako. Ta blok zbere 
gotovo dovolj denarja v obliki 
stanarin, da bi sam popravil streha 
Ker pa vse stanari.-e pobere (samo
upravna? ) stanovanjska skupnost 
(SSS), ta tudi razpolaga s tem 
denarjem po svoji presoji. Ce bi z 
denarjem stanarin gospodarili stano
valci, bi gotovo že poleti poskrbeli 
za popravilo.

KOČEVSKE novice

STRELCI ZA 
DAN REPUBLIKE

V počastitev dneva repub
like bo občinska strelska 
zveza Kočevje v sodelovanju 
s strelsko družino Tekstilana 
organizirala v soboto, 24. 
novembra, ob 8. uri tekmo
vanje v streljanju z vojaško 
puško. Tekmovanje bo na 
kočevskem stelišču, streljali 
pa bodo na 100 m.

Krajši mandat, hitrejša menjava
Pozdravili možnost, da se bo dalo hitreje zamenjati nedelavne in preobremenjene -  

Kolektivna odgovornost ni neodgovornost — Hočejo privlačen televizijski program

V ribniški občini so se člani SZDL na svojih krajevnih konferencah 
skoraj v vsem strinjali z gradivom za volilno konferenco RK SZDL 
Slovenije. Menili so, da je prav, da bodo poslej letne programske 
konference, saj bo tako dana možnost, da bodo nedelavne 
predsednike in druge člane vodstva prej zamenjali, medtem ko so 
doslej v javnem čakali, da jim je potekel mandat.

da je dolgočasno in nezanimiva 
Želijo si več domačega humor
ja. J. P.

Soglašali so tudi s tem, da bo 
mandat v krajevnih, občinskih 
in republiških vodstvih enak.

Kljub temu pa so se ponekod le 
vpraševali, če bodo imeli toliko 
sposobnih ljudi, da bodo lahko 
na vsaki dve leti izvolili novo 
predsedstvo. Pojasnjeno jim je 
bilo, da bodo lahko v opravičlji
vih primerih to načelo nekoliko 
spremenili.

Ponekod si niso znali prav 
razlagati kolektivne odgovorno
sti. Menili so, da zdaj ne bo 
nihče odgovoren. Odgovor na 
to je bil, da bo zdaj celota 
sprejemala odločitve, zato bo 
tudi celota odgovorna, hkrati 
pa bo odgovoren vsak posamez
nik v tej celoti.

V ribniški občini so na 
območju ljubljanske regije do
bili gradivo za to razpravo s 
precejšnjo zamudo, zato so se 
razprave po krajevnih organiza
cijah SZDL začele z zamudo, 
vendar so bile povsod končane 
do 12. novembra.

Na konferencah so razprav
ljali še o gradivu za Dom Ivana 
Cankarja v Ljubljani in se s 
predlogi strinjali. Več pripomb 
pa so imeli h gradivu o 
programu RTV. Najprej so 
izrazili bojazen, da to gradivo

pomeni, da je blizu zvišanje 
naročnine. Največ pripomb so 
imeli na ..nedeljsko popoldne" 
televizije, za katero so menili,

SPET SMRT 
TRAKTORISTA

Kmet Franc Andoljšek iz 
Velikih Poljan pri Ribnici, star 
47 let, se je 8. novembra ob 
17.30 smrtno ponesrečil s trak
torjem. Ko je vozil iz gozda 
proti domu, ga je na ostrem 
ovinku zaneslo s ceste, da je 
padel iz kabine in obležal mrtev.

POTRGANA NAPELJAVA -  
na območju občine Ribnica je 
sneg naredil veliko škodo na 
električni in telefonski nape
ljavi, ki še dolgo ne bo popol
noma odpravljena. Na fotogra
fiji: nagnjen drog in potrgane 
žice pri Goriči vasi. (Foto: 
Primc)

Za zanesljive korake
Kovinarji bodo združili znanje, moči in denar za tak 

hitrejši napredek, ki bo koristil vsem

nekaj misli iz razprave Mihe 
Briškega na zadnji seji občin
skega komiteja ZK Kočevje, ko 
so razpravljali o poročilu o delu 
komiteja v zadnjem obdobju.

Tudi ostali člani komiteja so 
ugotavljali, da delo in reševanje 
zadev v krajevnih skupnostih šepa. 
Navedli so tudi nekaj primerov iz 
KS Kočevje. V bodoče bo treba 
okrepiti odgovornost članov komi
teja in konference za delo v svoji 
sredini. «

Spregovorili so tudi o gospodarje
nju, osebnih dohodkih, inflaciji. 
Zadnja poročila kažejo, da marsikje, 
predvsem pa v delovnih skupnostih 
skupnih služb in SIS, dele osebne 
dohodke nad načrtovanimi in dogo
vorjenimi merili. Na prekoračitve in 
..grešne kozle” kažemo preveč v 
delovnih organizacijah,premalopav 
..nadgradnji” . Pogosto najodgovor
nejši molče o pretiranem naraščanju 
osebnih dohodkov drugod, da jih z 
izgovorom „saj to počno tudi 
drugod” , dvignejo še sami v svojih 
službah.

Razprava je bila razmeroma ži
vahna, slabosti povedane, rešitve pa 
le delno nakazane. Razpravljali so še 
o drugih aktualnih zadevah in o 
pripravi na sejo konference, ki pa je 
bila medtem že izvedena in o kateri 
bomo poročali prihodnjič.

J. P.

Kovinska industrija ustvarja v 
primerjavi z vso industrijo v 
ribniški občini kar polovico 
dohodka. Njen delež dohodka v 
celotnem gospodarstvu ribniške 
občine pa znaša skoraj 40 
odstotkov.

V okviru ribniške kovinske 
industrije je najuspešnejši RIKO 
(ki ima 3 tozde); v to panogo 
pa sodijo še ITPP ter tozd 
Donita Medvode v Sodražici in 
tozd Žičnica Ljubljana v Ribni- 

| ci. Vse te OZD zaposlujejo 
skupno 914 ljudi. V okviru 
občinskega gospodarstva dosega 
kovinska industrija nadpovpreč- 

| ne rezultate.
Kljub temu menijo, da bi 

lahko dosegali še boljše rezulta
te, če bi svoje moči in prizade
vanja združili. Pri tem ne gre za 
združevanje teh OZD, ampak za 
njihovo tesnejše sodelovanje na 
raznih področjih, ki bi morda v 
daljši bodočnosti -  če bodo 
kolektivi videli v tem korist — 
pripeljalo tudi do združevanja.

O vsem tem so razpravljali 
tudi na zadnji seji občinskega 
izvršnega sveta 13. novembra, 
udeležili pa so se je še direktorji 
vseh štirih OZD. Ob tej prilož
nosti so ugotovili, da kovinska 
industrija znotraj občine lahko 
tesneje sodeluje predvsem na 
področju skupnega načrtovanja 
razvoja, pri investiranju (tudi z 
združevanjem sredstev), pri na
črtovanju, izobraževanju in šti
pendiranju kadrov, pri izvozu in 
uvozu, pri premoščanju raznih 
trenutnih težav itd. Riko in 
Žičnica bi lahko tesneje sodelo
vala na področju proizvodnje 
investicijske opreme, Donit in 
pletilnica ITPP pa pri proizvod
nji in predelavi žičnih tkanin in

DVE RIBNIŠKI

PREDAVANJE -  Znani novinar 
in komentator RTV Ljubljana in 
časopisa Komunist Drago Košmrlj je 
pred kratkim predaval v domu JLA 
v Ribnici o sedanjem političnem in 
gospodarskem položaju v svetu.

TEČAJ AMD -  Ribniško AMD 
spet zbira prijave za tečaje bodočih 
voznikov A, B in C kategorije ter za 
voznike traktorjev. Tečaji bodo 
takoj, ko bo dovoljevalo vreme in 
ko bo dovolj prijav.

M. G -č

pletenin. Razmišljajo tudi o 
skupni orodjarni.

Oblikovali so še posebno 
delovno skupino predstavnikov 
vseh teh OZD in izvršnega sveta 
občine, ki bo začrtal nadaljnjo 
pot sodelovanju te industrije 
znotraj občine. Ko bodo obde
lovali posamezna področja, pa 
bodo v razprave in priprave 
predlogov pritegnili tudi svoje 
strokovnjake za ta področja.

V dosedanjih razpravah so vsi 
poudarili, da je tesnejše sodelo
vanje nuja, skoraj vsi pa so se 
tudi vprašali, če bi bila fizična 
združitev vse kovinske industri
je sploh najpametnejša. Odločili 
so se torej za politiko „kratkih, 
a zanesljivih korakov”, medtem 
ko je bila v preteklosti navada 
„velikih skokov”, žal pogosto v 
neznano. J. PRIMC

200.000 DIN ŠKODE
Franc Slak, šofer pri Melaminu v 

Kočevju, je vozil 12. novembra 
okoli 14. uie tovornjak iz ljubljan
ske smeri proti Kočevju. V ovinku 
na Bregu pri Ribnici, kjer je bilo že 
več nesreč, a ga zaradi težav z 
okolišnjim zemljiščem ne morejo 
zravnati, se je srečal s tovornjakom s 
prikolico »Zagrebačkega transpor
ta”  iz Zagreba, ki ga je vozil 32-letni 
Mirko Mužar. Zagrebški tovornjak je 
zaneslo s ceste, da je trčil v hišo 
Jožeta Riglerja, Breg 4. Na zagreb
škem tovornjaku je za okoli 
150.000 din škode, na hiši pa za 
okoli 50.000 din. V zagrebškem 
tovornjaku je bil poškodovan po 
nogah 22-letni sopotnik Vjekoslav 
Simunec.

Počasi do načrtov
Sindikat o Titovi pobudi, 
načrtovanju in gospodarje

nju

Na zadnjih sestankih sindi
kalnih osnovnih organizacij in 
seji sveta zveze sindikatov obči
ne Ribnica so se vsi strinjali s 
kolektivnim vodenjem in odlo
čanjem v sindikatu. Ponekod so 
se strinjali s krajšim mandatom 
v sindikalni organizaciji, drugod 
pa so menili, naj bi gp uskladili 
s SZDL.

Med razpravo o gradivu za repub
liško konferenco ZS so posvetili 
posebno pozornost načrtovanju. V 
združenem delu, posebno v manjših 
delovnih organizacijah, nimajo spo
sobnih kadrw , ki bi izdelovali 
načrte. Zato so menili, naj bi na 
ravni občine zbrali ekipo strokov
njakov, ki bi manjšim OZD pomaga
li izdelati načrte.

Ugotovili so tudi, da je bilo 
premalo storjenega na področju 
srednjeročnega načrtovanja v krajev
nih skupnostih. Načrtovalci v OZD 
in KS tudi še slabo sodelujejo med 
seboj. Tudi usklajevanje načrtov na 
ravni občine po posameznih 
področjih še ni uveljavljena

Poudarili so vlogo sindikata pri 
obravnavanju rezultatov gospodarje
nja v posameznih OZD. Akcija 
..zaključni računi”  se v praksi 
nadaljuje, vprašljivo pa je, če so 
delavci res vedno in povsod sezna
njeni s pravimi podatki.

J. P.

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
NE ZASUTI JAREK -  Cevi za 

centralno ogrevanje so polagali v 
Sodražici od stavbe pošte proti novi 
trgovini in novi stavbi krajevne 
skupnosti, h kateri je prizidan tudi 
gasilski dom, v katerem je gasilsko 
vozilo, ki sc ga Sodražani dobili a  
Ribnice. Ker jarek, v katerem so 
cevi centralne kurjave, ni zasut, je 
tako onemogočen tudi izhod gasil
skemu vozilu iz gasilskega doma. 
Upajmo, da bo jarek le prej zasut, 
preden bo izbruhnil požar.

NEPREMAGLJIVI KLANCEK -  
Klanček na cesti Žlebič -  Sodražica 
v Vinicah je kratek in niti ne preveč 
strm. Kljub temu je zadržal 10. 
novembra marsikaterega voznika. 
Že malo snega je prisililo šoferje, da 
so pustili vozila pod klančkam ali 
pa se vrnili, od koder so prišli.

SMETIŠČE OB CESTI -  Ob cesti 
od Sodražice proti Žimaricam je na 
hribčku, ki mu pravijo domačini 
Bele gorice, pravo smetišče. Krajev
na skupnost je kraj izbrala za 
smetišče zato, ker je tu velikajama, 
v katero naj bi metali smeti. Zal pa 
so nekateri pripeljali smeti le do 
roba jame, drugi še dlje od jame (ker 
zaradi prejšnjih smeti do roba niti 
niso mogli) in tako naprej, dokler 
niso Bele gorice postale ..zasvinjane 
gorice”.

NEOČIŠČENI PLOČNIKI -  V 
Ribnici še več dni po tem, ko je 
zapadel sneg, niso bili dobro očišče
ni pločniki, parkirni prostori pa 
sploh ne. Zato so nekateri parkirali 
kar na cesti in tako so razen snega še 
avtomobili ovirali promet. Nekateri 
so se ,.znašli”  in s ceste na pločnike 
spluženi sneg spet zmetali na cesta

-  Zakaj Ribničani med raz
pravo o programu RTV Ljublja
na niso zahtevali, naj bi se tudi 
njihovi kraji večkrat pojavili na 
televiziji?

— Ker tega niti ne pogrešajo, 
saj se doslej televizija sploh ni 
zmenila zanje.
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Priznanje priljubljeni učiteljici
Nada Vreček, učiteljica s Trave v občini Kočevje, žê  50 let dela v šolstvu — Tu je 

učiteljevala kot partizanska učiteljica tudi med vojno

SORTIRANJE PRED PRODAJO — Delavci Dinosa surovine pred prodajo sortirajo in razrežejo na 
zahtevano velikost. (Foto: Jože Primc)

Številnim čestitkam, ki sojih 
izrekli učiteljici Nadi Vreček 
ob njenem visokem delovnem 
in življenjskem jubileju njeni 
prijatelji, so se pridružili tudi 
njen delovni kolektiv osnovne 
šole „Zbora odposlancev” Ko
čevje, predsednik občinske 
skupščine Savo Vovk, predsed
nik izvršnega sveta Alojz Petek, 
predstavniki družbeno-politič- 
nih organizacij, interesnih skup

nosti in predstavnik Zavoda za 
šolstva

Ob njenem zlatem delovnem 
jubileju so ji izročili kipec 
»Deklica s ptičkom”, izdelal ga 
je akademski kipar Stane Jarm.

Občinska zveza prijateljev 
mladine Kočevje je ob tej

priložnosti podelila Nadi Vre
ček zlato plaketo. To je prizna
nje za njeno požrtvovalno in 
nesebično delo z mladino v šoli 
in tudi izven nje. Plaketo ji je 
izročil predsednik občinske 
ZPM Stane Jajtič.

VITOMIR SAVIČ

Odpadke Dinosu, ne v gozd in Rinžo
V Kočevju odkupijo na leto okoli 3 milijone ton surovin — Lahko bi jih še več

Pralnih strojev, avtomobilov, papiija, akumulatorjev in druge 
navlake ni treba voziti v gozd in tako onesnaževati naravo, ampak 
vse to in še veliko drugega zapeljite na DINOS v Kočevju (ali

! nlačali.drugje), kjer vam bodo za to še

Pri kočevskem DINOSU od
kupijo na leto okoli 2,875.000 
ton surovin, za katere plačajo 
preko 10 milijonov, naprej pa 
jih prodajo za 92,7 milijonov 
dinarjev. Tako ustvarijo okoli 
82 milijonov dohodka, od kate
rega jim ga 20 odstotkov 
ostane, ostalo pa razporedijo v 
okviru tozda Priprava odpadnih 
iurovin Ljubljana za sklade, za 
potrebe skupnih strokovnih 
iužb in drugo.

Poslovodja kočevskega obra
ta Peter Grabrijan nam je 
povedal, da odkupujejo dejan
sko vse, le primemo pripravlje
no mora biti. Trenutne odkup
ne cene so take: časopisni 
papir, vezan v svežnje, 1,50 din 
kilogram; papir-arhiv 0,40 do 
0,60 din; karton 0,30 din; 
železo 0,60 din; litina od 0,80  
din do 1 din; žgana litina 0,70 
din, pločevina 0,30 din, baker 
13 do 20 din, medenina 6 do 8 
din, medenina (ostružki) 5 do 7 
din, svinec 2 din, aluminij 5 do 
8 din, akumulatorji 1 din 
kilogram, cunje 0,30 din do 
0,50 din, plastika 2 din, a ne 
sme biti umazana oz. mastna. 
Odkupujejo na svojem obratu 
in po tovarnah. Ne odkupujejo

stekla, gum, lesa, žimnic in 
podobenga.

Kočevski obrat Dinosa, ki 
zaposluje 11 ljudi,dela za ob
močje občin Kočevje in Ribni
ca. Vse, kar odkupijo, tudi 
lahko prodajo tovarnam. Mora
jo pa prej surovine primerno 
pripraviti, ker jih sicer tovarne 
ne bi vzele niti zastonj. Tako so 
pločevinasti deli lahko veliki 
največ 30X30 cm, železo mora 
biti razrezano na manjše kose, 
pločevina in papir stisnjena v 
bale itd.

Tudi krajevne in vaške skup
nosti kažejo vedno več zanima
nja za sodelovanje z Dinosom.

KS Stara cerkev je organizirala 
čiščenje okolja in zbiranje od
padkov po vaseh in gozdovih. 
Podobne akcije napoveduje tudi 
KS Kočevje.

Zbiranje surovin so imeli 
organizirano tudi na mestnem 
smetišču. Delavec na smetišču 
je material zbral in ga razvrščal. 
Shranjeval ga je v baraki. Zdaj 
pa pravijo, da bodo barako 
prestavili in tako bo usahnil 
dotok surovin iz tega vira.

V začetku smo zapisali, da 
odkupujejo avtomobile, hladil
nike itd. Vendar je treba z njih 
prej odstraniti plastiko, tapetni
ške predmete in drugo, kar ni 
železa Če tega ne stori lastnik, 
opravijo to- delavci Dinosa. 
Želijo le, da bi te predmete 
pripeljali med 6. un 14. uro, ko 
so uradne ure. Nekateri pr

ipeljejo, ko je obrat zaprt, in 
potem star avto pustijo kar na 
cesti, s čimer ogrožajo promet
no varnost.

Zakaj ne odkupujejo stekla? 
Tovarne zahtevajo, daje ločeno 
po barvah. Za tako ločevanje in 
shranjevanje pa nimajo primer
nih prostorov. Steklenice so 
nehali odkupovati takrat, ko so 
jim v neki tovarni dejali, da se 
jim bolj splača kupovati nove 
steklenice, kot razkuževati sta
re.

Na Dinos pa prihajajo občani 
tudi kupovat, predvsem primer
ne kose železa, avtomobilske 
dele, cevi in podobno. Tu 
namreč razmeroma poceni pri
dejo do želenega, saj je prodaj
na cena železa samo 3,05 din za
]fgt

JOŽE PRIMC

i

ČESTITKE UČITELJICI -  ob življenjskem in delovnem jubileju 
učiteljice Nade Vreček, ki je doslej za svoje delo prejela že več 
priznanj, ji je čestital tudi predsednik občinske Skupščine Savo 
Vovk. (Foto: Vito Savič)

MLADINCI O SKOJ
Pred kratkim je izšla priloga 

»Mladega Kočevca” , glasila mladine 
kočevske občine. Vsa je posvečena 
60-letnici ustanovitve SKOJ. V njej 
so predstavili organizacijo SKOJ od 
ustanovitve dalje, kot tudi nekatere 
skojevce iz kočevske občine.

Kavo so imeli samo za nekatere
Trgovci so jo skrivali zase in za svoje izbrance -  Na občanovo prijavo je tržna inšpekcija

hitro ukrepala — Kavo skrivali v koruzi

Neki občan iz Kočevja je 8. novembra dopoldne kupoval v 
trgovini Potrošnik v Kočevju in med drugim zaprosil trgovko za 10 
dkg kave. Odgovor je bil: „Nimamo“. Občan pa je videl, da so 
nekateri kupci dobili kavo pred njim in za njim, zato je to sporočil 
tržni inšpekciji.

JUTRI SLAVI 
MELAMIN

Jutri, 23. novembra, bo 
kolektiv delovne organizaci
je kemične tovarne »Mela
min” proslavljal srebrni jubi
lej oziroma 25-letnico obsto
ja. „Melamin” je ena redkih 
OZD, ki v 25-letnem obstoju 
ni nikoli poslovala z izgubo. 
Na svečanosti bo o prehoje
ni poti in načrtih „Melami- 
na’ govoril direktor Stane 
Remžgar. Podelili bodo še 
priznanja jubilantom, na 
sporedu je tudi kulturni 
program, gostom pa bodo 
razkazali še tovarno.

Inšpektorica Margareta No
vak je obiskala najprej trgovino 
„Potrošnik“ in ugotovila, da 
imajo v skladišču okoli 3 kg 
kave. Zahtevala je, da jo dajo na 
pult in prodajajo po 10 dkg.

Nato je obiskala še ostale 
trgovine. V samopostrežbi na 
Roški cesti so trgovke zatrdile, 
da nimajo kave, inšpektorica pa 
jo je odkrila v skladišču.

Tudi v trgovini „Konzum“ 
na Rudniku so trgovke trdile, 
da kave ni, in so izginile v 
skladišče. Inšpektorica je šla za 
njimi in videla, da nekaj brskajo 
po koruzi in pšenici, ki so jo 
prodajali razsuta Pobrskala je 
še ona in našla notri -  kava 
Kot povsod je tudi tu zahtevala, 
da kavo prodajajo, kot je pač 
po predpisih. Inšpektorica je 
nato odšla, a se kmalu vrnila in 
spet dobila trgovko, ki je nesla 
vrečko, v kateri je bilo polno

zavitkov kave, ki jo je očitno 
nameravala obdržati zase.

V „Oskrbi“ v Kočevju so 
imeli kavo prav tako le v 
skladišču. Izgovarjali so se, da 
jo hranijo zato, da jo  bodo 
prodajali šele popoldne, se pravi 
tistim, ki so dopoldne v službi.

V samopostrežbi v Kidričevi 
ulici spet niso imeli naprodaj 
kave, pač pa je je inšpektorica 
precej našla v skladišču. Ko je 
pozvala trgovke, naj ji prinesejo 
kavo, ki so si jo nagrabile zase, 
so jo res začele nositi, vendar 
očitno ne vse. Ko se je kasneje 
na hitro vrnila, je našla novo 
kavo, ki so jo imele skrito pod 
mizo v skladišču.

Poseg inšpektorice je bil torej 
učinkovit. Razkril je tudi trgov
ce, njihovo šibko moralo, ne
pravičnost in laži. Če najdeš pri 
trgovcih blago, ki ga za kupce 
ni, oni pa so ga ldjub temu v

neobičajno velikih količinah 
hranili zase, gre tu gotovo tudi 
za neupravičeno izkoriščanje 
položaja. Žal pa so pri nas vsi 
ukrepi zoper nepoštenost blagi, 
zato se položaj v trgovinah in 
drugod ne izboljšuje, ampak 
slabša.

J. PRIMC

GRADNJA 
SE NADALJUJE

Posodabljanje ceste Kočevje- 
Dvor se po daljši prekinitvi nadalju
je. Občani na kočevski kot tudi na 
novomeški strani so bili zaradi pre
kinitve dela nejevoljni.

MEGLIČ IN 
GLAD V PULI IN 

CRIKVENICI

Kočevska likovnika slikar Rado 
Meglič in kipar Matija Glad bosta od 
27. novembra do 7. decembra raz
stavljala svoja dela v domu JLA v 
Pulju, 8. decembra pa bodo njuno 
razstavo preselili v Crikvenico. Rado 
Meglič razstavlja slike, ki jih je 
ustvaril na svojih popotovanjih po 
Dolenjski, Matija Glad pa bo prika
zal novejše kipe, ki jih je  ustvaril v 
lesu.

VTOREK 
PROSLAVA

Proslava dneva republike 
29. novembra bo v Šeško- 
vem domu v Kočevju 27. 
novembra ob 18. uri. Na njej 
bo govoril Peter Šobar, novi 
sekretar občinskega komite
ja ZK. Kulturni program bo 
pripravil MKUD „Matej 
Bor” iz kočevske gimnazije.

MRHOvlSCE 
SREDI MESTA

Že nekaj tednov leži pri 
križišču Kolodvorske in 
Tomšičeve ceste v Kočevju 
crknjen pes. Povozil ga je  
avto. N iti občani, niti Ko
munala, niti sanitarna in
špekcija, niti noben drug ne 
poskrbi, da bi crkovino ̂ od
stranili Na to  novo mrho- 
v išče ne pride noben m ed
ved, zato občani čakajo na 
uvoz hijen iz neuvrščenih 
držav Afrike in Azije.

Razprave brez poslušalcev
Na pol tajne sodbe v imenu ljudstva

Tudi na sodišču v Kočev
ju, posebno zdaj, ko je  tu 
oddelek temeljnega sodišča 
Ljubljana in sodijo tudi 
zadeve, ki jih je  prej obrav- \ 
navalo okrožno sodišče (in 
druga, n. pr. gospodarsko), 
so zelo zanimive razprave.
Večina obravnav je  javna. 
Ker pa javnost ni niti preko 
časopisov niti na drug način 
obveščena o razpravah, po 
tekajo vse brez poslušalcev,

ko t da so tajne. Ta ugotovi
tev gotovo ne velja le za 
sodišče v Kočevju.

Tak način obravnavanja 
kaznivih dejanj in s tem tudi 
izrekanja sodb p imenu ljud
stva gotovo ni najbolj v 
redu. Sodnikovo delo (pa 
tudi delo tožilcev in zago
vornikov) je  tako odtegnje
no očem javnosti in presoji 
občanov.

Vsega tega ne bi bilo, 
oziroma bi bilo možnosti za 
stranpoti manj, če  bi glav
nim obravnavam oz. razpra
vam prisostvovali tudi poslu
šalci Tako poklicni sodnik 
kot sodniki porotniki bi bolj 
čutili svojo odgovornost do 
ljudstva, .v imenu katerega 
izrekajo sodbe. Tako bi se 
lahko uspešneje izogibali 
morebitnemu pristranskemu 
sojenju, površnemu obravna
vanju zadev in drugim nepra
vilnostim, pravi krivci pa bi 
gotovo bili tudi straže 
kaznovani

J. PRIMC

MiiiiiiiiniiiiiiiHiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiituiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiM     imunimi'    . . . . . .   mmimi

Z zelišči do zdravja
Veliki načrti strokovnjakov, znanstvenikov, gospo

darstvenikov in KS Kostel

Pred kratkim je Dolenjski list 
objavil kratko vest, da imajo v 
krajevni skupnosti Kostel iz
delan načrt za kmetijsko—turi- 
ttični razvoj Kolpske doline. 
Ker ffe za nove dejavnosti, je 

rav, da o njih občani razprav- 
ijo in povedo svoje mnenje. V 

soboto, 24. novembra, bo v 
Fari sestanek z občani KS 
Kostel, na katerem se bodo 
pogovorili o tej zadevi.

S postavitvijo industrijskih 
obratov v Pirčah in v Osilnici je 
dana možnost, da se moški

zaposlijo doma. Manj možnosti 
je za zaposlitev žensk. Gradnja 
novih industrijskih obratov pa 
bi lahko hudo pokvarila narav
no okolje.

Po zgraditvi ceste smo priča
kovali, da se bo turizem sam od 
sebe hitreje razvijal. Žal ni 
tako. Tudi turizem potrebuje 
dejavnosti, ki oi privabljale 
goste. Pred dobrima dvema 
letoma je vzniknila misel, da bi 
v Kolpski dolini postavili topli
ce za zdravljenje z zdravilnimi 
zelišči, z vodo in zdravo narav

no hrano, podobno, kot je v po 
svetu znanih Kneippovih sana
torijih. To je predlagal eden 
najbolj znanih in uspešnih zeli- 
ščaijev Ivan Maršič iz Škofljice, 
domačin iz teh krajev. Kmalu je 
bil imenovan poseben odbor za 
postavitev te dejavnosti, v kate
rem so različni strokovnjaki. 
Odbor je junija sprejel program, 
ki predvideva, da bi se dejav
nost razvila v treh letih.

V Jakšičih bi postavili 
objekt, ki ga strokovno imenu
jejo fitoterapevtski sanatorij. 
Fitoterapija pomeni zdravljenje 
z rastlinami. Tu bi šolani in 
ljudski zdravniki, posebno pa 
Ivan Maršič, pomagali ljudem 
do zdravja. Mimogrede: v tisku 
srno lahko brali, da je Maršič 
ozdravil nekaj sto ljudi, ki so 
bili iz bolnišnice odpuščeni kot 
neozdravljivi. Zdravljenje v sa
natoriju bi potekalo tako, da bi 
bolnike v posebnih parnih ko

lih oblivali s toplo vodo, v 
teri bi bile raztopljene zdra

vilne rastline, seveda glede na 
vrsto bolezni. Iz kopeli bi šli 
bolniki v bazen s hladno vodo.

To obliko zdravljenja ima Mar
šič že preizkušeno in je zanjo 
veliko zanimanja doma in v 
tujini.

Druga veja te dejavnosti bi 
bila pridelovanje in predelava 
zdravilnih zelišč. Že sam sana
torij bi potreboval zelo veliko 
zelišč, ki bi jih ne mogli nabrati 
v naravi. Strokovnjaki so ugoto
vili, da so v Kolpski dolini zelo 
ugodne možnosti za gojitev 
zdravilnih zelišč. Tu rastejo v 
naravi zeli, ki so značilne za 
dinarsko, alpsko in submedite- 
ransko zemljepisno območje. 
Na proštom, kjer stoji sedaj 
hlev v Potoku, bi postavili večji 
rastlinjak ter v njem gojili 
sadike za zelišča, ki bi jih 
občani pridelovali na svojih 
poljih. Navezali so pive stike z 
inštitutom v Žalcu, ki že 
uspešno goji nad 250 zdravilnih 
zelišč.

K našteti dejavnosti sodijo še 
manjši obrati za predelavo ze
lišč v čaje, maže, tinkture in 
zdravilne napitke. Naj povemo, 
da je po svetu zelo znana 
Maršičeva zeliščna m ast za

katero Švicarji ponujajo veliko 
vsoto denarja, da bi jo lahko 
sami izdelovali. V Avstraliji 
stane škatlica te masti 50 
dolarjev.

V bližini Jakšičev bi zajezili 
Mrzli potok. Nastalo bi jezerce 
in možnost za gojitev rib. Vodo 
bi po ceveh speljali do Potoka 
in tu postavili manjšo hidrocen- 
tralo, ki bi dajala dovolj toka za 
sanatorij ter za ogrevanje rastli
njaka, v katerem bi gojili zelišča 
in zelenjavo vse le ta

Z nastankom teh dejavnosti 
bi se odprle neslutene možnosti 
za razvoj turizma, posebno še 
zdravstvenega in taneč kega. Po
govori teko tudi že v tej smeri, 
da bi namesto motela na Jasnici 
v Kolpski dolini postavili go
stinski objekt, ki bi bil nepo
sredno povezan s sanatorijem.

Kako daleč smo sedaj z 
uresničitvijo te zamisli? KS 
Kostel je ustanovila enoto 
»Fitoterapevtski sanatorij Mar
šič v ustanavljanju". Kljub 
velikemu interesu, ki ga kažejo 
občani za to dejavnost, pa se je

zataknilo pri zemljišču, na 
katerem naj bi stal sanatorij. 
Gre za nekaj arov gmajnske 
zemlje, od katere že desetletja 
lastniki niso imeli koristi, pa je 
vendar ne odstopijo in ne 
pristanejo na zamenjavo. Last
nikov je kar deset, in medtem 
ko je bilo zemljišče izbrano in 
označeno, so posadili na njem 
nekaj sadnih dreves.

Povedati je treba, da bo večji 
del denarja prispeval Maršič, 
podjetje pa bo v družbeni lasti. 
Maršiča že nagovarjajo pred
stavniki KS s Kozjanskega, da 
bi tam razvili to dejavnost. 
Zemljišče in nekaj denaija ima
jo že pripravljenega.

Najbrž ni potrebno posebej 
poudariti, da bi lahko pridelo
vanje zdravilnih zelišč iz Kolp
ske doline razširili na ostala 
kmetijska območja kočevske 
občine. Potekajo tudi pogovori 
z novomeško „Krko“ o pre- 
usmeijanju kmetij v pridelova
nju zdravilnih zelišč. Tudi ni 
brezpomembno, da se ta dejav
nost vključuje za potrebe SLO.

M. CETINSKI

KOfiEUSKE NOVICE
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Na podlagi 7. člena zakona o referendumu in drugih oblikah osebnega izjavljanja (Uradni 
list SRS š t  2 3 /7 7 ) in 2. člena zakona o samoprispevku (Uradni list SRS št. 3 /7 3 )  ter statuta 
krajevne skupnosti Veliki Gaber je skupščina krajevne skupnosti na seji dne 18. 11. 1979  
sprejela

SKLEP
o razpisu referenduma za uvedbo krajevnega samoprispevka v krajevni 
skupnosti Veliki Gaber

1. č len
Razpiše se referendum  za  uvedbo  krajevnega sm oprispevka v denarju  za finansiranje 

m odernizacije okaln ih  in krajevnih cest v krajevni skupnosti, za u red itev  e lek tričn e  
napeijave in javne razsvetljave, za  vodovod  te r  za ured itev  po k o p a lišča  in sm etišča  v V elikem  
G abru . 1

2. člen
S  sam oprispevkom  bo  zbran ih  3 .9 5 5 ,5 0 0 ,0 0  d in , ki bo d o  v ce lo ti porab ljen i za  

m odern izac ijo  lokalnih in krajevnih cest v krajevni skupnosti, za  u red itev  e lek tričn e  
napeljave in javne razsvetljave, za  vodovod  te r  za pok o p a lišče  in sm etiščev  V elikem  G abru 
sk ladno  s p rog ram om , ki so  ga sprejeli zbori volilcev in je  sestavni del tega sklepa.

3. čler\
K rajevni sam oprispevek  se uvede za d o b o  p e tih  let, to  je od  1. 1. 1980 d o  3 1 . 12. 1984.

4. člen
K rajevni sam oprispevek b o d o  p lačevali delovni ljudje in občan i, ki s ta ln o  p reb ivajo  na 

obm očju  krajevne skupnosti V eliki G aber p o  stopn ji 3 % od naslednjih  osnov:
1. vsi zaposleni o b čan i od  svojih č is tih  osebnih dohodkov in drugih osebnih p rejem kov, 

od  katerih  se p laču je jo  prispevki iz osebnega dohodka , razen tis tih , ki p re jem ajo  zajam čeni 
osebni d o h o d ek ;

2. vsi zavezanci z a  davek od km etijske  dejavnosti, razen tistih , katerih  katastrsk i d o hodek  
znaša m anj k o t 3 .0 0 0 ,0 0  dinarjev in jim  je km etijstvo  edin i vir do h o d k a , v višini 3  % od 
katastrskega  d o h o d k a  le tn o ;

3 . vsi upoko jenci od m esečnega zneska  p o k o jn ine , č e  ta  presega za jam čen o  p o k o jn in o ;
4 . vsi zasebni o b rtn ik i, gostinci, avtoprevoznik i in drugi svobodni poklic i od  č is tih  osebnih 

prejem kov in od p resežka  do h o d k a , zm anjšanega za davke in prispevke.

5. člen
Krajevni samoprispevek se ne plačuje od socialnih podpor,, invalidnin, priznavalnin, 

otroškega dodatka, štipendij učencev in študentov, nagrad učencev v gospodarstvu in od 
regresa za letni dopust.

6. člen
Krajevni samoprispevek zaposlenih in upokojencev se obračunava in plačuje ob vsakem 

izplačilu osebnih dohodkov ali pokojnin.
Obračunavajo ga delovne organizacije oziroma skupnosti pokojninskega in invalidskega 

zavarovanja .
Zavezancem iz 2. in 4. točke 4. člena tega sklepa odmerja samoprispevek davčna uprava 

SO Trebnje v rokih in načinu, ki velja za davke po zakonu o davkih občanov.

7. člen
Samoprispevek se bo plačeval na posebni račun krajevnega samoprispevka za KS Veliki 

Gaber, ki bo v ta namen odprt pri Službi družbenega knjigovodstva Novo mesto.

8. č len
O d  zavarovancev, ki n e  b o d o  izpolnjevali obveznosti v roku , se o bveznost do  

sam oprispevka prisilno  iz terja  p o  p redp isih , ki veljajo za izterjavo prispevka in davka 
občanov . v

9. člen
N adzoi nad  zbiranjem  in u p o ra b o  sredstev krajevnega sam oprispevka bo  opravljal Svet 

krajevne skupnosti V eliki G aber.

10. č len
Svet krajevne skupnosti V eliki G aber m o ra  ob  vsakoletnem  zak ljučnem  računu  lo čen o  

javno  objaviti p o d a tk e  o  višini sam oprispevkov, zbran ih  in po rab ljen ih  sredstev.

11. č len
R eferendum  b o  v nedeljo , 9. decem bra 1979. R eferendum  b o n a  glasovalnih m estih , ki jih 

do loči vo lilna  kom isija Krajevne skupnosti Veliki G aber.

12. č len
Pravico  do  glasovanja na  referendum u im ajo  vsi o b čan i, ki so  vpisani v volilnem  im eniku 

na  o bm očju  krajevne skupnosti, te r  zaposleni občan i, ki še n im ajo  volilne pravice in niso 
vpisani v splošni volilni im enik.

13. č len
Na referendum u glasujejo občan i neposredno  in ta jn o  z glasovnicam i. Na glasovnici je 

naslednje besedilo:
K rajevna sk u p n o s t V eliki G aber

GLASOVNICA
Na referendum u dne 9. decem bra  1979  za uvedbo  krajevnega sam oprispevka v denarju za 

d o b o  p e tih  le t, to  je  od 1. 1. 1980  d o  31. 12. 1984, za obm očje  krajevne skupnosti Veliki 
G aber za  finansiranje p rog ram a m odern izacije  lokalnih in krajevnih cest na obm očju  KS, za 
ureditev  e lek trične  napeljave in javne razsvetljave, za  vodovod te r  za pok o p ališče  in sm etišče

GLASUJEM
ZA PRuTI

T isti, ki glasuje, izpolni glasovnico tako , d a  obkroži „Z A " , če  se strin ja  z uvedbo  
krajevnega sam oprispevka, oz irom a ..P R O T I" , č e  se z uvedbo  krajevnega sam oprispevka ne 
strin ja .

14. č len
P o sto p ek  v zvezi z referendum om  in izid glasovanja ugotav lja  volilna kom isija  krajevne 

skupnosti V eliki G aber p o  do lo čb ah  zak o n a  o  volitvah in delegiranju v skupščino .

15. č len
S redstva za  izvedbo  re fe rendum a zagotovi K rajevna sk u p n o s t V eliki G aber.

16. č len
T a  sklep se objavi v S kupščinskem  D olenjskem  listu , u p o rab lja  p a  se tako j p o  objavi. 

Š tevilka: 8 2 /7 9  KS
D atum : 18. 11. 1979  <■

Predsednik  skupščine  krajevne 
skupnosti: 

T o n e  S E V E R , I. r.

"N
SAP—VIATOR 
TOZD TURBUS, avtobusni promet, n. sub. o 
LJUBLJANA ,
ODBOR ZA MEDSEBOJNA RAZMERJA DELAV
CEV OGLAŠA PROSTA DELA IN NALOGE

— VOZNIKOV D KATEGORIJE
k sodelovanju vabimo: . . . . .
— voznika za smer VELIKE LASCE—LJUBLJANA
z bivališčem v Velikih Laščah ali okolici
— voznika za smer ROB—LJUBLJANA z bivališčem 
v Robu ali okolici
— voznika za smer HINJE—LJUBLJANA z bivali
ščem v Hinjah ali okolici
— voznika za smer STRUGE—LJUBLJANA z bivali
ščem v Strugah ali okolici
— voznika za šolsko progo AMBRUS—ŠENTVID z 
bivališčem v Ambrusu ali okolici
— 2 voznika za smer ZlRI—LJUBLJANA z bivali
ščem v Žireh ali okolici
— 2 voznika za smer ŠENTVID pri STIČNI-LJUB- 
LJANA z bivališčem v Šentvidu pri Stični ali 
okolici
— 2 voznika za smer GROSUPLJE—LJUBLJANA z 
bivališčem v Grosupljem ali okolici
— 2 voznika za smer LITIJA—LJUBLJANA z 
bivališčem v Litiji ali okolici
— 3 voznike za smer VIDEM—DOBREPOLJE— 
LJUBLJANA z bivališčem v Dobrepoljah ali okolici
— 5 voznikov za zamenjavo v LJUBLJANI z 
bivališčem y Ljubljani ali okolici
POGOJI: končana šola za poklicne voznike, opravljen izpit 
D kategorije, odslužen vojaški rok.
— sprevodnika za progo STRUGE—LJUBLJANA z bivali
ščem v Strugah ali okolici
— sprevodnika za progo HINJE—LJUBLJANA z bivališčem v 
Hinjah ali okolici
— sprevodnika za smer GROSUPLJE—LJUBLJANA z bivali
ščem v Grosupljem ali okolici
POGOJI: končana osnovna šola, veselje do dela z ljudmi, 
znanje slovenščine, odslužen vojaški rok.
Povprečni osebni dohodek voznikov je 9 .500  din, sprevodni
kov 6 .500  d ia
K andidate  vabim o, da pism ene vloge naslovijo  na K adrovsko- 
socialni oddelek  SAP, L jubljana, S rediška ul. 4 , v 15 dneh.

INTEREXPORT Ljubljana
Civ I N E X  Potovalna agencija

POTOVANJA OB DNEVU REPUBLIKE:

M UENCHEN, av tobus, 3  dni, od h o d  30. 11.
RIM, av tobus, 4  dni, o d h o d  28 . 11.
PADSKA N IŽ IN A  -  M U ZEJI IN PIN A K O T E K E , av tobus, 4  
dni, odhod 29. 11.

TOVARNA CELULOZE IN PAPIRJA  
„DJURO SALAJ" KRŠKO -  TOZD PAPIR

OBJAVLJA PROSTA DELA ZA

10 NK DELAVCEV V TOZD PAPIR

Pogoji:
— zaželena osemletka, lahko tudi nedokončana osnovna šola
— delo v treh izmenah
— dana možnost za priučitev v papirni stroki
Pism ene prijave sprejem a kadrovska služba delovne organ iza
cije 15 dn i p o  izteku roka za sprejem anje prijav.

DOMINVEST NOVO MESTO 
PRODAJA Z LICITACIJO

VOZILO RENAULT 4 -  letnik 1974  
IZKLICNA CENA 10 .000  din

Licitacija b o  26. 11. 1979 o b  13. uri v pod je tju  v Sokolski 1 
v Novem m estu . O gled vozila 2 uri p red  licitacijo  na 
dvorišču , K idričeva 2, Novo m esto . 10-odsto tn i polog od 
izklicne cene  se vp lača  en o  u ro  pred  licitacijo  pri blagajni 
pod jetja .

j  v t t a n o v a
• r  ̂ - »i:' . V

Vitanova je osvežujoč vi
taminski napitek. Žličko 
Vitanove raztopimo v 
vodi ali čaju. Tako pri
pravljen napitek deluje 
osvežujoče in nadomesti 
enodnevno potrebo člo
veškega telesa po vitami
nih.

KRKA, NOVO MESTO

OBVESTILO

M IZARSTVO JO 
ROM, Ručetna vas 1 
Č rnom elj, obvešča! 
cenjene stranke, da 
pričel obratovati 16. 1 
1979. Se priporočam.

POPRAVEK

V objavi p rostih  del in nalog 
D E L A V S K E G A  SVETA 
T O Z D  G O Z D A R S T V O  j 
Č RM OŠN JICE v D olenj
skem  listu dne 15. novem bre j  
1979 za VOD JO  TO ZD  je i 
m ed pogoji izpadla a lte rna ti ' 
va:
ali gozdarski teh n ik  z 10-let- j 
nim i izkušnjam i v gozdar
stvu.

VABILO  
Osnovna šola „ Katja 
Rupena"
vabi svoje sodelavce in o b ča 
ne na svečano  akadem ijo  in 
ogled razstave v počastitev  
200-letn ice ljudskega šolstva 
v N ovem  m estu  in 50-letn ice 
osnovne šole „K atja  R upe
n a" , ki b o  v so b o to . 24 . 11. 
1979  o b  10l uri v dom u 
JL A . R azstavo o  življenju in 
delu u čencev  pa  si boste  
lahko  ogledali v m ali te lo 
vadnici šole 26. in 27. 
novem bra od  8. d o  18. ure.

ODBOR ZA DELOVNA  
RAZMERJA PRI COŠ 
B E L O K R A N J S K E G A  
ODREDA SEMIČ OB
JA V LJA  PROSTA  
DELA IN NALOGE 
ČISTILKE.

Pogoji: NK DELAVKA

Delo za nedoločen čas s 
polnim delovnim časom. 
Poskusno delo je 3 mesece. 
Pismene ponudbe pošljite v 
roku 15 dni p o  objavi na 
navedeni naslov.

NUKLEARNA ELEKTRARNA KRŠKO V USTA  
NAVLJANJU, 68270  KRŠKO,

OBJ A V L JA PROSTA DELA IN NALOGE

SOCIALNEGA DELAVCA  
Pogoji:
— opravljena višja šola za socialne delavce
— 12 mesecev delovnih izkušenj
— poskusno delo 3  mesece
K andidati naj pošlje jo  p o n u d b e  v 15 dneh p o  dnevu objave. 
O dgovore n a  p o n u d b e  b o d o  kand idati prejeli v 3 0  dneh p o  
izteku ro k a  objave. ]

SILVESTROVANJA:

G A R D SK O  JEZERO. 4  dni, o d h o d  30. 12.
MADE IR A, 3  d n i. o d h o d  30 . 12.
T U N IZ IJA  -  O A Z A  T O Z E U R , o d h o d  30 . 12.

ZIMSKE PuČITNICE:

-  A V S T R IJA : BELO  JE Z E R O  D O R FG A ST EIN
-  IT A L IJA : SESTO  (D olom iti)
-  Č E H O SLO V A ŠK A : NOV A  LESNA (V ISO KE T A T R E) 

L IE C H T E N ST E IN : MALBUN
Jm u ča tsk i 7-dnevni p ake ti so  prilago jen i zim skim  šolskim  
p o č itn icam  od  12. 1. d o  9. 2. 1980.

INEX N ovo m es to  p ro d a ja  tud i letalske karte  za naročene  
p o le te  z letali DLC N ovo m esto

■^•PRODAJAMO letalske vozovnice za INEX in JAT domače 
proge

P R I J A V E  IN I N F O R M A C I J E  
I N E X  L j u b l j a n a ,  T i t o v a  2 5 ,  tel  3 1 2  9 9 5 ,  3 2 7  9 4 7  
I N E X  M a r i b o r ,  V o l k m e r j e v  p r e h o d  4,  t el . :  2 4  5 7 1 , -24 5 7 9  

o I N E X  N o v o  m e s t o ,  N o v i  t rg 4,  tel  : 2 3 - 7 7 3  
A P  N o v a  G o r i c a ,  T o l m i n  
A l p e t o u r  K r a n j  Š k o f j a  L o k a ,  R a d o v l j i c a  
I Z L E T N I K  Če l j e ,  V e l e n j e ,  Ž a l e c  
S A P  T r b o v l j e ,  Z a g o r j e
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Četrtek, 22. novembra -  Cecilija 
Petek, 23. novembra -  Klemen 
Sobota, 24. novembra -  Flora 
Nedelja, 25. novembra -  Katarina 
Ponedeljek, 26. novembra -  Konrad 
Torek, 27. novembra -  Virgil 
Sreda, 28. novembra -  Jakob 
Četrtek, 29. novembra -  Jakob 
Petek, 30. novembra -  Andrej 
Sobota, 1. decembra -  Natalija

LUNINE MENE
26. novembra ob 22.08 -  prvi 
krajec

S L U Ž B O  D O B I

MIZARSKEGA -  VAJENCA sprej
mem. Hrana in stanovanje sta 
preskrbljena Mizarstvo Jože 
Rom, Ručetna ras 19, Črnomelj.

GOSTIŠČE HENČKOV DOM išče 
kvalificirano ali priučeno kuhari
co. Henčkov dom, Dobrava, p. p. 
27, Novo mesto.

S L U Ž B O  I S C E

V KRŠKEM sprejmem honorarno 
pisarniško zaposlitev (4 ure na 
dan). Tel. 71-834.

S T A N O V A N J A

SOBO, centralno ogrevano, oddam 
žensk:. Ločna 14. Novo mesto.

ODDAM opremljeno sobo dekletu 
(za sostanovalko). Naslov v upravi 
lista (4368/79)

OPREMLJENO ogrevano sobo v 
Novem mestu dobi ženska, ki bi 
pomagala v gospodinjstvu eni 
osebi. Naslov v upravi lista. 
(4369/79).

M o t o r n a  v o z i l a

PRODAM zastavo 750 S, april 
1978. Franc Logar, Ragovo 11, 
Noro mesto, tel. 25-947.

PRODAM traktor Porsch (14 KS) s- 
koso, jermcnico in plugom ter 
simco, letnik 1967 v celoti za 
rezervne dele. Ogled vsak dan 
popoldan. Jereb, Dol. Prekopa

PRODAM R 4, letnik januar 1979. 
Konda, Volčičcva 35, Novo mes
to.

PRODAM nov golf s štirimi vrati. 
Ogled vsak dan po' 15. uri. Miku- 
lič, Zagrebška 18 , N oro mesto.

PRODAM dobro ohranjeno Z 101 
lux, letnik 1978. Anton Golob, 
Regerčaras 64 a. Novo mesto.

PRODAM osebni avto Zastavo 101, 
letnik 1977. I. M. Mirana Jarca 
15, Novo mesto, tel. 22-348.

PRODAM zastavo 101, letnik 1975, 
prra registracija 1976, in Z 750, 
letnik 1971. Bogdan Vegelj, Kraš
ka vas 6, Cerklje.

PRODAM 126 P, september 1978. 
Metka Kostevc, Jurčičeva 1, Bre
žice (v soboto).

PRODAM diano 6 L, letnik 1977 
(november). Alojz Zemljak, Pla
ninska 40, Sevnica. Ogled 24. in 
25. 11. 1979 od 15. -  18. ure.

PRODAM lado SL, letnik 1977. 
Ogled v soboto, 24. 11., pri Cvar, 
Majde Sile 10, Novo mesto.

PO UGODNI CENI prodam Z 750, 
letnik 1968, registrirano z nepar
no številko. Rabzelj, Gor. Stara 
vas 17, Šentjernej.

PRODAM Z 101, letnik 1978 (no
vember). Anton Slak, Stari tig 
18, Trebnje.

PRODAM dobro ohranjen traktor 
Zetor (42 KM) s kosilnico in 
kabino. Naslov v upravi lista. 
(4360/79).

UGODNO PRODAM Z 101, letnik

i>REZlCE: 23. in 24. 11. Ameri
ški barvni film Odpadnik Wels. 25. 
in 26. 11. ameriški barvni film Na 
sledi zločina. 27. in 28. 11.
jugoslovanski barvni film Trener. 
30. 11. in 1. 12. italijanski barvni 
film Zavajanje.

ČRNOm ELJ: 22. 11. italijanski 
film Kariera neke sobarice. 23. in 
25. 11. ameriški film Bližnja sreča
nja tretje vrste. 24. in 25. 11. 
angleški film Neskočna noč. 27. 11. 
mehiški film Jeseniia. 19. 11. 
sovjetski film Hajka. 29. in 30. 11. 
francosko -italijanski film Čarobrfi 
svet Paje Patka. 1. 12. ameriško—

angleški film Doživljaji pop pevca.
KOSTANJEVICA: 24. 11. ameri

ški film Vojna zvezda. 25. 11. 
ameriška komedija Stanio in Olio. 
28. 11. ameriški film Trije dnevi. 1. 
12. francoski film Govori mi o 
ljubezni. 2. 12. ameriški film Človek 
iz Avstralije.

KRŠKO: 24. in 25. 11. angleški 
film Stopaj ali umri. 28. 11. angleški 
film Noč orlov. 29. 11. jugoslovan
ski film Priti pred svitom. 1. in 1. 
12. ameriški film Tobogan smrti.

MIRNA: 24. 11. ameriški film 
Avanturisti 1. 12. ameriški film 
Don je mrtev.

MOKRONOG: 24. in 25. 11. film 
Zmeda v Hongkongu. 1. in 2. 12. 
film V inetou-I. del.

NOVO MESTO -  KINO KRKA: 
Od 23. do 25. 11. angleški film 
Temna zvezda. 26. in 27. 11.
domači film Tiger. 28. in 29. 11. 
ameriški film Dan velikih valov. Od 
30. 11. ter 1. in 2. 12. slovenski 
barvni film Krč.

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od 
22. do 25. 11. ameriški film Ta 
čudoviti svet divjine. Od 26. do 30. 
11. domači film Boj za južno proga 

RIBNICA: 24. in 25. 11. italijan
ski barvni film Kcoma 

SEVNICA: 23. 11. nemško—jugo
slovanski film Old Surehand. 24. in
25. 11. angleški barvni film Po
silstvo. 28. 11. angleški barvni film 
Julija. 29. 11. domači film Moja 
draga Iza. 30. 11. ameriški barvni 
film Železna roka.

buig. Ogled v petek in soboto 
popoldne. Ivan Ste 
ž a l  26.

PRODAM audi 60, letnik 1969, 
cena 45.000 din, ali zamenjam za 
kombi 750 ali 850. Lahko tudi 
delno na kredit. Tel. 23-904.

PRODAM fiat 750, letnik 1969, 
dobro ohranjen. Ivan Gazvoda, 
Male Brusnice 3, Brusnice.

PRODAM R 12, dobro ohranjen, 
letnik 1974. Gerdovič, Ragovska 
12, Novo mesto, tel. 21 -290 .

PRODAM traktor Mc. Cornick (24 
KM) s koso in kabino. Ignac 
Majzel, Malence 6, Brežice.

PRODAM Z 750, letnik 1976. Jovo 
Kapevski, Ragovska 6, Novo mes
to, tel. 23-437.

PRODAM R 4 (katrco), lahko tudi 
po delih. Bogomir Radi, Žabja 
vas 15, Novo mesto.

PRODAM Z 750, letnik 1971. Mila
na Majcna 11, Novo mesto.

PRODAM 125 PZ, letnik 1973. 
Foršček, Praproče 17, Straža.

PRODAM Lado, letnik 1975, prevo
ženih 34.000 km. Zorman, Dru
žinska vas 86, Šmarješke Toplice, 
tel. 8 4 - 949.

P R O D A M

PRODAM navadno tritonsko har
moniko. Praproče 14, Straža. 

PRODAM stereo radio-kasetofon.
Naslov v upravi lista (4367/79). 

UGODNO PRODAM rabljen kavč in 
tri fotelje. Avsec, Šmihel 32, 
Novo mesto.

PRODAM 3 voze odličnega hlevske
ga gnoja. Mimi Globevnik, Škoc
jan 2.

PRODAM dnevno sobo, spalnico in 
kuhinjske omarice z delovnimi 
omarami (pulti) po zelo ugodni 
ceni. Koprivec P., Mirna 100.

POCENI prodam skoraj nove kom
pletne zimske gume z obroči za 

3-39

1976. Informacije po tel. (068) 
82-744. Ciril Janežič, Puščava 7, 
Mokronog.

PRODAM škodo 120 L, letnik 
1978, ali zamenjam za Z 750, 
staro do dve leti. Naslov v upravi 
list. (4361/79).

PRODAM motor ČZ 175, preurejen 
moto cross. Cujnik, Rcgerča vas 
74, Novo mesto.

PRODAM zastavo kombi, letnik 
1972, registrirano, in gumi voz 
(15 col). Jože Cvelbar, Dobravica 
26, Šentjernej.

PRODAM karamboliran fiat 850 
special po delih ali v celoti. Po 
ugodni ceni prodam tudi novo 
pločevino za fiat 850. Naslov v 
upravi lista. (4367/79).

PRODAM dobro ohranjen R 12, 
letnik 1975. Zglasite se v popol
danskem času v Šegovi 21 ali po 
tel. 22-648.

PRODAM NSU 1200, letnik 1971, 
po zelo ugodni ceni. Informacije 
dobite v dopoldanskem času na 
tel. 23 -030  int. 315, v popoldan
skem času pa na naslov Kurirska 
pot 15, Novo mesto.

PRODAM 126 P. Franc Banovec, 
Adamičeva 3 3 ,Novo mesto.

PRODAM motorno kolo TOMOS s 
štirimi prestavami, letnik 1977, 
registrirano do septembra 1980, 
prevoženih 2500 km, odlično 
ohranjeno. Krese, Salka vas 19, 
Kočevje.

FIAT 750, starejši letnik, v zelo 
dobrem stanju, registriran do ok
tobra 1980, prodam. Svent, Na 
Lazu 18, Novo mesto.

PRODAM Z 750, letnik 1973. Ma- 
telko, Ljubljanska 14, Novo mes
to.

SPAČKA, letnik 1972, registrirane
ga do oktobra 1980 (lihe števil
ke), prodam. Telefon 22-989  v 
popoldanskem času.

PRODAM fiat 1300, letnik 1972, 
registriran, moped s 3 brzinatniin 
večjo oljno peč Alfa. Robert 
Romih, Kettejev drevored 39, 
Novo mesto.

PRODAM fiat 620, registriran s 
tonažo 2 t, ali zamenjam za oseb
ni avto. Nemanič, Podgrad 28, 
Stopiče.

PRODAM fiat 750, letnik 1976. 
Informacije po tel. (068) 76-757  

vsak dan popoldan. Vardjan, 
Kolodvorska 5 /a, Črnomelj.

PRODAM Z 101, 1 leto staro. Infor
macije, Damir Kramarič, Hotel, 
Smaiješkc Toplice.

PRODAM traktor Porsche (25 KM), 
generalno popravljen, v voznem 
stanju, in skobeljni stroj z motor
jem širine 60 cm, lepo ohranjen, 
zaradi odhoda v tujino. Martin 
Oblak, Podgorje 31, Zabukovje 
nad Sevnico.

TRAKTOR John Deere Lanz s ko
silnico in opel kadett, letnik 
1978, prodam ali zamenjam za 
manjši avto. Jože Tršclič, Kal- 
ce-N aklo 25, Podbočje.

PRODAM opel kadett, registriran 
do 1. 9. 1979. Rudi Mlinarič, 
Kvedrova 3, Sevnica, tel. 
81-345.

PRODAM Z 750, letnik 1972. Gra
bnar, Razdrto, Šentjernej.

PRODAM Z kombi 430 k, letnik 
1974. Cena po dogovom. Jože 
Maver, Dol. Nemška vas 7, Tre
bnje.

PO UGODNI CENI prodam wart- 
„ Ogled v petek  in soboto 
soldne. Ivan Stopar, Dol. Stra-

kodo. Tel. 23-390

PRODAM leseno barako (5 x 5 m) s 
strešno opeko. Stanc Gazvoda, 
Stopiče 58.

PRODAM nov gorilec za centralno 
peč nemške znamke MEK 8. Na
slov v upravi lista. (4356/79).

PRODAM par poldrugo leto starih 
juncev sive barve. Janez Kurnik, 
Log 14, Boštanj.

PRODAM klavirsko harmoniko 
Hohner (40-basno) na dve oktavi. 
Ogled vsak dan od 16. ure dalje. 
Naslov v upravi lista. (4357/79).

PRODAM 4 nove zimske gume s 
kolesi za renault 14. Naslov v 
upravi lista. (4358/79).

PRODAM nov fotoaparat Fujica st. 
705, letnik 1979, objektiv 
1,8:55. Naslov v upravi lista. 
(4359/79).

PRODAM otroško posteljico z ogra
jico. Alojz Jarc, Mali vrh 2, Mirna 
peč. ,

PRODAM 2 zimski gumi za Z 750 
in sinhrone za menjalnik Z 850 S. 
Tel. 22-565 popoldne.

PRODAM nov štedilnik na trda gori
va (levi). Alojz Derčar, Podgora 
15, Straža.

PRODAM dve prenosni garaži (dvoj
ček). Informacije po tel. 21-558. 
popoldne.

UGODNO PRODAM pevsko ozvo
čenje SOUND CITY 120 W z 
ehom in več kombinacijami ter 
mikrofoni. Dam za ček ali posoji
lo. Naslov v upravi lista. 
(4362/79).

DRUŠTVO upokojencev Mirna pro
daja po zelo ugodni ceni dobro 
ohranjen točilni pult-šank, star 3 
leta, z urejeno hladilno in toplo
tno napravo, v dolžini 2,20 m. 
Informacije se dobe pri preds. DU 
Mirna, Lojzetu Krhinu, lahko 
tudi po tel (068) 82-360.

PRODAM brejo kravo. Anton Rav
bar, Vavta vas 17, Straža.

UGODNO RO DAM dvoredni ple
tilni stroj. Informacije po tel. 
84-568.

PRODAM NOV molzni stroj znam
ke Minerva. Alojz Rožman, Ma
lenška vas 14, Mirna peč.

PRODAM 90 rženih snopov (škup). 
Cena po dogovom. Groblje 14, 
Šentjernej.

K U P I M

KUPIM garažo v centru Novega mes
ta. Naslov v upravi lista. 
(4355/79).

KUPIM rabljeno kompletno sobno 
pohištvo iz trdega lesa. Naslov v 
upravi lista. (4364/79).

SREBRO vseh vrst lahko v obliki 
denarja, posode in drugega ku-
?im. Leon Skrelji, Drejčetova pot 

9, N oro mesto.

HlSO v III. fazi gradnje s 600 m2 
zemljišča v bližnji okolici Ljublja

ne prodam. Ponudbe pod 
»DOGOVOR”.

UGODNO PRODAM parcelo z grad
benim dovoljenjem (voda, elektri
ka, kanalizacija in asfalt do parce
le), z materialom do III. gradbene 
faze, v Novem mestu. Ponudbe 
pod šifro „GOTOVINA“.

PRODAM novo vseljivo hišo v Mirni 
peči (pri železniški postaji). Rudi 
Zupan, Mirna peč 111.

PRODAM 8 arov vinograda na žici z 
zidanico v Straži blizu Čateža. 
Dostop z vsakim vozilom, prim er

no tudi za vikend. Ferdo Hoče
var, Čatež 67, Brežice.

r a z n o

ZA IGRANJE na silvestrovanju se 
priporoča ansambel „Stajerci“ . 
Naslov v upravi lista (4363/79).

IŠČEMO mlad par ali par srednjih 
let, ki ljubi zemljo in stare ljudi, 
za pomoč na posestvu. Smo brez 
otrok. Naslov v upravi lista 
(4365/79).

aa m s u n
SGP PIONIR -  TOZD SPO Novo 

mesto sc zahvaljujemo za 2.000 
din, ki jih je darovalo naši bolniš
nici za nakup dragih instrumen
tov namesto venca za pokojnim 
očetom voznika Mihata Tomaži
na. Splošna bolnišnica Novo mes
to.

Borisa,. Anica Planinc z Libne -  
Stanko, Marija Derganc iz'Semiča -  
Polonco, Majda Zupan iz Trebnjega
-  Primoža, Angela Trlep iz Orlake
-  Angelo, Šteflca Povž z Uršnih sel
-  Danijela, Anica Mikešič iz Kresni
ca Jožeta, Frančiška Vrtačič iz 
Dolnje Brezovice -  Damjana, Irena 
Hodnik s Sel -  Vesno, Marija 
Oinorzel iz Krškega -  Mateja, Anica

Gimovšck iz Vrhtrebnjega -  Boru
ta, Silva Buija iz Sutne -  dečka, 
Marija Verbič iz Ceste -  deklico, 
Dragica Jurečič iz Črneče vasi -  
deklico, Marija Horvat iz Zalisca — 
dečka, Milka Barbič iz Zakanja — 
deklico, Ana Spišič s Prcloke -  
deklico, Katarina Špehar iz Dcskove 
v asi -  deklico in Alojzija Kovačič 
iz Gorice -  deklico. -  Čestitamo!

ALOJZ SAMEC iz Potočne vasi 5 se 
opravičujem tov. MARIJI KO

PRIVNIK iz Potočne vasi za žalji
ve besede in sc ji zahvaljujem, da 
je odstopila od tožbe.

PODPISANA PAVLA CONTA iz 
Mihovega 17, Šentjernej, prekli
cujem žaljive govorice proti JO
ŽETU CVELBARJU iz Hudcnj 
pri Škocjanu in se mu zahvalju
jem, daje odstopil od tožbe.

REZKA GRM, Dečja vas pri Tre
bnjem, preklicujem neresnične 
besede zoper Rafaela Lavriča iz 
Smavra pn Dobrniču.

ENI MAROLT, Kočevje, Pješernova 
28, prepovedujem kakršnokoli 
vožnjo po parceli ob Čampovi 
hiši v Gorici vasi pri Ribnici. 
Kdor tega ne bo upošteval, ga 
bom sodno preganjala.

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega strica in brata

JOŽETA KOSA
nekdanjega gostilničaija iz Vihpolja

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem 
in sosedom, ki ste z nami sočustvovali v najtežjih dneh, nam 
izrazili sožalje in pokojnemu darovali vence. Posebno se zahvalju
jemo krajevni organizaciji ZB Šentjernej, občinski organizaciji ZB 
Novo mesto, Gasilskemu društvu Gor. Vrhpolje in vsem ostalim 
gasilskim društvom, ki so se udeležili sprevoda, vsem trem 
govornikom za poslovilne besede, pod bi iz Šentjerneja in zastavo - 
nošem. Zahvaljujemo se tudi prionu kartuzije Pleterje Janezu 
Drolcu za osebno izraženo sožalje. Sc enkrat iskrena hvala vsem, 
ki ste spremili pokojnika na njegovi zadnji poti.

Vsi njegovi 

Novo mesto, Vrhpolje, Ljubljana

1
II

Dragi mami, stari mami in babici 
JOŽEFI CIMERMAN OVI iz 
Kočarije pri Kostanjevici želijo za 
90. rojstni dan vse najlepše h čer 
ka Micka in vnukinja Cvetka ter 
Nuška z družino.

DRAGI mami MARIJI HUDETOVI 
iz Malenške vasi pri Mirni peči za 
80. rojstni dan se na mnogo let 
želijo vsi njeni.

21. novembra je praznoval 60. roj
stni dan NIKOLA DURAŠEV1C 
iz Jerebove 16, Novo mesto. Za 
njegov praznik mu iskreno česti
tamo in želimo še reliko zdravja 
in sreče v krogu dragih domačih. 
Zena Kati, sin Saško in hčerka 
Nevenka z družinama, posebno 
pa njegovi štirje vnuki Goran, 
Tilen, David in Sanja s poljubi.

ÔBVESTILA ■
OPRAVLJAM slikopleskarska dela, 

fasade, lepljenje tapet in podobna 
opravila na montažnih hišah. An
ton Kos, Malenška vas 28, Mirna 
peč, tel. 84-317.

KOZMETIČNI SALON Zdenka 
Ppljšak, Hotel Metropol, vam 
nudi celotno nego obraza, globin
sko čiščenje po MAGNEDERM 
metodi, trajno, neboleče odstran
jevanje dlak. Tel. 23-549. Se 
priporočam!

NUDIM VAM AVTOLIČARSKE 
USLUGE. Avtoličarstvo Boris 
Udovič, Cegelnica 22, Novo mes
to, tel. 23-529. Se priporočam!

OKVIRE vseh vrst za slike, diplome 
in gobeline, kompletno izdela 
KURNIK starejši, Sevnica, tel. 
(068) 81-217.

VSA VRTNARSKA DELA, načrto
vanje, novogradnjo in vzdrževanje 
okolic ter obrezovanje in sajenje 
vseh okrasnih drevnin, izvaja stro
kovno VRTNARSTVO Franc Nc- 
čemer, Veliki Podlog, 68273 Les
kovec.

V času od 8. do 14. novembra so 
v novomeški porodnišnici rodile: 
Anica Hren e  Velike Strmice -  
Martina, Tita Kušljan iz Šentjerneja
-  Marka, Milena Zupančič iz 
Gornje Lokvice -  Robija, Branka 
Barle iz Trebnjega -  Davida, Pavla 
Matko iz Malih Poljan -  Jožico, 
Marija Kuhar iz Orehovca -  Boruta, 
Kristina Sudac iz Jugovca — Marka, 
Leopoldina Dejak iz Črnomlja -  
Roka, Marija Cimerman iz Krškega
-  Andreja, Irena Jaki iz Smolenje 
vasi -  Janeza, Olga Zorko iz 
Brezovske gore -  Stanislavo, D ^ica  
Malnarič iz Gabra -  Martiii 
Lakner z Velikega Trna -  Dan 
Pavla Vcrgo iz Dolnje Dobravi... -  
Petro, Majda Per iz Zaloga -  
Simona, Vilma Vire iz Trebnjega —

V  S P O M I N

16. novembra je minilo leto dni naše 
globoke žalosti, odkar si nas tragič
no zapustila, naša ljuba zlata hčerka 
Anica, sestra, vnukinja, žena in 

mamica treh otrok

ANICA POPLATNIK
roj. Pirnat, Klečet 

Kompolje 78, Videm—Dobrepolje

Trnova je naša pot življenja, odkar tebe, ljubljena naša hčerka, 
mamica Anica, ni več nazaj. Otročički te že kličejo, a tebe ne 
prikličejo. Vedno tvoji žalujoči otroci Andrejko, Matejka in mali 
Lenart, starši mama, ata, bratje, sestra ter mož Tone, stara mama, 
strici, tete, bratranci in sestrične. Hvala vsem, ki se je še 
spominjate in prižigate svečke na njen sveži grob.

Neutolažljivi vsi njeni

V S P O M I N

26. novembra bo minilo leto dni, odkar nas je zapustil naš dobri 
mož in oče

JOŽE ZUPAN
iz Sevnice, Prvomajska ulica 38

Tih in žalosten je naš dom brez tebe. Odšel si, nikoli več se ne 
vrneš, bolečina v naših srcih pa je ostala Nikoli te ne bomo 
pozabili, še vedno živiš z nami in mi smo vedno s teboj.

Vsi njegovi

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: Časopisno založniško podjetje DOLENJSKI LIST, Novo 

mesto -  USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL 
Brežice, Črnomelj, Kočevje, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica 
in Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni oigan upravljanja. Pred
sednik: Slavko Lupšina.

UREDNIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni ured
nik), Milan Markelj (namestnik), Ria Bačcr, Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer (urednik priloge), Bojan Budja, Janez Pezelj, Jože Primc, 
Drago Rustja, Jože Simčič, Jožica Teppcy, Ivan Zoran in Alfred 

"   ~ “ g e : 'D u “Železnik. Tehnični urednik Priloge: "Dušan Lazar. Ekonomska 
propaganda: Janko Saje in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -  Posamezna številka 6 din, letna naročnina 
238 din, polletna naročnina 119 din, plačljiva vnaprej -  Za 
inozemstvo 480 din ali 25 ameriških dolarjev oz. 50 DM (oz. ustrezna 
druga valuta v tej vrednosti) -  Devizni račun: 
52100—620—107—32000—009—8—9. (Ljubljanska banka, Temeljna 
dolenjska banka, Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu 130 din, 1 cm na določeni 
strani 160 din, 1 cm na srednji ali zadnji strani 200 din, 1 cm na prvi 
strani 250 din. Vsak mali oglas do 10 besed 50 din, vsaka nadaJjna 
beseda 5 din -  Za vse druge oglase velja do preklica cenik št. 10 od 1. 
1. 1979 -  Na podlagi mnenja sekretariata za informacije IS 
skupščine SRS (št. 421—1/72 od 28. 3. 1974) se za Dolenjski list ne 
plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
52100-603-30624  -  Naslov uredništva: 68001 Novo mesto, Ulica 
talcev 2, p.p. 33, telefon (068) 23—606 — Naslov uprave: 68001 
Novo mesto, Glavni trg 3, p .p . 33, telefon (068) 23-611 . -  
Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, 
filmi in prelom: ČZP Dolenjski list, Novo mesto — Barvni filmi in 
tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.
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Z A H V A L A

Ob boleči izgubi drage žene, mame, 
sestre, stare mame in tete

NEŽKE
ŠKULJ

iz Župeče vasi, Cerklje pri Kiki

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan
cem, ki ste jo  spremili v tako velikem številu na njeni zadnji poti, 
ji  darovali vence in cvetje ter izrekli sožalje. Posebej se zahvaljuje
mo župniku za opravljeni obred, zdravstvenemu osebju kirurgije v 
Novem mestu, kolektivom Terme Čatež, Velana Ljubljana, Lisca 
Senovo.

Žalujoči: mož Janez, sin Stane z družino, hčerki Joži in 
Rezi z družino in drugo sorodstvo

Župeča vas, Ljubljana, Senovo, Otočec, 2 .11 .  1979

Z A H V A L A

V neizmerni žalosti sporočamo, da 
je v 85. letu starosti zatisnila trudne 
oči naša ljubljena mama, sestra in 

teta

MARIJA
CESAR

iz Dolenje vasi pri Otočca

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom in vaščanom, ki ste 
nam izražali sožalje, darovali toliko lepega cvetja in vencev ter jo s 
tihimi koraki spremili na njeni zadnji poti. Iskrena hvala 
Novakovim, župniku za opravljeni obred, osebju ginekološkega 
oddelka bolnice Novo mesto za zdravljenje. Vsem ie enkrat hvala.

Žalujoči: Pepca z možem Francijem, Mimi z družino, 
Micka z družino, sestre in drugo sorodstvo

Z A H V A L A

V 84. letu starosti nas je nepričako; 
vano zapustil naš dragi oče, stari 

oče in brat

ANTON
GOVEDNIK

s Suhorja pri Metliki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom 
in znancem, ki ste nam pomagali v težkih trenutkih, darovali 
vence in cvetje ter nam izrazili sožalje. Posebno se zahvaljujemo 
župniku za lepo opravljeni obred, Gasilskemu društvu Suhor in 
govornikoma Francu Piberniku in Antonu Šukletu.

Žalujoči: hčerka Marija in Lojzka, sestra Katica in Bara 
ter drugo sorodstvo

i

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega ljubega 
moža,'očeta, starega očeta, prastare

ga očeta, brata in tasta

ANTONA
TESSARIJA

upokojenca iz Kota pri Semiču

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateHem, 
in sosedom, ki so nam nesebično pomagali, pokojnika spremili na 
njegovi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje ter nam žnekh 
sožalje. Iskrena hvala tozdu Gozdarstvo ČrtnoSnjice, TOK in 
TOZD Gozdarstvo Črnomelj, PTT Novo mesto, I&ri Črnomelj, 
govorniku tov. Francu Janežu, kaplanu za opravljeni obred, 
pogrebnikom in pihalni godbi iz Črnomlja.

Vsi njegovi

Z A H V A L A

Ob nenadomestljivi izgubi naše ljubljene sestre, tete in svakinje

ANE LOBETOVE
iz Žabje vasi

se prisrčno zahvaljujemo dragim sovaščanom, ki so z nesebično 
ljubeznijo in požrtvovalnostjo stali ob strani njej in nam v naših 
najtežjih dneh. Posebno toplo in globoko hvaležnost pa izrekamo 
tov. Bayerjevi, Kobetovi, Povšetovi in Vidicevi. Iskrena hvala tudi 
vsemu medicinskemu osebju, predsedniku krajevne skupnosti tov. 
Jožetu Kranjčiču za tako lep poslovilni govor ob odprtem grobu 
naše najdražje Ani. Najiskrenejšo zahvalo izrekamo patru 
Krizologu, ki je opravil za našo drago pokojno tako lep pogrebni 
obred.

Žalujoči: sestre Marija in Tončka z družinami, Lojzka in 
Julka ter drugo sorodstvo.

Z A H V A L A

Ob težki in nenadomestljivi izgubi ljubega moža, očeta, starega 
očeta, strica in brata

ALOJZA SLANCA
iz Slamne vasi 9

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so v najtežjih trenutkih z  nami 
sočustvovali in nam kakorkoli pomagali ter izrazili sožalje- 
Zahvaljujemo se dobrim sosedom za vso pomoč, govornikom, 
organizacijam in društvom ter vsem, ki so pokojnika sprem Bi na 
njegovi zadnji poti ter mu darovali vence in cvetje.

Žalujoči:žena Amalija, sinova in hčerka z družinami ter 
drugo sorodstvo

V S P O M I N

25. novembra bo minilo žalostno 
leto, odkar me je zapustil dragi in 

ljubi mož

JAKOB
KASTELIC
z Vinjega viha pri Semiču

Tih in piazcn je  naš dom brez tebe, Sel si v kraj, od koder ne 
moreš več nazaj. Daleč s i  a živiš z menoj, ob tvoji gomili spet in 
spet obljubim, da pridem za teboj in ne boš več sam. Spomini 
nate so vedno bolj boleči Hvala vsem tistim, k in ju  prižigate 
svečke in prinašate cvetje- Hvala vsem, ki mi na kakršenkoli način 
pomagate.

Neutoložljiva žena

Z A H V A L A

Ob nenadomestljivi izgubi nadvse 
skrbnega in ljubljenega moža, očeta, 

sina, brata in strica

FRANCA
LAVRIČA

iz Dolenje Straže 62

se iskreno zahvaljujemo tovarni IMV, posebno pa avtoparku za 
humano in nesebično pomoč. Iskrena hvala Gasilskemu društvu, 
II- in IILc splošne gimnazije, OS V avta vas, sosedom za pomoč v 
težkih trenutkih, Zdravilišču Dolenjske Toplice, mladinski organi
zaciji, župniju za lepo opravljeni obred, sorodnikom in znancem
 odagene vence in cvetje, za denarno pomoč, kakor tudi za

eno sožalje-

Nratniafljm: žena Martina, sinova Andrej, Zdenko, 
hčefka Bledita, mama, sestra z družino in drago 

sorodstvo 
Dol. Straža, 14. II . 1979

„SOP" KRŠKO. SPECIALIZIRANO PODJETJE 
ZA INDUSTRIJSKO OPREMO,

Kombija za delovna razmerja TOZD OPREMA 
KrSko. CK2 141

OBJAVLJA
PROSTA DELA OZIROMA NALOGE

- 3  DELAVCEV ZA PRIPRAVO MATERIALA. 
Pogoji:

— ključavničar s končano poklicno Solo ali NK delavec s 3 
leti delovni) izkušenj,
— odslužen vojaški rok,
— delo se združuje za nedoločen čas s polnim delovnim 
časom,
— poskusna doba 3 mesece.
Prijave sprejema kadrovska služba „SOP" Krško. CKŽ 141, 
15 dni po objavi oglasa
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po objavi 
oglasa.

inDUSTRIJfl mOTORfllH VOZIL
novo mESTo

Z A H V A L A

Ob prerani in nenadomestljivi izgubi naše mame, sestre in stare 
mame

TEREZIJE TRAMTE
iz Zloganja pri Škocjanu

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam v težkih dneh stali ob strani, izrazili sožalje 
ter darovali vence in cvetje. Hvala vsem, ki ste pokojno v tako 
lepem številu spremili na njeni zadnji poti, župniku pa za 
opravljeni obred.

Žalujoči:
nko ter hčere Rezka in Marija z družinami, posebnoStai

sinovi Lojze, France, Jože, Ivan, Tone in 

pa Anica

SPREJEMAMO NOVE DELAVCE!
Z izgradnjo tovarne na Suhoiju Industrija m otom ii vozil Novo mesto uresničuje del srednjeročnega 

programa razvoja delovne organizacije. Kolektiv si je zastavil nalogo, da Tovarna opreme Suhor prične 
redno obratovati že v letu 1979. 
JMV IMovo mesto, danes že preko 6.000-članski kolektiv s svojimi tovarnami v Brežicah, Šentjerneju, Mirni, 
Črnomlju, Belem Manastirju in Novem mestu, z otvoritivijo tovarne na Suhorju prispeva pomemben delež 
k razvoju Bele krajine. 
Tovarna opreme Suhor pomeni korak k razvoju celotne IMV, istočasno pa se s tem odpirajo široke 
možnosti za zaposlitev delavcev raznih profilov poklicev in delavcev, ki se žele priučiti za dela in naloge v 
kovinskopredelovalni industriji. 
Sprejemamo nove delavce: 
—KKV ključavničarje 
— KV kleparje
— varilce
— več neKvalificiranih delavcev za delo v kovinski stroki. 
Prednost pri sprejemu bomo dali mladim nekvalificiranim delavcem, ki se žele priučiti za ozki profil 
poklica v kovinski stroki. 
Kandidate vabimo, naj se zglasijo v kadrovskem oddelku v Novem mestu, oziroma sedanjem obratu IMV na 
Suhorju, kjer bodo seznanjeni z delovnimi pogoji. 
Nastop dela možen takoj, oziroma po dogovoru.
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Njen delež priznanja
K o bodo za bližnji pra

znik metliške občine najvišje 
občinsko priznanje, plaketo  
občine Metlika, podelili naj
večji delovni organizaciji v 
tem delu Bele krajine, Beti, 
bo to priznanje vsem delav
cem, k i so v 23 letih pripo
mogli, da se je Beti iz skrom
nih začetkov razvila v glav
nega nosilca industrijskega 
razvoja v občini. In med 
te m i delavci in delavkami, ki 
so  v tovarni že vseskozi v 
veliki večini, pripada častno 
mesto gotovo Fančki 
Mauser.

Ne samo da je Fančka 
Mauser že od vsega začetka 
v Beti, še ne šestnajstletna se 
je 1949 zaposlila v predhod
nici Beti, Invalidskem stroj
nem pktilstvu^ v Črnomlju, 
iz katerega'je. Kasneje nastala 
Belokranjka, iz te pa 1956 
Beti, ki se je takrat preselila 
v Metliko. „0d takrat se 
vsak dan z vlakom vozim na 
delo iz Črnomlja v Metliko. 
Čeprav sem soseda črno
maljskega tozda Beti, nisem 
nikoli pomislila, da bi se 
zapodila tam. Tukaj sem se 
navadila, in če bo vse po 
sreči, bom od tod odšla čez 
pet let v pokoj, „pravi Fan
čka, ki b a j t  dni prejela 
jubiejno nagrado za 30 let 
dela. Od vseh, ki bodo v Beti 
dobili nagrado za ta visoki 
delovni jubilej, bo Fančka 
edina, ki je vseh trideset let 
preživela v tej delovni orga
nizaciji oziroma v njenih 
predhodnicah.

K o se Mauserjeva danes 
ozira na svojo in Betino pre
hojeno pot, je  lahko upravi
čeno ponosna ,Naša tovar
na je  v tem času naredila 
veliko pot, napredek je  na
ravnost neverjeten. To pa je 
delo nas vseh, k i daljši ali 
krajši čas delamo tu. In tega 
smo od srca vesele.” Do 
pred desetimi leti je Fančka 
delala k o t vdevalka in pleti
lja -  vseskozi kljub težkim  
delovnim razmeram vztraja v 
tozd  Pletilnica -  zadnja leta 
pa je  evidentičarka. „Sedaj 
delam samo v eni izmeni, 
prej pa sem vseskozi v treh,

kar je bilo spričo tega, da 
sem vezana na prevoz, še 
posebno težko. Nasploh pa  
si v Beti zelo prizadevamo, 
in v tem tudi uspevamo, da 
bi nočno delo žensk kar se 
le da zmanjšali, če ne že 
povsem ukinili, ”pravi Fanč
ka, k i pom ni tudi drugačne 
čase, saj se je  v vseh teh 
letih, kar dela v Beti, tu 
zamenjalo že p e t ali šest 
direktorjev.

Posledice težkega tri- 
izmenskega dela v dokaj sla
bih pogojih so v zadnjem 
času načele tudi njeno 
zdravje. ,Poleg tega žena in 
m ati ni obremenjena samo 
na delovnem mestu, marveč 
jo  vsak dan p o  službi čaka še 
težko delo doma. No, danes 
je, vsaj kar se dela v tovarni 
tiče, ženskam bolje: pri me 
v Pletilnici ženske ponoči ne 
delajo več pri strojih, razen 
vdevalk, vendar to ni stalno 
delo pri stroju, pa še to 
opravljajo le mlajše, ” pove 
Mauserjeva, ki jo cenijo tako 
njene številne sodelavke, kot 
njeni predpostavljeni. Dolgo
letni direktor tozda Pletilni- 
ca in sedaj vodja razvojne 
službe Ivan Brodarič pravi, 
da Fančka velja za pošteno, 
vestno, marljivo in zelo de
lavno, skatka, da ztsiuži vso 
pohvalo in spoštovanje.

„ Zadnje čtse se tudi za  
nas delovni pogoji izboljšuje
jo. Sedaj delam na novem 
pregledovalnem stroju, v 
kratkem se bomo preselili v 
stare prostore Kodranke, 
kjer vsaj stalnega prepiha, k i 
je tudi meni prinesel bole
zen, ne bo v e č . . . ”

Da, veliko se je  spremeni
lo v teh 30 letih Fančkinega 
dela v Beti, in vedno le na 
boljše. Čez p e t let, ko bo 
Fančka Mauser še zadnjič, 
preden bo odšla v pokoj, 
prejela jubilejno nagrado, tu
di takrat edina, k i je  vsa ta 
leta preživela za strojem v 
isti delovni organizaciji, bo 
Beti gotovo še večja in še 
uspešnejša. In nihče ne bo 
mogel Fančki Mauser odre
kati njenega dela zaslug za
t0' A. B A R TE U

Konec deviznega gospodinjstva
Milijoni deviz v loncih iznajdljjve metliške gospodinje Ljubice Plut -  Poleg prekupčevanja in prodaje mark tudi i  

uvažala avtomobile — 20 soudeležencev — Plutovi pripor podaljšan do bližnjega sojenja
O Tem, da je v Beli krajini dinar 

izgubil vso veljavo in da kot plačilno 
sredstvo največkrat nastopa le nem
ška marka, se je do danes zgolj 
šušljalo. Govorice pa je na trdne 
noge postavila zgodba, ki bi ji v 
dolenjski kriminalistiki težko našli 
par. V glavni vlogi nastopa metliška 
gospodinja Ljubica Plut.

Kriminalisti novomeške UJV so 
že dalj časa na območju Metlike, 
Črnomlja in bližnjih hrvaških krajev 
spremljali skupino oseb, ki so se 
organizirano pečale s prekupče
vanjem tujega denarja, največ seveda 
nemške marke. Vsa zadeva sploh ni 
bila tako težavna, kajti na ome
njenem območju je še veliko zdom
cev, ki svoje devizne prihranke 
bodisi pošiljajo ali pa prinašajo 
domov, kjer jrh vnovčijo Odveč je 
pripomniti; da so kmalu postali 
tarča posameznih nakupovalcev, ki 
jih je organizirala, nihče drug kot 
metliška gospodinja, Ljubica Plut. 
Kmalu je imela svoje zbiralnice po 
sosednji Hrvaški, kamor je po marke 
hodila bodisi sama, ali pa so jih k 
njej na dom prinašali posamezni 
družabniki. Plutova je marke potem 
oddajala doma, seveda le zanesljivim* 
kupcem, nekaj pa jih je sama raz
našala po Novem mestu, Ljubljani in 
še kje. Zanimivo bo pogledati njen

Vnovčil je  
ponare jen  

tisočak
Služba družbenega knjigovod

stva v Kočevju je pred kratkim 
obvestila postajo milice v Ribni
ci, da je v njihovi izpostavi v 
Ribnici vnovčil Janez Gorjup iz 
Andola 3 pri Ortneku hudo 
poškodovan bankovec za 1.000 
din, za katerega so kasneje 
ugotovili, da je ponarejen.

Pri zbiranju obvestil so nato 
ribniški miličniki ugotovili, daje 
lani za Novo leto natisnil oz. 
fotokopiral Franc Tanko iz 
Nemške vasi 19 v RIKO Ribnica 
S takih bankovcev, in sicer le 
zato, da so z i\jim okrasili 
novoletno jelka Vsi ti tisočaki 
so bili prečrtani s tušem, na njih 
pa številka TK (tehnična kontro- 
la) 1, TK 2, TK 3. TK 4 in TK 5. 
Bankovce so še pietokqjali, po 
uporabi pa je Tanko sam 4 
strgal, peti („TK S“) pa je nato 
potoval skazi več rok. Najprej so 
si ga podajali po vrsti člani 
kolektiva RIKO Tanko, Franc 
Oblak, Janez Zidar, Franc Petek 
in Franc Turk. Do tu je šlo vse 
zastoru'. Turk pa je nato ponare
jenega tisočaka prodal za 30 din 
Antonu Lovšinu iz RIKO, ta pa 
ga je prodal za 300 din sprevod
niku SAP Ljubljana Dragu Po
gorelcu. Od tega ga je dobil -  
sodišče bo ugotovilo, kako -  
Janez Gorjup iz Andola in ga 
zamenjal pri SDK za pravi denar.

zaslužek: pri eni marki je znašal od 
0,30 do 1,00 din.

Nič čudnega torej, če so novo
meški kriminalisti skupaj s SUP 
Karlovac, Zagreb, ljubljansko UJV 
in še nekaterimi Zelenili, da pre
kupčevanju narede konec. Zadnje 
dni junija so pripravili skupno 
akcijo, ki je v enem dnevu prinesla 
ogromen plen: zaseženih je bilo 
300.000 DM, hkrati pa so krimina
listi dobili podatke o se večji razsež
nosti prekupčevalske mreže. O sami 
aiciji še tole. Med obiskom milič
nikov pri Plutovi, sta se na njem 
domu oglasili še dve osebi. Ena je 
prinesla 20.000, druga pa 10.000 
mark, le malo zatem pa se je pri 
Ljubici oglasil še nek zakonski par. 
S seboj sta imela natanko 30 starih 
milijonov z namenom, da jih preto
pita v marke.

Mogoče še zanimivejša od te pa je 
druga plat. Omenjena metliška go
spodinja je tudi tokrat v središču 
dogajanja. Plutova je imela poleg 
prekupčevanja in prodajanja mark 
se sila izostren posluh za uvoz avto
mobilov in strojev. Seveda na njej 
svojstven način. Po zanesljivem viru 
je namreč ugotovila, da nek krajan 
iz okolice Karlovca leži na smrt 
bolan v daljni Nemčiji. Hipoma ji je 
šinjtevv glavo ideja, da bi se dalo na 
račun ■’ njegove ..dediščine" dosti 
zaslužiti. In ko je ubogi zdomec 
unftl, je Plutova na vrat in na nos 
odbrzela k pokojnikovi ženi in jo 
nagovorila, da vnese v testament k 
»okojnikovi lastnini še dva tovor- 
ifaka, kiper prikolico in osebni 
wtqmpbil znamke „Marcedes”.

Skupna vrednost omenjenih stvari je 
znašala natanko 1,616,183,00 din. 
Za uslugo je vdovo bogato poplačala 
in ji dala predujma 50.000,00 din, 
ostalo pa še, če bo posel v redu 
izpeljan. Vdova je Plutovo poslušala, 
dala ..prenovljen” testament overiti 
na sodišče, ki ga je potrdilo in 
sprejelo. Zagotovo bi se vse srečno 
končalo, po naših carinskih pred
pisih je roba neocarinjena že pri
spela v ljubljansko carinsko skla
dišče, ko ne bi bilo tiste junijske 
akcije. Prav ko je Plutova urejala še 
zadnje malenkostne formalnosti, so 
jo  presenetili miličniki in mehaniza
cijo seveda zasegli. Ni odveč zapi
sati, da je Ljubica za to robo že 
imela kupce, od enega pa je vnaprej 
prejela 15 starih milijonov. Domne
vni lastnik se je za denar seveda 
lahko samo obrisal pod nosom.

Ob takšni (sicer neuspeli) pote
gavščini je svoje že rekla carinarnica. 
Zaradi storjenih prekrškov je izrekla 
za 121 starih m lgonov carinskih

kazni, od tega jih na Plutovo odpu„ 
70, na njenega moža pa 10. Seved_ 
je bil izdan tudi predlog za za
plembo avtomobilov. Odločba 
carinarnice zaenkrat še ni pravo- 
močna.

Ljubica Plut je danes v pre
iskovalnem priporu, ki ji ga je do 
sojenja, pričakujemo ga lahko kaj 
kmalu, podaljšalo vrhovno sodišče. 
Takrat bo poleg metliške gospodinje 
sedlo na zatožno klop še 20 soudele
žencev med njimi tudi »ugledni 
ljudje”, ki jih dokazni postopek 
bremeni soudeležbe, medtem ko so 
za 15 „manj pomembnih” romale 
prijave deviznemu inšpektorju 
zaradi storjenih deviznih prekrškov. 
Verjetno temu na rob ne bo odveč 
zapisati, da je vsakršni nakup tuje 
valute prekršek zoper zakon. Tako 
se nakup v vrednosti nad 1.000 DM 
šteje za kaznivo dejanje, za katerega 
je predpisana zaporna kazen. Le 
kolikokrat je Plutova prekoračila to 
mejo?

B. BUDJA

C e s te  in h iše  za liv a  v o d a
Glavni cesti proti Ljubljani in Črnomlju pod vodo — 
Dežuje se vedno, kar pomeni, da bodo vode še naraščale

Minuli ponedeljek je bilo Kočevje 
z okoliškimi vasmi zaradi poplav
ljenih cest proti Ribnici in Ljubljani 
ter proti Črnomlju še vedno odre
zano od sveta. Ostajala je le izredno 
slaba zveza proti Novemu mestu (to

VODA NI PRIZANAŠALA — Takole je bilo ob zadnjem deževju 
stanje na cesti Škofljica — Kočevje. Na w č  mestih je voda 
preplavila cesto, pri Mrtvicah pa so nekateri vozniki očitno menili, 
da vozijo čolne in ne avte. Kako daleč so pridi po takem ježem, ni 
znano. (Foto: D. Mohar)

cesto obnavljajo) in boljša proti 
Delnicam. Proti Ljubljani poteka 
promet po obvozu preko Črnega 
vrha, proti Črnomlju pa po obvozu 
preko Kočarjev. Na glavni cesti 
proti Ljubljani je pri Mrtvicah 
poplavljena cesta okoli 45 cm vi
soko, proti Črnomlju pa pri Mozlju 
preko meter in pol.

Cesta proti Osilnici je bila poplav
ljena v četrtek pri Kužlju 80 eni 
visoko. Tega dne zaradi narasle 
Kolpe ni bil dostopen . Slovenski 
Kuželj. V Kočevju je voda zalila 
spodnji del tržnice, ki je  še vedno 
pod vodo, pa tudi nekatere ceste in 
poti, spodnje dele hiš, da*o!2b}Alji- 
ščih niti ne govorimo. I-ahko pride 
še do večjih poplav. *! ■ ”

Tudi iz Strug sm 
voda odrezala že ne 
se bliža celo glavni 
občini položaj ni bbl, 
vode prestopile bregoVfe.

J. PRIMC
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Železne stebre daljnovode podiralo kot domine — Loškemu potoku in ie kje je  potrebne  

radijske zveze, saj je po več dni popolnoma odrezan od sveta v

N O V O M E Š K I  U S P E H  
N A  K V I Z U  G M S

Petnajst ekip iz vse Slovenije se je 
15. novembra srečalo v predtekmo
vanju v znanju o poznavanju jazza, 
ki ga je v Novi Gorici in Velenju
pripravila Republiška konferenca 
jlasbene mladine Slovenije. Tekmo-Glasbene i___________ -JW. ____
vanja v obliki kviza se je udeležila
tudi ekipa Glasbene mladine Slove
nije. Tekmovanja ki so jo  sestavljali 
mladinci iz Osnovne šole Grm Mar
ko Boh, Gregor Forte in Davorin 
Gazvoda. Ekipa je dosegla najboljši 
rezultat, saj je pravilno odgovorila 
na vsa vprašanja. Novomeška trojka 
bo 24. novembra v Ljubljani nasto
pila v polfinalu tekmovanja, kjer se 
bodo srečale štiri najbolje uvrščene 
slovenske ekipe in dve ekipi iz so
sednjih republik.

Podatki o nevšečnostih med 
prvim letošnjim sneženjem še vedno 
prihajajo. V Loškem potoku v ribni
ški občini je padlo v nižjih delih (na 
glavni cesti) že prvi dan 70 cm 
snega, v višjih delih vasi Hrib pa 90 
cm, ponekod pa čez meter snega. 
Cestno podjetje Novo mesto ni za
čelo dovolj zgodaj plužiti cesto, 
zato avtobus ni vozil in ljudje še v 
ponedeljek niso mogli niti v službo 
niti v šolo v Ribnico. v

Sneg je polomil telefonske, in 
električne žice. Telefonske centrala 
je delala le lokalno. Sneg je tudi 
upogibal in lomil drevje. Kolikšna je 
škoda, še ni ocenjeno. Nekateri Po
točani zdaj že predlagajo, da bi 
dobili radijsko zvezo s svetom. Ob 
tem prvem snegu so namreč odpove
dale ceste, elektrika, telefon in tudi 
vode niso imeli. Ostali so brez zvez s 
svetom.

Podobno je bilo v drugih 
območjih ribniške in sosednjih ob
čin. Na Travni gori je sneg presenetil 
skupino izletnikov, ki nato tri dni 
niso mogli nikamor. Na vrhu Grma
de je bilo po izjavah domačina 
Janeza Prijatelja meter snega. Zame- 

tena sta bila tudi čabransko in 
osilniško območje, ki sta ostala več 
dni brez zvez s svetom.

Sneg ni trgal le žic na lesenih 
električnih in telefonskih drogovih, 
ampak tudi debele žice daljnovodov. 
Skoraj nevajeno razdejanje je po
vzročil na komaj nekaj let starem 
dagnovodu Ljubljana-Kočevje med 
vasjo Ložine in Kočevjem. Tu je 
sneg podrl večje število kovinskih 
stebrov daljnovoda. Direktor tozda 
Elektro Kočevje Rudi Gruden nam 
je povedal, da vsega razdejanja, ki ga 
je povzročil prvi sneg, niti v dveh

mesecih ne %  
Ob vsem 
kdo je 
jekleni.
Malo je 
sneg.

, 10. 
oziroma 

podrli, 
krivec le

J. PRIMC

POLOMLJENI DROGOVI

D O  D R A M E  
E D I N O L E  S  

Č O L N I

Obilno deževje zadnje dneve 
(da ne rečemo tedne), je nemalo 
dvignilo tudi vodno stanje do
lenjskih rek. Najhuje jo  je za
godla Krka, ki je poplavila vse 
od Otočca naprej, najbolj kri
tično pa je pri Kostanjevici. Ta
ko je bila v ponedeljek Drama 
povsem odrezana od sveta, pro
met je bil mogoč edinole s čolni, 
nekaj prebivalcev pa so morali 
celo izseliti. Pod vodo je tudi 
Krakovski gozd, pa Koprivnik in 
še nekaj zaselkov. Občinski štabi 
civilne zaščite so v vseh krajih 
vzdlož reke objavili dežurno 
stanje, ekipe pa so v stalni pri
pravljenosti.

Tudi letos novoletna prodaja 
po znižanih cenah
od 20. novembra , 
do 31. decembra 1979
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IMEBUJENO 
ZELISC4RSIVO
O čiščen o  navlak in d ruge navlake je posta lo  
prav d ragoceno .

Nič čudnega ni, d a  je b ilo  p rvo  d m štv o  
zeliščarjev v Jugoslaviji u stanovljeno  v Sloveniji. 
S lovenci im am o bogato  ze liščarsko  izročilo . Piš 
zgodovine nas je p rinesel na mil k ošček  sveta, 
k jer raste  nenavadno  veliko sam oraslih rastlin , 
oko li tr i tiso č , kar je zares veliko , č e  to  število 
postav im o ob  bo k  osm im  sto to m  rastlin , 
ko liko r jih uspeva, den im o  v Angliji. Iz tega 
bogastva so naši p redn ik i izluščili kar 500 
rastlin , upo rab n ih  v zdravilstvu. T ud i to  je v 
prim erjavi z d rugim i narodi p resenetljivo  veliko. 
K oristnih lastnosti takšnega števila zdravilnih 
rastlin  seveda n ism o odkrili sam i, tem več sm o 
p rid n o  zbirali izkušnje od  an tik e  naprej. Da sm o 
res d o b ri zeliščarji, govori tu d i p o d a tek , da 
S lovenci upo rab ljam o  okoli šest tiso č  im en za 
p o ltiso č  zdravilnih rastlin , s č im er sm o se 
postavili daleč pred velike narode, k o t so 
Angleži, F rancozi, Italijani, in  d a leč  celo  pred 
d rugače  sila zgovorne ju žn e  b ra te  S rbe. V 
Evropi so v tem  oziru  pred  nam i le Nemci.

Č e bi poiskali, k a te ro  zdravilno  rastlino  
Slovenci najbolj s p ridom  u po rab ljam o  in ji 
p rip isu jem o največ zdravilnih m oči, bi bili 
presenečen i, saj ni to  ne slavna arn ika, ne 
herm elika niti encijan , tem več navadni brin , 
čigar u p o rab o  ljudsko  zdravilstvo  p rip o ro ča  v

Zadnjo so b o to , ko  je zim a brusila zobe  p o  
gričih in do linah  D olenjske, so  se v p o rto ro š
kem  avditoriju  zbrali slovenski zeliščarji, b o ta 
niki, farm akologi, ljubitelji narave te r  poklicni 
in nepoklicni poznavalci starodavne vede, ki 
uči, kako p regnati bo lezen iz č loveka in mu 
vrniti najdragocenejše, kar ima — zdravje. 
U stanovili so p rvo  slovensko (in jugoslovansko 
!) d ruštvo  zeliščarjev. V sekako r pom em ben  
dogodek, č e  vem o, da se v zadnjih  letih teh tn ica  
stroge m edicine bolj ljubeznivo nagiblje na stran  
zdravilnih rastlin , ka terih  vneti zagovorniki so 
ob podpo ri svetovnega zb o ra  tud i m nogi sloven
ski zoliščarji.

N eom ajno  zaupan je  v k em ičn a  zdravila se je 
nam reč  uneslo  in od vsega že m alce u tru jen i 
sodobn ik  odkriva ro m an tičn o  nežno  ljubezen 
do  narave, hk ra ti p a  polaga v n jene prvinske 
m oči kdaj pa  kdaj tu d i sk rb  za ublažitev  te  ali 
one tegobe  z zdravjem . Po  slovenskih dom ovih 
so si v h išnih lekarnah p ribo rile  dom ovinsko  
pravico že tu  i nekate re  zdravilne rastline, 
čebelji proizvodi in p ripravki ob aspirinih, 
op ta lidon ih , ospenih , h id rocik lin ih  itd . Še več 
prosto ra  pa bi  po  pravici zaslužile. In ne sam o 
zato , k e r  bi  po tem  m anj denarja  zm etali za goro 
vč a s i h  t u d i  n e  p o v s e m  p o treb n ih  zdravil, am pak  
t ud i  ker  bi  n a m  v r n i l e  zaupanje  v lastne m oči in

zdravje brez izda tne  p o d p o re  ..kem ičnega 
to p n iš tv a" . Z eliščarji to  vedo, z a to  bo  ena od 
njihovih nalog širjenje in popu lariz iran je  u po ra
be zdravilriih zelišč. Č e  na so b o tn i dogodek  
gledam o še s ta k o  veliko  m ero  dvom a, ne 
m orem o reči, d a  so  težn je  naših zeliščarjev, ko  
nas vabijo v naravo nab ira t zeli, kaj bolj 
škodljive našem u k rhkem u  zdravju k o t  pose
danje  v zap rtih  p ro s to rih  in ta rnan je  o  b o leč i
nah v vseh m ogočih  delih  telesa.

Zeliščarjev se je po  krivici držal nekakšen 
sum . Kriva je znanost. V desetle tjih  p rod iran ja  

*Jn rasti se je m orala  spopasti s starodavnim  
izročilom  ljudskega zdravilstva, v ka terem  ni 
bilo vse č is to  z la to  (k o t bi m orda  nekate ri radi 
videli), am p ak  se je  nabralo  nem alo  vraževerja 
in d ruge n ep o treb n e  navlake. D obri stari Valva
sor je  v svoji „S lav i"  prav vneto  popisoval zeli in 
m aže iz n jih , ki da  služijo  copm išk i zalegi, d a  
opravlja svoja gnusna po tovanja . T isti čas so  bili 
enakovredni zd avilni n ap itk i in ča robn i 
besedni izreki in m olitvice. In č e  so prosvetljeni 
in čas titi m edicusi h o te li izpeljati svoje p lem eni
to  -poslanstvo, so m orali ljudsko  zdravilstvo, 
p repo jeno  z vraževerjem , postav iti v ko t. Danes 
je stvar d rugačna. Z nanosti se ni treb a  boriti za 
ugled in brez p redsodkov  se je lahko  lo tila  tud i 
tiso č le tn ih  izkušenj ljudskega zdravilstva.

109  prim erih . T akoj za njim  je pelin z 92 
prim eri upo rabe . Pri tem  je seveda izključena 
uporaba obeh rastlin  za gašenje ..neutolažljive 
že je"  pivsko navdahnjenega slovenstva.

Za narod zeliščarjev nas izdajajo tu d i knjige. 
Od prvih zapisov slovenskih im en za nekatere 
zeli v D alm atinovi Bibliji je sicer m oralo  p re teč i 
precej časa, da so  nam  zasijale milše zvezde in 
so lahko  beli dan  p onovno  zagledale knjige v 
našem jeziku , vendar so  se m ed bukvam i kaj 
kmalu pojavile tu d i take , ki so ljudi učile 
upo rabe  dem ačih  zdravil. Leta 1720 so izšle 
„B edezin  d o h ta rsk e  bukve . l et a 1759 pa  so 
jim sledile „A rzniske bukve za vse shlaht 
boliesnj od  glave n o te r  d o  n u ek ."  zdaj skoraj ne 
m ine le to , da ne bi ta  ali ona naša založba 
po trkala  na naSo zeliščarsko  zavest z novo 
knjigo o zdravilnih rastlinah.

Žal pa je treb a  povedati še nekaj. K dor bo  
po ln  navdušenja planil na travn ik  in pričel s 
knjigo v roki p u liti iz zem lje naše zdravilne zeli, 
naj pom isli, da so  te  rastlinice včasih zdravilne 
sam o še na papirju  — dogoja se, d a  so postale  
žrtev razm er in se naužile strupov , s katerim i se 
v sodobnem  km etijstvu  in gozdarstvu borijo  
p ro ti škodljivcem . Prem islek lahko  po ljubno  
nadalju jete v vseh m ogočih  sm ereh . . .

B e s e d i l o  in s l ike 
M I L A N  M A R K E L J
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KOZAREC VODE 
IZ SAVE?

Ni ga osnovnošolca, ka terem u ne bi v tep li v 
glavo enega od osnovnih podatkov  naše dežele, 
da je Sava naša najdaljša reka. N anjo  sm o  še 
po seb n o  ponosn i Slovenci, saj z ačn e  svojo skoraj 
tiso čk ilo m etrsk o  p o t v nedrjih  naših najlepših 
planin. Bi si kdo  upal privzdigniti k ustom  
kozarec vode iz nje? D ejanje dom ala m eji na 
no rost, m alokdo , vsaj v Posavju, se še v najhujši 
po le tn i v ročin i od loči, da bi v njenih to lm un ih  
sam o zaplaval.

V svetu p oznam o  prim ere, k o  so še bolj 
um azanim  rekam  vrnili , ,p o d o b o  raja". V eliko  
odm eva je imela televizijska oddaja  o  č iščen ju  
Tem ze. B odo čez  desetle tja  lahko  občudovali kaj 
podobnega naši zanam ci ali b om o  m orda mi 
sam i? K rška ob č in a  je ena od podpisn ic  posebne
ga sam oupravnega dogovora o skupnih  akcijah 
jugoslovanskih o b č in  in m est za p reprečevan je  
onesnaževanja voda po rečja  reke Save. T akšn ih  
podpisn ikov  naj bi b ilo  od  izvira pa tja  do  
B eograda 45. V K rškem  so  delegati vseh treh  
zborov  akcijo  podprli 28. sep tem bra  letos, to re j 
tako j p o  skupščinsk ih  p o č itn icah . V zače tk u  
novem bra je ljubljanski rad io  objavil vest, da je  k 
dogovoru p ris to p ilo  šes t slovenskih obč in .

V Posavju so  p riče li na um azan o  Savo opozar
ja ti že  dosti prej. K o je p o  vrsti dese tle tij bil 
p onovno  govor o  savskih p re to č n ih  hidro-

cen tra lah , je bila izrečena  bojazen, da bo posav
ska regija posta la  slovenska greznica. Le kako  bo 
videti, č e  se bo rečn i to k  ob  vseh odp lakah , ki jih 
zajem a m ed  p o tjo , še m alo  upočasn il?  G radnja 
naše prve jedrske cen tra le  pri K rškem  je s te  plati 
p rinesla razveseljiv napredek. N jene sloke zap o r
nice za zajem anje h lad ilne  vode nam reč  ne bodo  
navdušene nad p r ič u jo č o  u m a z a n ija  V Tovarni 
pap irja  in celu loze D ju ro S a la jv  K rškem  so  že  ob  
zadnji prenovi tovarne  upoštevali nekaj novih 
zahtev , z a to  precej odpadkov, ki so p o  kanalih 
brzeli v Savo, p re s tre ž e jo  Sestavni del novih 
n ačrto v  tega velikana je tu d i ekologija. V prvi 
vrsti p renehan je  izpuščanja vsakršnih um azanih  
odplak.

N ad zasavskim i revirji, to re j p red  Zagorjem , 
ima Sava še p lan insko  svežo zeleno  barvo. Če se 
sprehodiš ob  strugi niže, se škornjev prim e č rn a  
sluzasta snov. N aspro ti vsakega od treh  premo^ 
govnih krajev so v rek o  speljani p ravcati žlebovi, 
ki dan za dnem , noč  za n o č jo  b ruhajo  v Savo 
č rn o  g o d lja  Pač pere jo  prem og. Za T rbovljam i 
lahko  nared im o  križ čez  zelenilo . Ž a lo s tn o  sim 
bo ličen  pogled  na vodni odsev velikih dim nikov 
tam kajšn jih  term ocen tra l. Za vsako od njih grmi 
v vodo  nov č rn i kanal. R ibiči vzdolž Save, za 
Zasavjem , po seb n o  radi lovijo p o  večjih  p razn i
kih. T ak ra t ne pere jo  prem oga, voda dob i začuda  
lepšo b a rv a  O b tem  pa rudn ik i n iso  edini 
onesnaževalci. Sam o najbolj vidni.

P od  H rastn ikom  se steka  v Savo na videz 
nedolžen  p o to č e k . K o p rideš m alo  bliže, vidiš, da 
je to  belo  zam azana k loaka. V m estu  je pač  
kem ična tovarna. S savsko v o d o  se to d  m eša 
zdrizasta  in k redasta bela gm ota. Rekel bi, da 
kom aj te če , ven d ar p ritek a  dan za dnem .

Zveznega posveta jugoslovanskih m est o  Savi 
so se udeležili tu d i ugledni slovenski strokovn ja
ki. Jo ž e  K olar, d irek to r pod je tja  K analizacija iz 
Ljubljane, je  zborovalcem  pojasnil izkušnje svoje
ga m esta  pri č iščen ju  odpadn ih  vod. G ovoril je o 
,,ob jek tiv n i"  m ožnosti priprave načrtov  zoper 
onesnaževanje!

S rdjem  M itrovič iz Zveznega zavoda za d ružbe
no p lan iran je  iz B eograda pa je navedel m isel, nad 
k a te ro  bi se m oral zam isliti sleherni gospodarstve
nik: ..V laganje denarja v razvoj č is te  tehno log ije  
p ovzroča  velike fin an čn e  obrem enitve. N ajnovej
še izkušnje držav, č lan ic  OECD, to  je  ravno 
držav, ki so sprejele načelo , da m ora  onesnaževa
lec ško d o  tud i p lača ti, pa p riča jo  o tem , da so 
velike industrije , ki so upo rab ile  č is to  tehno log i
jo, prišle ce lo  v ekonom sko  p rednost. U činkov i
teje nam reč  izkorišča jo  surovine, dosegajo tud i 
več jo  p ro d u k tiv n o st dela. U krepi za za šč ito  
človekovega okolja, kadar jih izvajamo kom pleks
no, vodijo  to re j tu d i k ekonom skim  p rednostim !

Prav go tovo  je tre n u te k  za podp is dogovora o 
čistejši Savi prišel o  pravem  tre n u tk u . Sm o 
nam reč  sredi priprav za nove sred n je ro čn e  na
č rte . B odo vsepovsod, od krajevnih skupnosti do 
tozdov , izkoristili tud i to  p red n o s t našega n ač rto 
vanja? Besedila sam ega dogovora nism o navajali. 
Č eprav ga je K onferenca jugoslovanskih m est 
na tipkala  s pisalnim  stro jem  z ležečim i črkam i, 
to re j nečim , kar je že  na zuna j v ideti bolj 
p om em bno , je ta  dogovor dokaj splošen. Je  sam o 
prvi korak, večji bi verje tno  bolj odvračal ko t 
spodbujal.

Č ez desetle tja  b o  lah k o  tu d i savska voda 
drugačna. Bolj č is ta , čep rav  b o  ob  reki še več 
industrije , m esta  vzdolž nje pa  bo do  im ela na

mi, puškom itraljezi, bom bom eti, p ro titan k o v 
skim orožjem , posebnim i inženirskim i sredstvi 
ter sodobnim i radijskim i in o p tičn im i naprava
mi. V Z družen ih  državah A m erike so imeli p red  
časom  dva sam osto jna rangerska bataljona, ki 
sta štela po  6 6 0  m ož. D anes jih gotovo nim ajo 
manj.

SLOVO STAREGA 
..ŠINJELA”

S sep tem brom  so p riče li v nekate re  eno te  
Jugoslovanske ljudske arm ade uvajati nove 
un ifo rm e, ki so jih preskušali dve leti. Nova 
un ifo rm a, če  lahko  tak o  rečem o  kom pletu , je 
sad skrbnih priprav strokovnjakov, starešin in 
vojakov. Blago, ki je zam enja lo  debelo  volneno 
tkan ino , je veliko lažje ,' do b ro  je p resta lo  
dveletne preskuse v najtežjih  te rensk ih  vojnih 
razm erah. Nova un ifo rm a je enake barve k o t 
prejšnja, le suknjič i so neko liko  svetlejši. Blago 
je m ešanica sin te tike  in volne.

U niform a naše arm ade je doslej doživela že 
nekaj sprem em b, v sakokra t seveda na boljše. 
Čas je posebej preh ite l klasični in nepogrešljivi 
del un ifo rm e, vojaški plašč, ki so mu vsi rekli 
„šin je l" . Zgodovina pripoveduje, da izhaja 
„šin jel" v osnovi iz leta 1929. Dolg in op le ta joč  
ni bil več p rim eren  za terenske  razm ere, s trum 
n o  korakanje, tek .

O b šestdese tle tn ic i je „šin je l"  zam enjala 
podložena vetrovka, za katero  izdelu jejo  blago v 
kranjskem  T ekstilindusu  in M ariborski tekstiln i 
tovarni. O b pogledu na novi vetrn i jo p ič  vzbudi 
po zo rn o st njegov zadnji del, ki je  po  po treb i v 
bistvu velik žep za rezervno m unic ijo  in spravilo  
drugih reči.

S tare  un ifo rm e, ki jih je v skladiščih  še 
precej, seveda ne b o d o  šle v sm eti. Nova 
u n ifo rm a je zaen k ra t p razn ična , stara pa  bo še 
nekaj časa  služila za delo , urjen je . S prem em bo  
so doživele tu d i u n ifo rm e starešin JL A .

m
tisoče  prebivalcev. U spešnost družbenega do- ir
govora za č is te jšo  Savo pa m ora prej po sta ti skrb n
slehernega delegata, občana  in delavca in ne le Ci
stvar tistih  45  predsednikov, ki ga bodo  čez  čas 
bolj ali m anj slavnostno podpisali in najbrž tu d i s 
zalili. n

A L FR E D  Ž E L E Z N IK  v
t

SAMO ZA 
PROSTOVOLJCE

V am eriški vojski u rijo  tu d i p ripadn ike  
posebnih en o t, ki jim pravijo  „rangerji" . P ripad
niki teh  e n o t so lahko  le p rostovoljci. V teča je , 
k jer se ’ izurijo  za  izvajanje posebnih  nalog, 
sprejem ajo  sam o tiste , ki uspešno  opravijo  
sprejem ni izpit, na katerem  preverjajo  predvsem  
m o č , vzdržljivost in d rzn o s t kandidatov .

Rangerji naj bi sam osto jno  dejstvovali v 
m anjših skupinah  v opera tivno -tak tičnem  
zaledju nasp ro tn ika , se spopadali z nasp ro tn i
kom  v boju iz bližine, napadati pom em bne  
o b jek te  in izvajali še neka te re  druge diverzant- 
sko-obveščevalne naloge.

V rangersko  šo lo  sprejem ajo  tis te  p ro s to 
voljce, ki so že končali osnovni po u k  v kopen
ski vojski. N adaljevanje šolanja je razdeljeno  v 
tr i e tape . V prvi, ki tra ja  388  u čn ih  ur, si u čenc i 
p ridobivajo  te o re tič n o  znanje  in p ra k tič n e  
p rijem e o tak tik i dejstvovanja v sovražnikovem  
zaledju , u č e  se o  topografiji, subverzivnem  
dejstvovanju, padalsko-desan tn ih  veščinah, 
seznanijo  pa  jih tu d i z orožjem  in op rem o  
njihove in nasp ro tn ikove vojske.

V drugi etap i (309  u čn ih  ur) ob isku je jo  
rangerji p laninski teča j, k jer se u č ijo  prem ago
vanja ovir v p laninah in plezanja v stenah . V 
tre tji e tap i (376 ur) se seznanjajo  z bojnim  
dejstvovanjem  v oko liščinah  sodobne  vojne. 
Med drugim  se uče  tud i, kako  lahko  odkrije jo  
nasp ro tn ikove grupacije, raketno-jedrska sred 
stva, rezerve in druge pom em bne  ob jek te . Veli
ko p o zo rn o s t posveča šola tu d i ideološki pri
pravi teča jn ikov.

Rangerji so  oborožen i z bajoneti, ročn im i 
bom bam i, b rzostrelkam i, avtom atsk im i puška

VOJAŠKI KOTIČEK
VOJAŠKE BAZE NA 
TUJIH OZEMLJIH V 
OČEH PRAVNIKOV

Pravna osnova nam estitve tu jih  en o t in baz je 
z m ednarodnega sta lišča  zelo  zap le tena  in 
o b ču tljiva  zadeva. Ko ta  ali ona država dob i ali 
izsili dovoljenje, da si na ozem lju druge države 
postavi vo jaško  bazo  ali nam esti en o to , se tako j 
pojavi vprašanje pravnih  odnosov.

N ajpogostejša ob lika pravnih  odnosov baze je 
zakup  ustreznega ozem lja ali vodovja za do lo če 
n o  d o b o  (10, 5 0  ali ce lo  100 let). Z akup  pa  je 
včasih  le nom inalen , kajti v vojaškem  pogledu je 
baza vselej p o d re jena  ob lastem  države, ki jo  
upravlja. T ud i p r is to jn o s t za kazenske delik te  
vojaštva je na jv ečk ra t v rokah  države, ki ima

D ržave, lastn ice baz, n im ajo  pravice zah tevati 
o d škodn ine  za investicije, ko  zapušča jo  bazo, 
to d a  h k ra ti tu d i n im ajo  obveznosti, da vzposta
vijo prejšnje stanje. P osebne pravne razm ere pa 
nastanejo , kadar država, ki je s pogodbo  do 
volila graditev vojaških baz na svojem ozem lju, 
zahteva n jihovo izpraznitev. T a k ra t p ride  do 
zelo  zap le ten ih  p o litičn ih  in pravnih  p rob le
m ov. U red iti je nem reč  treb a  čas um ika, pre
vzem lastniških pravic nad napravam i ali n jiho
vo dem on tiran je , vprašanje odškodn ine  itd. 
Rešitev je navadno  odvisna od  pom ena baze — 
(po litičnega in strateškega) in seveda m edsebo j
nih odnosov p rizadetih  držav. Iz izkušenj se ve, 
da se lastn ice baz so razm erno  lahko  odpovedo 
oporiščem , ki so izgubila pom en, ali pa bazam , 
ki jih lahko  prestavijo  v države, ki im ajo tisti 
čas pom em bnejši vojaško-strateški položaj. 
U soda opo rišč  je pogosto  odvisna tud i od 
sprem em b režim ov v deželah , kjer so te  baze, 
od priprav ljenosti in o d lo čen o sti, da jih odstra 
n ijo  ne glede na dogovorjeni rok  itd.

D osedanja prizadevanja OZN, usm erjena  na 
odpravljanje tu jih  vojaških oporišč  ali en o t, niso 
bila posebno  uspešna. V časih se prizadevanjem  
za odpravo  opo rišč  up ira jo  celo  dežele, na 
katerih  ozem lju so tu je  baze ali en o te . Sklicuje
jo  se na suvereno pravico, da lahko  sk lepajo  
vojaške sporazum e, ozirom a pravico, da lahko  
svobodno  razpolagajo  s svojim ozem ljem .

D ejstvo je tu d i, da so tu je  obo rožene  sile in 
baze tu d i v m nogih  neuvrščen ih  deželah . Ta 
nav zo čn o st je pogosto  vzrok nape to s tim  v 
m edsebojn ih  odnosih , pa tu d i kam en spotike, 
ob  katerem  naj bi se razbilo  gibanje neuvršče
nih. Poleg tega ima oko li 3 0  neuvrščen ih  dežel 
tu d i razne vojaške sporazum e: z ZD A , S ovjet
sko zvezo, F rancijo , K itajsko in V eliko  B ritan i
jo .

Z lonam ern i pa  ob  tem  dejstvu predvsem  
pozab lja jo  resnico, da  so  tak šn e  pogodbe  in 
sporazum i nastali v posebn ih  oko lišč inah , ko  je 
tem  deželam  grozila nevarnost tu je  in tervencije, 
in so bile p risiljene sodelovati z vojaškim i 
silam i, za ka te re  so  m enile, da jim  lahko  
pom agajo.



O  trd itv i, da  je m ed  beton  slehernega zah tev
nejšega gradbenega o b jek ta  v Sloveniji prim ešana 
tu d i nezakon ito st, bi kdo  trd il, da je d rz n a  A kaj 
drugega reči o  delu naših delavcev naposodo , ki 
z za njih  povsem  nerazum ljivo tu jk o  s a m o 
upravne pravice", dvanajsturnim  delavnikom  
brez zdravstvenega in socialnega zavarovanja, 
o stajajo  zgolj nepogrešljivi sprem ljevalci našega 
vsakdanjika? B edo in stisko  njihovega življenja 
sm o obelodanili že lani p o  akciji, ki jo  je 
Pripravile! novom eška U JV , danes kaže, da jim  je 
prisluhnila tu d i slovenska skupščina, ki je pred 
dnevi razpravljala o  predlogu novega zakona o 
Varstvu pri delu. B odo republiški papirji uredili 
položaj posredovanih  delavcev?

•• 'i' 1
Z n an o  je, da tud i v N ovo m esto  prihajajo  

sam ostojn i ob rtn ik i iz drugih repub lik  (tam  so 
tu d i registrirani) in prevzem ajo  številna dela, 
predvsem  v gradbeništvu, nekaj tu d i v km etijstvu 
in gozdarstvu. N jihova odgovornost do izpolnje
vanja zakonsk ih  obveznosti glede svojih delavcev 
je, to ni n ikakršna skrivnost, sila p ič la  Sicer pa 
dob iti danes o b rtn o  dovoljenje v neka te rih  za
ostalih krajih je o tro č je  la h k a  Še posebej rado
darni so s tem  v m akedonski S trugi, kajti tako  
vsaj navidezno zm anjšujejo  svojo nezaposlenost. 
Preden pogledam o, kaj novi zakon  prinaša, še 
nekaj ugotovitev . V vseh najdejo  novom eške 
razm ere svoje m esto .

Delavci pri nas (začasni, seveda) pogosto  
delajo  brez nadzorstva ob rtn ik a , od varstvene 
oprem e dob ijo  zgolj čelade, h ran ijo  se^nekaj tud i 
zaradi verskih razlogov, večidel s suho  hrano. 
Njihov osebni dohodek  je težk o  ugotav lja ti, kajti 
vsa dokum en tacija  leži v obč inah , kjer im ajo 
o b rtn ik i svoj „sedež" . N adur jim  ne p laču jejo , 
čeprav delajo nekateri tu d i p o  2 5 0  in več  u r na 
mesec. Pogodbe o delu so porazne, pa čeprav v 
tam kajšnjih  ob č in ah  povsem  u rad n o  registrirane. 
Prim er: poleg splošnih podatkov  o delavcu ni 
nikjer z besedico  om enjen osebni dohodek , 
dopust, zdravstveno in socialno zavarovanje, 
pravica d o  odm ora m ed delom , regres itd . T o k ra t 
lahko  postrežem o tu d i s kakšnim  ..o štev ilčen im " 
p rim erom , ki bo  vsej zadevi odkril še drugo  plat.

k m  modernega sužeigstva?

Številni papirji danes kažejo, da je  ob rtn iku  
p o tre b n o  za kvalificiranega delavca p lača ti 160 
din davka m esečno , za nekvalificiranega pa 80  
din. Poglavje zase so p lačiln i listki. S p ro s to  roko  
popisani koščk i pap irja  nudijo  p rim er, ko  je 
delavec za 246  ur garanja zaslužil 7380  din ali 30

din na u ro . O b tem  pa tole: sočasno  raču n a  
o b rtn ik  delovni organizaciji, s k a te ro  im a pač 
pogodben  odnos, 8 0  din za u ro  dela svojega 
delavca. O b zares m inim alnih  stroških  z davki in 
m oreb itn im  zavarovanjem  postane  povsem jasno, 
kam p o tu je  ostala razlika.

Danes se veliko  govori o  koraku naprej, češ da 
so  skorajda vsi priseljeni delavci tud i zavarovani. 
A kako? Kaže nam reč, da ob rtn ik i v svojih 
ob č in ah  p laču je jo  za svoje delavce le m in im alne 
,.zavarovalne p rispevke". T ak o  se dogaja, da dobi 
delavec v p rim em  bolezni le borih  8 0 0  din 
m esečno . V olk  sit in koza cela!?

In novi zakon  o varstvu pri delu?

D opolnitev  zakona zavezuje organizacijo  zd ru 
ženega dela, ki odda  sam osto jnem u ob rtn iku  
izvedbo posam eznih  del, pa najsi gre za gradbena, 
km etijska ali gozdarska, da  ugotovi, ali im a 
o b rtn ik  tu d i vse p o treb n e  dokaze o izpolnjevanju 
zakonsk ih  obveznosti d o  delavcev. H krati s skle
n itv ijo  pogodbe z o b rtn ik o m  bo  m orala organiza
cija združenega dela o  tem  obvestiti p risto jn i 
o b č in sk i organ inšpekcije d e la  Predlog spre
m em be zakona pa predvideva tu d i višje kazni za 
storilce: n am esto  dosedanjih  5 .0 0 0  d in  bo  treba  
odšte ti kar stari m ilijonček .

Svoje pa k danes še nerešenem u vprašanju 
p rinaša tud i zakonodaja . O m ejevanje števila 
delavcev enem u o b rtn ik u  p o stan e  popo lnom a 
nesm iselno, ko si ti zagotove pogodbe z drugim i 
ob rtn ik i, p o  katerih  bodo  slednji oz. njihovi 
delavci sodelovali z njim i. T ak o  je p o  povsem  
uradn i p o ti m oč zagotoviti si tud i p o  30  ali več 
delavcev. T ud i ni nak ljučje , da je  m ed  nosilci 
ob rtn ih  dovoljenj kopica sorodnikov .

Z agotovo  je, da bo ob  poznavanju razm er 
takšnim  p revaran tom  prej ali slej s top ila  na p rste  
tud i naša zakonodaja . N ekaj z novim  zakonom  o 
varstvu pri delu , še več pa bi v e rje tno  dosegli z 
m edrepub lišk im  dogovorom  na tem  po d ro č ju .

Kajti slovenska p o d je tja  se boje, da bi o b  
n a tan čn em  in doslednem  izvajanju zakonskih  
predpisov sam o v Sloveniji pričeli o b rtn ik i iskati 
de lo  drugje. Ž e ta k o  se jih je veliko  za tek lo  v 
Č rn o  g o ra

T oda kdo  bo  naposled  ugriznil v načelno  
vprašanje: ali je danes sploh še d o p u stn o , da se 
nek d o  preživlja (in tu d i bogati) s posojevanjem  in 
posredovanjem  delovne sile?

B. BUDJA

DOLENJSKI LIST

nekaj le t stari hiši, je  ugotovila : »Š tirič lanska 
d ružina  živi v m ajhnem  podnajem niškem  s tan o 
vanju, ki je nep rim erno  za d ruž ino  z m ajhnim  
o tro k o m . Je  vlažno in p rem ajhno . Sin A ndrej 
pogosto  oboleva za resp iratorn im i infekti in 
spastičn im  bronh itisom . D olžina nu jno  po trebu je  
novo s ta n o v a n je . . . . "

Če bi si p a tro n ažn a  služba ogledala stanovanje 
na Pahil Pri tem  pa ni odveč, č e  zapišem o, da je 
starejša h če rk a  srčn i bo ln ik  in da je eden  izm ed 
zdravnikov v zdravniško p o trd ilo  zapisal, da bi 
bilo d o b ro , ko bi deklica stanovala v suhem  in 
top lem  stanovanju , da  ima n juna m am a k ron ične  
bo leč ine  v križu in k ro n ič n o  vnetje  ledvic. 
Povrhu vsega v zidanici ni te k o č e  vode, sanitarije 
so slabo  u re jene  in zaradi stalnega p rep iha je 
hče rk a  že n ek a jk ra t zbo lela  in bila celo  v 
bolnišnici.

„N ajhuje  je ,"  pravi Zvone, „ k o  m oram o  zju traj 
v stati, z lasti zaradi om ejitve v cestnem  prom etu . 
T ak ra t m oram  d o  O to čca  na jv ečk ra t pešačiti. V 
eni roki držim  A ndre jčka , z drugo vodim  S u z a n a

H odim o bolj počasi, ker je dek lica  srčni 
bolnik . Pogostom a vstanem o okoli pol č e tr te . 
N aprej pa gre precej lažje. A vtom obilisti radi 
ustavijo . K do pa se v snegu in dežju ne bi usmilil 
dveh m ajhn ih  o trok ! Ko p ridem o v m esto , gre 
Suzana v šolo, jaz pa z av tobusom  v Bršljin, da 
oddam  v varstvo A ndre jčka . V erjem ite, da je 
tak šno  življenje naporno . Kaj vse bi dal, da bi bila 
m oja o tro k a  vsaj zd rava!"

Z vone K okalj trd i, da  se njegova želja, da bi 
dobil novo stanovanje,_ navzlic vsem tegobam  
sploh ni zm anjšala. Še bolj se bojuje za 
stanovanje, v ka terem  bi njegova dva bolna 
o tro k a  živela norm alno , v katerem  bi se v času, 
ko  bi zunaj zavijal m rzel veter, brezskrbno 
pogovarjali. M orda bi z ženo  V iko  že zdavnaj 
obupala , č e  jim ne bi v Iskri stali ob  strani. 
T am kajšnja osnovna sindikalna organizacija je s 
p redsednikom  Ivanom Longarjem  ukrenila vse, 
da bi K oklju našli vsaj začasno  stanovanje. Z v. d. 
sekretarja sp lošne kadrovske službe A ndrejem  
D ežm anom  so o nevsakdanjem  prim eru obvestili 
sam oupravno  stanovanjsko  skupnost, sam o
upravno  kom unalno  skupnost. C en ter za socialno 
delo , občinsk i sindikalni sv e t Skušali so  se 
povezati tu d i z osnovno  organizacijo  sindikata v 
IMV. D obili so se le p o  te le fonu , se zm enili za 
sestanek, in ko je  delegacija iz Iskre prišla, n i b ilo  
o p redstavn ik ih  iz IMV ne duha  ne sluha.

A ndrej D ežm an: „Z ab o le lo  nas je, ko  sm o 
videli, da našega prizadevanja ne jem ljejo  resno. 
N avsezadnje gre za našega delavca, ki je  eden 
boljših in v tovarn i dese t le t, in za njihovo 
delavko. Pri nas je Zvone sicer na p rednostn i listi 
na 2. m estu , vendar se zaradi sistem a točkovan ja  
nikoli ne ve, kdo  ga lahko  preh iti. Mislim pa, da 
se ta  čas nahaja v velikih težavah in že  zaradi 
o tro k  bi m orali posredovati. Tam  na Pahi sta oba 
m alčka  v sm rtn i nevarnosti."

24-letna V ika Kokalj, delavka v IMV, pravi: 
„V em , dandanes je te ž k o  s stanovanji. A vseeno 
živim o v tak i d ružbi, ki posveča vso skrb  o troku . 
Moja dva sta povrhu vsega — za to  nisem  jaz kriva 
— huda  bolnika. N juna bo lezen se bo v zdajšnjih 
stanovanjskih  razm erah, v vlagi in na p rep ihu , v 
m razu in v pod rtiji, še poslabšala ."

J. PE Z E L J

V VLAGI 
MED NEBOM 
IN ZEMLJO

Z godba o stanovanjski stiski Z voneta  K okalja, 
30-letnega strojnega k ljučavn ičarja  novom eške 
Iskre, se zdi za današnje čase povsem  izm išljena. 
Potem  ko se je oženil, je  zapustil dom ačo  ro jstno  
hišo v B učni vasi pri Novem m estu  in z družico  
Pritisnil m nogo kljuk, preden  je prišel do 
stanovanja. Sprejela ju  je  prijazna m lada žena, ki 
Pa se je čez  čas sprem enila. Kokljeva sta h itro  
obču tila  vse grenkosti podnajem niškega življenja.

In prišel je čas, ko sta v roke dobila  pisanje, da 
m orata  svoje stvari pospraviti. Bila sta p red  
nerazrešljivim  vprašanjem , kam. O b vsem je 
SFozila zim a. Na pom oč v B učni vasi n ista m ogla 
računa ti, ker ni p rosto ra . Na d om ače  podstrešje 
sta odpeljala poh ištvo  in n a to  se je začel naporen  
lov za novim stanovanjem : mali oglasi, pism a, 
obiski, posredovanje  prijateljev. Vse zam an! 
Š tirič lanske d ružine so se vsi branili. In v največji 
stiski sta se Zvone in njegova 24-le tna  žena Vika 
spom nila na V ik ino  m am o. Pobrala  sta naj
nujnejše stvari, v avto naložila osem letno  Suzano  
in 14-m esečnega A ndreja in se odpeljala na Paho 

, nad O točcem . Sprejela jih je  m am a, podnajem ni- 
! ca in stara  zidanica.

Z vone je prišel z dežja pod  kap: v do trajan i 
stavbi So trije  prostori: nekakšen hodn ik , ki je 
natrpan  z drvm i in v inogradniško  šaro, ču m n a ta , 
v kateri se ruši strop , in večja  soba, ki jo  je prav 
tako  že p o šten o  načel zob  časa. Za šest oseb še 
ne 40  kvadratn ih  m etrov. O b vsem tem  pa se 
Kokaljeva zavedata, da so podnajem nik i pod
najem nice, da so se v z idan ico  vselili ta k o  rekoč 
na č rn o  in da jih lahko  lastnica, ki je tako  
d o b ro srčn o  sprejela njihovo so rodnico , še danes 

, nažene. Zvone upa, da ne bo tako , da bo s svojo 
V iko, Suzano  in A ndrejčkom  lahko  ostal v 
objem u vlage, p rep iha, m ed nebom  in zem ljo, do 
tistega srečnega dne, ko se m u bo  izpolnila edina 
želja. P repričan  je, da s o v  tej družbi ljudje, ki mu 
bodo k o n čn o  hoteli prisluhniti. Kajti tisti h ip , ko 
jim bo s svojim edinim  orožjem , razlogi, prikazal 
svojo stisko, bo njegova težava rešena.

Z e v času , ko je Zvone videl, kam pelje jeza 
njegove nekdanje ,gospodarice ', je prosil p a tro 
nažno službo Zdravstvenega dom a iz Novega 
m esta za p om oč. Ko si je ogledala stanovanje v le
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IZ LJUDSTVA 
ZA LJUDSTVO

..Sklicana je bila zgodovinska skupščina  
P ro tifašističnega sveta narodne osvoboditve 
Jugoslavije v B ihaču. Na tej skupščin i so  bili 
sprejeti veliki in važni sklepi. Prvič po  
okupaciji naše dom ovine je postavljen  cen tra l
ni p o litičn i organ, sestavljen iz p redstavnikov 
vseh narodov Jugoslavije. Prvič se je  sestalo 
tak šn o  ljudsko p redstavništvo , ki je  vzn ik lo  iz 
ljudstva samega, in to v  najtežjih  u rah  njegove 
zgodovine in p red  katerim  je V rhovni štab  
lahko  položil raču n e  o svojem dotedan jem  
delu.

U stanovitev P ro tifašističnega sveta narodne 
osvoboditve Jugoslavije je  ena največjih 
p ridobitev  naše narodnoosvobod ilne  b o rbe  do  
sedaj. Postavljeni so tem elji, na katerih  se je 
začela  grad iti nova, prav ičnejša  ured itev  v 
pokra jinah  Jugoslavije, postavljeni so tem elji 
prave, resn ične  d em o k ra tičn e  ljudske ob lasti. 
Z ustanov itv ijo  pokrajinskega p ro tifa š is tičn e 
ga sveta H rvatske, še p red  tem  pa z nastankom  
slovenske O svobodilne fro n te  in njenega 
izvršilnega organa so se začela  v praksi 
u resn ičevati načela enakopravnosti jugo
slovanskih narodov, zače le  so se u resn ičevati 
s to le tn e  težn je  posam eznih  narodov Jugosla
vije, da si sami vladajo.

V letu dni, odkar je bil ustanovljen  
P ro tifašističn i svet narodne osvoboditve Ju g o 
slavije, so nastale velike sp rem em be ne sam o 
pri nas dom a, am pak  tu d i po  svetu. P osebno  v 
tem  letu sm o im eli težke  in krvave boje z 
okupato rjem . P red  našo  narodnoosvobod ilno  
vo jsko  so  bile velike in ča s tn e  naloge. V šestrh 
m esecih, od  januarja  pa do ju lija  leta 1943, 
sm o p rebrod ili dve veliki sovražni ofenzivi, ki 
so  jih sovražniki začeli z a to , da bi u n ič ili našo 
narodnoosvobod ilno  vojsko in z o p e t zavzeli 
naše ozem lje. T o  so bile težk e  p re izkušn je  za 
našo narodnoosvobod ilno  v o js k a  V zdržali 
sm o velikanske napore, v ka terih  so  sinovi 
naših narodov pokazali nezaslišano junaštvo  in 
sam oodpovedovanje , da bodo  nanj še dolgo 
ponosn i p rihodn ji rodovi naših narodov. K ljub 
tem u  da so  sovražniki imeli o g rom no  p rem o č , 
š tev ilčno  in te h n ič n o , jim  ni u spelo  u n ič iti 
jed ra  naše narodnoosvobod ilne  vojske. 
N aspro tno , sami so  imeli ogrom ne izgube, mi 
pa sm o s tem  težk im  in krvavim bojem  
pridobili velike sim patije in občudovan je  
vsega naprednega sveta na eni stran i, na drugi 
stran i pa so  zavezniki p rv ič  priznali našo 
n a rodnoosvobod ilno  vo jsko  s tem , da so  
poslali v V rhovni š tab  N arodnoosvobod ilne

vojske in partizansk ih  odredov  Jugoslavije 
svojo vo jaško  m isijo. V teh  velikih bojih sm o 
p re trpe li velike izgube, pad li so tisoči 
najboljših  sinov naših narodov. T o  so težke  in 
nenadom estljive izgube. P o treb n o  je bilo
p reliti p o to k e  dragocene človeške krvi,
dese ttisoč i naših najboljših sinov so  m orali 
dati svoja življenja v dveletnem  neenakem  
boju s sovražnikom , da bi si navsezadnje 
resnica o dejanskem  položaju  u tr la  p o t  v ves 
s v e t M orda še nikoli noben  m ajhen  narod  ni 
to lik o  žrtvoval, da bi p rep riča l svetovno
javnost, da je kri, ki je  bila p re lita  v
Jugoslaviji, njegova kri, in ne kri tistih  
sram o tn ih  izdajalcev, katerih  voditelji uživajo 
g o sto ljubnost v zavezniških državah.

S kap itu lac ijo  Italije in razorožitv ijo  desetih  
italijanskih  divizij v naši državi se je  naša 
vojska ne sam o d o b ro  obo rožila , tem več tud i 
zrasla v najm anj 8 0 .0 0 0  novih borcev in 
osvobodila nove velike p redele  v D alm aciji, 
S loveniji itd . T a k o  so nastali pogoji za nove 
zm agovite operacije  e n o t narodnoosvobod ilne

vojske, na drugi stran i pa si je naša 
narodnoosvobod ilna  vojska pri zaveznikih 
pridob ila  ugled resnega vojaškega dejavnika, s 
katerim  danes računa jo  ne sam o zavetn ik i ko t 
s svojim zaveznikom , tem več tud i fašistični 
osvajalci k o t z nasp ro tn ikom , ki veže nase 
veliko  število  njihovih divizij. Po  kapitulaciji 
Italije je p rišlo  v Dalm aciji, v Sloveniji in na 
H rvaškem  do neslu tenega p o le ta  narodne 
vstaje.

Eden najlepših uspehov naše narodne 
vstaje, uspeh velikega zgodovinskega pom ena, 
je osvoboditev  Istre in Slovenskega prim orja 
p o  kap itu laciji Italije. D vajsetle tno  suženjstvo 
slovenskega in hrvatskega ljudstva kljub vsem 
prizadevanjem  fašistov ni m oglo odvzeti našim 
zasužnjenim  b ratom  njihovega narodnostnega 
značaja  in oslabiti njihovih težen j za združitev  
s svojimi b ra ti in drugim i narodi Jugoslavije.

V zvezi z vsem tem , predvsem  pa z 
razvojem  splošne ljudske vstaje, z osvoboditv i
jo  vedno  večjega ozem lja, v zvezi z vedno 
večjim i nalogam i, ki se postav lja jo  pred  našim

ljudstvom  in v zvezi z razvojem  dogodkov v 
inozem stvu 'je p o treb n o  p ravočasno  sto riti vse 
ukrepe  za nadaljnji uspešni razvoj n a ro d n o 
osvobodilnega boja, p o tre b n o  je s to riti vse, da 
si naši narodi zagotovijo  tak šn o  državno  
u red itev , ki bo tem eljila  na bratstvu  in 
enakopravnosti vseh narodov Jugoslavije in ki 
bo zagotavljala resn ično  svobodo in dem o
kracijo  vsem družbenim  slojem . V 23 letih se 
je m onarh ija  popo lnom a kom prom itira la  p red  
ljudstvom . Ni bila nosilka d em okra tičn ih  
načel, tem več d ik ta tu ra  najbolj reakcionarne 
klike. M onarhija ni bila vez m ed  narodi 
Jugoslavije in ne tem elj za m o č n o  državno 
n a ro d n o  skupnost. M onarhija je bila nosilka 
velikosrbske hegem onije in zatiran ja  drugih 
narodov. P oko jn i kralj A leksander je leta 
1922 razpustil p a rlam en t in uvedel vojaško 
d ik ta tu ro . Uvedel je režim terorja  in nasilja. 
Kralj Peter II. je že v začetku  postal središče, 
okrog katerega se je zbirala vsa reakcija, ki je  
un ič ila  našo državo. Še več, ves čas je 
podpiral in še po d p ira  najbolj sram otnega 
izdajalca Draža M ihailoviča in njegove 
„vo jvode" . O tem  je s to tin e  in tisoče  
dokazov, in to  vedo vsi naši narodi. G lede na 
to  lahko  sam o republikanska d em okra tična  
oblika vlade p repreči, da se našim narodom  
nikdar več ne dogod ijo  takšne nesreče.

Z a to  je do lžn o st našega ljudskega pred 
stavništva, da stori vse po treb n e  ukrepe, da 
upraviči zaupan je velike večine  svobodo
ljubnih narodov Jugoslavije. V tej etap i se 
glede na n o tran je  in zunanje dogodke kaže 
p o treb a  po vzpostavitvi takšnih ljudskih, 
p o litičn ih  in zakonodajn ih  kakor tud i izvršil
nih organov, ki bodo  sposobni obvladati vse 
težave v teh  razm erah in bodo  d o sto jno  
predstavljali narode Jugoslavije ta k o  dom a 
kakor zunaj, ki bodo  sposobni p rep reč iti 
vsakršen poskus s katerekoli stran i, ki bi 
poskušal onem ogočiti uresn ičevanje težen j, za 
katere  je naše ljudstvo prelilo  to lik o  krvi v 
tem  velikem  osvobodilnem  boju . D anes je 
p o treb n o , da P ro tifašističn i svet narodne 
osvoboditve Jugoslavije postane  najvišji za
konodajn i in izvršilni organ narodov Jugosla
vije. Zdaj je  že prišel čas, da u stanov im o 
izvršilni organ v oblik i začasne vlade, ki bo  
sposoben voditi vse zadeve, ki jih .m ora j  
opravljati prava ljudska vlada.

D anes im am o P ro tifaš ističn i svet narodne 
osvoboditve Jugoslavije, ki je  bil ustanovljen  
pred  letom  dni. V tem  p ro tifašističnem  svetu 
so zastopan i vsi narodi Jugoslavije. V njem  so 
zastopani vsi d ružbeni sloji. Prvič v zgodovini 
pošiljajo naši narod i v ta  svoj organ takšne 
predstavnike , ki so izšli iz njegove srede, ki jih 
svobodno  volijo  in ki res uživajo  vse 
zaupan je ."

JO S IP  B R O Z -T IT O  
29 . NOV EM BRA  1943 V JA JC U
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^ J p o m la d i  1942 je partizan sk o  gibanje na 
D olenjskem  in N otran jskem  po sta lo  zares m n o 
žičn o . Del slovenskega ozem lja m ed  K olpo— 
R ib n ic o -L o ž e m  in S nežnikom  je  bil osvobojen, 
partizanske č e te  Dolenjskega o d red a  so skorajda 
vsak dan napadale  in m in irale  p rogo , po  kateri so 
Italijani oskrbovali svoje e n o te  v K očevju in 
R ibnici. O b progi so se partizan i srečevali z 
bunkerji, ki jim  lahko  orožje ni b ilo  kos. In rodila 
se je ideja: zakaj partizan i ne bi imeli svojega, 
partizanskega topn ištva?

Jo ž e  K ožar, dom a s T urjaka , je  bil rezervni 
naredn ik  v bivši jugoslovanski vojski. K ot ta k  se 
je dokaj d o b ro  spoznal na orožje , m egleno  idejo 
o izdelavi partizanskega to p a  je zaupal p a rtizan 
skem u tovarišu V incencu D ro b n iču —C e n e ta  
N ašla s ta  cev m inom eta  te r  kom and irja  č e te  
p rosila za  dovoljenje, da o d ide ta  na T u rjak  in tam  
iz cevi m inom eta , skritega sm odnika in letalskih 
bom b, ki so padale po  partizansk ih  položajih  te r 
niso eksp lod irale , nap rav ita  orožje , ki bi delovalo 
k o t to p .

K om andir č e te  je zadevo dovolil, vendar pri
pom nil, naj d e la ta  konsp irativno , „d a  bo naša 
č e ta  prva, ki b o  zače la  razbijati bunkerje  s 
to p o v i!"

LASTNIK NI JOKAL 
NAD KOZOLCEM

K ožar in D robn ič  s ta  se s cevjo m inom eta 
vselila v delavnico  kovača Š ušteršiča , ki jim a je 
pom agal po  svojih m o čeh  in znan ju . Prav tak o  
kolar Gale. Cev m in o m e ta  so vdelali v hrastov 
podstavek . Na sredi cevi so z o b ro čem  pritrd ili 
napravo za dviganje in spuščan je  cevi (elavacijo). 
G rana te  ?o izdelali iz nabran ih  italijanskih  le ta l
skih bom b . Predelali so jih  in jih  oprem ili s 
p ločev inastim i krilci, ki naj bi g ranato  usm erjale  
in um irja le  m ed  zračn im  p o le tom .

T op  je bil izdelan v treh  dneh. P o seb n o  težk o  
so  rešili vprašanje vžiga sm odnika v cevi. N ajprej 
so si h o te li k o n stru k to rji pom agati s p red p o to p 
n o  vžigalno vrvico, n a to  pa  so staknili glave in na 
zadnji del cevi vgradili del puške. S m odn ik  
puškinega naboja, ki so m u odstran ili kroglo, je v 
vlogi začetnega  nabo ja  vžgal sm odnik  v cevi. Ko 
je bil to p  izgotovljen, je  nastopil čas za poskusno  
streljanje. O koli to p a  se je zbrala vsa vas. Cev so 
usm erili na bližnji kozolec, ki je, n ič  hudega 
slu teč , stal 2 0 0  m etrov  daleč , in sprožili. Lesena 
poskusna granata je kozolec zadela  in ga seveda 
poškodovala . U speha so  bili vsi veseli, še lastn ik  
kozolca, ki je v navdušenju č is to  pozab il, da gre 
za njegovo lastn ino .

T op  je ta k o  dozoreval za p ravo p re sk u šn ja  
Ker se je dob ro  pokaza l, so  ga prebarvali s 
sivozeleno barvo, napravili so m erilno  napravo, 
granate  ( to k ra t n iso  bile lesene) so obložili s 
svinficnim i o b ro č i, ta k o  velikim i, da  so dobili

DOLENJSKO
PARTIZANSKO
TOPNIŠTVO
to č e n  prem er 81 m m , k o t je bil p rem er cevi 
m inom eta . T o p  ne velja n ič , če  ni p rem ičen , iz 
turjaškega hleva so ro čn o  ..vpoklicali"  konja in 
mu to p  natovorili na h rbet.

G eneralna preskušnja s pravo g rana to  je bila 
naslednjo  nedeljo . T o p  so postavili na položaj 
p red  pošto ,*cilj pa izbrali kakšnih  6 0 0  m etrov 
d a leč  v sm eri vasi Z ap o to k . V cev so to p n iča rji 
porinili p rvo  p ravo  granato , napo ln jeno  z eksp lo 
zivom  in žebljem  k o t u d a rn o  iglo za vžig. 
Sm odn ik  so dek le ta  všila v svilene vrečke. S tari 
to p n ič a r Kožar je ho te l varčevati s sm odn ikom  in 
dati v cev le en o  vrečko , vendar so vsi drugi v 
navdušenju zahtevali, naj vstavijo kar tri. Izkušeni 
m ož se je vdal.

Vsi so šli v zaklon, pravzaprav za hiše in 
kozolce. Merilec je pogledal naokoli, č e  še kdo  ni 
na varnem , n a to  pa potegnil za dolgo v rv ic a  
S trah o v ito  je  počilo , to p  je vrglo nekaj m etrov 
nazaj, v ečk ra t se je prevrnil. Na cilju pa nobenih  
sprem em b. Čez nekaj u r je partizanska  patru lja , 
ki je prišla iz 3 ,5  km oddaljene vasi Z ap o to k  
sp o ro č ila , da je granata  tu rjaškega topa  pad la  na 
sredo  vasi in kako  so tam  m islili, da stre lja jo  
Italijani. No, č e  top  že ni bil na tan čen , je ^ š a j  
daleč streljal. Zaradi velikodušnih  treh  v rečk  
sm o d n ik a

Glas o  tovarn i topov  na T urjaku  se je h itro  
razširil m ed  partizan i in Italijani. S lednji so 
govorili o  celih  baterijah , ki da jih izdelujejo  
partizan i v serijah.

V resn ičn i b itk i je to p  s T u rjaka  sodeloval 
sam o e n k r a t  Dan pred  zače tk o m  italijanske 
ofenzive 15. ju lija  1942 so  z njim  streljali na 
sovražnika partizan i prvega bataljona K rim skega 
odreda. Bilo je pri Iški vasi. T o p  je izpljunil tri 
granate , ki n iso  eksplodirale, nato  pa se je 
pokvaril. D anes je  to  orožje  eden  najbolj dragoce
nih eksponatov  v ljubljanskem  Muzeju ljudske 
revolucije.

VODOVODNA CEV -  
TOPOVSKA CEV

D olenjska je povezana tud i z u so d o  drugega 
partizanskega to p a , pravijo mu prim oški to p . Bilo 
je v zače tk u  m eseca julija 1942 pri Ž užem berku , 
kjer je  Italijane stiskal v o b ro č  Z apadnodolen jsk i 
odred.

T a -to p  je bil ro čn o  delo  partizanov  3. č e te  1. 
ba taljona Z apadnodolen jskega odreda, ki ji je 
poveljeval F rance V rh o v še k -Č ič e rk a . Bilo je v 
zasedi na severnem  pobočju  h riba  P rim ož nad 
S transko  vasjo, pri sam otn i hiši se je o b  pogledu 
na cevi; ki so jih  nam enili za suhdkrajinski 
vodovod, po rod ila  zamisel o  to p u . V odovodna 
cev -  topovska  cev. K o n stru k to r in glavni 
izvajalec pri izdelavi to p a  je bil partizan  Maks 
B iorki iz Š en tru p e rta  na D olenjskem t po  poklicu  
k ljučavn ičar. Po zvezi je dobil iz Ž užem berka  
žago za železo, pile in drugo orodje. E no od 
vodovodn ih  cevi so prerezali na dvoje. V sa č e ta  je 
žagala, da  so prežagali lito  cev; to  je tra ja lo  dober 
teden . N ato  je Maks pritrd il na zadnji de! cevi

kvadra tno  že lezno  p lo ščo  in zvrtal v cev luknjico  
za zažigalno vrvico in d e to n a to r. Za polnitev  so si 
nabavili p rib ližno  kilogram  sm odnika v svileni 
vrečki. G ran a to  so izdelali iz okoli pol m etra  
dolge tanjše cevi, ki je  zdrsnila v debelejšo 
to p o v sk o  cev.

V g ranato  so dali nekaj tro tila . V rh izstrelka je 
bil iz b e tona , za d e to n a to r pa  naj bi služila m ina 
italijanskega lahkega m in o m e ta  N o, pa pustim o  
teh n ičn e  p o d robnosti.

TOP UBIL 
ITALIJANSKO MULO

Pri km etu , kjer so bili p artizan i v zasedi, so si 
izposodili dolgo železno  vrv in par volov, ki so 
to p  odpeljali na položaj. Z verigo so cev privezaH 
za bukev, nagib cevi so  ured ili tak o , da so jo 
podložili s kam enjem . Pom erili so naravnost v 
v rata žužem berške š o la  P o tem  so porinili v top  
v rečk o  s sm odnikom , za njim  pa še g ranato  z 
aktiv iranim  vžigalnikom . V lukn jico  je dal B iorki 
vžigalno vrvico z d e tona to rjem .

Na srečo se je nekdo  spom nil, da ce lo  č is to  „ ta  
p rave" topove preskušajo  bolj od  daleč. T o p n i
čarji in gledalci so se poskrili v zaklone. Z agrm elo 
je.

Ko so prišli navzoči iz kritja , niso imeli česa  
v ideti. T o p  je izginil, k o t da ga nikoli ni bilo. 
Bukev je bila p relom ljena na dvoje. Obveščevalci 
so se o p tim is tičn o  pozanim ali, če  je granata , 
nam erjena  na Ž užem berk , kaj z a d e la  Č ez nekaj 
časa je prišla vest, da je odletel v Ž užem berk  kar 
cel to p . G ranata  da sicer ni eksplod irala , p ač  pa 
je s svojo težo  ubila ita lijansko  vojaško m ulo .

SAMO ZVOČNI ZADETKI
V zgodbo o dolenjskem  partizanskem  

topn ištvu  sodi tud i p ripoved o ideji Ivana 
M ajnika—Džem sa, poveljnika prvega bataljona 
B elokranjskega odreda . Ju lija 1942, ko  je tudi 
Džems zvedel za silno p okan je  turjaškega in 
prim oškega topa , je izdal ukaz, naj po bližnjih 
vaseh pobferejo vse m ožnarje , ki so dolga leta 
uspešno  streljali na č a s t ženitovanjem  in svetni
kom  ali pa z m anj uspeha zo p er črne  oblake, ki 
so grozili s to č o . P e ts to  m etrov od  fašistične 
posto janke  pri Z ajcu so postavili štiri m ožnarje. 
T ud i takega streljan ja  navajeni partizanski fan tje  
so  jih napolnili s sm odnikom . O b 20. u ri 22. 
julija 1942, ko  so bili partizan i pripravljeni za 
juriš, so p o d  vodstvom  A lojza Fiju izstrelili prvo 
salvo.

Po nekaj salvah so preplašeni Italijani spoznali, 
da ti partizansk i „ to p o v i"  sam o pokajo , zadevajo 
pa ne. Drugi dan so  zapustili po sto jan k o  pri 
Zajcu in se niso več  vrnili v a n ja  N ekaj k  tem u 
dejstvu je m oreb iti dodal tu d i od  strahovitega 
grm enja preživeti strah . M. B.
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Marija Šteblaj je videla, kako so peljali ujete letalce v (četrta  z leve) razlaga 
da je tudi ona imela izW. J. Svvigart kaže ženi, hčerki in zetu pri ČeSarkovi hiši 

v Ribnici skoz okno sobo, v kateri je bil z ostalimi letalci 
pred 35 leti zaprt.

Kibnico, a m  mogla pom agati, saj je Diia sumljiva, Ker je 
bilo v partizanih kar 5  njenih bratov in še mož. Spomni 
se, kako so v glavo ranjenega letalca peljali na  ,4ajtrgi", 
na to  vozilo pa  se je opiral prav J. Svvigart, ki je imel 
poškodovan gleženj.

Angela Čebin (četrta  z leve) razlaga IN. J- Svvigartu 
(tretji z leve), da je tudi ona imela iz podobnega kosa 
padala birmansko obleko. Prva z leve je Swigartova žena 
Jo, drugi pa inž. Marjan Hočevar iz Inlesa, ki je

ŽIVI ^ 
IZ LETEČE 
KRSTE

23 le teč ih  trdnjav  „ L ib e ra to r"  am eriške vojske 
je dop o ld n e  18. novem bra 1944, se pravi p red  35 
leti, o d le te lo  z le ta lišča v Bariju p ro ti V idm u 
(U dine), kjer je b ilo  nem ško letališče. N jihova 
glavna naloga je bila najti in u n ič iti 16. nem ško 
p ro tile ta lsk o  bazo. Niso p a  vedeli, da so v  pravkar 
m inuli noči dobili Nemci okrep itev , saj je v 
oko lico  V idm a pripeljal v lak 100 novih p ro tile ta l
skih orožij.

V enem  izm ed letal je bil navigator 26-letn i 
VVilliam Joseph  Svvigart iz Pennsylvanije (ZDA), 
ki so ga zadnji h ip  pridali posadki, s ka te ro  doslej 
ni n ikoli letel:

»B om be sm o odvrgli okoli 11. ure dopoldne. 
Z elo  sm o bili p resenečen i zaradi gostega p ro ti
letalskega ognja. K asneje sem zvedel, da so bila 
z ade ta  štiri naša letala. Naše je b ilo  zad e to  
v e č k ra t  O d štirih  m otorjev  je delal le eden  s 
po fno  m očjo , drugi pa s po lov ično . Z rak  je vdrl v 
kab ino . N ekateri sm o bili ranjeni, » p op ikan i"  z 
železom^ a ne re s n a  Z račn i p ritisk  je vse razm e
tal in odtrgal večji del m ojega zem ljevida na 
navigacijski m izi.

K om andan t letala R. E. R eed je p o  našem 
po ro čan ju  o  škodi in m ojem  nasvetu dal povelje, 
da usm erim o  letalo  p ro ti Beli krajini in K olpi, 
k jer naj bi b ilo  po  naših obveščevalnih p o d a tk ih  
—'k i sm o jih zvedeli p red  po le tom  — zam askirano  
p a rtizansko  leta lišče . . . "

Z ad e ti L ibera to r je  letel p ro ti Beli krajini. 
K m alu so ugotovili, da le talo  zgublja višino in da 
v e rje tn o  ne b o  p re le te lo  kočevskih  hribov. U kre
pa ti je b ilo  treb a  h itro , saj ne bi mogli izskočiti, 
č e  bi b ilo  le talo  že p re n iz k a  Prav z a to  so se 
od ločili za skok  blizu R ibnice, čeprav so vedeli, 
da so  v večjih  naseljih nem ške posadke. Na vsak 
nač in  pa so ho teli k partizanom , ker so imeli

p o d a tk e , da le ta k o  lahko  računajo  na skorajšnjo  
vrnitev  dom ov.

Pri p rednjih  vratih  so skakali trije. Prvi je h itro  
skočil, drugega je m oral Svvigart po rin iti.

„Jaz  pa  sem m oral skoč iti kar sam, ker ni bilo 
za m enoj nobenega več. T ežk o  mi je b ilo  skočiti 
v neznano , razen tega je bil to  sploh m oj prvi 
skok. T ud i kasneje sem skočil le še enk ra t, in 
sicer le ta  1951 v A m eriki, ko se mi je vžgalo 
le ta lo ."  N ato  so skočili nad  R ibnico  še ostali, 
skupaj 10 letalcev.

D anes 77-letna Marija Š teblaj iz H rovače pri 
R ibnici se tako le  spom inja dogodka: „Padalci so 
padali tu  doli po  polju  p ro ti O tavicam . Moj b ra t 
Janez K ersnič, ki je um rl p red  trem i leti, je  tak ra t 
delal na njivi pri progi. P ro ti njem u je tekel eden 
izm ed padalcev in si kar spo tom a snem al p a d a la  
B rat m i je kasneje povedal, da ga je vpraševal, kje 
so banditi. Pokazal m u je v M alo goro  in letalec je 
tekel kar naprej, kam or mu je pokazal b rat. Za 

. njim so pa že s tre lja li . .

A ngela U m e k -G n id ic a  iz O tavic pa je poka
zala: „T ukaj je bila včasih hruška, tuka j pa 
skedenj in prav vm es je padel padalec ."

F rancka Ilc iz O tavic nam  je p rinesla kos 
padala , ki je ostal od t a k r a t  W. J. Svvigart si ga je 
z zanim anjem  ogledal, ko  je o k to b ra  letos obiskal 
z d ruž ino  R ibn ico  in kraj, k jer je  s padalom  
pristal.

A ngela Č ebin  iz O tavic je bila tak ra t sicer v 
D olenji vasi, vendar je tu d i ona dobila  kos padala, 
iz katerega ši je kasneje naredila ob leko  za  b irm a

L etalo  je  pad lo  v v rtače  za železniško posta jo  
Lipovec. Se danes pravijo  dom ačin i tem u kraju 
„P ri av ionu".

Š tirje  padalci so zbežali v M alo goro, kjer so se 
km alu srečali s partizan i. Ti so se h itro  vrnili s 
partizanskega leta lišča v Beli krajini v Bari. T o  so 
Jam es M und, R.E. Reed, Baun L eland in Je rom e 
Jares. F o to re p o rte r  Edi Šelhaus, ki zbira p o d a tk e  
o sestreljenih zavezniških letalcih  pri nas in piše o 
njihovih usodah , za trju je , da so še vsi š tirje  živi in 
da  ima njihove naslove.

F rancka llc -G n id ic a  je pom agala pri reševanju 
padalca, ki je obvisel na hrušk i, in ga skrila p o d  
skedenj. P ro ti O tavicam  so že hiteli dom obranci, 
na b icik lih , p o  nekate rih  trd itvah , pa z druge

stran i partizan i, ki so bili le za  200  m »prekrat- 
k i". Na bližnji železniški progi naj bi stal nem ški 
oklepni vlak.

P reostalih  6  letalcev se je n a to  zb ra lo  na 
nekem  skednju v O tavicah. Svvigart je imel 
poškodovano  nogo, najhuje pa je bil ranjen 
neznani padalec, ki m u je posnelo  z glave 
precejšen  del kože z lasiščem , ki se je le še m alo  
držalo . K m ete so žejn i letalci zaprosili za p ijačo . 
Ko je nekdo  h itro  nagnil kozarec, se mu je 
zale telo , ker so m u dali žganje. O stanek  žganja je 
Svvigart porabil za  razkužitev rane na tovariševi 
glavi. P osne to  kožo  m u je nategnil nazaj na glavo 
in vse skupaj zavil. T o  je bila edina zdravniška 
pom oč, ki jo  je ta  ranjenec dobil do  konca  vojne. 
Svvigart ga je 6  m esecev kasneje spe t srečal v 
nekem  tab o rišču  in opazil, da se m u je rana 
zarastla , le na spoju posnetega lasišča in glave ni 
imel las.

Na skednju so  jih km alu odkrili dom obranci. 
Predstavili so se, da so slovenska vojska. Bili so 
prijazni. Dejali so jim , naj bodo  m irni, da jih ne 
bo d o  odkrili Nemci. „ lm eli sm o vtis, d a  nam 
h o če jo  pom agati, z a to  sm o se ce lo  rokovali z 
njimi. Č e bi vedeli, kaj bo  kasneje, tega ne bi 
s to rili,"  je povedal Svvigart.

V seh šest letalcev so  odpeljali v Š krabčevo  hišo 
v H rovači. Dali so jim to p lo  m lek o  in kruh. 
Z večer je prišel neki zelo  sta r duhovn ik  z belo  
brado. Dejal je, da je star 81 l e t  Znal je angleško. 
Povedal je, da se bod o  N em ci znesli nad ljudm i in 
vasjo, č e  se ne p redajo  njim . D om obranci so jih 
n a to  odpeljali d o  bližnjega bunkerja  in jih predali 
N em cem , ki so jih  odpeljali v R ibn ico , kjer so j ih  
zaprli v Č ešarkovi hiši.

Prav iz hiše, k jer je  bil m ed  vo jno  zapor, izhaja 
prvi ribniški general. T o  ni general naše, am pak 
am eriške vojske. Č e njegovo ime zap išem o po  
naše, se piše Jo že  Č ešarek. Je  n ečak  lastnice hiše 
v R ibnici, v kateri je bil zap rt m ed  vojno tu d i 
Svvigart.

Vsi letalci so  bili najprej nekaj dni zap rti v 
R ibnici, nato  v L jubljani (Belgijska kasarna), 
k o n č n o  pa so jih razporedili p o  nem ških ta b o 
riščih o b  B altiku. Svvigartovi dom ači so šele čez  
10 tednov  zvedeli, da je živ in v ujetn ištvu . V 
tabo rišču  je skujšal, da je imel le še 4 5  kg, m alo 
p red  osvoboditv ijo  pa 50. Najbolj so  bili u je tn ik i

jezni na N em ce za to , ker so gladovali, ob koncu 
vojne pa so v tabo rišču  odkrili veliko skladišče 
hrane, k a te ro  je zanje poslal R deči križ.

T e dni, 3 5  le t kasneje, je Svvigart upoko jen  ko t 
letalski kapetan , z drugo  ženo  Jo , n jeno hčerko , 
in ze tom  te r s pism om , prevedenim  v jugoslo- 
vanščino  (,,Ja  sam am eričk i p ilo t. 1944 .god ine  u
11.30 m oj avion je pogoden  od nem ačkog flaka 
te  sam bio prisiljen da skočim  sa padobranom  i 
sletio  sam kraj m esta  R ib n ic e . . . . "  i td )  je prišel 
pog ledat kraje in ljudi.

Prvi dan iskanja je skoraj obupal. V Ljubljani 
ni našel belgijske kasarne, ker je po d rta . V 
Ribnici ni dobil nobenega, ki bi znal angleško, in 
še v ho te lu  niso imeli p ro s to ra , za to  so ga napotili 
v Kočevje. Tu pa so n a to  te lefon ira li v R ibn ico  in 
m u priskrbeli vse, celo  prevajalca. Ogledal si je 
tud i Č ešarkovo hišo, kjer je bil zap rt. Skoraj so 
ga oblile solze.

»N ajbolj m e je očara la  dobra volja ljudi, da bi 
m i pom agali,"  je  povedal W. J. Svvigart »Nata- 
karica v Ribnici je zajahala m oped , da bi našla 
koga, ki bi znal a n g le š k a "  P odobno  je bilo  p red  
3 5  leti prvi večer u je tn iš tva  v Ribnici. Neka 
starejša ženska, ki je bila včasih v A m eriki, je 
prinesla zaprtim  p ilo tom  k ru h a  »Potem  so mi 
preskrbeli prevajalca, p renoč išče , sprem ljevalce, 
nas vodili, kam or sm o želeli, in ce lo  k ljudskem u 
kiparju Koširju v Je lovec." Z aradi vsega tega je 
razum ljiv Svvigartov predlog, naj bi se o b č in i 
R ibnica in H untingtovvn pobra tili.

O bčina  H untingtovvn šteje okoli 5 0 .0 0 0  p re 
bivalcev. O bč in sko  sred išče ima 8 .0 0 0  prebival
cev. Š o lo  ob iskuje 1 .700  učencev. Im ajo un i
verzo, ki jo  obiskuje tu d i 4 0  študen tov  iz Evrope. 
Izdajajo svoj dnevnik  itd.

Seveda bi bili b ratski stiki za ribn iško  o b č in o  
dragi, za to  verje tno  s tesnejšim i stiki na  ravni 
o b č in  ne bo  n ič, čeprav si R ibničani žele b ra tsko  
sodelovati z vsem svetom .

T u d i žena J o  je povedala, da ji je m ož pogosto  
govoril, k ako  bi rad obiskal kraje, k jer je bil 
sestreljen, in da je vesela, ker se m u je želja 
u resničila.

S rečan ju  v Ribnici je, k o t rečeno , prisostvoval 
tud i fo to rep o rte r  Edi Šelhaus. Povedal je, da 
pripravlja zvezni odbor ZZB srečan je  vseh teh  
letalcev, ki je bilo rešenih 50 0  do  600 . N jem u je 
bilo  doslej znano , da so izm ed vseh rešenih 
posadk  le 3 , ka terih  vsi č lan i so preživeli sestreli
tev in se srečn o  vrnili dom ov. Ta posadka je 
č e tr ta , saj še vsi č lan i žive.

Edi Šelhaus pa je zagrešil tud i dva » tiskarska 
šk ra ta" . Prvič v svojem življenju je tak o  hitel na 
delo, to k ra t v R ibnico, da je dom a pozabil vse — 
fo to ap ara te .

S plošno  veselost je  zb u d ilo  tud i njegovo vpra
šanje W. J. Svvigartu:

»S te  to k ra t prvič v naših krajih? "  
in Svvigartov odgovor:
»N e, d rug ič ."

JO Ž E  PRIMC



G LA SB EN IK  — K dor bi se lotil izračunavanja, 
ko liko  u r  m ladi prežive v d isko klubih  in na 
koncertih , bi najbrž prišel do zanim ivega p o 
datka . N edvom no pa m ladi v polm raku plesišč in 
koncertn ih  dvoran dobivajo  svojevrstne č u tn e  
vtise, im presivne p o d o b e  svetlobe in tem e. Njim 
so v e rje tn o  posnetk i, kakršnega je naredil Novo- 
m eščan  A ndrej V ire, blizu, za ostale  pa je podoba 
glasbenika, po top ljenega v tem o , tud i nekakšen 
sim bol časa. V ire je posne tek  naredil z v isoko 
obču tljiv im  film om , ki ga je pri razvijanju še 
m alce „posilil" , saj je le ta k o  lahko uporab il v 
slabih svetlobnih  pogojih  dolgogoriščni objektiv 
20 0  m m  z razm erom a slabo svetlobno jakostjo . 
Pri nastavitvi o b ču tljivosti film a na 36  DIN je 
svetlom er pokazal, da se bo dalo  fo to g rafira ti pri 
o d p rti zaslonki f 4  s šestdese tinko  sekunde. Za 
do lgogoriščni o b jek tiv  je to  k ritičn o  dolg čas 
ekspozicije, za to  sm o p rep ričan i, da je Vire 
kam ero  imel na sto jalu  ali pa jo  je  trd n o  naslonil 
na čvrsto  oporo .

varne
vtičnice

M ajhni otroci iz radove
dnosti in v igri zelo  radi b rska
jo  p o  e lek tričn ih  v tičn icah . 
Če si m ali radovednež pri tem  
pom aga z žebljem  ali p o d o b 
nim , je nesreča tako j tu .

In vendar lahko  v tičn ico  
ze lo  p rep ro s to  za šč itim o  pred 
o tro šk o  neugnanostjo . Iz ta n j
še p lastike  izrežem o okroglo  
p lo šč ico , izv rtam o  na njej tri 
luknjice. Skozi dve m o ra ta  
p ro d re ti banani v tikača , tre tja  
pa služi za vijak, ki drži p o 
krov v tičn ice . Zdaj bo  držal 
pokrov  in našo p lo šč ico . Ko 
v tik ača  ne upo rab ljam o , p lo š
č ico  sam o m alo  zav rtim o  in 
varnost je tu.

pomaranča
namesto
naftalina

Vsi vem o, da  je  naftalin  
ze lo  d o b e r varuh p red  p o ž re 
šnimi m olji, m alo  p a  jih je , ki 
so  že slišali, d a  je  d ober n a 
dom estek  nafta lina  p o m aran 
ča. Ta za razliko  od nafta lina  
tudi p rije tn o  diši, kar ni zane
m arljivo

Z a naskok  na  m olje p o tre 
bujete zdravo  p o m aran čo  in 
nekaj nageljnovega sem ena, 
ki ga z vseh stran i v tisnete  v 
p o m aran čo , ta  bo  zaradi tega 
ostala do lgo  sveža. P om aran 
č o  dajte  v m režico , to  pa  v 
om aro. Molji b o d o  pregnani.

Č e im a telev izor slabo  sli
ko, bo  m o rd a  pom agalo , da 
p red en  p o k liče te  dragega 
m ojstra, sami p reverite  an te n 
ski kabel. T o  je m ogoče tu d i 
brez in s trum en ta  za  p iesku- 
šanje an tene .

Iz v tičn ice  na  zadnji stran i 
televizorja izvlecite antenski 
kabel. En krak  vežite na izvir 
n ape to s ti (b a te r i jo 4 ,5  V olta), 
drugi k rak  pa  p rek o  baterijske 
žarnice povežite  z drugim  ba
terijskim  po lom . Č e žarnica 
zasveti, se je tokovni krog 
sklenil. T o  pom en i, da  an ten a  
n ik jer ni p re trgana  in da  je 
treb a  n ap ak o  za slab sprejem  
iskati na an ten i (n jenem  p o lo 
žaju) ali p a  v televizorju.

rrux*Q

miren kotiček

S tar fo telj, ki je že začel 
kazati rebra, lahko  ob leče te  s 
p rim ernim  pisanim  blagom. 
Da pa bo  d o m ača  m ojstrov ina  
v ideti v stanovanju še bolj 
p rije tna , z enakim  blagom 
oblecite  še okvire slik, č e  visi
jo  nad fo teljem .

Ni p o tre b n o , d a  ste sm u 
ča rk a  ali izrazita špo rtn ica  na 
beli poljani, č e  radi uživate na 
snegu. T udi ni za taKo p i. 
ložnost po treb en  drag, k u p 
ljen dres, am pak  lahko  dom a 
n ap le te te  pisan pu lover s 
širokim i ram eni. Vam je ta le  
m o rd a  všeč?

no  b luzo  h krilu ali ozkim  
h lačam . V ažni so do d a tk i: k 
dolgi bluzi pas, č e  p a  vam 
postava tega ne dovoljuje, 
im ejte k rilo  p a  č rn o  p isan o  ali 
svetlečo  b luzo  in b rezpogo jno  
č rn e  nogavice k črn im  salo

narjem .

Z ačenja  se sezona večern ih  
prired itev  o b  novem  letu , k o  
to a le ta  ženskam  de la  p osebne  
skrbi

Č e se n e  o d lo č ite  za 
izrazito  v eče rn o  o b lek o  in 
v a rčn o  ra č u n a te  tu d i vnaprej, 
si b o ste  m o rd a  izbrale m oder-
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prebrali smo

nega življenja delavcev), kar se v 
zam etkih  kaže celo  v p riču jo 
čem  rom anu . S lednji p rem ore 
dva glavna junaka, delavskega 
oz. dninarskega porek la  pa je le 
eden od njiju. Drugi je učen i 
m eščan, tak o  izbrana nosilca 
dogajanja pa p redstav lja ta  na
sp ro tu jo č i si strani ljudstva za 
časa horty jevskega režim a. Poti 
junakov se križata  v m estu , 
kam or pride dn inar za kruhom , 
to d a  n ikako r se ne m ore trd n o  
postav iti na noge. Sicer dokaj 
napredni m estni m ož mu hoče  
pom agati, a do  zbližanja ne 
pride. Za to  so krive družbene 
razm ere, ki na eni strani do
voljujejo bogastvo in razsipni- 
štvo, na drugi pa ljudi pestijo  
revščina, zaosta lo st in še zlasti 
neosveščenost, zaradi katere se 
dn inar ne zaveda b rez izhodno 
sti svojega položaja, tem več 
izkoriščan je  do jem a k o t nekaj 
docela  naravnega.

V ..P regreh i" je N em eth  brez 
olepševanja p ro d o rn o  razčlenil 
d ružbena stan ja  in jasno  naka
zal m ožnosti socialnega in du 
hovnega p repo roda  m edvojne 
m adžarske stvarnosti, pri glav
nih  junakih  pa je uspel p re
p rič ljivo  opisati tu d i psiho loško  
ozadje njihovih početij.

D. R.

je bralstvo razvadil, d a  od njega 
p ričaku je  duhov ite , z ironijo  
zabeljene pripovedi, z „G eneral- 
sko  a fe ro "  (poslovenil jo  je 
Milan M lačnik) pa v tej sm eri ni 
razočara l, am pak  šel še za 
korak  dlje, iron ijo  je stopnjeval 
prav d o  s trupenosti, zabavne 
prvine pa  je nadom estil z ogor
čenostjo . Na dokaj dokum en
taren  nač in  je nam reč  popisal, 
kako  se je H itler v tridese tih  
letih  s podlim i sp letkam i otresel 
dveh generalov, ki sta n asp ro to 
vala njegovim osvajalskim 
nakanam . Šele onem ogočenje  
generalov m u je na široko  
odprlo  vrata, ki so vodila v 
pogubno  vojno. K irst je razgalil 
ted an jo  nem ško d ružbo , v kate
ri ni bilo  ovir za vojaško d ik ta 
tu ro , ki je s svojimi pogrom i 
zanikala vse m oralne v redno te  
in ni pustila  d ihati n ikom ur, ki 
se ji ni uklonil.

A

novo v „Krogu”
Z adnjih  dveh knjig, ki sta pri 

M ladinski knjigi izšli v zbirki 
„K rog", n ik ak o r ni m oč o zn ač i
ti s pojm om  rom an, č e tu d i sta 
pisani v leposlovni obliki; 
uv rstim o  ju lahko  v sklop  doku 
m en tarne  oz. spom inske proze.

Nem ški pisatelj Hans H. Kirst

Pisane izpovedi razvpitih 
film skih igralk ne najdejo  m esta 
v izdajateljsk ih  n ač rtih  sloven
skih založb, p o  časopisn ih  novi
cah pa  lahko  sklepam o, da  je 
tak o  tu d i ed in o  prav, saj gre 
zvečine za spotakljive sobne 
kronike. T o pa ne velja za 
knjigo ..Sprem in jan ja", ki jo  je 
o  svoji življenjski po ti napisala 
velika gledališka in film ska 
igralka Liv U llm ann, katere 
u m etn iško  d e lo  je neločljivo  
povezano  z im enom  švedskega 
režiserja Ingm arja Bergm ana. O 
svoji knjigi (prevedla jo  je N ata
ša G olob) je zapisala: „H o te la  
sem pisati o tem , kaj pom eni v 
našem  s t o l e t j u . . .  biti žen
s k a . . .  Postala sem igralka. 
Uspela . . .  M nogo le t sem vztra
jala pri tem  delu. Poskušala sem 
pokazati č loveka brez m aske, 
pisati o  usod i, o  dvom u, boju.

porazu  in z m a g i. . .  N ič ni bilo  
zares brez smisla. Vse je im elo 
svoje m e s t o . . . "  T ak o  iskreni 
in ce lo  u m etn išk o  po lnokrvni 
spom ini zlepa ne bodo  spe t 
prišli d o  tukajšnjega bralstva.

LJUDSTVA SVETA
S p rid ržkom  m oram o jem ati 

reklam ni razglas M ladinske knji
ge, ki „  L judstva sveta" o zn aču 
je ko t ed instveno  enc ik lo p ed ič 
no  zb irko  šestih  knjig, v ka terih  
bo zb rano  vse znanje o  dan 
današnjih  k u ltu rah  človeštva. 
Knjige (pred  k ratk im  je izšla že 
druga) res z narodoslovnega 
vidika p rikazu jejo  po d o b o  ljud
stev in om ik  na različnih  kon
cih sveta, a vseeno niso prave 
enciklopedije .

Druga knii ja prinaša ob ilico  
pisanega in slikovnega gradiva o 
ljudstvih, ki živijo v M ehiki in 
M edm orski A m eriki, v A ndskih 
deželah, A m azoniji pa O rinoku 
in pam pah. Ko sm o pisali o  prvi 
knjigi, sm o našteli tud i v rsto  
uvodnih  besedil, ki so še pove
čala te h tn o s t sicerinjega pred
stavljanja številnih ljudstev. Za
ložba je opozarjala, da v nasled
njih knjigah podobnega d o 
da tk a  ne bo, to d a  druga knjiga 
ga le ima.

T ak o  T om  S tacey  piše o  svo
jem  doživetju  plem ena, o  tem , 
kako  je spoznaval najp rep roste j
še življenje ljudi v A friki in še 
kje. O zgodovinskih izvorih in 
širjenju različnih  k u ltu r raz
pravlja T h o r H eyerdahl, zanim i
vo je K ennetha  Kirkvvooda be
sedilo , ki govori o  srečevanju in 
m ešanju ras, M om a Pudar pa 
opisuje zgodovino te r  p o litičn o  
in gospodarsko  p lat dandanaš
nje L atinske A m erike, celine 
nasnro tii.

ŽIVI Z GLASBO
Ko se m u naberejo  trije  starostn i križi, 

č lovek  že lahko  ugleda, kaj mu je usm erjalo  
d o ted an jo  življenjsko p o t. Z a Iz toka  Perozzija 
(p rijatelji ga k liče jo  Mišo) so to  bile n o te  in 
m elodije. Bele in č rn e  tip k e  so ga privlačevale 
že  k o t o tro k a , nagnjenost do  glasbe pa je bila 
pri njem  ta k o  živa, da starši niso odlašali z 
nakupom  klavirja. Znašel se je kajpak tu d i v 
glasbeni šoli, zahajal je  na novom eško  Loko, 
k jer je b ilo  svoj čas posk rb ljeno  za p les — in 
ta k o  se je navdušil za zabavno  g la sb a

Ž e  v osnovni šoli je v ečk ra t igral skupaj z 
v rstn ik i, g im nazijska le ta  je  prebil v bea t 
skup in i Č rn i tu lipan i in z a to  ni nič čudnega, 
č e  je zanim anje za g lasbo združil tu d i s 
poklicem . Postal je  u č ite lj klaviraja in harm o 
n ike  in zdaj p renaša svoje znan je  in izkušnje 
na šo larje v D olenjskih T op licah , tam kaj pa 
u č i tu d i v oddelku  novom eške glasbene šole. 
..T ovrstne  šole so bile in bodo  prva stopn ica  
za g lasbeno nadarjene posam ezn ike ,"  pravi 
Perozzi „prav razveseljivo pa je, da uvajam o še 
t i .  m ale glasbene šole. Š tevjlni o tro c i, ki jih  
glasba ne veseli, se m o ra jo  p o k o riti željam  
staršev. T o  lahko  slabo vpliva celo  na njihov 
osebnostn i razvoj, z a to  bodo  m ale glasbene 
šole p rim ern a  p riložnost za  ugotavljanje, ali 
ima smisel, da o tro k  zak o rač i na glasbeno 
p o t "

T udi u č ite lj glasbe se m ora  svojega posla 
lo tevati z vnem o, resnostjo  in odgovornostjo . 
P om anjkanje  naštetega Perozziju  ni m o č  o č i
ta ti. ..V prašanje, ki ga u čen ec  o obravnavani 
snovi zastavi uč ite lju , je  vselej najboljši dokaz, 
da poučevan je  ni zam an. Na ta način  se 
preverje tud i m oje delo , za  katerega mi dajo 
največje p riznan je  lahko  sam o o troci z u sp e 
lim javnim  nastopom  ob  koncu šolskega le t a "

ra c D U f lv u f im o  m m

Z adnja leta sm o v Delu ali S odobnosti 
o b časno  lahko  brali Jo s ipa  V idm arja spom in
ske zapise o  ljudeh, ki so v tem  sto letju  vsak 
po  svoje orali, sejali in želi na slovenski 
k u ltu rn i njivi. Sploh nism o dvom ili, da ta  
besedila ne b o d o  prej ko  slej izšla tud i v 
knjižni obliki -  in res je zdaj p red  nam i knjiga 
s pom enljivim  naslovom  „O braz i" . Izdala jo  je 
Državna založba Slovenije, v njej pa je zbran ih  
petindvajset V idm arjevih pričevanj o  lastnem  
znanstvu s književniki, glasbeniki, likovniki pa 
tu d i po litik i (razvrstitev besedil se prib ližno  
u jem a s časovnim  zapored jem , v katerem  so si 
sledila piščeva seznanjanja s posam ezniki, od 
teh  naj om en im o  I. C ankarja, M. K ogoja, I. 
P rijatelja, R. Jak o p iča , P. G olio, O. Z u p an č i
ča, M. Jarca , B. K idriča in E. Kardelja). Iz 
vseh ,,ob razov" je m oč iz luščiti tud i dobršen 
kos V idm arjeve življenjske poti in sestaviti 
okvir njegovim este tsk ih  in u m e tn o s tn o  kri
tiških pogledov.

N ikakršne po trebe  ni, da bi to  V idm arjevo 
knjigo vzporejali npr. z Iz. C nakarja „O bisk i"  
ali M. G orkega ..S pom ini na so dobn ike". 
Bežna prim erjava pa vseeno pokaže, da je za 
om enjeni knjigi znač ilna  p ripovedna na tan 
čn o s t, saj prva podaja  razgovore in druga 
tem elji na beležkah, m ed tem  k o  V idm ar 
priznava, da je pisanje opiral zgolj na to , kar

V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _   —

mu je o  p re tek lih  sopo tn ik ih  ostalo  v spom i
nu.

T o  pa kajpak ne pom eni, da V idm arjeve 
besede n im ajo  stvarne podlage. Preverljivo je 
vse, kar se tiče  ku ltu rnozgodovinskega in še 
kakšnega ozadja . N ihče pa najbrž ne bo šel 
p reverjat piščevega človeškega odnosa do 
obsežnega sklopa posam eznosti, ki tvorijo  
njegov stik  z ljudm i, katerih  se spom inja. 
P oudariti je treba , da razgrinja njihove dušev
ne posebnosti, iz katerih  s ta  vrela volja in m oč 
p o  ustvarjan ju , pri tem  pa V idm ar ni zam olčal 
tud i m anjvrednih  drobcev, brez katerih  ni 
(po)polne osebnosti.

B istvena lastnost teh  V idm arjevih spom in
skih novel (če  jih sploh lahko im enujem o 
tako , če tu d i so zaokrožene pripovedne eno te) 
je ta , da m estom  spet prinašajo odklonilne 
sodbe, ki jih je o  delu  posam eznikov izrekel že 
kdaj prej (o G radniku , Prijatelju , J. K ozaku, o 
Ž u p an č iču  k o t d ram atiku  in še kom ). T ako  
n im am o opraviti sam o s knjigo spom inov, 
am pak  gre za delo, v katerega je v tk an o  
k ritikovo  um evanje lite ra tu re , gledališča, k riti
ke, u m etn o sti nasp loh ; pri tem  je važno to , da 
V idm ar niti za  ped  ne odstopa  od  svojih že 
zdavnaj znanih  kritišk ih  m eril.

D. R U ST JA
_______________________________ y

Prihaja seveda tu d i do  težav, iz teh  pa se 
Perozzi kaj h itro  izvleče s hum orjem , šale kar 
siplje oko li sebe, za  razvedrilo  p a  mu je še 
igranje z ansam blom  „M atiček " . „M orda se 
sliši nenavadno, a je le res, da je ta k o  igranje 
bolj u tru ja jo če  k o t poučevan je . Ne bom  
govoril o  nep rije tnostih , ki zadevajo  preva
žanje glasbil, pa o  tem , da  nim am  prostega 
časa ipd. Bolj m e jezi to , da  na D olenjskem  ne 
p rem orem o  posredniške službe, ki bi bila 
sposobna vod iti tu k a jšn jo  zabavnoglasbeno 
d e jav n o s t Zdaj se m oram o  o b rača ti na p o  
sredn ike od  drugod, z a to  veliko  denarja  od
tek a  v njihove obč ine . Škoda, kajti d om ača  
posredniška služba bi bila v veliko  korist 
glasbenikom  in siceršnji dolenjski ku ltu rn i 
dejavnosti; trd n o  sem p rep ričan , da  bi im ela v 
k ra tkem  času  dovolj dela z najm anj pet
desetim i glasbeniki oz. skup inam i."

DRAGO VOV K
________ J

Marjetka ve, 
kaj je vojna

B om be, puške, vojaške m ule. 
Mrki obrazi pod  čeladam i. D o  
m ovi v p lam en ih , begunci v 
lastn i dom ovini. S trah  pred  
sm rtjo , ki kosi z rafali. L akota , 
k rom p ir je  kralj na m izi. 
A m pak  daš ga partizanu , p re 
m očenem u in prem raženem u 
do  kože. K urirji, kom andan ti, 
um etn ik i. „B ratje , le k soncu, 
svobod i!" Se m alo, pa bo. Hre
penenje p o  svobodi je m očnejše  
od  sm rti. Mir b o  k o t p rav ljica  
Zdaj, ko je vojna, ni pravljic in 
ne igrač. Iz za trteg a  sveta o tro 
škosti s trm ijo  široko  o d p rte
o tro šk e  oči M arjetke.

„M arje tka  ve, kaj je vo jna," 
pravi pisateljica M arjeta Daj- 

i| čm an  iz Novega m esta v knjigi,
i ki jo  je pod tem  naslovom
' izdala in z ilustracijam i A nčke

G o šn ik -G o d e c  poslala  na knjiž
ni trg  založba Borec k o t sedem 
inšestdeseto  knjigo svoje K urir
čkove knjižnice. D ajčm anova je 
v tem  delu povezala 6 5  zak lju 
čen ih  zgodbic , v katerih  je p o  
pisala, kako  je sam a doživljala 
vo jno  v svoji ro jstn i Beli krajini. 
Z godbe, pisane z veliko suge
stivno m o č jo  spom ina na neki 
hudi čas, ki je o tro k o m  jem al 
o tro šk o st in jih naredil p rezgo
daj dozorele  in zresnjene, so v 
bistvu ena sam a celo ta , a k o  
ravno jim  je dala p isateljica z 
navedbo datum ov  videz dnevni
ških izpovedi.

„D a, te  zgodbe so se doga
jale, ko  sem bila še o tro k ,"  je 
zapisala. Pa je bila res o tro k ?  
„N e, v resnici nisem nikoli bila 
o trok . Bila sem m ajhna, to d a  
nikoli nisem bila b rezskrbna in 
razigrana. V edno  sem bila resna 
in zam išljena. N am esto  igrač 
sem imela m o t ik a  Nisem se 
bala čarovn ic  in divjih m ož, 
bala sem se fašistov. Skorja 
starega kruha je bila m oja sla
ščica. Kar je b ilo  v m eni o t r o  
škega, je bilo z a s trto  z u tru je- 

i  nostjo , s s trahom  in skrbm i. Le 
| p o red k o  sem se zasm ejala in

V „P o len tarsk i po lic i"  in 
„U lici R ibjih konzerv" je Ctein- 
back  začel izrisavati nenavadne 
osebnosti na obrobju  družbene
ga dogajanja. P o sto p ač i, p rosti
tu tk e , d robn i lopovi, ču dak i, ki 
žive v m on tereyskem  obrob ju , z 
mam ljivo m o č jo  pritegu jejo  
S te inbeckovo  pero . D uhovito , 
živopisno in dom iselno  prep le ta  
te  - ob robne pojave v do b ro

PREGREHA
N em eth Laszlo, eden  naj

vidnejših m adžarskih  književni
kov tega sto letja , je bil doslej na 
Slovenskem  poznan  le po  dveh 
delih, „G ro z i"  in ..Ž a lovan ju", 
p red  k ra tk im  pa je  M ladinska 
knjiga izdala še njegovo „Pre- 
g reho" (prevod je opravila 
B eatrice Logar, k ra tk o  sp rem no  
besedo  pa je sestavil Jo že  Filo). 
T o  je rom an, ki velja za 
N em ethovo  najboljše zgodnje 
delo.

Ta pisatelj je v m adžarsko  
lite ra tu ro  uvedel psihološki 
rom an, zgledoval pa se je tud i 
pri francoskem  populizm u 
(literarna sm er, ki tež i k p o p is o  
vanju ljudskih m nožic  in za
hteva, da je rom an odsev stvar-

zakriča la , kakor se sm ejejo in 
k rič ijo  o troci. Sam o včasih sem 
bila zares o trok . T oda  le za 
h ip ."

Knjiga je vseskozi pisana p re
pričljivo , doživeto , slog je lah
k o ten , jezik  izbrušen, nekako  
prežihovsko  klen, osebe zari
sane p la s tič n a  Vse to  in p o d o  
življanje po tovan ja v čas, ki je 
bil, a naj bi se ne vrnil nikoli 
več, je najbrž že  zadosten  m o  
tiv, da bralec p rebere knjigo na 
dušek, se obogati z n jeno vse
b ino  v enem  požirku . S tarejši in 
mlajši, še zlasti slednji, ki mu je 
pisateljica delo  tu d i n am en ila  

I. ZORAN

svet na robu
Zagrizeni sam ec Doc, p o te 

puški Mack, om ejeni Hazel, 
lastnica ku rb išča  Favna, Eddie 
in še lepa vrsta zanim ivih likov, 
katerih  o če  je am eriški pisatelj 
in N obelov nagrajenec John  
S te inbeck , se ponovno  p re d 
stavlja slovenskem u bralstvu v 
nedolgo  tega pri Prešernovi 
d ružb i v prevodu  V alen tina 
Duše izdanem  rom anu , .Sladki 
č e tr te k " .

berljive pripovedi in ni se bati, 
da  po  „Sladkem  č e tr tk u "  p o  
znavalci in ljubitelji S te in b e c k o  
vega pisanja ne bodo posegli. 
Lahko tud i zapišem o, da jih 
pisatelj ne bo  razočaral.

Č e tu d i je knjigo užitek  
brati, ne m orem o  m im o u g o to  
vitve, da gre v nji za h u d o  
pom anjkan je  vpetosti pripovedi 
v resnični d ružben i tren u tek  
am eriške družbe. Svet socialnih 
iztirjencev je v S teinbeckovi 
inačici poln  m oralnosti, č loveč
nosti, v red n o t in življenjske 
po lnosti. V njem  ni zaslediti 
n iti krpice d ružbene kritike  niti 
nam iga, da ta svet revščine živi 
na robu obilja, neizprosne 
borbe za denar, po litičn i vpliv 
in prevlado. Zdi se, ko t da je 
am eriški nobelovec stkal to p lo  
človeški svet na robu družbe 
zaradi globokega nezadovoljstva 
z am eriško d ružbo  in da je ta  
dejansko  neresn ičn i svet poselil 
z ljudm i, kakršni so zrasli v 
njegovi viziji d ružbenih  vred 
n o t. M estom a iron ično  pisanje 
je m o č n o  v prid  takem u d o  
m isleku, saj ironija raste iz 
nezadovoljstva.

Č etud i si S te inbeck  ni upal 
jasno  postav iti top li k o tiček  
človeškosti v k ru ti svet am eriš
ke resn ičnosti, je njegovo pi
sanje svojevrstni to p lo m er, ki 
kaže, kako  n izk o  je že padla 
tem p era tu ra  č lovečnosti v 
sodobn i razviti družbi.

M. M A R K ELJ
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V 153 DNEH PREKO 
ATLANTIKA

Prav v ro č ih  novic s ta re  dom ov ine  naši ro jaki, 
izseljenci v oddaljen ih  državah obeh A m erik  ali 
A vstralije, ne  p re jem ajo . P reden  p ride  d o  njihovih 
dom ov redna številka D olen jskega lista, pog o sto  
n e  m inejo  sam o dnevi, am pak  k a r m eseci. K ljub 
tem u  osta ja jo  m nogi še napre j n a ro čn ik i na naš 
ted n ik , saj k o n č n o  časopisa  ne  bere jo  zaradi 
ak tu a ln o sti, am p ak  k e r jim  predstav lja  živo vez z 
dom ov ino , ker jim  prinaša u tr ip  našega življenja, 
ker v n jem  p rebere jo  in v id ijo  znane  kraje, znane  
obraze . D olenjski list je  ču s tv en a  vez z D o len j
sko , Belo k ra jino , K očevskim  in.Posavjem .

Zanim iv seznam  rom anja posam eznih  številk 
D olenjskega lista si je  dve leti pisal Ludvik 
Sebanc iz W est Al lisa v ZDA . Po tem  seznam u je 
rek o rd e r v p o časn o s ti številka, ki je izšla 20. 
aprila, dobil p a  jo  je na svoj dom  20. sep tem bra , 
to rej je časop is rom al celih 153 dn i. N ekaj številk 
je za p o t od N ovega m esta  d o  W est Allisa 
p o to v a lo  1 0 4  ~neve, v eč in a  p a  je p o treb o v a la  za  
p o t p re k o  veiike luže 6 9  d n i '— takšno  povp reč je  
sm o izračunali s p o m o č jo  številk s S ebančevega 
seznam a. D evet številk našega ted n ik a  p a  se jq  na  
dolgi p o ti ce lo  izgubilo.

N ajbrž Ludvik S ebanc n i ed in i, ki se sprašuje, 
k ako  je m o g o če , d a  v dob i razvitega p ro m e ta  naš 
ted n ik  to lik o  časa  p o tu je  p re k o  A tlan tika . 
Z agonetka  je v tem , d a  D olenjski list p o tu je  z 
ladjam i, ker bi le ta lsko  pošiljanje tedn ika  ta k o  
m o č n o  obrem en ilo  n a ro čn in o , da  bi bila nesp re
jem ljiva. Ladje p a  so , k o t  veste , počasne .

MiM

*’« a t  A l i l a  2 2 .S e p te i .b r« .  I 97S
s e z n a m

P r e j e t i h  D o le n js k ih  l l a t o r  od 3 0 . A u * u a ta  1977 do  d a n e s . ,

Z a p . S t e r l l k a  l i s t a  G daJ Je H a t  K o lik o  <n i  j e  O p o m b e
s t .  l . a e l  p o t o r a l  v

. D .S .A .

V zavetju G orjancev leži kartuzija  Pleterje, 
ki jo  je te  dn i p redsedn ik  T ito  za zasluge m ed 
NOB in povo jno  graditv ijo  odlikoval z redom  
zaslug za n a ro d  z z la to  zvezdo.

K artuzija je 4. novem bra praznovala 75-let- 
n ico  nenehnega delovanja v novem , leta 1905 
pozidanem  sam ostanu . Za visokim i zidovi, ki 
skrivajo p red  radovednim i očm i orjaški kom 
pleks nove kartuzije , ki je prava gradbena 
m ojstrov ina že zarad i svoje razsežnosti, pa 
h ran ijo  P leterje  tu d i enega najvidnejših spom e
nikov naše zrele  gotske arh itek tu re . T o  je 
stara  sam ostanska cerkev, ki se je od  srednje
veške a rh itek tu re  nekdanje  kartuzije  edina 
oh ran ila  skoraj neokrn jena.

P leterje  je k o t najm lajšo m ed  štirim i k artu 
zijanskim i sam ostani, ki so jih v srednjem

I
veku pozidali na Slovenskem , ustanovil celjski 
g rof H erm an II. Celjski. Ni poskrbel sam o za 
p o ln o  m ošnjo , danes bi rekli p o k rito  investici
jo , am pak  tu d i za  stavbno  delavnico, ki je  bila 
kos zah tevn i nalogi: pozidati sam ostan  z 
vsem i posebnostm i, kakor jih nareku je ta  na
č in  in nam en strogega redovnega življenja 
kartuzijanov. P osebno  m esto  je im ela v stavb
nem  kom pleksu redovna cerkev, velik in 
e n o ten  p ro s to r, prilagojen  za p o treb e  poseb
nega kartuzijanskega obredja.

S ta ra  cerkev stoji danes p razna in brez 
nam ena. Ni sicer v razvalinah in ne p ropada 
v idno, je  pa zapuščena. Spom eniški službi 
doslej ni u spelo  dob iti to lik o  denarja , da bi jo  
u red ili tako , k o t zasluži njena spom eniška 
v re d n o s t U m etnostn i zgodovinar dr. M arjan 
Z adnikar, novom eški ro jak  in velik poznavalec 
a rh itek tu re  kartuzijanov, m eni, da bi cerkev 
šele s p rim erno  obnovo  zaživela „v svoji 
p lem en iti a rh itek tu ri, ki jo  soustvarjata  kvali
te tn o  izvedena stavbna lupina z gotskim i 
rebrastim i obok i in z bogastvom  kam noseške
ga okrasja na konzolah , kap ite lih  in sklepni- 
kih, z lasti pa na d o b ro > p re teh tan ih  sorazm er
jih zasnovana p ro s to rn in a  k o t poglav itna se
stavina sleherne a rh itek tu re ."

V skladu z redovno  trad ic ijo  je ta  p ro s to rn i
na en o tn a , dolga in visoka dvorana, ki jo  z 
dveh stran i razsvetljuje vrsta visokih tride ln ih  
oken. C erkev to re j ni razdeljena na ladjo k o t 
p ro s to r za vern ike in od nje p redeljen  p rezb i
terij. V seskozi je en o tn a , saj je rabila le za 
p o tre b e  redovne družine, drugi vanjo niso 
imeli dostopa . Na severni stran i se je cerkev 
naslanjala na zdaj pod rti mali križni hodnik .

za to  sta jo  tam  opirala  le dva ločna  zidova. 
V zdolž vse južne  fasade p a  so  jo  objem ali 
visoki stopnjevan i opo rn ik i, da bi razbre
m enili so razm erno  tan k o  s ten o  no tran jega 
obočnega pritiska. Dr. Z adnikar piše, da so to  
seveda znač ilnosti vse go tske arh itek tu re . V 
P leterjah pa  so ta k o  jasno  izvedene, da im am o 
p red  svojimi očm i pravi šolski p rim er, kako  so 
pred  več k o t pol tiso č le tja  gradili ve ličastne 
stavbe, s katerim i bi danes te žk o  ponazarjali 
„ te m n i"  srednji vek in neznanje tak ra tn ih  
arh itek tov . P ro s to rn ina  p le terske gotske 
cerkve se uvršča m ed  najlepše v vsej k artuz i
janski a rh itek tu ri.

Č e še m alo  op išem o cerkev, je  treb a  po 
vedati, da  je „pevski ko r" , ki ga danes vid im o 
o b  zahodn i steni, p rvo tno  stal povprek  
cerkve. C erkev je ločil na dva dela, na večji 
vzhodn i del, ki so ga uporab lja li pri bogosluž
ju in skupnih  m olitvah  oče tje , in na p reo s ta 
nek, kjer so imeli svoje sedeže bratje.

T ud i m ed nepoznavalci je  stara  p le terska 
cerkev znana p o  še eni posebnosti, ki se je  na 
slovenskem  p ro š to m  ravno v njej najbolje 
ohranila. T o so  v stene vzidane lončene 
posode z lukn jičastim  vrhom , ki je gledal iz 
zidu in ki naj bi urejal zv o čn o st cerkvenega 
p rosto ra . V kartuzijanskem  obred ju  ima en o 
glasno z b o rn o  pe tje  p osebno  m es to  in je  za to  
akustika  p ro s to ra  še posebno  pom em bna. T eh 
„ š tim an c" , kakor jim  pravijo  dom ačin i,.je  b ilo  
nekdaj 57 . Povsem neurejeno  so bile razpore
jene p o  zgornjih  delih južne , severne in 
fasadne stene. Zdaj m noge m an jka jo  ali pa so 
več inom a razbite.

In še nekaj je m ed  sto terim i znam enitostm i 
sicer žal zapuščene  stare  gotske cerkve v redno  
videti. P od o b o  neznanega graditelja m ogočne
ga poslopja, upodob ljenega k o t nosilno  
konzulo . T o  je g loboko  sk ljučen  m oški, ki se 
z rokam a oprijem a svojih nog tik  nad gležnji, 
teža  cerkvene konstrukcije  mu je po tisn ila  
glavo skoraj m ed  kolena. Na obrazu m agistra 
operiš, k o t so  tedaj rekli a rh itek to m , se vidi, 
da ga ta re jo  skrbi in dvom i nad lastnim  delom . 
M edtem  ko  je slabo tno  te lo  že skoraj povsem  
zm aličeno , pa obraz še vedno  razodeva ne
uklonljivega duha  in voljo. N ikoli ne bom o 
zvedeli, kako je bilo  ime neznanem u gradite
lju, čigar m ojstrov ina  je preživela njega in bo 
tud i nas. Pom irja pa misel, da je v tej cerkvi 
tu d i nekaj č loveškega


